
 
 
 

ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.:  1/2014 
Caràcter:  Ordinària  
Data:  30 de gener de 2014 
Horari:  10.08 a 17.29 hores 
Lloc:  saló de sessions  
 
Assistents: 
 
President 
Mateo Isern Estela, batle (PP) (absent als punts 32, 33 i 41) 

Regidors/res 
Virginia Abraham Orte (PSIB-PSOE) 
Andres Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE) 
Ana Maria Calvo Sastre (PSIB-PSOE) 
Esperanza Crespi Pibernat (PP) 
Antonio Donaire Sanchez (PSIB-PSOE) 
Sandra Fernández Herranz (PP) (absent als punts 26, 28, 37, 29, 30, 31, 34 al 36, 38, 27, 32, 33, 41 al 42, FOD 1) 

Ana Maria Ferriol Font (PP) 
Antonia Fornari Thomas (PP) 
Andres Garau Garau (PP) 
Yolanda Maria Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE)  
Alvaro Luis Gijón Carrasco (PP) 
Fernando Gilet Sancenon (PP) 
Maria Isabel González Carrasco (PSIB-PSOE) 
José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Rosa Llobera Gili (PP) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Guillermo Navarro Garau (PP) 
Antoni Noguera Ortega (MËS) 
Guadalupe Pulido Roman (PSIB-PSOE) 
Joan Pau Reus Frontera (PP) 
Irene San Gil López-Quesada (PP) 
Begoña Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE) 
Sebastià Sansó Bonet (PP) 
Belen Soto Mateu (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS)  
Gabriel Vallejo Gomila (PP) 
Jesús Valls Flores (PP) 
Antoni Josep Verger Martínez (MËS) 
 
Interventor: Joan Canyelles Vich 
Secretari adjunt: Miquel Ballester Oliver 
Secretària del ple: Nieves Téllez García 
 
 
 
 



Ordre del dia amb les alteracions: 
 
1.  Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de dia 19 de desembre de 2013. 
 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta escrita 

que han presentat els grups municipals als plenaris de setembre 2011 a desembre de 
2013. 

 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 

complimentats corresponents al  Ple ordinari de 19 de desembre de 2013. 
 
4. Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al Registre de 

Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de desembre de 2013. 
 
5.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels Decrets de Batlia inscrits en el llibre de 

resolucions des del número 21.433 de dia 16 de desembre de 2013 fins al número 22.340 
de dia 30 de desembre de 2013 i des del número 1 de dia 2 de gener de 2014 fins al 
número 937 de dia 24 de gener de 2014.  

 
6.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia 954 de 27 de gener de 2014 de 

modificació del Decret núm. 8435 de 13 de maig de 2013 d’Organització dels Serveis 
Administratius de l’Ajuntament de Palma. 

 
7. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia 926 de 24 de gener de 2014 de 

nomenament de presidenta de la Comissió especial de queixes i suggeriments. 
 
8.  Proposta d’aprovació definitiva del Reglament de funcionament dels Casals de Barri. 

 
9.  Proposta d’aprovació del programa de teletreball de l’Ajuntament de Palma. 

 
10. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a ENDESA ENERGIA XXI S.L.U per import 

de 598.103’13€. 
 

11. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a EMAYA SA, per import de 
119.490’18€. 

 
12. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a EMAYA SA, per import de 79.096’69€. 
 
13. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a un proveïdor per import de 

58.080’00€. 
 
14. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a diversos proveïdors de Bombers per 

import de 56.399’86€. 
 
15. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a un proveïdor per import de 256’56€ 
 
16. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a l’entitat ASISA, corresponent a les 

primes de la pòlissa d’assistència sanitària del període de facturació dels mesos de 
novembre i desembre 2013. 

 



 
 
 

17. Proposta d’aprovació del Compte General 2012 integrat. 
 
18. Proposta d’aprovació de desestimar el recurs de reposició contra l’acord plenari de 21-03-

2013, pel qual es va denegar l’aprovació inicial del Projecte d’Estudi de Detall a terrenys 
ubicats a l’Av. Joan Miró, 137.  PE12/0007.  

 
39. Proposició del grup municipal MÉS relativa a la consulta ciutadana i transparència amb el 

projecte d’ampliació del Club Marítim del Molinar de Llevant (10/2014) i esmena de 
substitució (45/2014). 

 
40. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE contra l’ampliació del Club Marítim Molinar de 

Llevant (28/2014). 
 
19. SOBRE LA TAULA.- Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a la prostitució 

(862/2013). 
 
20. Proposició del grup municipal MÉS relativa al servei de comunicació amb els pares i mares 

(8/2014) i alternativa PP (46/2014). 
 
21. Proposició del grup municipal MÉS relativa a targeta sanitària per a tothom, també per a 

qui es fora (12/2014). 
 

22. Proposició del grup municipal MÉS relativa a la declaració del símbol d’interès local de 
l’Estendard quadribarrat del Rei en Jaume (15/2014) i esmena d’addició (44/2014) i 
alternativa PP (51/2014) 

 
23. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a la declaració d’interès local dels 

símbols de l’Ajuntament de Palma (40/2014) i alternativa PP (54/2014) 
 

24. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’assumpte de la manipulació de les 
oposicions en la Policia Local de Palma (21/2014). 

 
25. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a la revisió dles  protocols d’atenció als 

usuaris de serveis socials per reduir llistes d’espera (23/2014). 
 
26. Proposició conjunta dels grups municipals PSIB-PSOE i MÉS relativa a la defensa del dreta 

la lliure decisió de les dones (26/2014) i alternativa PP (52/2014) 
 

28. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’elaboració d’un mapa d’habitatges 
buits de la ciutat i altres mesures relatives a l’eradicació dels desnonaments a la ciutat de 
Palma (34/2014). 

 
37. Proposició del grup municipal MÉS relativa a la sanció dels immobles permanentment 

desocupats propietat d’entitats financeres i altres grans empreses (9/2014). 
 

29. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a garantir els menjadors escolars als 
col·legis de Palma durant l’estiu 2014 (35/2014) i alternativa PP (47/2014). 

 
 

 



30. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la constitució de la comissió avaluadora per la 
definició de la candidatura del Patrimoni Històric de Palma com Patrimoni de la Humanitat 
(48/2014). 

 
31. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a Palma recolza la banca ètica i cooperativa 

FIARE (13/2014). 
 

34. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a la creació d’una aplicació per a 
dispositius mòbils de gestió d’incidències en l’equipament urbà i la via pública (24/2014). 

 
35. Proposició conjunta dels grups municipals PSIB-PSOE i  MÉS relativa a tarifa jove a l’EMT 

(25/2014). 
 
36. Proposició conjunta dels grups municipals PSIB-PSOE i MÉS relativa al parc de convivència 

de Son Dameto d’Alt (27/2014). 
 
38. Proposició del grup municipal MÉS relativa a l’incompliment del Pla de Vigilància 

Ambiental de les obres d’urbanització iniciades a Ses Fontanelles  (17/2014). 
 

27. Proposició conjunta dels grups municipals PSIB-PSOE i MÉS relativa al Pla director de 
Festes de Palma (29/2014). 

 
32. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a l’empresa municipal EMAYA 

(22/2014). 
 

33. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal  MÉS relativa al desenvolupament del 
sistema tarifari integrat (842/2013). 

 
41.  Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’institut de Son Ferriol (30/2014). 
 
42. Sol·licitud de compareixença del 1r. Tinent de batle de l’Àrea de Turisme i Coordinació 

Municipal per explicar la posició de l’èquip de govern municipal sobre la concessió del nou 
casino a Palma i quines repercussions tindrà en el procés de rehabilitació i reforma de la 
Platja de Palma (49/2014). 

 
43. Sol·licitud de compareixença del regidor d’Urbanisme relativa a Ca’n Angelí (50/2014) 
 
F.O.D. 1.- Moció del Grup Municipal MÉS relativa a la solidaritat amb treballadors/es de Coca-
Cola. 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, molt bon dia, gràcies a tots. Anem a donar inici en aquest Ple ordinari de 30 de gener de 
2004. Per favor els prec silenci perquè puguem començar. Sra. Secretària té la paraula.” 
 
Sra. Secretària: 
 
“Bon dia. Aprovació d’acta de la sessió ordinària de dia 19 de desembre de 2013. Donar compte al Ple 
de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta escrita, que han presentat els grups 
municipals als plenaris de setembre a desembre. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment 
de l’execució dels acords complimentats, corresponents al Ple ordinari de 19 de desembre de 2013. 



 
 
 

Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció al Registre de Convenis de la 
Secretaria General del Ple en el mes de desembre de 2013. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels 
Decrets de Batlia, inscrits en el llibre d’inscripcions. Donar compte al Ple de l’Ajuntament, del Decret de 
Batlia de modificació del Decret d’Organització dels Serveis Administratius de l’Ajuntament de Palma. 
Donar compte del Decret de Batlia de nomenament de presidenta de la Comissió especial de queixes i 
suggeriments. Proposta d’aprovació definitiva del Reglament de funcionament dels Casals de Barri.” 

 
1. Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de dia 19 de desembre de 2013. 
 
Es presenta al Ple de l’Ajuntament de dia 30 de gener de 2014,  per si escau, l’aprovació de  
l’esborrany de l’acta de la sessió  ordinària de dia 19 de desembre de 2013. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta escrita 
que han presentat els grups municipals als plenaris de setembre 2011 a desembre de 2013. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Únic.- Donar compte del resultat del seguiment de les preguntes amb resposta escrita que 
han presentat els grups municipals als plens de setembre de 2011 a desembre de 2013. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 
complimentats corresponents al  Ple ordinari de 19 de desembre de 2013. 
  
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats 
corresponents al ple ordinari de dia 19 de desembre de 2013 de l’Ajuntament.  
 
4. Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al Registre de 
Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de desembre de 2013. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 30 de gener de 2014, la relació dels convenis 
rebuts per a la seva inscripció al registre de convenis de la Secretaria General del Ple 
corresponent al mes de desembre: 

 
1376. Acord/Conveni entre Hostelling Mallorca SL i Ajuntament de Palma per a la realització 

de pràctiques professionals no laborals de l’especialitat formativa de prestació de 
serveis bibliotecaris SSCB0110 núm. Expedient 259/12 (19.11.13) 

1377. Conveni Intermunicipal. Targeta Ciutadana amb l’Ajuntament de Sant Llorenç des 
Cardassar ( 09.10.13) 

1378. Addenda al Conveni Intermunicipal amb l’Ajuntament d’Alcúdia. Targeta Ciutadana. 
(25. 09.13) 

1379. Addenda al Conveni Intermunicipal amb l’Ajuntament d’Algaida. Targeta Ciutadana 
(25. 09.13) 

1380. Addenda al Conveni Intermunicipal amb l’Ajuntament d’Escorca. Targeta   Ciutadana 
(01. 10.13) 



 
1381. Addenda al Conveni Intermunicipal amb l’Ajuntament de Sencelles. Targeta 

Ciutadana (25.09.13) 
1382. Addenda al Conveni Intermunicipal amb l’Ajuntament de Felanitx. Targeta Ciutadana 

(25.09.13) 
1383. Addenda al Conveni Intermunicipal amb l’Ajuntament de Mancor de la Vall. Targeta 

Ciutadana (25.09.13) 
1384. Addenda al Conveni Intermunicipal amb l’Ajuntament de Santa Eugènia. Targeta 

Ciutadana (01.10.13) 
1385. Addenda al Conveni Intermunicipal amb l’Ajuntament de Valldemosa. Targeta 

Ciutadana (01.10.13) 
1386. Addenda al Conveni Intermunicipal amb l’Ajuntament de Muro. Targeta Ciutadana 

(03.10.13) 
1387. Acuerdo entre la Fundación Turismo Palma de Mallorca 365 y Hoteles Pabisa, S.L.U. 

para la formalización de las aportaciones en concepto de colaboración para llevar a 
cabo las finalidades y actividades fundacionales de la Fundación. (19.09.13) 

1388. Acuerdo entre la Fundación Turismo Palma de Mallorca 365 y Sixt Rent a Car, SLU, 
para la formalización de las aportaciones en concepto de colaboración para llevar a 
cabo las finalidades y actividades fundacionales de la Fundación. (14.10.13)”. 

 
5. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels  Decrets de Batlia inscrits en el llibre 
d’inscripcions des del número 21.433 de dia 16 de desembre 2013  fins al número 22.340 de 
dia 30 de desembre de 2013 i des del número 1 de dia 2 de gener de 2014 fins al número 
937 de dia 24 de gener de 2014. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Es dona compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia, des del número 21.433 de dia 
16 de desembre 2013  fins al número 22.340 de dia 30 de desembre de 2013 i des del 
número 1 de dia 2 de gener de 2014 fins al número 937 de dia 24 de gener de 2014 inscrits 
en el llibre de resolucions. 
 
6. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia 954 de 27 de gener de 2014 de 
modificació del Decret núm. 8435 de 13 de maig de 2013 d’Organització dels Serveis 
Administratius de l’Ajuntament de Palma. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Amb motiu de millorar la gestió i l’organització municipal i per donar suport a les tasques del 
Defensor de la Ciutadania  es fan una sèrie de modificacions al Decret núm. 8435, de 13 de 
maig de 2013, d’Organització dels Serveis Administratius, de conformitat amb les atribucions 
conferides a la Batlia en els apartats 4, lletra k), i 5 de l’article 124 de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, Reguladora de les Bases de Règim Local, la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal 
i de règim local de les Illes Balears i la Llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de 
Palma de Mallorca, així com les competències que li confereixen el Reglament orgànic del 
govern i de l’administració de l’Ajuntament de Palma, venc en dictar el següent Decret que 
modifica les competències de l’àrea III. de Funció Pública i Govern Interior del Decret núm. 
8435, de 13 de maig de 2013, en els apartats següents: 
 
1.-  Modificacions a l’apartat III. ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR: 



 
 
 

  
a) El punt g. de l’apartat III.c.2. Atenció a la Ciutadania passa a ser el punt III.c.4 Unitat 

Administrativa de Correspondència, que s’afegeix, amb dos punts: a) Gestió de 

correspondència municipal i b) Gestió i publicació al Tauler d’edictes electrònic. 
b) El punt j. de l’apartat VIII.e. Participació de l’àrea de Comerç, Treball, Joventut i 

Participació  passa a ser el punt h. de l’apartat III.c.2. Atenció a la Ciutadania. 
c) Es modifica l’apartat III.c.3. Població i Demarcació Territorial. 

 
Quedant amb el literal següent:  
 
III.c.2. Atenció a la Ciutadania: 

a.  Impulsar i dirigir la política d’atenció i gestió de la informació a l’Ajuntament i 
d’aquest al ciutadà. 

b.  Impulsar, coordinar i unificar criteris en matèria d’informació i atenció al 
ciutadà, a través del 010, Internet i les oficines integrades d’atenció al públic. 

c.  Impulsar, dirigir i coordinar la implantació de les noves tecnologies a totes les 
oficines i als serveis especialitzats, mantenint en totes aquestes la mateixa 
identitat corporativa. 

d. Supervisar i coordinar el funcionament de les oficines municipals establint el 
tipus de gestions administratives a realitzar i els mitjans i els procediments a 
utilitzar, de tal manera que es mantingui l’homogeneïtat en els serveis que es 
prestin als ciutadans a cadascuna de les oficines. 

e. Finestreta única empresarial (Cambra de Comerç de Mallorca). 
f.  Aplicació de les normes sobre sol·licitud d’emissió i ús de la targeta ciutadana i 

els seus convenis intermunicipals.  
g. Autoritzar la utilització de la signatura electrònica en les relacions 

interadministratives i en la relació amb els ciutadans. Aquesta autorització 
inclou facultar el personal municipal per a la signatura electrònica de 
l’Ajuntament com a persona jurídica  així com les modificacions i revocacions.  

h.  Donar suport al normal desenvolupament de les funcions del Defensor de la 
Ciutadania d’acord amb el Reglament orgànic dels drets de la ciutadania de 
l’Ajuntament de Palma. 

 
III.c.3 Població i Demarcació Territorial: 

 
-       Definició de les bases de dades corporatives essencials per a la implementació de 

qualsevol servei municipal 
-  Manteniment i actualització  de les Bases de Dades corporatives ( Base de 

Dades de Ciutat  i Base de Dades de persones físiques i jurídiques) 
-  Tramitació  dels expedients d'alteració del terme municipal i proposta de les 

divisions territorials del terme. 
-       Dirigir i coordinar els serveis d'Estadística i Padró d'Habitants. 
-       Coordinar la logística dels processos electorals. 
-       Senyalització dels vials i manteniment del carrerer municipal. 
-       Identificació postal dels edificis  

 
 III.c.4. Unitat Administrativa de Correspondència: 
 a) Gestió de correspondència municipal  
  b)  Gestió i publicació al Tauler d’edictes electrònic 
 



2.-  Com a conseqüència de l’anterior, queda suprimit el punt j. de l’apartat VIII.e. 
Participació de l’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I PARTICIPACIÓ, que ha passat a 
l’àrea III. Funció Pública i Govern Interior. 
 
3.- S’adjunta al següent Decret el Text Refús incloent les modificacions dites anteriorment. 
 
7. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia 926 de 24 de gener de 2014 de 
nomenament de presidenta de la Comissió especial de queixes i suggeriments. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
1r. Nomenar com a Presidenta de la Comissió Especial de Queixes i Suggeriments, a la tinent 
de batle Sra. Irene San Gil López Quesada. 
2n. Donar compte al Ple a la propera sessió que es celebri. 

 
8. Proposta d’aprovació definitiva del Reglament de funcionament dels Casals de Barri. 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Crespi, cuando quiera.” 
 
Sra. Crespi Pibernat (PP): 
 
“Si, bueno, avui duim a aprovació definitiva, el Reglament de Casals de Barri, el Reglament que existia 
abans era el de Centres Culturals, encara estava vigent, fins en el dia d’avui, ara ja es va editar en el 
1994, per tant fa 19 anys, amb l’ascens de la demanda ciutadana i el servei d’equipaments 
sociocultural, va anar creixent, així com la població de Palma, actualment estan en funcionament 26 
Casals de Barri. El text del Reglament del 94, no contemplava mesures per atendre i regular tota una 
sèrie de noves necessitats de funcionament, de gestió, de programació d’activitats i de cessió d’ús, que 
han anat sorgint. Així tampoc regulava els drets i deures de les persones usuàries, ni el règim 
sancionador entre d’altres, i per aquest motiu durant el 2012 es va iniciar la redacció d’una proposta de 
Reglament de funcionament, que recollia aquests aspectes. Es pot dir que aquesta proposta de 
Reglament, és molt funcional, que respon a unes necessitats detectades, tant pels serveis tècnics, com 
per entitats ciutadanes, que reclamaven un document al que poder acudir a l’hora de gestionar els 
serveis i situacions que es donaven dins els Casals. I es regula la gestió i organització, el Consell de 
Centre, drets i obligacions de les persones usuàries, la cessió d’ús dels espais als Casals, i el règim 
disciplinari. Com que ha tingut audiència pública, i tots uns tràmits que duim des del mes de maig de 
2013, jo només agrair a tots els membres de l’oposició, i també a les entitats. No hi ha hagut cap 
al·legació en aquest text definitiu, i per tant pues les gràcies de l’Equip de Govern, que avui es pugui 
aprovar. Gràcies.” 
 
Sr. Batle: 
 
“Molt bé. Moltíssimes gràcies. Secretaria.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“¿Perdón?” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Batle, és que esperàvem que obrissin torn d’intervencions i ens hem quedat.” 
 



 
 
 

Sr. Batle (PP): 
 
“Ah! Volien.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Clar. Si, al marge de” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Estem encara” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“En el tema de Casal de Barri, nosaltres esperàvem 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“En el punt número 8.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Si, estàvem esperant” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Estam parlant del punt número 8?” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“El punt número, disculpi, si. 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Si, molt bé idò.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Per això després de” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Volen que hi hagi debat?” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Si. Volem explicar, si estava previst en Junta de Portaveus.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé idò té la paraula Don Toni Noguera.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 



“Bé, s’aprova aquest Reglament de participació dels Casals de Barri i nosaltres evidentment estem en 
contra, considerem que els Casals de Barri, han d’esser una finestra de participació ciutadana en els 
barris, ha d’esser la casa dels veïns, i fins i tot s’hauria de donar la possibilitat de que aquests espais de 
participació, poguessin estar autogestionats pels mateixos veïns. Un altre tipus d’acord, sense consens, 
ja no sense consens polític, que per nosaltres no és tan important, sinó sense consens amb la societat 
civil, i en aquest cas sense tenir en compte acords amb la Federació de Veïns, amb la FEPAE, per tal que 
aquests Casals de Barri, puguin veritablement esser una eina de participació ciutadana de primer nivell. 
Volem recordar que lo primer que feren vostès quan varen entrar a governar aquest Ajuntament, va 
esser treure a les entitats de veïns dels Casals de Barri, una decisió greu però clar, aquells Casals de 
Barri s’estaven convertint en un veritable espai de participació, en un veritable niu de pensament crític, 
i un veritable espai d’organització col·lectiva i d’alternatives a la crisi econòmica. Això no va interessar 
en el Partit Popular, es va treure en els veïns, i ara es treu un Reglament, que no concerta, que no 
concerta el funcionament amb els veïns. Evidentment nosaltres ho considerem una mala notícia, i és 
una seqüència més de les polítiques nefastes de participació ciutadana en el Partit Popular. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sr. Noguera, molt amable. Sra. Sánchez, cuando usted quiera.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Si, gràcies Sr. Batle. Bé realment tenir un Reglament de funcionament del Casal de Barri, era necessari. 
El que passa és que nosaltres no estam d’acord en un dels punts. Nosaltres varem fer al·legacions, però 
justament la que no varen acceptar, va esser el del punt de gestió i organització, que nosaltres 
demanàvem que s’havia de prioritzar la gestió dels Casals de Barri, per esser exactament la seva 
creació, com un punt de participació de les entitats ciutadanes del barri, a les mateixes. En aquest punt 
nosaltres varem presentar al·legacions, vostès varen presentar els informes jurídics, i en cap moment es 
deia que la nostra al·legació estava fora del Reglament que tenim a la ciutat. Aleshores nosaltres 
pensem que és el punt més important d’aquest Reglament, que vostès no donen resposta. Per tant, 
evidentment, tindrà el recorregut que tingui, vostès donen suport amb la seva majoria absoluta, i amb 
el seu rodillo, en aquest Reglament. I esperem l’any qui ve poder canviar aquest punt, perquè els Casals 
de Barri, siguin vertaderament espais de participació per totes les entitats ciutadanes de la ciutat. 
Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltíssimes gràcies Sra. Sánchez, molt amable. Sra. Crespi.” 
 
Sra. Crespi Pibernat (PP): 
 
“Gràcies. Sr. Noguera, insisteix, no s’ha presentat cap al·legació en el text definitiu, ni per part 
d’entitats, ni per part de grups polítics. Era el moment de presentar les al·legacions, no s’ha presentat 
cap. Les entitats. Ni vareu assistir, el Grup MÉS no va assistir a l’audiència pública, on varen poder 
debatre aquest Reglament, no va assistir a l’audiència pública, és un òrgan de participació en tots els 
reglaments i la normativa que s’aprova. Me demostra que no se l’ha llegit perquè hi ha la possibilitat de 
que els casals estiguin gestionats per les entitats, m’acaba de dir que no. Continua havent la possibilitat 
de que les entitats, tan veïnals com ciutadanes, puguin gestionar els Casals. Actualment n’hi ha 6 Casals 
gestionats per entitats veïnals. I ara ja sumaré la resposta de la Sra. Fernández, que és cert que la única 
al·legació que va quedar sense aprovar, va esser la que deia, es prioritzarà. Varen contestar, 
tècnicament s’interpreta que la possibilitat de gestió de Casal de Barri, per part d’entitats ciutadanes i 
associacions de veïns i veïnes, ja està prevista a l’article 5, i el motiu és que hi ha barriades, que només 
tenen una entitat per gestionar el Casal, una entitat veïnal dins aquella barriada, o les poques entitats 
que hi ha estan consensuades, o estan d’acord en que una entitat gestioni. I a altres barriades, que per 
nombre d’usuaris, exemple, Santa Catalina o l’Escorxador, no poden assumir una sola entitat la gestió 



 
 
 

d’aquests Casals. Quan mirem les xifres de persones usuàries de Casals que estan gestionats per 
entitats, xerrem per exemple de 13.166 persones, les quals desenvolupen 672 tallers trimestrals. Quan 
xerrem de Casals que estan gestionats per entitats ciutadanes, i que evidentment tenen les seves 
limitacions, durant el curs 2013, 2000, la diferència és que són 300, bé, són una quarta part de la gestió 
dels usuaris. 900, ara ho he trobat, 943 persones que han pogut participar, és a dir, sempre que sigui 
possible, es facilitarà la gestió, però hem d’analitzar la realitat de la barriada, i si és possible que una 
entitat veïnal, pugui gestionar aquell Casal, o no és possible. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Simplement per al·lusions, perquè la Sra. Crespi ha faltat a la veritat, com acostuma. Nosaltres varem 
presentar tres grans esmenes en el Reglament de participació ciutadana, una que les entitats poguessin 
tenir la seu en els Casals de Barri, i un altre que parlava sobre el tema de l’autogestió. No falti a la 
veritat, perquè nosaltres si que hem presentat esmenes en aquest Reglament, que vostès varen 
rebutjar. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sr. Noguera.” 
 
Sra. Crespi Pibernat (PP): 
 
“He xerrat del Reglament definitiu, i no han presentat en el Reglament definitiu.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, gràcies Sra. Crespi. Bé, la votació la podem donar per reproduïda?” 

 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
Atès l’acord del Ple de l’Ajuntament de Palma de data  26 de setembre de 2013 mitjançant el 
que es va aprovar inicialment el Reglament de Funcionament de casals de barri. 
 
Atès que el referenciat  acord fou publicat al BOIB núm. 136 de data 3 d’octubre de 2013, de 
conformitat amb l’article 100 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma. 
 
Atès que la preceptiva publicació al BOIB  habilità tràmit  de 30 dies a l’objecte de que els 
interessats poguessin formular al·legacions que  estimassin  oportunes. 
 
Atès que d’acord amb l’escrit de l’OAC de data 4 de desembre de 2013  no consta la 
presentació de cap al·legació dins el termini comprès entre el 23-10-2013 i el 27-11-2013. 

Atès el que disposen els articles 172 i 175 del Reglament d’Organització, Funcionament i 
Règim Jurídic de les Corporacions Locals,  d’acord amb els quals el servei de participació 
ciutadana proposa a la junta de govern elevar l’acord   d’aprovació inicial del  reglament de 
funcionament de casals de barri  al plenari de la corporació per a la seva aprovació definitiva. 

Atès el  previst a l’article 101 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, al 
disposar que “si no s'ha presentat cap reclamació o suggeriment i es converteix per això en 



definitiu l'acord d'aprovació de la norma fins llavors provisional..”; es  per això que, d’acord el 
previst per l’article 49 in fine de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases del Règim 
Local, segons la addició efectuada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de mesures per a la 
modernització del Govern Local;, i els articles 99, 100 i 101 del Reglament Orgànic del Ple de 
l’Ajuntament de Palma, la Junta de Govern proposa al ple l’adopció del següent: 
 
Acord 
 
1r.- APROVAR definitivament el Reglament de funcionament de casals de Barri, que 
s’adjunta com annex al present acord,  de conformitat amb el que disposa l’article 101 del 
ROP de l’Ajuntament de Palma. 
 

REGLAMENT DE FUNCIONAMENT DELS CASALS DE BARRI DE L’AJUNTAMENT DE PALMA 
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PREÀMBUL 
 
Palma compta, en el moment de l’aprovació del present Reglament, amb una xarxa de 26 casals de barri ubicats arreu 
del terme municipal, els quals presenten característiques i capacitats molt diferenciades, amb usos diversos. Els 
diferents serveis oferts abasten un nombre de barriades i de persones usuàries que pot variar molt segons la tipologia, 
la ubicació del casal i les necessitats de la població que habita aquests barris. 
 
A l’article 46, apartats 1 i 2, del vigent Reglament orgànic de participació ciutadana es fa referència a l’obligació de 
l’Ajuntament de posar a disposició de les entitats ciutadanes, en la mesura de les seves possibilitats pressupostàries, 
espais i dotació d’infraestructures adequats perquè en puguin fer ús, i s’hi estableix el tipus d’entitats que poden 
accedir-hi. 
 
El present text articulat és una eina de treball pràctica i d’aplicació comuna que té per objecte regular el funcionament 
i l’ús dels casals de barri de l’Ajuntament de Palma. 
 
TITOL I.   Objecte, naturalesa i àmbit 
 
Article 1. 
Objecte dels casals de barri 
 
Els  casals de barri municipals són equipaments socioculturals pròxims a la població, destinats a: 
 

a) la prestació de serveis públics de caire cívic, social, cultural, comunicatiu, informatiu, d’aprenentatge, 
de lleure i de creació, a la ciutadania en general i a les entitats ciutadanes en particular. 

b) l’impuls d’activitats amb un objecte de la mateixa naturalesa que els serveis públics esmentats, i de les 
dirigides a la millora de l’autonomia de les persones i de les condicions culturals, socials, de 
convivència i de solidaritat. 

c) la promoció de la vida associativa i de la participació de la ciutadania en els assumptes de la comunitat. 
 
Article 2. 
Naturalesa jurídica i titularitat 
 
Els casals de barri estan al servei de la ciutadania i tenen la consideració de bé d’ús públic. La titularitat d’aquests 
equipaments és de l’Ajuntament de Palma. 



 
 
 

 
Article 3. 
Àmbit territorial 
 
L’àmbit territorial d’aquest Reglament és el municipi de Palma. 
 
Article 4. 
Finalitats 
 
Són finalitats dels casals de barri: 

 
a) Donar resposta a les necessitats socioculturals dels ciutadans i les ciutadanes, mitjançant l’aplicació de la 

metodologia de l'animació sociocultural, dins el marc de l'educació integral de la persona. 
 

b) Desenvolupar activitats, de forma individual o col·lectiva, adreçades a respondre als interessos de la 
ciutadania i a complementar l’activitat pròpia de la ciutat, en àmbits com: 

- l’aprenentatge en el temps de lleure com a procés permanent. 
- la formació i la sensibilització sobre temàtiques que ajudin a millorar la qualitat de vida i la 

participació activa en la recerca de solucions als problemes de l’entorn. 
- la convivència, amb una atenció especial als aspectes intergeneracionals, interculturals i de 

gènere. 
- l’afavoriment del coneixement i la valoració de la cultura, els costums, les tradicions i la llengua 

autòctones. 
- la creació cultural.  
 

c) Facilitar espais de proximitat i infraestructura perquè les entitats ciutadanes hi duguin a terme les seves 
pròpies activitats.  

 
d) Promoure la participació dels veïns i les veïnes en la gestió de la vida social i cultural de l’entorn. 

 
e) Potenciar la cohesió sociocomunitària i el treball en xarxa, impulsant processos d’interrelació entre els 

diversos sectors de població. 
 

f) Donar suport a les iniciatives ciutadanes dins l’àmbit sociocultural sorgides de les entitats de l'entorn. 
 

g) Difondre les actuacions municipals que tinguin especial interès per a la comunitat. 
 
TÍTOL II. Gestió i organització 
 
Article 5.  
Direcció i gestió dels casals de barri 
 
1. La direcció i la coordinació general dels casals de barri correspon a l'Ajuntament de Palma, que els gestiona 

d’acord amb la normativa vigent i de forma participativa. 
 
2. La gestió dels casals de barri es pot executar directament o indirecta mitjançant una entitat ciutadana sense ànim 

de lucre o empresa gestora, a través d’alguna de les formes previstes a la legislació vigent, i d’acord amb la 
disponibilitat pressupostària. En cap cas els casals de barri de Palma podran figurar com a domicili social de les 
empreses que els gestionen. 

 
3. Són funcions relatives a la direcció i la gestió dels casals: 
 

a) Supervisar la correcta aplicació d’aquest Reglament. 
b) Vetlar pel bon ús i la conservació de les seves instal·lacions. 
c) Vetlar pel bon funcionament dels diferents serveis del casal, com ara els d’informació, programació 

d’activitats, cessió d’espais, manteniment, neteja... 
d) Convocar els corresponents consells de centre. 
e) Coordinar els serveis professionals i els serveis institucionals que intervenen de forma directa o indirecta en 

la gestió i el manteniment dels casals. 
f) Proposar la incoació dels expedients sancionadors, d’acord amb el títol V d’aquest Reglament. 

 



Article 6.  
Consell de centre 
 
1. L’òrgan de participació ciutadana als casals de barri és el consell de centre, de naturalesa consultiva i assessora en 

matèries que facin referència al mateix casal. 
 
2. Els consells de centre estan formats per: 
 

a) el/la regidor/ra responsable de Participació Ciutadana o la persona que delegui 
b) un/una representant de l’equip tècnic municipal responsable dels casals de barri 
c) un/una representant de cadascuna de les entitats ciutadanes inscrites al Registre municipal d’entitats 

ciutadanes (RMEC) que treballin en l’àmbit territorial del casal de barri i que hagin sol·licitat per escrit ser 
incloses a les convocatòries del consell de centre  

d) un/una representant de l’entitat o empresa que gestioni les activitats socioculturals programades 
e) un/una funcionari/nària o empleat/ada municipal, que actuarà com a secretari/tària del consell de centre 

 
3. Es constituirà un consell de centre a cada casal de barri, sempre que hi hagi més de tres entitats ciutadanes 

interessades a participar-hi; en cas de no poder-se constituir, les entitats poden presentar propostes directament 
al mateix casal o a l’Ajuntament. 

 
4. La participació d’una entitat al consell de centre s’ha de sol·licitar per escrit, a través d’una instància presentada 

al Registre General de l’Ajuntament en què s’inclogui el nom de la persona que representa l’entitat i el de la 
persona que la pot substituir. Una mateixa persona no pot ser representant de més d’una entitat. Qualsevol canvi 
de titular o suplent en la representació també s’ha de comunicar a través d’instància presentada al Registre 
General. 

 
5. Les entitats integrants en un consell de centre són donades de baixa automàticament en cas de no-assistència a 

dos consells consecutius. Per a tornar a formar part del consell de centre, han de tornar a presentar una 
sol·licitud. 

 
6. El consell de centre es manté constituït i vigent sempre que compti amb l’assistència mínima de tres entitats 

ciutadanes. Quan durant dues convocatòries consecutives no es compleix aquest requisit es dóna per dissolt. 
 
7. Tenen veu i vot al consell de centre els/les representants de les entitats ciutadanes presents. En cas de no-

assistència no es pot delegar el vot en els/les representants d’altres entitats. La resta d’assistents hi tenen veu, 
però no vot. 

 
8. Són funcions de qui representa l’equip tècnic municipal moderar els debats i sotmetre, si escau, alguns 

assumptes a votació. 
 
9. Són funcions de la secretaria la preparació i la tramesa de les convocatòries, dur el llibre d'actes i d’altres que li 

poden correspondre. 
 
10. També poden assistir al consell de centre representants d’altres àrees municipals, quan la naturalesa dels 

assumptes que es tractin així ho aconselli, de la mateixa manera que persones usuàries que ho sol·licitin per 
escrit i de forma motivada. Aquesta assistència és amb veu i sense vot. 

 
Article 7. 
Règim de funcionament del consell de centre 
 
1. El consell de centre es reuneix de forma ordinària en una sessió anual, per a avaluar i per a presentar propostes 

per a la millora del casal. Es poden convocar sessions extraordinàries quan hi hagi assumptes a tractar 
suficientment motivats que ho justifiquin, a proposta de tres entitats membres del consell de centre o de 
l'Ajuntament. 

 
2. Les convocatòries són realitzades per l'Ajuntament i inclouen al seu ordre del dia els assumptes fixats d'ofici i els 

incorporats a petició de qualsevol membre d’aquest consell. 
 
3. Amb la finalitat d'estimular i facilitar la participació ciutadana, el consell de centre pot constituir els grups de 

treball o les comissions especialitzades que consideri oportunes, per a una millor realització de les seves funcions. 



 
 
 

A aquests grups o comissions s'hi poden incorporar les persones participants a les activitats del casal i/o 
membres de les entitats ciutadanes participants que ho desitgin. 

 
Article 8. 
Funcions del consell de centre 
 
Són funcions del consell de centre: 

 
a) Analitzar les necessitats socioculturals del barri presentades per les diferents entitats integrants, per a 

definir estratègies globals que orientin la programació del casal cap a la realitat del seu context social. 
 

b) Presentar iniciatives i fer propostes per a la programació d’activitats socioculturals que es realitzin al casal, 
tenint cura que aquestes siguin complementàries i s’interrelacionin amb la programació de les entitats de la 
barriada. 

 
c) Participar en el seguiment i l’avaluació de les activitats del casal, recollint els suggeriment de persones 

usuàries i entitats, i estar informats sobre les cessions d’ús realitzades al casal, de titularitat municipal o no. 
 

d) Altres que es derivin del present Reglament. 
 

TÍTOL III. Dels usuaris. Drets i obligacions 
 
Article 9. 
Persones usuàries 
 
1. Són persones usuàries dels casals de barri les majors de 16 anys que n’utilitzen legítimament els espais, els 

serveis, l’equipament o les instal·lacions. 
 
2. En aquest sentit es consideren usuaris les persones, els grups o les entitats jurídiques, tant públiques com 

privades, que accedeixen al casal, participant en programes promoguts i gestionats des del mateix casal, o bé 
mitjançant l’ús d’espais susceptibles de cessió. 

 
3. L’accés als casals de barri no està restringit per cap tipus de discriminació per raó de sexe, cultura, religió, opinió 

o qualsevol altra condició o circumstància personal o social. 
 
4. En poden ser usuàries les persones menors de 16 anys en aquelles activitats que des de la Regidoria es valorin 

adients per a ser desenvolupades amb un caire intergeneracional. Les persones menors de 12 anys, per a 
participar a les activitats del casal de barri, han d’anar acompanyades d’una persona adulta que se’n faci 
responsable en tot moment. 

 
Article 10. 
Drets de les persones i les entitats usuàries 
 
Són drets de les persones i les entitats usuàries: 
 

a) Tenir al seu servei unes instal·lacions en condicions adequades per al seu ús i gaudi. 
b) Tenir accés a la informació sobre la programació del casal de barri i d’actuacions municipals. 
c) Ser atès correctament per part del personal que desenvolupa la seva tasca professional al casal de barri. 
d) Tenir assegurada la confidencialitat de les dades personals, que aquestes no siguin difoses sense el seu 

permís, i a accedir, modificar i cancel·lar aquestes dades, d’acord amb la Llei orgànica de protecció de dades. 
e) Gaudir d’un estàndard de qualitat en les activitats municipals programades. 
f) Utilitzar les zones habilitades per al seu ús en els horaris establerts, excepte en casos excepcionals de 

restricció o prohibició d’ús dels espais. 
g) Formular les queixes i/o les reclamacions que estimin convenients, utilitzant les vies legals establertes. 
h) Formular propostes i/o suggeriments per a la millora del servei, a través dels canals de participació 

establerts. 
i) Poder consultar a qualsevol casal de barri el present Reglament de funcionament. 
j) Gaudir del dret d’exempció o reducció de pagament de taxes que es pugui preveure a les ordenances 

municipals. 
 
Article 11. 



Obligacions de les persones i les entitats usuàries 
 
Són obligacions de les persones i les entitats usuàries: 
 

a) Mantenir en tot moment un tracte respectuós i digne envers les persones responsables de les activitats, de 
la dinamització, i envers la resta de persones i entitats usuàries del casal. 

b) Respectar les instal·lacions, els béns materials, les infraestructures i els recursos del casal. 
c) Complir les normes incloses al present Reglament, i totes les normes i les instruccions que es dictin pel que 

fa als casals de barri. 
d) Seguir en tot moment les indicacions del personal responsable de l’equipament municipal. 
e) Mantenir els espais en les mateixes condicions de netedat i ordre en què es trobaven abans de ser utilitzats 

o cedits. 
f) Respectar els horaris d’obertura i tancament del casal. 
g) Vetlar per un consum responsable d’energia i de recursos naturals. 
h) Abonar les taxes o els preus públics prevists a les ordenances municipals. 
i) Comunicar a l’Ajuntament les anomalies de funcionament, les avaries, les deficiències o l’incompliment del 

que disposa el present Reglament i, de forma immediata, en el supòsit d’urgència.  
 
Article 12. 
Restriccions i altres normes dels casals 
 
1. Són restriccions i altres normes dels casals: 
 

a) No es pot fumar ni consumir alcohol ni altres substàncies tòxiques als casals de barri. 
b) No es pot menjar dins el casal, excepte en els casos en què se’n tingui autorització prèvia i expressa. 
c) No es permet l’accés d’animals als casals, llevat dels cans guia. 
d) No es permet entrar bicicletes, patins o estris similars dins el casal. 
e) No es poden introduir objectes o materials perillosos per a la integritat de les persones. 
f) No es permeten actituds i/o comportaments que puguin suposar una falta de respecte als altres o 

puguin provocar desordres. 
g) No poden tenir una finalitat comercial o lucrativa els objectes o els articles que els usuaris produeixen 

als diferents tallers. 
h) No es poden deixar o penjar cartells o fulletons publicitaris, sense autorització de la persona 

responsable del casal. 
i) No poden estar dins el casal de barri persones menors de 12 anys no usuàries d’activitats, sense una 

persona adulta que se’n faci responsable en tot moment. 
j) Per a disposar del material o de la dotació d’equipament municipal cal tenir el corresponent permís de 

l’Ajuntament o de la persona responsable del casal. 
 
2. La persona responsable del casal té la facultat d’apercebre i fins i tot expulsar de l’equipament les persones que 

infringeixin les normes establertes en aquest Reglament, en el moment de la seva comissió o detecció. L’expulsió 
de la instal·lació no dóna dret a la devolució de les taxes abonades.   

 
3. L’Ajuntament no es fa responsable de les sostraccions, les pèrdues o els danys a materials o objectes personals 

que les persones usuàries introdueixin al casal. 
 
TÍTOL IV. Serveis dels casals de barri: programació d’activitats i cessions d’ús d’espais 
 
Article 13. 
Serveis dels casals de barri 
 
1. Els casals de barri són equipaments que responen al principi de polivalència, dels quals es pot fer ús per a gaudir 

de les activitats o els serveis que s’hi desenvolupin o organitzin. 
 
2. Les activitats que es realitzen als casals poden: 
 

a) formar part d’una programació d’activitats municipals pròpies del servei 
b) ser organitzades i/o gestionades, en el marc de cessions d’ús, per entitats ciutadanes o per altres serveis 

municipals 
 
Article 14. 



 
 
 

 Programació d’activitats municipals pròpies del servei 
 
1. L’Ajuntament pot elaborar i desenvolupar programacions d’activitats als casals de barri adreçades a promoure 

iniciatives culturals i civicosocials, a la formació de l’individu, a l’intercanvi intergeneracional i intercultural. 
Aquesta programació es pot executar tant directament com indirecta, mitjançant una entitat o empresa, a través 
d’alguna de les formes previstes a la legislació vigent. 

 
2. Com a norma general, es poden incloure dins la programació els següents tipus d’activitats: 
 

a) tallers socioculturals 
b) cursos de formació no reglada 
c) cursos monogràfics 
d) xerrades i conferències 
e) activitats puntuals de caire lúdic o participatiu (trobades de tallers, activitats relacionades amb festes 

tradicionals...) 
f) tallers de caire ecològic (horts urbans, paisatgisme,...) als casals que disposin d’espai adient per a fer-los 

 
3. L’accés a les activitats programades pot estar subjecte a preu públic. 
 
4. El disseny de la programació s’ha de realitzar tenint en compte: 
 

a) les necessitats i les demandes de la ciutadania, especialment de la que viu al barri o a l’àrea d’influència 
d’aquests espais públics de participació 

b) les propostes del consell de centre 
c) les característiques d’espais i la dotació de cadascun dels casals de barri 
d) l’avaluació d’activitats realitzades en cursos anteriors 
e) el pressupost aprovat 
f) l’organització temporal del curs 

 
5. Aquesta programació d’activitats s’ha de presentar a principi de cada curs i ha d’incloure informació sobre les 

activitats, els horaris de realització, les persones a qui van destinades, el nombre màxim i mínim de participants, 
els preus públics a aplicar, les formes d’inscripció i altres condicions que es considerin necessàries. 

 
Article 15. 
Cessions d’ús d’espais 
 
1. Les cessions d’ús d’espais als casals de barri es regeixen per l’aplicació de principis de concurrència no 

competitiva, de transparència i objectivitat en l’ús dels espais, d’igualtat d’oportunitats, d’adequació de l’espai a 
l’activitat, de compatibilitat amb activitats paral·leles i de polivalència. 

 
2. Les entitats ciutadanes inscrites a l’RMEC, com també altres departaments municipals, administracions o 

institucions públiques, poden sol·licitar l’ús de les dependències o els equipaments dels casals de barri que 
estiguin disponibles, sempre que els destinin a una finalitat pública i sense ànim de lucre, al desenvolupament 
cultural i social, a la promoció de la vida associativa i/o com a via de participació ciutadana. 

 
3. Excepcionalment, l’Ajuntament pot cedir l’espai a entitats ciutadanes que no estiguin inscrites a l’RMEC, sempre 

que les activitats que proposin dur-hi a terme siguin considerades d’interès municipal o sociocultural. 
 
4. Es pot cedir l’ús dels casals per a la realització de les següents activitats: 
 

a) reunions i assemblees pròpies de la vida associativa o impulsades des de les administracions 
b) xerrades, conferències i altres activitats de caire informatiu, formatiu i/o d’interès sociocultural 
c) exposicions 
d) tallers de caire sociocultural 
e) activitats de jocs de taula 
f) activitats organitzades per diferents serveis municipals 
g) actes polítics, en qualsevol període de l’any per tal d’explicar les seves propostes a la ciutadania i al barri, i 

especialment en període electoral, en aquest cas prèvia autorització de la Junta Electoral de Zona 
h) altres activitats no previstes, que es considerin d’interès i que siguin afins a l’objecte dels casals de barri. 

 
5. No se cedeix l’ús del casal: 



 
a) com a seu social d’una entitat ciutadana 
b) com a magatzem 
c) per a pràctiques de culte o per a la realització d’activitats de proselitisme religiós o ideològic determinat 
d) per a la realització d’activitats que responguin a un interès particular, professional, comercial o exclusiu 
e) per a la realització d’activitats que puguin tenir una repercussió o un impacte negatiu en el funcionament 

del casal 
f) per a la realització d’activitats que puguin causar molèsties evidents a les persones usuàries del casal o al 

veïnatge 
g) per a la realització d’activitats que dupliquin de forma innecessària d’altres que ja es desenvolupen en un 

mateix casal 
 
6. Queden prohibides expressament totes les activitats que atemptin contra els valors fonamentals d’igualtat, 

llibertat, tolerància, convivència i democràcia, com les considerades il·lícites o il·legals, nocives, perilloses o 
insalubres. 

 
Article 16. 
Procediment per a sol·licitar la cessió d’espais 
 
Cal seguir el següent procediment: 
 

a) Presentar-ne una sol·licitud al Registre General, o per altres mitjans que es puguin habilitar a l’efecte, amb 
una antelació mínima de 15 dies a la realització de l’activitat. 

 
b) La sol·licitud ha d’incloure: 

 
- dades de qui sol·licita la cessió (nom, CIF, adreça, núm. de l’RMEC) 
- dades de la persona responsable (nom, DNI/NIE/passaport, adreça i telèfon) 
- el casal de barri sol·licitat i les preferències d’altres casals alternatius en cas de no estar disponible 

el primer 
- el tipus d’activitat i una breu descripció 
- els horaris de l’activitat i la seva durada 
- el nombre previst d’assistents 
- infraestructura que es necessita 
- l’acceptació de les condicions establertes al Reglament de funcionament de casals de barri de 

l’Ajuntament de Palma 
- altres informacions que es considerin oportunes 

 
c) A més de la informació prevista al punt anterior s’ha de presentar, detallat,  el programa o el projecte 

descriptiu per al qual se sol·licita l’espai, quan es tracti: 
 

- d’una activitat amb una durada prevista de 10 dies consecutius o més 
- d’activitats periòdiques de més de 5 sessions 
- el seu desenvolupament requereixi la utilització de recursos municipals importants 

 
d) L’Ajuntament pot sol·licitar l’esmena de la sol·licitud quan hi manqui la informació bàsica que ha d’incloure 

o altra documentació complementària que estimi pertinent.  
 
Article 17. 
Criteris per a la cessió d’espais 
 
Les cessions d’ús d’espais es regeixen pels següents criteris: 
 

a) Es poden autoritzar per una vigència d’un semestre natural o fracció, prorrogable. La vigència màxima d’una 
autorització no pot superar els 12 mesos, amb les pròrrogues incloses. Finalitzada aquesta vigència màxima, 
cal presentar una nova sol·licitud.  

 
b) Només s’autoritza la cessió d’ús per a la realització d’activitats sempre que les limitacions i les 

característiques dels espais sol·licitats o disponibles ho permetin i no dificultin el normal funcionament de la 
programació d’activitats previstes als casals. 

 



 
 
 

c) En cas de concurrència de dues o més sol·licituds de cessió d’ús per a activitats diverses al mateix espai, data 
i horari, es propicien fórmules que evitin l’exclusió d’alguna, donant altres opcions de casals, sales o horaris 
alternatius. En cas de persistir la coincidència, es dóna preferència: 

 
Primer: segons el tipus de sol·licitant 

1r. Activitat organitzada per algun departament municipal 
2n. Activitats organitzades per alguna entitat integrant del Consell de Centre 
3r. Activitats organitzades per entitats inscrites a l’RMEC i sense ànim de lucre 
4t. Resta d’activitats socioculturals d’interès general i obertes a la població 

 
Segon: per l’ordre d’entrada de les sol·licituds coincidents 

 
d) En qualsevol moment l’Ajuntament pot fer el seguiment de comprovació de l’ús dels casals de barri en les 

cessions d’espais concedides. 
 
e) Les entitats ciutadanes poden sol·licitar autorització municipal per al cobrament d’una matrícula, entrada o 

ajuda econòmica a les persones usuàries assistents a l’activitat que organitzen de manera puntual o estable. 
Aquesta quantitat s’ha de destinar a sufragar les despeses directes i indirectes derivades de l’organització de 
l’esdeveniment; no existeix, per tant, cap finalitat de caràcter lucratiu per part de les dites entitats. És 
responsabilitat de l’entitat el seu cobrament. En qualsevol cas es necessita autorització municipal expressa, 
amb indicació de l’import autoritzat, per a poder realitzar aquests cobraments. 

 
f) Totes les activitats organitzades pels cessionaris que impliquen la contractació de terceres persones per al 

seu desenvolupament s’han de dur a terme segons la legislació laboral, de la Seguretat Social i de prevenció 
de riscs laborals vigent. Aquesta contractació no implica en cap cas vincle laboral amb l’Ajuntament. També 
han de complir les disposicions vigents en matèria fiscal, administrativa, i altra normativa sectorial 
d’aplicació, i acreditar-ne el compliment a requeriment municipal. 

 
g) L’Ajuntament no assumeix cap responsabilitat o obligació, directa o indirecta, en relació amb l’ús que el/la 

cessionari/nària faci del casal en relació amb les seves activitats. 
 

h) S’ha de respectar de forma estricta la capacitat dels espais cedits, el control dels quals és responsabilitat 
del/de la cessionari/nària. 

 
i) En cap cas es pot fer venda directa o indirecta de productes dins el casal ni s’hi poden facilitar vals de 

descompte ni cap altre tipus de mitjà que inciti a la venda. Excepcionalment l’Ajuntament pot autoritzar la 
venda directa d’entrades, productes...,  sempre que es tracti d’actes socials o benèfics puntuals o de curt 
termini, realitzats i/o organitzats dins el casal de barri. 

 
j) L’Ajuntament pot sol·licitar a les entitats ciutadanes que tinguin atorgades cessions d’espais de forma 

estable la realització d’una actuació/demostració gratuïta vinculada a la programació d’activitats del casal de 
barri o bé de la barriada. 

 
Article 18. 
Autorització i denegació de les sol·licituds de cessions d’espais 
 
1. L’autorització o la denegació s’ha de notificar al/a la sol·licitant per escrit i se l’hi ha d’informar de les 

característiques específiques de la cessió concedida i que s’han de complir les normes que recull el present 
Reglament. 

 
2. La presentació de sol·licitud no implica necessàriament la cessió de l’espai sol·licitat. 
 
3. L’Ajuntament denegarà les sol·licituds que fan referència a activitats per a les quals no es pot cedir l’ús del casal 

de barri, esmentades als articles 15 i 17.  
 
4. L’Ajuntament pot modificar o revocar, mitjançant resolució expressa i motivada, l’autorització d’ús d’espais: 
 

a) per raons d’interès públic 
b) quan es constati que les dades inicialment presentades a la sol·licitud no es corresponen amb la realitat o 

han estat falsejades 
c) quan posteriorment es constati que l’activitat suposa riscs o molèsties no notificades a la sol·licitud 



 
5. En cas de modificació o revocació d’autoritzacions d’ús, és preceptiva l’audiència prèvia de les persones 

interessades. 
 
6. La denegació, la modificació o la revocació de l’autorització no dóna dret a indemnització, sense perjudici de 

l’eventual interposició dels recursos que s’estimin convenients. 
 

Article 19. 
Normes i obligacions específiques de les cessions d’espais 
 
Aquestes normes i obligacions complementen les ja especificades als articles 11 i 12 del present Reglament. 
 

a) S’han de respectar les condicions establertes a l’autorització de cessió d’espais pel que fa a la finalitat per a 
la qual es realitza la cessió, els espais i els horaris concedits. 

b) No es poden fer servir altres espais comuns del casal sense l’autorització dels responsables de l’equipament. 
c) El/la cessionari/nària és responsable de fer complir el present Reglament a les persones participants a les 

seves activitats. 
d) S’han de deixar tancats tots els llums, els aparells elèctrics, d’aire condicionat, els grifons d’aigua, etc. en el 

moment de tancar el casal. 
e) L’organització de l’espai i el muntatge i el desmuntatge dels equipaments cedits són responsabilitat del/de 

la cessionari/nària. 
f) El/la cessionari/nària no pot cedir o llogar a tercers els espais cedits. 
g) Només es pot cuinar a les aules pertinentment habilitades per a aquesta activitat i quan se n’hagi autoritzat 

l’ús. 
h) No es pot realitzar cap tipus d’obra, instal·lació o actuació al casal que impliqui modificacions de la 

configuració, l’estructura, les instal·lacions o el mobiliari, llevat que es tingui autorització expressa i escrita 
de l’Ajuntament. 

i) No es pot deixar cap tipus de materials als espais cedits, sense autorització expressa de l’Ajuntament. 
j) Quan l’activitat a realitzar ho requereixi, el/la cessionari/nària ha de tenir subscrita la preceptiva 

assegurança de responsabilitat civil. 
k) A tota la publicitat o al document referent a les activitats organitzades al casals de barri s’hi ha de fer 

constar la col·laboració de l’Ajuntament de Palma, mitjançant la fórmula “Amb la col·laboració de 
l’Ajuntament de Palma” i el logotip o l’anagrama oficial. 

 
TÍTOL V. Règim disciplinari i sancions 
 
Article 20. 
Règim disciplinari 
 
Les faltes que cometen les persones o les entitats dins el casal de barri es classifiquen en lleus, greus i molt greus. 
 

a) Es consideren faltes lleus: 
 

- Mostrar actituds i/o comportaments que suposin una falta de respecte als altres o puguin 
provocar desordres. 

- Deixar el casal brut o en desordre. 
- No respectar els horaris d’obertura i tancament del casal. 
- No respectar les característiques específiques de les cessions d’us d’espai concedides. 
- No comunicar les anomalies de funcionament, les avaries i/o les deficiències observades al casal. 
- Menjar dins el casal, quan no se n’hagi concedit autorització expressa. 
- Entrar amb animals, bicicletes, patins o estris similars al casal. 
- Deixar o penjar cartells o fulletons publicitaris sense autorització de la persona responsable del 

casal. 
- Deixar menors de 12 anys dins el casal sense la persona adulta responsable que se’n faci càrrec. 
- Qualsevol altra vulneració, tant per acció com per omissió, de les disposicions contingudes en 

aquest Reglament i que no estigui qualificada com a greu o molt greu. 
 
b) Es consideren faltes greus: 
 

- Violència verbal, sense agressió física. 
- Manca de respecte al personal del casal, com a la resta de persones usuàries. 



 
 
 

- Mal ús dels béns materials, les infraestructures i/o els recursos del casal. 
- No respectar les indicacions i/o les advertències del personal de l’equipament, incloent-hi les 

relatives a l’estalvi de consum energètic. 
- Fumar i/o consumir alcohol o altres substàncies tòxiques. 
- Utilitzar la dotació d’equipament del casal sense permís de les persones responsables. 
- Cometre tres faltes lleus en un període de sis mesos. 
 

c) Es consideren faltes molt greus: 
 

- Malmetre de forma reincident o intencionada el material o les instal·lacions. 
- Introduir al casal objectes o materials perillosos per a la integritat de les persones. 
- Agredir físicament el personal o les persones usuàries del casal. 
- Realitzar activitats amb afany de lucre. 
- Cometre dues faltes greus o cinc de lleus en un període de sis mesos. 

 
Article 21. 
Règim de sancions 
 
1. Segons la naturalesa de les infraccions comeses s’apliquen la sanció o les sancions següents: 
 

a) Faltes lleus: 
- amonestació escrita 
- prohibició d’entrada al casal, fins a tres mesos 
 

b) Faltes greus: 
- multa de 30 a 600 € 
- prohibició d’entrada al casal, per un període de tres mesos i un dia a sis mesos 
 

c) Faltes molt greus: 
- multa de 601 a 3.000 € 
- prohibició d’entrada al casal, per un període de sis mesos i un dia a un any 

 
2. Per a una adequada gradació i proporcionalitat entre la gravetat del fet constitutiu de la infracció i la sanció a 

aplicar es valoren conjuntament les següents circumstàncies: 
 

a) naturalesa de la infracció 
b) grau de perillositat per a persones o béns 
c) grau d’intencionalitat 
d) reincidència 
e) gravetat del dany causat 
f) altres circumstàncies concurrents que s’estimi oportú considerar 

 
Article 22. 
Menors d’edat 
 
Quan l’autoria de les infraccions correspon a menors d’edat se n’ha d’informar el/la tutor/ra. En qualsevol cas, aquests 
han de respondre de les sancions econòmiques i els/les menors d’edat han de complir la prohibició d’entrar al casal. 
 
Article 23. 
Rescabalament de danys 
 
1. Amb independència de la imposició de la sanció que correspongui, qui deteriori o malmeti, per negligència o 

intenció, el material o les instal·lacions dels casals de barri està obligat a pagar l’import de la substitució o la 
reparació de l’element deteriorat o malmès. A aquest efecte, la persona responsable del dany és requerida per 
l’Ajuntament, que en pot fer efectiu el rescabalament per via de constrenyiment. 

 
2. Amb l’informe previ favorable dels serveis municipals competents, la persona responsable dels danys pot ser 

autoritzada a substituir aquest pagament per l’execució directa de treballs de rescabalament. 



 

DISPOSICIÓ DEROGATÒRIA 

 

Queda derogat el Reglament dels centres culturals municipals de les barriades de Palma, aprovat per acord del 
Ple de l’Ajuntament de 26 de gener de 1994 i tots els òrgans de participació dels veïns constituïts en virtut del dit 
Reglament.   

DISPOSICIONS FINALS 
 
Primera. El Reglament es pot consultar tant a tots els casals de barri com al web municipal.  
 
Segona. Els espais gestionats per altres serveis públics ubicats al mateix edifici es regeixen pels seus propis reglaments 
de funcionament. 
 
Tercera. L’Ajuntament pot elaborar normes de funcionament intern o reglaments d’ús específic per a alguns dels 
casals de barri, o normatives en funció de diferents tipus d’activitats o serveis. També es poden aprovar preus públics 
en relació amb la cessió d’espais. 
 
Quarta. En el que no preveu el present Reglament ni els reglaments de règim intern que es poden establir per a cada 
casal, hom s'ha d’ajustar al que disposen el Reglament orgànic de l'Ajuntament de Palma i la normativa vigent en 
matèria de règim local i de procediment administratiu. 
 
Cinquena. El present Reglament de funcionament dels casals de barri de l’Ajuntament de Palma entrarà en vigor 
l’endemà que es publiqui l’acord de la seva aprovació definitiva i se  n’insereixi el text íntegre al Butlletí Oficial de les 
Illes Balears, sempre que hagi transcorregut el termini que assenyala l’article 65.2 de la Llei reguladora de les bases de 
règim local. 

 
APROVAT per 17 vots a favor (PP) i 12 en contra (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
9. Proposta d’aprovació del programa de teletreball de l’Ajuntament de Palma. 
 
Secretària: 
 
“Proposta d’aprovació del programa de teletreball de l’Ajuntament de Palma.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Aquí hi ha unanimitat, la podem donar per reproduïda.” 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
En data 2 de juny de 2010, es va aprovar per Acord de la Junta de Govern l’Acord regulador de 
les condicions de treball del personal funcionari, eventual i dels òrgans directius de 
l’Ajuntament de Palma per al període 2012-2013, subscrit en la Mesa General de negociació 
de 18 de maig de 2010 formada per l’Ajuntament de Palma i les Organitzacions Sindicals. 
Posteriorment, el 26 de juliol de 2010, va ser  ratificat pel Ple de l’Ajuntament. 
 
L’article 39 del vigent Acord de condicions de treball del personal funcionari, laboral i eventual 
d’aquest Ajuntament preveu  que durant la vigència d’aquest Acord l’Ajuntament de Palma 
dins el marc del Pla de mesures de conciliació de la vida familiar, personal i laboral del 
personal de l’Ajuntament de Palma, es pot desplegar un programa pilot de teletreball per al 
seu personal amb la finalitat de promoure la conciliació de la seva vida laboral, personal i 
familiar.  
 



 
 
 

D’altra banda, el Pla de mesures de conciliació de la vida familiar, personal i laboral del 
personal de l’Ajuntament de  Palma, aprovat per acord de la Junta de Govern de 2 de juny de 
2010, en desplegament del citat art. 39 de l’Acord de condicions de treball, estableix les 
característiques d’aquest programa pilot.  
 
A la Mesa general de Negociació de dia 26 de novembre va ser lliurada la proposta municipal 
de programa de teletreball de l’Ajuntament de Palma a les organitzacions sindicals. La 
proposta va ser discutida i  després  aprovada per unanimitat per totes les organitzacions 
sindicals –UGT, CCOO, STEI Intersindical, USO, CSIF I SPPME-, a la Mesa General de Negociació 
de dia 12 de desembre de 2013.  
 
Respecte a l’aplicació temporal del programa cal dir que, una vegada aprovat,  només es 
podran autoritzar en forma de prova pilot, les sol·licituds que de forma excepcional i 
extraordinària prèviament hagin estat valorades per l’Equip Coordinador del programa. El 
desplegament total del programa tindrà lloc a partir del moment que s’habilitin els mitjans 
tecnològics necessaris, previsiblement i de forma progressiva, a partir del darrer trimestre del 
2014. Per aquest motiu és necessari que, en aquest mateix acord d'aprovació del programa de 
teletreball, s'anomeni als membres permanents de l'Equip Coordinador del Programa, que 
serà l'òrgan encarregat de la direcció, supervisió i seguiment del programa, així com la de la 
selecció dels possibles aspirants a participar en el mateix. 
 
Per tot això i vist el que disposa l'article 127. 1.i) de la Llei 7/85, de 2 d'abril, reguladora de les 
bases del règim local,  modificada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre de mesures per a la 
modernització del règim local, el Cap de Departament de personal que subscriu, proposa a la 
Regidora de l’Àrea de Funció Pública i Govern Interior, que elevi a la Junta de Govern l'adopció 
del següent:  
 
ACORD 
 
PRIMER. Aprovar expressa i formalment el “PROGRAMA DE TELETREBALL DE 
L’AJUNTAMENT DE PALMA”, el qual figura com a Annex del present acord, subscrit en la 
Mesa General de Negociació el 12 de desembre de 2013 per l’Ajuntament de Palma i les 
Organitzacions Sindicals  UGT, CCOO, STEI Intersindical, USO, CSIF I SPPME i que 
desenvolupa l’article 39 del vigent Acord regulador de les condicions de treball del personal 
funcionari, eventual i dels òrgans directius i el Pla de mesures de conciliació de la vida 
familiar i laboral del personal funcionari de l’Ajuntament de Palma.  
  
SEGON.  Nomenar els membres de l’Equip Coordinador del Programa, la constitució del qual 
serà la següent: 
 
PRESIDÈNCIA:  
 
Sr. Antolín Mª García Torrens (titular)  
Sra. Margalida Gayà Homar (suplent)  
         
VOCALS:                     
 
Del Departament de Personal: 
 
Sr. Juan García Lliteras (titular) 



Sra. Raquel Cucarella Ribera (suplent) 
 
Sra. Catalina Real Mateo (titular) 
Sra. María Vidal Salvà (suplent) 
 
Del Departament de Qualitat i Atenció a la Ciutadania: 
 
Sra. Maria Teresa Benito Roser (titular) 
Sra. María Goretti Mascaró (suplent) 
 
De l’Institut Municipal d’Innovació (IMI): 
 
Sr. José Arbós Tomás (titular) 
Sr. José De Juan Sola (suplent) 
 
SECRETARIA: 
 
Sra. Bàrbara Bosch Quetglas (titular) 
Sra. Marta Oliver Rosselló (suplent). 
                           
TERCER. La data d’efectes del present Acord serà l’1 de gener de 2014, en els termes de 
l’apartat 7 (Temporalització) de l’Annex del present acord.  
 
QUART. Elevar aquest Acord a consideració del Ple de la corporació. 
  
CINQUÈ.  Publicar el present Acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears.  

 
ANNEX – PROGRAMA DE TELETREBALL 

 
1. INTRODUCCIÓ 
 
L’art. 39 del vigent Acord de condicions de treball del personal funcionari, laboral i eventual d’aquest Ajuntament 
preveu la possibilitat del desplegament d’un programa pilot de teletreball per al seu personal amb la finalitat de 
promoure la conciliació de la seva vida laboral, personal i familiar. Les característiques d’aquest programa han de 
permetre a les persones interessades prestar serveis fins a un 80% de la jornada de treball, en còmput setmanal, 
fora del seu centre de treball. En tot cas les condicions de la prestació s’han d’ajustar a les necessitats del servei on 
les persones afectades estan destinades.  
 
D’altra banda, el Pla de mesures de conciliació de la vida familiar, personal i laboral del personal de l’Ajuntament 
de  Palma, aprovat per acord de la Junta de Govern de 2 de juny de 2010, en desplegament del citat art. 39 de 
l’Acord de condicions de treball, estableix que les característiques d’aquest programa pilot permetran a les 
persones interessades prestar serveis des del 50% fins al 80% de la jornada de treball, computats setmanalment, 
fora del centre de treball. En tot cas, les condicions de la prestació s’han d’ajustar a les necessitats del servei al qual 
estiguin destinades les persones interessades. 
 
2. OBJECTE I CONTINGUT 
 
L’objecte d’aquest Programa és el desplegament a l’Ajuntament de Palma de la modalitat de prestació de serveis 
no presencial mitjançant el teletreball. La seva finalitat és afavorir la conciliació de la vida professional, personal i 
familiar, a través de flexibilitzar l’assistència al lloc de treball amb fórmules de treball des del domicili o a distància. 
Això és possible mitjançant l’aplicació de les noves tecnologies de la comunicació i accés a la informació que 
permeten una gestió més eficient i àgil dels procediments administratius, tot això sense disminuir la dedicació de 
les persones participants ni la qualitat dels serveis públics.  
 
3. ÀMBIT D’APLICACIÓ 



 
 
 

 
L’àmbit d’aplicació d’aquest Programa  serà el personal de l’Ajuntament de Palma, funcionari de carrera y laboral 
fix, que ocupi un lloc de treball que sigui susceptible de ser exercit en la modalitat de treball i no que es trobi en 
una de las causes d’exclusió que s’indicaran a l’apartat de “Destinataris”. La Relació de Llocs de Treball podrà 
incloure referències respecte a aquesta possibilitat. 
 
4. EQUIP COORDINADOR DEL PROGRAMA 
 
És l’òrgan encarregat de la direcció, supervisió i seguiment del programa, així com de la selecció dels possibles 
aspirants a participar-hi, a més de comprovar que les funcions pròpies dels llocs de treball de cadascun són 
susceptibles de prestació en forma no presencial des del seu domicili 
 
La seva composició és: 
 
Presidència: el titular de la Direcció General de Funció Pública. 
Vocals: dos tècnics del Departament de Personal; un tècnic del Departament de Qualitat i Atenció a la Ciutadania; 
un tècnic de l’Institut Municipal d’Innovació; i el cap del departament o servei afectat en cada cas.  
Secretari: un administratiu del Departament de Personal, amb veu però sense vot.  
De cada titular, es nomenarà així mateix un suplent, per als casos d’absència, vacant o malaltia.  
 
Les seves funcions són: 
 

− L’impuls i coordinació del Programa. 

− El seguiment de la temporalització per a la implantació del Programa. 

− La selecció dels participants en el Programa, mitjançant l’aplicació dels criteris 
previstos més endavant. 

− La comprovació que les funcions encomanades a les persones sol·licitants són susceptibles de prestació en 
forma no presencial.  

− La solució dels problemes i incidències que puguin sorgir en la implantació del Programa i durant la seva 
realització. 

− La valoració de les possibles pròrrogues de les autoritzacions per participar en el programa. 

− Les propostes de revocació en els termes que s’indiquen en aquest programa. 

− El seguiment del Programa i avaluar els seus resultats, mitjançant qüestionaris de satisfacció que s’adjunten 
com a annex a aquest programa que hauran d’emplenar les persones interessades i els seus superior 
jeràrquics.  

− L’elaboració d’un informe tècnic final del resultat del Programa. 
I qualssevol altres funcions relacionades amb el Programa que se li encomanin. 

 
L’equip es reunirà de forma ordinària cada tres mesos dins el termini màxim de duració del programa i de forma 
extraordinària quan sigui convocat pel seu president. En tot cas es reunirà per valorar les sol·licituds de les 
persones interessades dins el termini màxim de 15 dies naturals comptador des de la data de la seva presentació.  
 
5. LÍNEES BÀSIQUES DEL PROGRAMA 
5.1. OBJETIUS 
 
El present Programa té com a finalitat fonamental contribuir a la modernització de l’Administració Municipal i 
afavorir la conciliació de la vida professional, personal i familiar del seu personal a través de la flexibilitat per 
realitzar el treball des del domicili, tot això sense disminució de la dedicació i la qualitat del servei, i en particular: 
 
a) Establir els mitjans per fer efectiva la conciliació de la vida laboral, personal i familiar. 
b) Augmentar el compromís i el nivell de motivació del personal. 
c) Aconseguir una millor i més moderna organització del treball a través de l'ús de les tecnologies. 
d) Potenciar el treball en termes d'objectius i resultats i no només de mesura del temps de presència al centre de 
treball. 
e) Augmentar el compromís amb la qualitat del treball, disminuir l'absentisme laboral i potenciar la productivitat. 
f) Millorar les condicions de treball i la professionalització dels empleats públics com a factors que ajudin l'augment 
de la qualitat dels serveis. 
g) Aprofitar les noves tecnologies de la informació i comunicació. 
 
5.2. DURADA 



 
El Programa té una durada mínima de sis mesos, prorrogables en un termini igual i fins a un màxim de 24 mesos. En 
qualsevol cas, les autoritzacions inicials seran objecte de pròrroga automàtica per nous períodes de sis mesos fins 
al màxim de 24 mesos, llevat que la persona interessada comuniqui abans de la finalització de cada període la seva 
voluntat d’incorporar-se a la modalitat de treball presencial. No obstant això, es podran autoritzar de formar 
excepcional, en funció de l’avaluació positiva del desplegament concret, terminis superiors de durada.  
 
En finalitzar el temps pel qual s’autoritza la prestació en règim no presencial, la persona interessada tornarà a 
prestar serveis d'acord amb la jornada presencial que tenia assignada prèviament. 
 
5.3. DESTINATARIS 
 
Les persones destinatàries són tot el personal de l’Ajuntament amb funcions assignades les característiques de les 
quals ho permetin. S’exclou de l’aplicació del programa el personal del Cos de Policia Local i del Servei d’Extinció 
d’Incendis, a excepció d’aquells llocs de treball que desenvolupin funcions de caràcter administratiu o tècnic, i el 
personal d’oficis.  
 
Queden exclosos, així mateix, els empleats públics que ocupin llocs de treball en oficines de registre, atenció i 
informació al públic i el personal subaltern, així com tots aquells les funcions dels quals comportin necessàriament 
la prestació de serveis presencials (com ara Benestar Social, Brigades, etc). Així mateix, quedaran també exclosos 
aquells empleats públics que ocupin llocs de treball de prefectura de departament, servei o equivalents, així com 
els secretaris i les secretàries de regidoria i el personal de batlia.  
 
5.4. DISTRIBUCIÓ DEL TEMPS 
 
La jornada de treball es distribuirà de manera que un màxim de tres, i excepcionalment quatre, dies a la setmana 
es prestin de forma no presencial mitjançant la fórmula de teletreball i el temps restant en jornada presencial. En 
cap cas la jornada diària no podrà fraccionar-se per a la seva prestació en ambdues modalitats.  
La determinació concreta del dies de treball no presencial correspon al Departament o Servei on presti els serveis 
la persona interessada, segons aconselli la millor prestació del servei. 
 
Per circumstàncies sobrevingudes que afectin la persona ocupada o les necessitats del servei, prèvia audiència de 
l'interessat, es podrà modificar la distribució de la jornada de treball entre la modalitat presencial i no presencial, 
així com reduir o ampliar el nombre de dies setmanals de teletreball, fins al màxim de tres. 
 
Les persones que gaudeixin d’una reducció de jornada hauran d’aplicar proporcionalment la reducció a la part de 
jornada presencial i a la part de jornada no presencial. Les que gaudeixin d’un horari de conciliació, podran 
adequar la jornada no presencial a les mateixes condicions d’horari de conciliació que la jornada presencial. 
 
5.5. LLOCS DE TREBALL SUSCEPTIBLES 
 
S’estableix un màxim d’un 30% dels llocs de treball de cada Departament (o servei, quan aquest depengui 
directament d’un òrgan directiu o polític), descomptant el nombre de llocs expressament exclosos d’aplicació del 
programa. Si el nombre resultant és inferior a 1, es permetrà un lloc de treball.  
 
Els llocs de treball que es consideraran susceptibles d'autorització per a la prestació de serveis en règim de 
teletreball seran els que tinguin assignades les següents funcions: 
 
a) Estudi i anàlisi de projectes. 
b) Elaboració d'informes. 
c) Assessoria. 
d) Redacció, correcció i tractament de documents. 
e) Enregistrament massiu de dades. 
f) Qualsevol altra funció que en virtut dels mitjans requerits per al seu desenvolupament pugui ser exercida de 
forma autònoma i no presencial. 
 
No obstant, s’exceptuen de la possibilitat d’acollir-se al teletreball aquells llocs de treball que malgrat tenir 
funcions compatibles amb les anteriors es trobin inclosos en la relació de llocs expressament exclosos de l’aplicació 
d’aquest Programa.  
 



 
 
 

En tot cas, correspon a l’Equip coordinador, a la vista de les sol·licituds de participació que es presentin i per poder 
autoritzar-les, valorar l’adequació de les funcions efectivament realitzades a la possibilitat de ser exercides de 
forma no presencial, tot subjectant-se a les necessitats del servei i a les possibilitats tècniques que pugui facilitar 
aquest Ajuntament.  
 
5.6. CONDICIONS DELS TELETREBALLADORS 
 
El personal subjecte al règim de teletreball tindrà els mateixos drets i deures que la resta del personal d’aquest 
Ajuntament i no sofriran cap variació en les seves retribucions ni menyscapte en les seves oportunitats de 
formació, acció social, promoció professional ni en cap altre dret dels empleats públics. 
 
Aquesta modalitat de prestació de servei serà voluntària i reversible en qualsevol moment a petició de la persona 
interessat. Així mateix, l'Administració podrà revocar l'autorització, tant per necessitats del servei com per 
incompliment dels objectius establerts. L’esmentada revocació haurà de ser motivada. 
 
Les persones interessades en sol·licitar l’autorització per participar en aquest Programa han de reunir, a la data de 
sol·licitud, els següents requisits: 
 
a. Trobar-en situació d’actiu i no tenir previst el canvi de situació administrativa mentre duri l’autorització; i 

ocupar un lloc, en qualsevol modalitat d’ocupació, les funcions del qual siguin compatibles amb el teletreball. 
No obstant això, es podran acollir les persones en  alguna de les situacions d’excedència que comporti la 
reserva de lloc de treball sempre que acrediti la previsió de l’apartat b) següent i sol·liciti el reingrés.  

b. Acreditar un acompliment efectiu mínim de sis mesos en el lloc de treball que pretén acomplir mitjançant 
teletreball o en un altre lloc de treball amb funcions anàlogues.  

c. No tenir reconeguda la compatibilitat per a la realització d’altre treball o activitat, pública o privada. 
L’autorització o reconeixement de compatibilitat deixarà automàticament sense efecte l'autorització de 
teletreball. 

d. Disposar de mitjans tècnics propis al seu domicili (ordinador i línia telefònica, o correu electrònic, si s’escau) 
per compte de la persona interessada. Serà també per compte de la persona interessada disposar de les 
aplicacions informàtiques bàsiques necessàries per desenvolupar el seu treball (sistema operatiu, processador 
de textos, full de càlcul, etc) que siguin compatibles amb les aplicacions municipals.  

e. Assegurar les condicions ergonòmiques i de seguretat per treballar al seu domicili.  
f. Tenir els coneixements imprescindibles, informàtics i telemàtics, que requereixi l'exercici de les funcions i 

tasques objecte de teletreball. 
g. Acreditar la superació de l’acció formativa prevista a l’apartat 6è d’aquest programa. 
 
Quan el nombre de persones sol·licitants d’un mateix Departament o Servei sigui superior al nombre de llocs 
màxim que es poden autoritzar, la selecció del treballadors s’efectuarà atenent en primer lloc a l’adequació de les 
funcions realment realitzades a les possibilitats de prestació en forma no presencial. A continuació es valoraran les 
circumstàncies degudament acreditades, d’acord amb els criteris de valoració que s’indiquen a continuació: 
 

− Tenir al seu càrrec familiars fins al segon grau de consanguinitat o afinitat. S’ha d’acreditar la convivència. Els 
factors a valorar s’especifiquen a l’apartat 5.8 d’aquest programa. 

− Ser persona ocupada amb discapacitat, relacionada amb la mobilitat o que afecti a aquesta. 

− Patir una malaltia o afectació de la salut amb una duració prevista al manco igual al període de prestació de 
serveis no presencial, bé que afecti a la seva mobilitat, en la qual una disminució dels desplaçaments 
contribuirà a la seva millora, o bé que la no presència continuada al lloc de feina contribuirà a millor 
realització de les seves funcions 

− Ser víctimes de violència de gènere.  
 
5.7. CONDICIONS TÈCNIQUES I ESTRUCTURALS 
 
El personal autoritzat a prestar els seus serveis en règim de treball haurà de disposar d'un espai de treball adequat 
a les funcions a exercir. 
 
L'equipament bàsic que haurà de ser aportat per les persones interessades, estarà constituït per un ordinador 
personal amb accés a la xarxa Internet a través de la via de banda ampla amb transmissió terrestre, que compleixi 
així mateix amb les requeriments tècnics mínims que estableixi l’Institut Municipal d’Innovació. 
 



És responsabilitat de les persones teletreballadores solucionar les incidències en el funcionament del seu equip 
informàtic o de la línia telefònica, així com el manteniment de l’equip informàtic.  
 
Les persones teletreballadores facilitaran un telèfon de contacte per si es requereix la seva presència per 
necessitats del servei. 
 
Totes les despeses derivades de la connexió informàtica i de les cridades telefòniques efectuades (no les rebudes) 
que es derivin de la prestació de serveis en la modalitat de treball són a càrrec de la persona interessada. 
 
Segons les funcions a realitzar, l’Ajuntament facilitarà a les persones interessades els mitjans tècnics i materials 
més adequats. En tot cas es facilitarà:  
 

− Un compte de correu electrònic. 

− Les aplicacions informàtiques necessàries per al desplegament del seu treball diari,  
 
Les persones teletreballadores hauran de garantir el compliment del que preveu la normativa sobre protecció de 
dades de caràcter personal, així com la confidencialitat de la informació i les dades facilitades per al seu treball. En 
particular, es prohibeix emmagatzemar o tractar dades confidencials o de caràcter personal en suports o 
plataformes diferents de les autoritzades de forma expressa per l’Ajuntament de Palma. Per tal de garantir aquesta 
previsió, la persona interessada ha d’autoritzar l’accés remot i periòdic als equips informàtics particulars per 
personal tècnic de l’Institut Municipal d’Innovació només amb la finalitat d’auditar aquest acompliment.  
 
Les persones teletreballadores han d’assegurar les condicions de seguretat i salut , i en especial les ergonòmiques 
per al desenvolupament del seu treball al seu domicili. Amb aquesta finalitat, el Servei de Prevenció d’aquest 
Ajuntament elaborarà i facilitarà a les persones interessades un procediment específic sobre criteris bàsics per 
garantir la seguretat i salut durant la prestació del servei en règim de teletreball en el domicili.  
 
5.8. SELECCIÓ DEL PERSONAL TELETREBALLADOR 
 
Les persones interessades en participar en aquest Programa, poden presentar en qualsevol moment des de l’inici 
del programa, la sol·licitud per acollir-se a la modalitat de prestació de servei no presencial mitjançant teletreball 
amb subjecció al model que i que es trobarà disponible a la intranet municipal. La sol·licitud es podrà presentar 
electrònicament des del Portal del Personal o en paper en qualsevol de les oficines de Registre de l’OAC o en 
qualsevol de les formes previstes a l’art. 38.4 de la Llei 30/1992, de 26 de novembre. El compliment dels requisits 
s’acreditaran en general mitjançant una declaració responsable de la persona interessada. L’administració 
comprovarà d’ofici aquells que siguin de la seva competència.  
 
Respecte a les circumstàncies indicades a l’apartat 5.6 d’aquest Programa i que ha de valorar l’Equip coordinador 
en cas que el nombre de les sol·licituds susceptibles d’autorització sigui superior a dos a un determinat 
departament, o servei en el seu cas, les persones interessades, juntament amb la sol·licitud, han d’aportar els 
documents acreditatius de les circumstàncies al·legades en cada cas, d’acord amb el document normalitzat que 
s’habilitarà a tal efecte.  
 
Els criteris objectius de valoració d’aquestes circumstàncies que ha d’utilitzar l’Equip coordinador, si s’escau, per a 
la selecció són els que estableix el Decret 36/2013, de 28 de juny, pel qual es regula la modalitat de prestació de 
serveis mitjançant teletreball a l’Administració de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, o la norma que el 
sustitueixi (s’exclou l’apartat relatiu a la distància entre el domicili i el centre de treball que no és aplicable al 
programa municipal). Aquests criteris són:  
 

a) Per conciliació de la vida familiar i personal amb la laboral: 
 
a.1. Per tenir fills o filles amb discapacitat: 5 punts per cada un. 
 
a.2. Per tenir fills o filles menors d’edat, d’acord amb l’escala següent: 
 
— Igual o menors d’1 any: 4 punts per cada un. 
— Des d’1 any fins a 3 anys: 3,5 punts per cada un. 
— Des de 3 anys fins a 6 anys: 3 punts per cada un. 
— Des de 6 anys fins a 12 anys: 2,5 punts per cada un. 
— Des de 12 anys fins a 16 anys: 2 punts per cada un. 
— Des de16 anys fins a 18 anys: 1,5 punts per cada un. 



 
 
 

 
a.3. Per tenir el cònjuge o la parella estable inscrita en el Registre de Parelles Estables de les Illes  Balears, amb 
discapacitat o que no es pugui valer per si mateix: 5 punts. 
 
a.4. Per tenir un altre familiar a càrrec directe fins al segon grau de consanguinitat o afinitat amb discapacitat o que 
no es pugui valer per si mateix, sempre que no dugui a terme cap activitat retribuïda: 4 punts per cada un. 
 
b) Per ser família monoparental: 2 punts. 
 
c) Per ser personal empleat públic amb una discapacitat relacionada amb la mobilitat o que afecti aquesta 
mobilitat: 
— Si la discapacitat és superior al 45 %: 5 punts. 
— Si la discapacitat està entre el 33 % i el 45 %: 3 punts. 
 
d) Per tenir una alteració de la salut que afecti la mobilitat, en la qual una disminució dels desplaçaments 
contribuirà de manera rellevant a una millora de la salut, acreditada per un informe mèdic, o patir algun tipus de 
condicionant de salut del qual resulti que l’autorització de la modalitat de teletreball contribuirà a una realització 
més òptima de les seves funcions, sempre que estigui acreditat mitjançant un informe mèdic: 3 punts. 
 
f) Per estar cursant estudis reglats o relacionats amb el lloc de treball: 1 punt. 
 
g) Per ser víctimes de violència de gènere: 4 punts. 
 
En cas d'igualtat en la puntuació total, es desempatarà, successivament, per la major puntuació obtinguda en els 
diferents apartats en l'ordre en el qual estan indicats. De persistir, es resoldrà per sorteig públic. 
 
Alternativament a l’aplicació dels criteris anteriors, quan el nombre de sol.licituds sigui superior al de llocs de 
treball susceptibles d’aplicació d’aquest programa d’un mateix Departament/Servei, les persones afectades podran 
proposar una solució consensuada de rotació o teletreball per torns. La proposta ha de reunir l’informe favorable 
dels superiors jeràrquics i valorada per a la seva autorització per l’Equip coordinador. 
 
Del resultat provisional obtingut, es donarà a tràmit d’audiència a les persones interessades mitjançant la 
publicació a la intranet municipal, perquè durant un termini de tres dies hàbils puguin presentar les al·legacions 
que estimin oportunes. 
 
L’equip coordinador disposa d’un mes, des de la finalització del termini de presentació de sol·licituds, per a l’elevar 
al titular de la Regidoria de Funció Pública i Govern Interior proposta definitiva d’autorització per a la prestació del 
servei en règim de teletreball no presencial amb les condiciones específiques i les funcions concretes a 
desenvolupar en cada cas; la qual en dictarà el decret d’autorització.  
 
Les pròrrogues d’autoritzacions, les revocacions o el canvi de les condicions inicials en què foren atorgades se 
resoldran així mateix per decret del mateix òrgan. 
 
5.9. SUPERVISIÓ I CONTROL DEL TELETREBALL 
 
El/la superior jeràrquic/a de l’interessat o la interessada ha d’especificar en cada cas les tasques a desenvolupar i 
és responsable del control del seu grau d’acompliment. 
 
Amb caràcter general s’assignaran setmanalment les tasques concretes que s’han de dur a terme en la modalitat 
de teletreball, així com els objectius i criteris de valoració de l’eficiència aconseguida. L’assignació de tasques 
concretes en la modalitat de teletreball ha de ser la mateixa que la correspondria en el mateix període de jornada a 
la desenvolupada presencialment. S’han d’establir mecanismes de control i indicadors que permetin acreditar 
l’acompliment dels objectius fixats setmanalment.  
 
Amb caràcter general la jornada de treball en la modalitat de teletreball ha de ser la mateixa que correspondria al 
mateix període de jornada de treball desenvolupada presencialment, en termes de còmput mensual.  
 
5. 10. REVOCACIÓ I FINALITZACIÓ DE SERVEIS EN RÈGIM DE TELETREBALL 
 
La resolució favorable d’autorització a les persones interessades per prestar serveis en règim de teletreball s’ha de 
revocar per alguna de les següents causes: 



  
a. Per incompliment reiterat dels objectius de treball setmanal o dels controls establerts pel Departament/Servei 

d’adscripció de la persona teletreballadora. 
b. Per causes sobrevingudes que alterin substancialment les condicions i els requisits que varen motivar la 

resolució favorable i no siguin susceptibles de resolució mitjançant una modificació dels termes de la prestació 
del servei en règim de teletreball. 

c. Per necessitats extraordinàries i urgents sobrevingudes del servei que no puguin ser ateses pel personal que 
presta serveis en règim presencial. 

d. Per acord mutu.  
 
La finalització de serveis en règim de teletreball s’ha de produir per alguna de les següents causes: 
 
a. Per arribar al termini establert en la resolució d’autorització i no ser factible la seva pròrroga. 
b. Per sol·licitud de les persones interessades, abans d’arribar a la data de finalització prevista, perquè concorrin 

causes justificatives degudament acreditades.  
c. Per canvi de lloc de treball, amb motiu de participació en processos de provisió o de promoció interna, o de 

qualsevol altra modalitat de mobilitat voluntària del personal.  
 
En els supòsits d’aquest darrer apartat c), la persona interessada podrà sol·licitar acollir-se al programa de 
teletreball, sense necessitat d’haver d’esperar a una convocatòria en els termes de l’apartat 5.8 d’aquest 
programa, amb informe previ del nou Departament/Servei d’adscripció i la valoració de l’Equip coordinador del 
programa.  
 
5.11. RÈGIM JURÍDIC DEL PERSONAL SUBJECTE A TELETREBALL 
 
El personal subjecte al règim de teletreball té els mateixos drets i deures que la resta del personal municipal i no 
patirà cap variació de retribucions, ni detriment d’oportunitats de formació, acció social, promoció interna, provisió 
de llocs de treball, etc.  
 
6. FORMACIÓ DEL PERSONAL  
 
L’Escola Municipal de Formació impartirà a les persones interessades en participar en el programa de teletreball, 
així com als supervisors i supervisores a què fa referència l’apartat 5.9 d’aquest programa, un curs d’habilitació 
d’un mínim de quatre hores de duració, impartit durant la jornada habitual de treball, relatiu a: 
 

− L’acompliment de la jornada de treball no presencial 

− La gestió del treball amb objectius i indicadors 

− Prevenció de riscs laborals en el teletreball 

− Protecció de dades de caràcter personal  

− Seguretat informàtica i confidencialitat administrativa 
L’Escola facilitarà un manual amb el contingut d’aquestes matèries.  
 
S’ha de superar el curs amb aprofitament per tal que la persona interessada pugui accedir al programa de 
teletreball.  
 
7. TEMPORALITZACIÓ  
 
El desplegament d’aquest programa ha de tenir lloc a patir del moment que l’Ajuntament habiliti els mitjans 
tecnològics que permetin desenvolupar des d’un entorn remot, a distància o virtual, les tasques habitualment 
exercides amb les mateixes garanties d’integritat, seguretat, confidencialitat, protecció i emmagatzemament que 
amb els equips corporatius.  
 
La previsió és que això es podrà iniciar, de forma progressiva, a partir del darrer trimestre del 2014.  
 
No obstant, i en forma de prova pilot, es podran autoritzar sol·licituds de prestació de serveis en règim de 
teletreball a partir de l’aprovació d’aquest programa, que prèviament hagin estat valorades per l’Equip 
Coordinador del programa, de forma excepcional i extraordinària. Les condicions de la prestació del servei seran 
avaluades en aquests casos per l’Institut Municipal d’Innovació que valorarà la seva viabilitat amb els mitjans 
tecnològics actuals, el cost generat i l’acompliment de les garanties abans expressades. 
 



 
 
 

8. AVALUACIÓ I SEGUIMENT DEL PROGRAMA 
 
La Comissió Paritària d’Interpretació, Seguiment i Vigilància d’aquest Acord assumeix la funció de control i 
avaluació del programa per a la seva revisió i la seva continuïtat.  

 
S’APROVA per unanimitat. 
 
10. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a ENDESA ENERGIA XXI S.L.U per 
import de 598.103’13€. 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
Dins l’any 2013 s’han rebut factures pel subministrament d’enllumenat públic, electricitat i gas 
escoles i electricitat i gas edificis municipals de l’empresa ENDESA ENERGIA XXI i ENDESA 
ENERGIA S.A.U. Dita facturació correspon al mes d’agost, consums del mes de juliol. Les 
esmentades factures no es poden tramitar per falta de diners a les partides adients i es per tal 
causa que, un pic realitzades les comprovacions pertinents i conformades les facturs pel 
Departament d’Infraestructures, la cap de secció que subscriu, d’acord amb l’establert per 
l’art. 176.2 b) i 182.1 del RDL 2/2004, de 5 de març, que aprovà el text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals i el Reglament orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma,  
demana al Ple l’adopció del següent: 
 
Acord  
 
Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació i iniciar l’expedient de modificació de crèdit per 
habilitar el crèdit suficient a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la 
despesa. L’esmentat deute correspon a factures pel concepte d’enllumenat públic, electricitat i 
gas escoles i electricitat i gas edificis municipals de les empreses ENDESA ENERGIA XXI i 
ENDESA ENERGIA S.A.U., en concepte de consums produïts dins l’any 2013, facturació del mes 
de novembre per consums de mesos anteriors. Els imports a reconèixer són els següents: 
 
PROVEÏDOR: ENDESA ENERGIA XXI S.L.U., CIF B-82846825. C/Ribera del Loira, 60.28042 
Madrid. 
 
PARTIDA 06.16500.22100 
Subministrament enllumenat públic    
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:     448.766,17€ 
 
D’aquest total s’han de restar abonaments per un import de 212,40€ resultant un líquid de 
448.553,77€. 
 
PARTIDA 10.32100.22100 
Subministrament d’electricitat escoles     
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:         51.629,99€ 
Subministrament GAS 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:          309,44€            
 
PARTIDA 06.92000.22100 



Subministrament electricitat edificis municipals 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:     77.078,00€       
 
PARTIDA 06.92000.22100 
Subministrament GAS 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:          851,18€          
 
PROVEÏDOR: ENDESA ENERGIA S.A.U. CIF A-81948077. C/Sant Joan de Déu, 1.07007 Palma. 
 
CONCEPTE: Subministrament del fluid elèctric enllumenat públic, dependències municipals i 
escoles. 
 
PARTIDA: 06.16500.22100 
Subministrament enllumenat públic 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:      8.411,32€          
 
PARTIDA: 10.32100.22100 
Subministrament GAS escoles 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:      1.791,06€          
 
PARTIDA: 06.92000.22100 
Subministrament electricitat edificis municipals 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:      7.148,81€        
Subministrament de gas edificis municipals. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:      2.329,56€           
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP), 9 abstencions (PSIB-PSOE) i 3 en contra (MÉS). 
       
11. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a EMAYA SA, per import de 
119.490’18€. 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 

 
Dins l’any 2013 s’han rebut factures pel subministrament d’aigua potable i replega de residus 
sòlids de l’empresa EMAYA corresponents al mes de DESEMBRE. Les esmentades factures no 
es poden tramitar per falta de diners a les partides adients i es per tal causa que, seguint les 
instruccions del Departament financer, un pic realitzades les comprovacions pertinents, la cap 
de secció que subscriu, d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del RDL 2/2004, de 5 
de març, que aprovà el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el Reglament 
orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, demana al Ple l’adopció del següent 
 
Acord 
 
Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació i iniciar l’expedient de modificació de crèdit per 
habilitar el crèdit suficient a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la 
despesa. L’esmentat deute correspon a factures pel concepte d’aigua potable i replega de 



 
 
 

residus sòlids de l’empresa EMAYA, consums produits dins l’any 2013, facturació del mes de 
DESEMBRE, consum mesos anteriors. L’import a reconèixer és el següent: 
 
PROVEÏDOR: EMAYA, Empresa municipal d’aigües i clavegueram, S.A. CIF A-07000029. 
C/Joan  Maragall, 3.07006 Palma. 
 
PARTIDA 06.92000.22101 
Subministrament facturació desembre 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:  119.791,42€ 
 
D’aquest total s’ha de restar un abonament de 301,24€ resultant un líquid de 119.490,18€. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
12. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a EMAYA SA, per import de 
79.096’69€. 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
Dins l’any 2013 s’han rebut factures pel subministrament d’aigua potable i replega de residus 
sòlids de l’empresa EMAYA corresponents al mes de NOVEMBRE. Les esmentades factures no 
es poden tramitar per falta de diners a les partides adients i es per tal causa que, seguint les 
instruccions del Departament financer, un pic realitzades les comprovacions pertinents, la cap 
de secció que subscriu, d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del RDL 2/2004, de 5 
de març, que aprovà el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el Reglament 
orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, demana al Ple l’adopció del següent: 
 
Acord  
 
Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació i iniciar l’expedient de modificació de crèdit per 
habilitar el crèdit suficient a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la 
despesa. L’esmentat deute correspon a factures pel concepte d’aigua potable i replega de 
residus sòlids de l’empresa EMAYA, consums produits dins l’any 2013, facturació del mes de 
NOVEMBRE, consum mesos anteriors. L’import a reconèixer és el següent: 
 
PROVEÏDOR: EMAYA, Empresa municipal d’aigües i clavegueram, S.A. CIF A-07000029. 
C/Joan  Maragall, 3.07006 Palma. 
 
PARTIDA 06.92000.22101 
Subministrament facturació novembre 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:   79.096,69€ 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
13. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a un proveïdor per import de 
58.080’00€. 
 



Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
Donat que s’han efectuat despeses a diverses empreses per prestacions de serveis, 
reparacions o subministraments a l’any de 2013 que no han pogut ser tramitades per falta de 
crèdit a la partida corresponent, la cap de negociat que subscriu sotmet la present proposta a 
l’oficial cap de Protecció Civil per tal que, si la considera procedent, l’elevi com a proposta de 
resolució al regidor de l’Àrea delegada de Seguretat Ciutadana a l’objecte de què, si ho té a 
bé, elevi a l’Ajuntament Ple el següent 
 
Acord 
 
1r. Reconèixer el deute existent amb el Sr. JOSE Mª CALDENTEY ROCA, DNI núm. 
41.318.757-Q, propietari del local que té llogat a aquesta Corporació situat la plaça Porta 
d’es Camp, 2 baixos i que es destina a OFICINES MUNICIPALS DEL DEFENSOR DEL CIUTADÀ I 
ALTRES SERVEIS DE L’AJUNTAMENT DE PALMA, per un import de 58.080,00 € corresponent 
al lloguer de l’any 2013 amb càrrec a la partida 0692000.202.00 del vigent pressupost de 
despeses. 
2n.- Notificar el contingut del present acord a l’interessat i al Servei de Comptabilitat. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
14. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a diversos proveïdors de Bombers per 
import de 56.399’86€.  
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 

El dia 7 de gener de 2013 es va dictar resolució sortida núm. 1, doc. núm. 2013-77, per la que 
s’aprova la concessió del plus per maneig moneda i la derogació del plus per perillositat al 
treballador Sebastián Carbonell Vidal, amb efectes des del dia 1 de gener de 2013. 
 
El dia 6 de febrer de 2013 l’esmentat treballador va presentar reclamació davant el Comitè 
d’Empresa per la qual sol·licita li sigui remunerada la diferència econòmica generada entre el 
plus de perillositat i el de maneig moneda des del dia que va ser destinat a la recepció de Son 
Moix, 3 d’abril de 2012, fins el dia que se li va derogar el plus per perillositat i concedir el de 
moneda, el dia 1 de gener de 2013. 
 
En data 18 de novembre de 2013 es sol·licita la concessió del plus per maneig moneda al 
treballador Sebastián Carbonell Vidal amb efectes des de dia 10 d’abril de 2012, signat pel 
director de Son Moix, en aquell moment. 

El resultat de la diferència econòmica entre el plus per maneig moneda i el plus per perillositat 
des de 10 d’abril de 2012 fins el 31 de desembre del mateix any ascendeix a la quantitat de 
dos-cents cinquanta-sis euros amb cinquanta-sis cèntims (256,56,- €), corresponent a 
l’exercici de l’any 2012. 

Per això, en base a l’article 11è, plusos, del vigent Conveni col·lectiu, i  d’acord amb el que 
estableixen l’article 23.e del Reial decret legislatiu 781/1986, de 18 d’abril, text refós de les 
disposicions legals vigents en matèria de règim local; l’article 123.p de la Llei 7/1985, de 2 



 
 
 

d’abril, reguladora de les bases del règim local; arts.22 a 27 de la Llei 30/92, de 26 de 
novembre, de règim jurídic de les administracions públiques i del procediment administratiu 
comú; els art.176 y 188 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el 
Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals; les Bases d’execució del Pressupost 
municipal per a l’any 2010, prorrogat per a l’exercici 2011 i aprovada la pròrroga a la Junta de 
Govern de l’Ajuntament de Palma de 12 de gener de 2011; els articles 3,63 i 80 del Reglament 
orgànic del Ple de l’ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 2004; els articles 172 i 173.5 del 
Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, s’eleva a 
l’aprovació del Ple, prèvia aprovació de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos humans, 
el Consell Rector de l’Institut Municipal de l’Esport proposa elevar al Ple l’adopció del següent:  
 
Acord  
 
1. Aprovar la despesa corresponent al reconeixement de deute de l’any 2013 per un 
import total de 56.399,86 € (cinquanta-sis mil tres-cents noranta-nou euros i vuitanta-sis 
cèntims).  
2. Abonar l’import de 21,46 € (vint-i-un euros i quaranta-sis cèntims) a l’empresa 
BONGRUP BALEARES SL, amb NIF/CIF B-57414187 (factura/es F 112726 i F 114268) per 
l’adquisició de material de fontaneria     
3. Abonar l’import de 88,82 € (vuitanta-vuit euros i vuitanta-dos cèntims) a l’empresa 
DIELECTRO BALEAR SAU, amb NIF/CIF A-07004864 (factura/es 21246 i 22447) per 
l’adquisició de material elèctric.     
4.  Abonar l’import de 181,50 € (cent vuitanta-un euros i cinquanta cèntims) a l’empresa 
OSSIFAR SL, amb NIF/CIF B-07045065 (factura/es 51256) pel buidament de la fosa septica 
parc Son Malferit.   
5. Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total 
de 291,78 € (dos-cents noranta-un euros i setanta-vuit cèntims) amb càrrec a la partida 
12.13500.212.00 del vigent pressupost de despeses.   
6. Abonar l’import de 407,44 € (quatre-cents set euros i quaranta-quatre cèntims) a 
l’empresa ALMACENES RULLAN SA, amb NIF/CIF A-07007404 (factura/es B3 1800, B3 1801 i 
B3 1802) per reparació motoserres i material equips.   
7. Abonar l’import de 884,51 € (vuit-cents vuitanta-quatre euros i cinquanta-un cèntims) a 
l’empresa BADETEL SL, amb NIF/CIF B-07581051 (factura/es 213/178) per reparació de 
telecomunicacions.  
8. Abonar l’import de 29.919,51 € (vint-i-nou mil nou-cents denou euros i cinquanta-un 
cèntims) a l’empresa DRÄGER SAFETY HISPANIA, amb NIF/CIF A-83140012 (factura/es 
VFC/27016490, VFP/30201795, VFP/30203256, VFC/827017038 i VFP/30203212) per revisió i 
reparació d’ERA.      
9. Abonar l’import de 653,40 € (sis-cents cinquanta-tres euros i quaranta cèntims) a 
l’empresa ITURRI SA, amb NIF/CIF A-41050113 (factura/es P 4096197) per material per la 
repació de l’equip excarceració.  
10. Abonar l’import de 883,50 € (vuit-cents vuitanta-tres euros i cinquanta cèntims) a 
l’empresa TALLERES PUIGCERCOS SLU, amb NIF/CIF B-07072929 (factura/es CR 15081 i CR 
15188) per la reparació de material.   
11. Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total 
de 32.748,36 € (trenta-dos mil set-cents quaranta-vuit euros i trenta-sis cèntims) amb càrrec 
a la partida 12.13500.213.00 del vigent pressupost de despeses.   
12. Abonar l’import de 1.004,26 € (mil quatre euros i vint-i-sis cèntims) a l’empresa 
EQUIPAMOVIL SL, amb NIF/CIF B-07260979 (factura/es 9983 i 11142) per material de 
vehicles.    



13. Abonar l’import de 74,09 € (setanta-quatre euros i nou cèntims) a l’empresa LORENZO 
REYNES SL, amb NIF/CIF B-07122401 (factura/es 22937) per material de vehicles.   
14. Abonar l’import de 1.436 € (mil quatre-cents trenta-sis euros) a l’empresa NEUMATICS 
BINISSALEM SL, amb NIF/CIF B-07695471 (factura/es 114476, 114477, 114478, 114479 i 
114480) per canvi neumàtics.    
15. Abonar l’import de 2.931,47 € (dos mil nou-cents trenta-un euros i quaranta-set 
cèntims) a l’empresa SCAITT SA, amb NIF/CIF A-60853413 (factura/es 400416, 400443, 
410053, 410106, 410146 i 700958) per material i reparacions de vehicles. 
16. Abonar l’import de 181,96 € (cent vuitanta-un euros i noranta-sis cèntims) a l’empresa 
TALLERES COMINO LUQUE SL, amb NIF/CIF B-57437741 (factura/es 8559 i A/8716) per 
material vehicles.   
17. Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total 
de 5.627,78 € (cinc mil sis-cents vint-i-set euros i setanta-vuit cèntims) amb càrrec a la 
partida 12.13500.214.00 del vigent pressupost de despeses. 
18. Abonar l’import de 748,52 € (set-cents quaranta-vuit euros i cinquanta-dos cèntims) a 
l’empresa DISTRIBUCIONES UNIVERSAL MALLORCA SL, amb NIF/CIF B-07834534 (factura/es 
A13/11403, A13/12897 i A13/14219) pel subministrament de material d’oficina.  
19. Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total 
de 748,52 € (set-cents quaranta-vuit euros i cinquanta-dos cèntims) amb càrrec a la partida 
12.13500.220.00 del vigent pressupost de despeses. 
20. Abonar l’import de 185,25 € (cent vuitanta-cinc euros i vint-i-cinc cèntims) a l’empresa 
ALMACENES RULLAN SA, amb NIF/CIF A-07007404 (factura/es B3 1635 i B3 1803) pel 
subministrament de material divers.  
21. Abonar l’import de 764 € (set-cents seixanta-quatre euros) a l’empresa CA'N LLANERAS 
SA, amb NIF/CIF A-07142433 (factura/es 2371, 2554 i 2622) pel subministrament de 
productes per avispes.   
22. Abonar l’import de 201,82 € (dos-cents un euros i vuitanta-dos cèntims) a l’empresa 
COMERCIAL PEDRO SA, amb NIF/CIF A-07090707 (factura/es 13006030 i 13006650) pel 
subministrament de material divers.   
23. Abonar l’import de 267,36 € (dos-cents seixanta-set euros i trenta-sis cèntims) a 
l’empresa COMERCIALIZADORA DE SERVICIOS ANTI-FUEGO SA, amb NIF/CIF A-30045181 
(factura/es CAT/130794) pel subministrament de material divers.    
24. Abonar l’import de 81,81 € (vuitanta-un euros i vuitanta-un cèntims) a l’empresa 
ELECTRICA PUIGCERCOS SAU, amb NIF/CIF A-07072911 (factura/es CR 51394) pel 
subministrament de material.   
25. Abonar l’import de 4.148,77 € (quatre mil cent quaranta-vuit euros i setanta-set 
cèntims) a l’empresa FONT OASIS SL, amb NIF/CIF B-57159949 (factura/es 4914, 4915, 5193, 
5553, 5554 5826, 6557, 6558 i 6607) pel subministrament d’aigua.  
26. Abonar l’import de 719,46 € (set-cents denou euros i quaranta-sis cèntims) a l’empresa 
NEUMATICS BINISSALEM SL, amb NIF/CIF B-07695471 (factura/es 114475, 115405 i 116277) 
pel subministrament de material divers (bobines cel·lulosa).    
27. Abonar l’import de 144,27 € (cent quaranta-quatre euros i vint-i-set cèntims) a 
l’empresa PLANISI SA, amb NIF/CIF A-07046659 (factura/es 201306024, 201306524 i 
201306525) pel subministrament de material divers.   
28. Abonar l’import de 1.452 € (mil quatre-cents cinquanta-dos euros) a l’empresa  
SEÑALIZACIONES MALLORCA SL, amb NIF/CIF B-07549298 (factura/es 13/1157) pel 
subministrament de material divers (rotllos cinta bombers). 
29. Abonar l’import de 1.236,37 € (mil dos-cents trenta-sis euros i trenta-set cèntims) a 
l’empresa SISTEMES FERRIOL SL, amb NIF/CIF B-57813479 (factura/es 30645, 30715, 30927 i 
30966) per les recarregues d’extintors.    



 
 
 

30. Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total 
de 9.201,11 € (nou mil dos-cents un euros i onze cèntims) amb càrrec a la partida 
12.13500.221.09 del vigent pressupost de despeses.   
31. Abonar l’import de 3.824,38 € (tres mil vuit-cents vint-i-quatre euros i trenta-vuit 
cèntims) a l’empresa A.C.i E. BOMBERS DE PALMA, amb NIF/CIF G-07453103 (factura/es 02 
2013 i 03 2013) per despeses diverses (rocòdrom i equip futbol 7 empreses). 
32. Abonar l’import de 454,83 € (quatre-cents cinquanta-quatre euros i vuitanta-tres 
cèntims) a l’empresa BERNARDINO SALOM TORRES, amb NIF/CIF 42952753-T (factura/es 
306 L) per la neteja dels EPI i altre material de l’SCIS.  
33. Abonar l’import de 924,33 € (nou-cents vint-i-quatre euros i trenta-tres cèntims) a 
l’empresa GENERAL DE SERVICIOS ITV SA, amb NIF/CIF A-78343977 (factura/es 88360, 
88831, 89285, 89700, 90151, 90602, 91053, 91542, 91959, 92373 i 92776) per ITV vehicles 
SCIS d’octubre de 2013.   
34. Abonar l’import de 45,11 € (quaranta-cinc euros i onze cèntims) a l’empresa 
INTERNACIONAL BALEAR COURIER SL, amb NIF/CIF B-07542582 (factura/es A 941467 i A 
942267) per despeses de correu per enviament de material.  
35. Abonar l’import de 302,50 € (tres-cents dos euros i cinquanta cèntims) a l’empresa JUAN 
PERELLO ROCA, amb NIF/CIF 41330529-N (factura/es 12375) per reparació del rentaplats.   
36. Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa total 
de 5.551,15 € (cinc mil cinc-cents cinquanta-un euros i quinze cèntims) amb càrrec a la 
partida 12.13500.226.99 del vigent pressupost de despeses. 
37. Abonar l’import de 1.294,70 € (mil dos-cents noranta-quatre euros i setanta cèntims) a 
l’empresa A.C.i E. BOMBERS DE PALMA, amb NIF/CIF G-07453103 (factura/es 04 2013) per 
l’adquisició d’una sauna.  
38. Abonar l’import de 936,46 € (nou-cents trenta-sis euros i quaranta-sis cèntims) a 
l’empresa  TALLERES PUIGCERCOS SLU, amb NIF/CIF B-07072929 (factura/es CR 15168) pel 
subministrament  d’una bomba buidament sèrie 1,5HP II. 
39.   Iniciar l'oportú expedient de modificació de crèdit, autoritzar i disposar, la despesa 
total de 2.231,16 € (dos mil dos-cents trenta-un euros i setze cèntims) amb càrrec a la 
partida 12.13500.629.08 del vigent pressupost de despeses. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
15. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a un proveïdor per import de 256’56€ 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
En data 12/11/2013 va tenir entrada en aquest Departament de Personal, la factura 
13110149, de 01/11/2013, corresponent a les primes de la pòlissa d’assistència sanitària 
d’ASISA, del període de facturació del mesos de novembre i desembre de 2013, per import 
total de 281.426,49 €, dels quals s’haurien d’imputar 5.657,30 € a la partida 09.9120016000, i 
275.769,19 € a la partida 099200016006. 
La factura ha estat registrada dins el programa de comptabilitat amb el número 2013/21211, 
malgrat no es possible carregar al vigent pressupost de despeses donat que no hi ha 
consignació disponible a les corresponents partides ni a les vinculades. 
Per tal motiu, es pertinent el reconeixement de deute, imputant a les partides corresponents 
abans esmentades del Pressupost municipal, d’acord a la Base 29 d’Execució del pressupost 
2014 de l’Ajuntament de Palma. 



Per tot això, vist l’article 123.1.p) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de 
Règim Local, segons la modificació realitzada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de 
Mesures per a la Modernització del Govern Local, i de conformitat amb el previst a la Base 29 
d’Execució del pressupost  de 2014 de l’Ajuntament de Palma és motiu pel qual la Cap de 
Secció que subscriu proposa a que, per part del ple de l’Excm. Ajuntament s’adopti el següent:  
 
 A C O R D  
 
Aprovar el reconeixement de deute, corresponent a l’any 2012, com a conseqüència de 
l’abonament a Sebastián Carbonell Vidal, DNI 43 017 206 F, amb la categoria d’operari, de la 
quantitat de dos-cents cinquanta-sis euros amb cinquanta-sis cèntims (256,56,- €), com a 
resultat de la diferència econòmica entre el plus per maneig moneda i el plus per perillositat 
des de 10 d’abril de 2012 fins el 31 de desembre del mateix any. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
16. Proposta d’aprovació de  reconeixement de deute a l’entitat ASISA, corresponent a les 
primes de la pòlissa d’assistència sanitària del període de facturació del mesos de novembre 
i desembre 2013. 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
S´ha sotmès a informe de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans el COMPTE 
GENERAL 2012. Prèviament, ha estat aprovada, d´acord amb l´article 191 del Texte Refós 
aprovat per Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, la Liquidació del Pressupost 2012 de 
l´Entitat Local i del seus Organismes Autònoms, aprovació que tingué lloc en sessió de la Junta 
de Govern de data 29 de maig de 2013, donant-se compte al Ple de la Corporació en sessió de 
data 27 de juny de 2013. 
El Compte General 2012 es va presentar a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans en data 22 de novembre de 2013, essent informat favorablement.. 
A efectes de l’article 212.2 del Text Refós aprovat per Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de 
març, s’ha sotmès el COMPTE GENERAL de l´exercici 2012 a informació pública mitjançant 
publicació en el BOIB nº 163, de data 26 de novembre de 2013 i en el tauler electrònic 
d’edictes d’aquest Ajuntament, pel seu examen i presentació de reclamacions i observacions, 
durant un termini de quinze dies hàbils i vuit més, és a dir va estar a exposició pública des de 
27/11/2013 fins 24/12/2013, sense que durant aquest termini i vuit dies més s’hagi presentat 
cap al·legació en contra  
En conseqüència, tot complint l´article 212.3 del Text Refós aprovat per Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, se sotmet a l´Ajuntament Ple la següent proposta d´acord: 
 
1. Aprovar el reconeixement de deute a l’entitat ASISA, NIF. A-08169294, de la factura 
13110149 de 01/11/2013, corresponent a les primes de la pòlissa d’assistència sanitària del 
període de facturació del mesos de novembre i desembre 2013, per import total de 
281.426,49 €, dels quals s’haurien d’imputar 5.657,30 € a la partida 09.9120016000, i 
275.769,19 € a la partida 099200016006, que ha estat presentada en data 12 de novembre 
de 2013, tota vegada que no es possible carregar al vigent pressupost de despeses donat 
que no hi ha consignació pressupostària disponible a les corresponents partides ni a les 
vinculades. Tot això d’acord amb la Base 29 d’Execució del pressupost de 2014 de 
l’Ajuntament de Palma i la memòria adjunta. 



 
 
 

2. Notificar el present Acord a la Secció de Comptabilitat i a l’empresa interessada. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
17. Proposta d’aprovació del Compte General 2012 integrat. 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
INFORME DE LA CAP DE SERVEI.- En sessió de data 21-3-2013, l´Ajuntament Ple va acordar 
Denegar l´aprovació inicial del projecte d´Estudi de Detall a terrenys ubicats a l´Av. Joan Miró 
137, Terme Municipal de Palma, que té per objecte la modificació i adaptació de la rasant 
establida al PGOU a una nova rasant proposada, juntament amb la reordenación de l´espai 
lliure públic colindant, presentat per l´Aruitecte redactor, Antonio Morla Villalonga, i 
promogut per l´entitat “Inoikos SL” en base a l´informe dels Serveis Tècnics de Planejament de 
data 14-1-2013(…), i que, en síntesi, assenyala que la modificació de les rasants que determina 
el PGOU no està permesa per l´article 65 del Reglament de Planejament”. 
L´esmentat acord va ser notificat a l´interessat,  interposant-se per aquest recurs de reposició 
contra l´acord  de referència. 
Pels serveis tècnics de Planejament s´ha emès l´informe que s´adjunta com Annex, de data 17 
de setembre de 2013, informant desfavorablement les al.legacions contingudes al recurs de 
reposició. 
Atesos els articles 107 i ss., 116 i 117 de la Llei 30/92 de Règim Jurídic de les Administracions 
Públiques i del Procediment Administratiu Comú, procedeix la desestimació del recurs de 
reposició interposat. 
Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  règim 
jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a) de la Llei 7/85 de 2 d’abril, 
modificada per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del govern 
local, RDL 781/86, de 18 d’abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple,  4-1 e) i 12 a) 
del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, es considera que el Consell de la Gerència  pot  
adoptar la següent  resolució: 
Proposar a la Junta de Govern la desestimació del recurs de reposició contra l´acord plenari de 
21-3-2013, pel qual es va denegar l´aprovació inicial del projecte d´Estudi de Detall a terrenys 
ubicats a l´Av. Joan Miró 137, Terme Municipal de Palma, per tal que sigui elevat a 
l’Ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa  l’adopció del següent:  
 
Acord  
 
PRIMER I ÚNIC. – Aprovar el COMPTE GENERAL 2012, integrat, tal com preveu l´art. 209.1 de 
la Llei 39/1988 reguladora de les hisendes locals, segons la redacció donada en el Text Refós 
aprovat per Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març,  per: 

 
a) El de la pròpia Entitat Local. 

 
b) El dels Organismes Autònoms: 

- Institut Municipal de l´Esport 
- Patronat Municipal d´Escoles d´Infants 
- Patronat Municipal de l´Habitatge 
- Institut Municipal d’Innovació 
- Agència de desenvolupament local de l’Ajuntament - PalmaActiva 



- Patronat Municipal de Reallotjament i Reinsericó Social. 
- Patronat Municipal d´Il.luminació Ornamental 
- Patronat Municipal Llegat Weyler 
- Institut Municipal d´Obres Viàries 
- Institut Municipal de Turisme 

c)    El de les empreses de capital íntegrament municipal i d’acord amb el vigent Pla de 
Comptabilitat. 
  -Empresa  Municipal de Transport públic (EMT) 
  -Empresa Funerària Municipal (EFMSA) 
  -Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram (EMAYA) 
  - Societat Municipal d’Aparcaments de Palma S.A. (SMAP) 
 

 Els comptes i estats a que es refereixen les lletres a) i b) anteriorment assenyalades 
reflecteixen la situació econòmica-financera i patrimonial, els resultats econòmic-
patrimonials i l’execució i liquidació dels pressuposts (art. 209.2  de la Llei 39/1988,  segons 
la redacció donada en el Text Refós aprovat per Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de 
març), i consten de les següents parts presentades d´acord amb la Instrucció del Model 
Normal de Comptabilitat Local aprovada per O.M. de 23 de novembre de 2004: 

 
- Balanç de situació. 
- Compte de resultats econòmico-patrimonials. 
- Estat de Liquidació del Pressupost. 
- Memòria. 

També s’adjunta com a annex del Compte General 2012, els Comptes anuals dels següents  
Consorcis i Fundacions participades per l’Ajuntament de Palma, així com del Palau de 
Congressos: 

 
- Fundació Pilar i Joan Miró a Mallorca 
- Consorci Museu d’Art Modern i Contemporani de Palma 
- Consorci Parc de les Estacions 
- Consorci Mirall Palma Eixample 
- Consorci RIBA  
- Fundació Casals d’Art i Espais Expositius de Palma 
- Palau de Congressos S.A. 
 
S’APROVA per 26 vots a favor (PP i PSIB-PSOE) i 3 abstencions (MÉS). 
 
18. Proposta d’aprovació de desestimar el recurs de reposició contra l’acord plenari de 21-
03-2013, pel qual es va denegar l’aprovació inicial del Projecte d’Estudi de Detall a terrenys 
ubicats a l’Av. Joan Miró, 137.  PE12/0007.  
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 
INFORME DE LA CAP DE SERVEI.- En sessió de data 21-3-2013, l´Ajuntament Ple va acordar 
Denegar l´aprovació inicial del projecte d´Estudi de Detall a terrenys ubicats a l´Av. Joan Miró 
137, Terme Municipal de Palma, que té per objecte la modificació i adaptació de la rasant 
establida al PGOU a una nova rasant proposada, juntament amb la reordenación de l´espai 
lliure públic colindant, presentat per l´Aruitecte redactor, Antonio Morla Villalonga, i 
promogut per l´entitat “Inoikos SL” en base a l´informe dels Serveis Tècnics de Planejament de 



 
 
 

data 14-1-2013(…), i que, en síntesi, assenyala que la modificació de les rasants que determina 
el PGOU no està permesa per l´article 65 del Reglament de Planejament”. 
L´esmentat acord va ser notificat a l´interessat,  interposant-se per aquest recurs de reposició 
contra l´acord  de referència. 
Pels serveis tècnics de Planejament s´ha emès l´informe que s´adjunta com Annex, de data 17 
de setembre de 2013, informant desfavorablement les al.legacions contingudes al recurs de 
reposició. 
Atesos els articles 107 i ss., 116 i 117 de la Llei 30/92 de Règim Jurídic de les Administracions 
Públiques i del Procediment Administratiu Comú, procedeix la desestimació del recurs de 
reposició interposat. 
Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  règim 
jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a) de la Llei 7/85 de 2 d’abril, 
modificada per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del govern 
local, RDL 781/86, de 18 d’abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple,  4-1 e) i 12 a) 
del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, es considera que el Consell de la Gerència  pot  
adoptar la següent  resolució: 
Proposar a la Junta de Govern la desestimació del recurs de reposició contra l´acord plenari de 
21-3-2013, pel qual es va denegar l´aprovació inicial del projecte d´Estudi de Detall a terrenys 
ubicats a l´Av. Joan Miró 137, Terme Municipal de Palma, per tal que sigui elevat a 
l’Ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa  l’adopció del següent:  
 
A C O R D 
 
1r.- Desestimar el recurs de reposició interposat pel Sr. Luis Palmer Libis,  en nom de 
“Inoikos SL”,  contra l´acord plenari de 21-3-2013, pel qual es va denegar l´aprovació inicial 
del Projecte d´Estudi de Detall a terrenys ubicats a l´Av. Joan Miró 137, Terme Municipal de 
Palma, en base als arguments recollits a l´informe emès pels Serveis Tècnics de Planejament 
en data 17-9-2013, que s´adjunta com ANNEX. 
2n.-Notificar el present acord a l´interessat. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
Comissió d’Urbanisme 
 
Abans d’iniciar-se el debat pels regidors, dels assumptes que composen aquesta Comissió, de 
conformitat amb lo establert per la Junta de Portaveus, per ordenar els debats, intervenen en aquest 
moment els representants de les entitats que ho han sol·licitat als punts que integren l’ordre del dia, 
corresponents a la Comissió d’Urbanisme, que són els següents: 
 
Intervencions Entitats (Punts 37, 38 39 i 40) 
- Associació de Veïns Ses Veles CIF G 07736879 (Àngela Pons) 
Punt 37 
- Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca CIF G 57621427  
Punt 37 (Pere Felip Buades) 
Punt 39 (Yusmely Coronado) 
- Unión de Asociaciones de Mallorca CIF G 57472045 (Francisco Fernández Ochoa) 
Punt 37 
- GOB Grup Balear d’Ornitologia i Defensa de la Naturalesa (Jaume Canals Bestard) 
Punt 38 
- Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina CIF G 57301814 (Pere Felip Buades) 
Punt 39 



- Unión de Asociaciones de Mallorca CIF G 57472045 (Francisco Fernández Ochoa) 
Punt 39 
- Federació d’Associacions de Veïns de Palma CIF G 07203573 (Joan Forteza Cortés) 
Punt 39 
- Federación Palmesana de Asociaciones y Entidades CIF G 07582844 (José María Mulet Torres) 
Punt 39 
- Associació de Veïns Es Born d’Es Molinar CIF G 57050692 (Miguel Obrador Sabater) 
Punt 39 i 40 
- Club Marítimo Molinar de Levante CIF G 07159320 (Bernat Busquets Ribas en calidad de vicesecretario 
i Rosa María Servera Servera como representante de padres de la sección de vela) 
Punts 39 i 40 
- Associació de Veïns Vogar i Ciar del Molinar CIF G 07205305 i en nom de la Plataforma Salvem el 
Molinar (Pedro Martínez Ojeda) 
Punt 40 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé idò ja passem a les propostes dels grups polítics. Jo si els pareix, i en consideració al interès i a 
la quantitat de gent que avui s’ha presentat pel tema, per debatre el tema del Molinar, passaríem a 
primer lloc aquest punt, a fi de que la gent no hagi d’esperar 3 o 4 hores, que seria lo que es torbaria, o 
5 hores, lo que es torbaria en tramitar aquest punt, si haguéssim de seguir l’ordre del dia, això és una 
possibilitat que té la Presidència, pues poder fer qualque tipus de modificació, jo ho he consultat amb 
els grups de l’oposició, no han posat cap inconvenient. Per lo tant, tant aquest punt, com qualsevol 
altre on hi hagi molta gent que vulgui intervenir, o que tingui interès, que me demanin que s’adelanti, 
ja saben que jo no tinc el més mínim inconvenient, la qüestió és facilitar en el màxim, la participació 
ciutadana, i també pues evitar esperes pues que seran, que serien molt llargues en aquest cas. Per lo 
tant, si els pareix, passarem a debatre en primer lloc, els punts, conjuntament els punts de 38 a 39, que 
són les proposicions del Grup MÉS i del Partit Socialista, respecte del Club Marítim del Molinar. 39 i 40, 
no ho he dit bé? Sí. Per lo tant, en aquestes, en aquestes punts, tenen demanada la intervenció, 
l’Associació de Veïns Es Raval de Santa Catalina, Unió d’Associacions de Mallorca, Federació 
d’Associacions de Veïns de Palma, Federació Palmesana d’Associacions i Entitats, Associació de Veïns Es 
Born d’Es Molinar, Club Marítim Molinar de Llevant i Associació de Veïns Vogar i Ciar del Molinar. Miri, 
també els tinc que explicar una cosa, reglamentàriament les intervencions ciutadanes, en qualsevol 
punt, estan, tenen un màxim, que són 15 minuts. Per lo tant, quan hi ha més de 3 peticions 
d’intervenció, lo que correspon és que es distribueixin entre els diferents, persones que volen 
intervenir, a fi de no rebassar aquests 15 minuts. Jo ja sabem que som, no som massa estricte amb 
aquestes aplicacions, però si que els demano que donat que aquí hi ha una, dues, tres, quatre, cinc, sis, 
set intervencions, pues el temps d’intervenció de cada una de vostès no passi, direm de 3 minuts, seran 
21 minuts, no seran 15, però 3 minuts cadascun, és dir, perquè hem de començar a posar qualque tipus 
de limitació perquè sinó aquests plens com vostès saben, són interminables, i a demés, crec que també 
és bo que es doni compliment en el Reglament. Per tant, en vers de 15 seran 21, però les intervencions 
els hi demano que quedin reduïdes a 3 minuts, o si entre vostès volen cedir el torn de paraula d’una 
associació a un altre, a fi de que un altre pugui parlar més temps, tampoc hi ha cap problema. La 
qüestió és que les intervencions no vagin més enllà de 21 minuts, que és un 50% més del que es preveu 
reglamentàriament. Per lo tant, per favor, quan arribin en els 3 minuts, finalitzin les seves 
intervencions. Gràcies. Té la paraula en primer lloc, Don Pere Felip, en representació de l’Associació de 
Veïnats Es Raval de Santa Catalina. Don Pere, recordi per favor, he explicat el perquè, 3 minuts. 
Gràcies.” 
 
Punts 39 i 40 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina:  
 
“Bé, com preàmbul, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, desitja un venturós 2014 al Molt 
Honorable Sr. Batle Mateu Isern i a tots els Regidors del PP, PSOE i MÉS. Sort i salut a tots. El Molinar no 



 
 
 

és un barri qualsevol de Palma, és un espai privilegiat de la geografia estètica i emocional de la ciutat. 
En els ciutadans que els agraden les fotografies antigues de Palma, potser ho hauran notat: les que 
tenen més encís no són les del Born, ni les de la Rambla, ni tan sols les de la Seu, són les del Molinar. I 
les del Jonquet, un altre espai que té molins i que fa olor de la mar i que es troba sota perill permanent 
de desfiguració. I si el Molinar i el Jonquet ens agraden d’una manera especial, és perquè conserven, 
més que altres bocins de Palma, alguna cosa del que ens commou en aquelles fotografies en blanc i 
negre. Ja sabem l’amenaça que pesa sobre el Molinar, una ampliació del Club Marítim Molinar de 
Llevant, que suposaria passar dels 75 amarraments actuals a 315, i dels 9.991 metres quadrats 
d’ocupació actuals al 73.348. Cerqueu les imatges que superposen el projecte sobre l’estat actual de la 
zona i us en fareu una idea. El projecte encara és això, un projecte, i som a temps d’aturar-lo. Hi ha gent 
que hi fa feina. Són la bona gent de les entitats ciutadanes, que han triat un lema: al Molinar, port petit. 
Mereix el suport de quasi tothom. Un barri singular de Palma s’hi juga el caràcter, la fisonomia. Més 
enllà d’això, Palma s’hi juga part de l’ànima. Volem ressaltar un fet súper positiu, el valent i democràtic 
posicionament del Molt Honorable Sr. Batle de Palma, Mateu Isern, que s’ha posat al costat de part del 
moviment veïnal, fent pinya amb ell, afirmant, amb coratge, que li agradaria un port petit al Molinar, i 
que l’ampliació és desmesurada, a pesar de que el President del Club Marítim del Molinar, és el Sr. 
Rafael Vallespir, també és President del Districte de Llevant de la Junta Territorial del PP de Palma, i afí 
al Sr. José María Rodríguez. Per altre banda, senyalarem que, al nostre criteri, el Batle de Palma és el 
revers de la moneda del cada dia més antisocial i dictatorial President del Govern Balear, Sr. Bauzá, al 
qual el Sr. Isern li dona un bilió de voltes, repeteixo, li dona un bilió de voltes” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Senyor. Don Pere.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina:  
 
“Ara acabo. Vaig a esperar que acabin.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Don Pere, Don Pere, li demano, li demano que m’ajudi Don Pere, Don Pere m’ajudi a complir lo que 
hem pactat. Són tres minuts” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina:  
 
“Si. Ara me falten dos segons.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No. Don Pere, Don Pere, Don Pere. Por favor, por favor, silenci. Don Pere m’ajudi, m’ajudi a complir lo 
que hem pactat.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina:  
 
“Bé, idò, puc acabar els 3 segons? No, pues no.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“M’ajudi a complir Don Pere, vostè és una persona que sempre compleix. Moltes gràcies però perquè 
no li corresponen.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina:  
 
“Vostè comanda, val gràcies.” 



 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé. Gràcies Don Pere. Don Francisco Fernández Ochoa.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unión de Asociaciones de Mallorca: 
 
“Honorable Sr. Alcalde, Señoras y Señores Concejales, seré breve, solamente haré exposición de un 
minuto, con una breve reflexión, para poder dar paso a los compañeros, que tienen un interés más 
directo en el asunto. Nos complace saber que ya hay un posicionamiento a priori respecto de 
cuestiones importantes para el Molinar, como la configuración en su caso de este puerto deportivo. 
Pero no es suficiente, saber cual es la opinión política por adelantado, cuando los miembros del 
Gobierno del Consell Insular de Mallorca, por ejemplo, ya han dicho que el puerto del Molinar se 
ampliará teniendo en cuenta las prescripciones técnicas, que primero el proyecto y luego ya veremos, 
no es esto una garantía y nos sigue preocupando por tanto este asunto, y cada vez más. ¿Qué quiere 
decir según las prescripciones técnicas de un proyecto? ¿Quién las determina? Cómo sabemos que los 
estudios que se hacen son los correctos para producir una expansión comedida de las instalaciones del 
puerto, y que esta expansión no obedece a un mero interés especulativo. Si valoramos los beneficios y 
los daños en una balanza, los daños son mucho peores que los beneficios que se obtienen, con políticas 
que favorecen solamente a unos pocos. Cuando dejamos la inventiva solo a las empresas privadas y 
prescindimos de una visión global, del tipo de ciutat que volem, estamos dejando en manos de unos 
intereses cortoplacistas el desarrollo de la Ciudad. Le recordamos Sr. Alcalde, que se tiene que actuar 
con altura de miras, como se dijo en el Pregón del Estandarte para Palma y sus barriadas. Nadie debe 
injerir en el mercado, que las empresas hagan su trabajo, pero quien debe marcar las pautas de lo que 
se puede hacer, y para esto usted tiene el mando, es el Ayuntamiento de Palma. Le recordamos que 
hay un asunto irresuelto todavía, como es el Palacio de Congresos. ¿Por qué cuando se habla del Casino 
no se piensa en esa ubicación? ¿Por qué no pensamos en hacer viva la ciudad? En dotar a las barriadas 
de la funcionalidad y de lo que realmente se merezcan, para hacer productiva esta ciudad. Muchísimas 
gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Fernández ¿le he entendido bien? ¿Ha acabado usted ya? Es que no sabía. Ah muy bien, pues 
muchas gracias, se lo agradezco muchísimo. Don José, perdón Don Joan Forteza Cortés de la Federació 
de Veïns de Palma.” 
 
Sr. Forteza Cortés, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Li record que agafaré un minut, del temps que me cedeix el meu company. Moltes gràcies. Senyores i 
Senyors, Senyors Regidors i Senyor Batle. La Federació d’Associacions de Veïns de Palma, entitat que 
forma part de la Plataforma Salvem el Molinar, des del inici d’aquest conflicte social, sempre s’ha 
manifestat totalment contrària, al projecte de macro ampliació del Club Marítim del Molinar, que ha 
presentat la seva Junta Directiva. Un projecte sense cap dubte perjudicial per tothom i que amb la 
complicitat de molts sols beneficia les butxaques d’un parell. Des de la Federació, volem manifestar als 
veïnats del Molinar, als socis del Club Marítim, al nostre Ajuntament, i a tots els ciutadans de Palma, el 
nostre total convenciment, que tant des del punt de vista tècnic, com del compliment de la normativa 
vigent en matèria de ports, com d’obtenció dels recursos econòmics necessaris, és possible i és viable, 
un altre projecte de reforma de les instal·lacions portuàries del Molinar. Nosaltres també volem un port 
petit. Un nou port, que res té a veure amb el projecte presentat per l’actual Junta Directiva, que 
contempla 350 amarraments per embarcacions de fins a 20 metres d’eslora. Un projecte, amb unes 
obres de reforma i millora, que contemplarien l’ampliació de les actuals instal·lacions, però de manera 
sostenible i alterant el mínim possible la fisonomia actual del port i de la barriada. Un port que creixeria 
fins els 140 amarraments en conta dels 70 actuals, però que sols tindria cabuda per embarcacions de 
fins a 9 metres d’eslora. Un creixement necessari per altre banda, per poder donar solució a les 
necessitats de finançament de les obres de reforma, però que permetria que el port del Molinar, 



 
 
 

continues sent una port petit i integrat en l’entorn actual. Un port destinat essencialment a la barriada, 
que permetria de manera sostenible i suportable en l’econòmic, satisfer les necessitats marineres 
presents i futures dels seus veïnats, que no perjudicaria els caladors dels pescadors de la nostra badia, 
un port que comptaria amb el consens de tots, i que donaria opció tant a ports de les Illes Balears com 
a l’autoritat portuària, a renovar la concessió al port més antic i tradicional de les nostres illes. La 
coherència, és una qualitat poc freqüent en l’àmbit de la política. Vostè mateix Sr. Batle, en lo personal 
s’ha manifestat públicament en contra de l’actual projecte, però malgrat això, tots els regidors del 
Partit Popular, en un Ple anterior, varen votar en contra de l’esmena que es presentà. És això coherent? 
Heu expliqui als ciutadans perquè nosaltres no heu entenem. Tots tenim l’obligació i el deute 
generacional, de preservar la nostra ciutat i el nostre litoral, pel contrari els nostres fills i els nostres 
nets, sols ens podran contemplar fotografies per Internet. Per tot això Sr. Batle, jo avui en el meu propi 
nom, i en representació de les 36 associacions de veïnats integrades en la Federació, que a la vegada 
representen els indrets de totes les barriades de la nostra ciutat, li demano a vostè i els hi demano a 
tots els regidors del Partit Popular, que s’alliberin de perjudicis, que facin un exercici de coherència i de 
seny, i que votin a favor de l’esmena de substitució que avui es presentarà. També els hi demano que 
l’Ajuntament es posicioni clarament i formalment, en contra del projecte actual d’ampliació de les 
instal·lacions del Club Marítim del Molinar. I els hi demano que aquest posicionament el comuniquin i el 
facin saber a totes les institucions implicades. Tots tenen que saber que el nostre Ajuntament, que 
representa el sentit de tota la Ciutat, n’està en contra. Si no és així Sr. Batle, de quina manera en un 
futur, tant vostè com els seus regidors, es podran passejar pel Passeig del Molinar sense que la cara se li 
posi de color vermell. Moltes gràcies, i visca el Molinar port petit!” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies, molt amable. Té la paraula Don Josep Maria Mulet Torres, de la Federació Palmesana 
d’Associacions i Entitats.” 
 
Sr. Mulet Torres, representant de la Federació Palmesana d’Associacions i Entitats: 
 
“Honorable Sr. Batle, Senyores i Senyors Regidors. Pareix que estam jugant a una política absolutament 
de confusió. El Sr. Isern, com és evident tindrà les seves raons per recolzar la reforma del Club Marítim 
del Molinar, vamos, per no recolzar la reforma del Club Marítim del Molinar. Nosaltres ho respectem 
profundament. Però nosaltres també tenim les nostres raons, com a FEPAE, per recolzar les reformes 
que el Club Marítim del Molinar vol efectuar. En primer lloc, els hi demanaré que s’imaginin una taula 
de despatx, una taula d’un despatx amb un expedient dins un caixó dels grossos que té. Aquest 
expedient posa, Plan Director de Puertos, Puerto de Palma de Mallorca, Autoridad Portuaria, año 2005, 
estos nombres lo avalan. L’avala Don Joan Verger, en aquelles dates, Presidente de la Autoridad 
Portuaria. L’avala Don Francisco de Rueda Bocos. L’avala Don Justo Aguado Corruchaga. L’avala Don 
Angel Matias Mateos. Tots, ni més ni manco que enginyers de canales, caminos y puertos, que varen 
esser els que varen redactar aquest Pla Director 2005, que está durmiendo el sueño de los justos, y no 
descartado, dentro de este cajón. Propuesta, macro puerto Portitxol Club Marítimo de Levante, 
uniéndose los dos, ocupando toda esa superficie de lámina de mar, Marina de Poniente con una 
enorme inversión, con inversores externos, este Plan no se aprobó, pero contempla lo indicado, y aún 
hoy no se ha descartado. Evidentemente, no lo apoyamos ni lo apoyaremos, por esto defendemos lo 
que hoy existe, y lo que hoy pretende el Club Marítimo Molinar de Levante. Entendemos que salvar, 
que salvamos de esta manera más litoral, y salvamos mejor al Molinar. De aprobarse el Plan citado, la 
hecatombe sería enorme, y estaremos en contra de esta barbaridad, con uñas y con dientes, como 
defenderemos ahora la situación del Club Marítimo del Molinar, con uñas y con dientes. Seguramente 
nadie, absolutamente nadie, nos puede decir que el macro puerto no se hará, porque entendemos que 
no habrá ningún político que sea lo suficiente valiente, para poder descartar este punto. Pero nadie, 
absolutamente nadie, tampoco nos puede garantizar, que no se realice la reforma del Club Marítimo 
del Molinar. No realizar la reforma del Club Marítimo del Molinar, seria perder un Club histórico, del 
año 1917, y seria el realizar el gran macro proyecto, del Plan Director de Puertos de 2005, aún en la 
reserva, la traición más grande a una barriada y a una ciudad de Palma, que desea conservar lo que es 
su espíritu. Y sí decimos a la reforma del Molinar de Levante, tal como está presentada, y no al 



presunto macro proyecto, que nadie seguramente nos va a prometer que no se va a hacer. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies. Té la paraula Don Miquel Obrador Sabater, de l’Associació de Veïns Es Born d’Es Molinar. 
Pensi que hem ajuntat el 39 i el 40. Hem ajuntat el punt 39 i 40, té 3 minuts per la intervenció. Gràcies.” 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de l’Associació de Veïns Es Born d’Es Molinar: 
 
“Bon dia, bon dia Sr. Batle, bon dia Senyors Regidors. Ja no me recordava casi de venir per aquí, però 
veig que més o menys, tot segueix igual. M’ha estranyat molt que vostè i el Consell de Mallorca, ignorés 
una Associació que fa 17 anys que fa feina dia a dia, i la gent gran del Molinar i segona edat del Molinar, 
la feinada que fem. Inclús ho pot dir l’antic Ajuntament que hi havia aquí, les vegades que hem xerrat 
amb ells, les vegades que ens hem enfrontat amb ells, les vegades que hem sofrit les inconseqüències 
d’ajuntaments durs, purs i durs, però això està oblidat, quan s’acaba una cosa, se’n comença un altre, i 
aquest altre és el Club Marítim Molinar de Llevant. Van malament vostès, van malament, perquè no es 
mira el punt de vista veïnal, i segona i tercera edat, que vostè si vol veure el recompte de socis que hi 
ha, a totes les entitats que hi ha en el Molinar i la nostra, les poden ajuntar totes, inclús els clubs 
marítims, això demostra la feina lloable, honesta que estan fent. Nosaltres mirem els mariners, els 100 
anys que està obert. Els tècnics que diguin si està bé o està malament les correnties, si s’embrutarà una 
platja o si no s’embrutarà. Veig que tothom és molt savi, i tothom sap xerrar d’aquests temes. Jo no me 
n’entenc. Jo com aquest Senyor, sóc del Jonquet, se els problemes d’allà, un per un, mai m’he ficat en 
un problema d’allà. El meu amic, per lo vist està enterat la meitat de lo que ens passa en el Molinar, 
només la meitat, l’altra meitat a lo millor qualque dia l’escoltarà. Nosaltres recolzem aquest Club, 
perquè volem una solució i no desaparegui, no volem sumar-nos a una cosa que ens diguin els nostres 
nets i les nostres persones majors, que casi tots són mariners, que nosaltres hem afirmat l’existència i el 
finiquito d’aquest Club. Vostè serà responsable també, si no pensa un poc millor. No dic que vagi 
malament, perquè m’hagués agradat trobar un Batle com vostè, quan jo tenia problemes en el Molinar, 
ojalà l’hagués trobat, ojalà l’hagués trobat. Pensin vostès que en Molinar, no hem volgut enfrontar-nos 
amb cap tema social que pogués fer crispació a la barriada. Si salvem, si no salvem, si port petit i si que 
no se mori el Club. Perquè nosaltres ho sabem fer això, no ho oblidi que en sabem fer de 
manifestacions, en sabem fer. No volem això. Nosaltres volem que es salvi el Club del Molinar, que 
tingui vida pròpia, i que vostès, els que comanden, xerrin amb tothom, no amb una part, dos que criden 
en el carrer. Perquè nosaltres en les nostres manifestacions, no ens varen escoltar mai. Recolzin el 
Molinar, salvem el port petit, que ells volen petit, conforme, però nosaltres volem que es salvi. Això de 
petit és un cuento, perquè la majoria ni siquiera són del Molinar. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies a vostè. Moltes gràcies Don Miquel, molt amable com sempre. Don Bernat Busquets en 
qualitat de vicesecretari i Donya Rosa Maria Servera com a representant de pares de la secció de vela. 
Intervindran tots dos? Només un? Només intervindrà vostè? Idò tenen un minut i mig cada un. 
D’acord?” 
 
Sr. Busquets Ribas, representant del Club Marítim Molinar de Llevant: 
 
“Sr. Batle, Senyors Regidors, Senyores i Senyors Regidors. En aquest cas que vostès, com a soci i 
membre de la Junta Directiva del Club Marítim el Molinar, a demés veïnat del barri, per defensar el 
legítim dret d’aquest Club esportiu i social, el més antic de Balears. Per sobreviure, el més enllà del 
2018, que és quan acaba la concessió. Sr. Batle, pensava que havien fet les coses bé, varem presentar 
un projecte de remodelació del Club, segur per la navegació, sostenible pel medi ambient i viable a 
nivell econòmic. No ens hem cansat de explicar-lo, a institucions, partits polítics, veïnats i entitats que 
han volgut escoltar. Ara qualcuns diuen que no els hi agrada, però ningú presenta alternatives segures i 
viables, tampoc donen arguments tècnics en contra. Sra. Calvo, ara treu la bandera d’escoltar aquests 



 
 
 

veïnats que estaven en contra del projecte, de rectificar, però vostè no va escoltar ni rectificar el 
projecte del SAPS del Molinar, més de 80 manifestacions, 80 Sra. Calvo. Sr. Verger, al Club Marítim 
Molinar, podem navegar, participar a regates, volem pescar, no volem esser estàtues d’un museu. 
Estam molt orgullosos dels propers 100 anys d’història del nostre Club, i per això volem sobreviure i 
convertir el Club en el segle XXI, no en un museu. No li negaré que ens sentim criminalitzats, però no 
volem entrar en batalles, no volem la divisió ni el conflicte entre veïnats del barri, i per això volem 
anunciar que treballem per modificar el projecte, que tots sabem que és necessari ampliar per una 
doble raó, per fer un port segur i sostenible. O qualcú pensa que es subvencionarà una obra quan no hi 
ha doblers suficients per sanitat i educació? Perquè estimem el nostre barri, estam disposats a canviar 
el projecte, perquè estimem el nostre Club, lluitarem.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé” 
 
Sr. Busquets Ribas, representant del Club Marítim Molinar de Llevant: 
 
“Amb totes les nostres, me deixi acabar per favor.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Bé, és que tenen 3 minuts, si vostè xerra.” 
 
Sr. Busquets Ribas, representant del Club Marítim Molinar de Llevant: 
 
“Jo vull acabar, jo vull acabar, per favor.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perdó?” 
 
Sr. Busquets Ribas, representant del Club Marítim Molinar de Llevant: 
 
“Jo vull acabar per favor.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Bé, no és qüestió de que vostè vulgui acabar, vostè és com tot el rest de gent, hi ha un temps, hi ha un 
temps i compleixi.” 
 
Sr. Busquets Ribas, representant del Club Marítim Molinar de Llevant: 
 
“Amb tots els meus respectes.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sean respetuosos por favor. Li deixa el minut i mig? Idò magnífic, continui.” 
 
Sr. Busquets Ribas, representant del Club Marítim Molinar de Llevant: 
 
“Perquè nosaltres estimem el nostre barri, estam disposats a canviar el projecte, i perquè estimem el 
nostre Club lluitarem, amb tota la nostra capacitat i legitimitat que ens dona la nostra història, i la llei, 
per sobreviure, per tenir unes instal·lacions segures i sostenibles, per tenir en definitiva un port viable. 
Sr. Batle, Senyores i Senyors Regidors, els demanem que no facin lluita electoral d’aquest tema, que 
siguin responsables, i que també expliquin a la gent que passarà ni nosaltres desapareixem. Arribarà 



una ... privada, sense cap dubte, i serà de grans dimensiones, i es farà d’esquenes a la barriada. Ens 
queden només 4 anys i no podem perdre més temps, nosaltres hem escoltat amb el màxim respecte, i 
com a Club esportiu i social, recollim allò que els veïnats ens han demanat, canviarem el projecte en la 
mesura que la normativa de ports ens permeti, i tindrem molt en compte, els 250 amarraments, que 
entitats proteccionistes consideraven, amb seny, en aquesta mateixa sala de plens a l’any 2001, que 
discutien macro projectes de 1.000 amarraments. Ara els demanem que cooperin amb nosaltres, i no 
ens deixin morir. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies. Moltes gràcies Don Bernat, molt amable. Té la paraula Don Pedro Martínez Ojeda, en 
representació de l’Associació de Veïns Vogar i Ciar del Molinar.” 
 
Sr. Martínez Ojeda, representant de la Plataforma Salvem el Molinar: 
 
“Bon dia Sr. Batle. Bé, jo també faré servir el minut que ens ha cedit el company. La petició està feta a 
nom de Vogar i Ciar, però represento a la Plataforma Salvem el Molinar. Bé, bon dia Sr. Batle, Senyors 
Regidors i Regidores. Avui assistim a aquest Ple amb la il·lusió que els nostres representants en aquesta 
sala acordin formalment el rebuig a un projecte, que suposa una greu amenaça per al barri del Molinar, 
i que ha generat molt de nerviosisme entre els veïns de Palma durant aquests últims mesos. En el Ple 
anterior, aquesta sala va donar fer una pas molt important en la conservació d’aquest emblemàtic barri, 
en donar-li, dins del Pla General Urbanístic de Palma, una especial protecció patrimonial i urbanística. 
Avui, i com no podia ser d’un altre manera, esperem que s’aprovi el rebuig a aquest projecte, i per tant, 
que el Ple insti a l’administració competent, el Ministeri de Foment, a que paralitzi el projecte 
d’ampliació del Club Marítim Molinar de Llevant. La Plataforma Salvem el Molinar, juntament amb les 
entitats que donen suport a la campanya Al Molinar Port Petit, felicita i aplaudeix tots els membres de 
l’Equip de Govern i els de l’oposició, per haver estat capaços de consensuar mesures i actuacions com 
les que es van acordar en l’anterior Ple, i com les que confiem s’aprovin avui. A dia d’avui, al 
posicionament de l’Ajuntament de Palma, s’ha sumat el del Consell Insular de Mallorca, i esperem que 
totes les administracions d’aquesta Comunitat Autònoma, siguin capaces de fer un front comú i 
mostrar contundència en la defensa d’aquest barri, davant l’autoritat portuària, que com sabem, és la 
que té la capacitat de paralitzar definitivament aquest projecte. No deixa de sorprendre, que aquells 
que promouen aquest mega projecte no hagin estat capaços d’entendre el missatge dels veïns de 
Palma: volem un port petit. Potser no saben escoltar o simplement no els interessa el que opina la resta 
de veïns, es dediquen a especular amb la idea que si aquest projecte no arriba a bon port, algú, no 
sabem qui, vindrà i farà una gran marina. I jo em pregunto, com això seria possible? Si aquest projecte 
d’ampliació no compta ni amb el suport de les administracions, ni dels seus tècnics, ni del consens dels 
veïns, com podria construir alguna cosa encara molt més gran? Sens dubte, el millor que podria passar 
és que fossin capaços de rectificar, i actuar com els seus veïns del Club Nàutic de Cala Gamba. El Club 
Nàutic de Cala Gamba, fa tot just 5 anys, estava immers en una situació semblant a la que viu avui el 
Club Marítim de Llevant, però els socis van ser capaços de revocar una junta directiva i un projecte que 
especulava i desfigurava la primera línia del nostre barri veí. Avui, estan abordant unes reformes acords 
i coherents, respectant la història d’un antic club i el seu entorn. I que els permetran renovar la 
concessió 30 anys més. Això si que és un bon exemple! Demà, milers de ciutadans d’aquesta illa es 
sentiran satisfets en llegir a la premsa: ahir el Ple de l’Ajuntament de Palma rebutjar el projecte 
d’ampliació del Club Marítim Molinar de Llevant. Ara bé, com ja hem anunciat en moltes ocasions, 
aquesta plataforma romandrà molt activa, i vigilant al compliment d’aquests acords. I com bé és sabut, 
tot i ser un moviment molt jove, només uns mesos de vida, ja compta amb milers de simpatitzants. 
Només en 2 hores dels últims 4 diumenges.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Acabi, acabi per favor, acabi, acabi. Tinc 4 minuts, no, no, escolti, escolti, escolti, escolti, escolti, el 
minut ja ha estat consumit per l’anterior intervenció, l’han consumit, o sigui.” 
 



 
 
 

Sr. Martínez Ojeda, representant de la Plataforma Salvem el Molinar: 
 
“Bé, pues per finalitzar només una cosa.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Acabi com tothom, acabi, acabi com, no es vulgui arrogar més drets que el rest d’intervencions, acabi 
com tothom.” 
 
Sr. Martínez Ojeda, representant de la Plataforma Salvem el Molinar: 
 
“Si, si. La Plataforma tendeix la mà en aquest Ajuntament perquè conti amb ell per la conservació del 
Molinar. Gràcies.” 
 
Sr.  Batle (PP): 
 
“Sempre els dic lo mateix. Escoltin, jo se que vostès tenen molt d’interès en participar, i així jo tinc 
plena satisfacció de que participin, els asseguro, però hem de marcar unes regles, i no hi ha ningú que 
tingui més dret que els altres. Tots iguals, tots iguals. Per favor, tots iguals, i m’ajudin a que això sigui 
així, tots iguals. Gràcies. Anem idò ara amb les intervencions del Grup MÉS.” 
 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Gràcies Sr. Batle. En aquestes alçades tenim ja.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Un moment Don Toni. ¿Falta una intervención? Yo no la tengo, Doña Yusmely, no tengo esa 
intervención registrada, si no me equivoco, no está. Secretaria.” 
 
Sra. Secretaria: 
 
“Tampoco yo pero podemos consultar en Secretaria.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Por favor, por favor. Secretaria dígame usted lo que procede.” 
 
Sra. Secretaria: 
 
“Un momento, un momento, a ver. Ah sí perdón, arriba, está puesta.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Tiene usted toda la razón, estaba en otra. Doña Yusmely está usted, excuse, le pido excusas, tenía 
usted el turno solicitado, perdone.” 
 
Sra. Coronado, representant de l’Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de 
Mallorca: 
 
“Está disculpado. Buenos días, muy Honorable Señor Alcalde, Señoras y Señores Regidores. La 
Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca, referente a este punto, expone 
lo siguiente: el Sr. Isern, Alcalde de Palma, acaba de pronunciarse en contra del ambicioso proyecto de 
ampliación, que el Club Marítimo del Molinar tiene entre manos. Ha dicho que lo consideraba 



desproporcionado, y poco compatible con el entorno y los valores paisajísticos de la zona. El 
pronunciamiento del Alcalde y por ende del grupo de Gobierno de Cort, esperado y solicitado con 
insistencia, es por ahora el último capítulo, en torno a una controvertida iniciativa, que ha causado más 
detractores que defensores, movilizando a grupos políticos, colectivos, cívico y plataformas constituidas 
con la finalidad de frenar una ampliación que, desde el punto de vista de interés público general, y de la 
salvaguarda urbana y medio ambiental, consideran perniciosa. Las cifras hablan por sí solas, y 
establecen una comparación con resultados inequívocos. La inversión que acaricia el Club Náutico del 
Molinar, es más antiguo, el más antiguo de Baleares, contempla una expansión de nada menos que el 
420%, el Molinar está en boga y de moda en los últimos tiempos. En el público y en la ciudad, ha sido 
capaz de arrimar al mar y estructurar, frente a todos los temporales del urbanismo desbocado, su 
propia identidad exclusiva, y que por lo menos por parte de un vecindario, concienciado, se mantiene 
celoso. Seria un error imperdonable admitir una ampliación exagerada del puerto. La autoridad 
portuaria debe tenerlo en cuenta, a la hora de pronunciarse sobre la autorización, a parte de recabar, 
atender los informes perceptivos, está obligada a considerar que todo el consistorio, se ha posicionado 
ya en contra del macro proyecto. Al igual que el Consell de Mallorca y las entidades proteccionistas del 
patrimonio. El Molinar debe evolucionar y atender a sus necesidades, como todo, pero no puede 
hacerlo de modo sobredimensionado, sino actualizando.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Acabe. Sra. Yusmely, Sra. Coronado por favor, acabe, acabe. No, no, acabe. Sra. Coronado, por favor, 
acabe. Gracias Sra. Coronado, muy amable. Muy bien. Por favor les ruego silencio, vamos a ver si 
podemos desarrollar el plenario con toda la tranquilidad, y como corresponde al Ayuntamiento.” 

 
Intervencions Regidors 
 
Punts 39 i 40 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Don Toni Verger, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. Gràcies Sr. Batle, bon dia. En aquestes alçades ja hi ha un parell de coses clares en aquesta 
discussió, una, el projecte d’ampliació del Club Marítim, que ha presentat la Directiva del Club Marítim, 
és una aberració, és una barbaritat, té uns impactes brutals, és fruit d’una època desenvolupista, a la 
que nosaltres pensàvem que ja s’havia passat pàgina. Això ja és un fet clar, no se tracta ni d’una 
remodelació, ni d’una ampliació, es tracta d’un port nou, amb dics de 5 metres d’alçada, devora 
casetes, que no arriben mai en aquesta alçada. Per tant, l’impacta d’aquest projecte és una cosa clara. 
Un altre cosa clara, hi ha una majoria social.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Don Toni, Don Toni. Escoltin, miri, aquí estam en el plenari de l’Ajuntament de Palma, aquí hi ha 
representants de tots els ciutadans, cada Senyor que parla en aquest plenari, té un recolzament molt 
important de molts de milers de ciutadans. Jo estic encantat en que vostès vinguin i actuïn i presentin 
les seves iniciatives. Vostès han vist, com tots els Regidors, els hem escoltat amb tot silenci i amb tot 
respecte. Jo crec que lo que correspon, i això és la meva obligació, com a President d’aquest plenari, és 
permetre, i que vostès permetin, lo mateix que els hem permès tot nosaltres, que qualsevol persona, 
aquí, lliurament, lliurament, pugui exposar les seves opinions, damunt qualsevol tema que es debat. Per 
lo tant, els hi prec, amb tota humilitat, els hi prec, que tal i com vostès han estat respectats quan han 
intervingut, respectin a tots i cadascun dels intervinents en aquest plenari, siguin quines siguin les seves 
posicions. No pot esser fer callar amb xiulades, amb crits, la posició digna, legitima, de qualsevol 



 
 
 

representant d’aquest Ajuntament. Totes són dignes, totes són legitimes i tothom representem, 
repeteixo, a un munt de persones, que ens varen donar la confiança. Per favor, tinguin en compte 
aquesta consideració, jo no els demano que estiguin d’acord en lo que diguin, lo únic que els demano, 
com a demòcrates, que respectin el torn i deixin intervenir amb tota llibertat, en el Sr. Verger en 
aquests moments, o a qualsevol altre Regidor, que ho farà al llarg d’aquest plenari. Els hi prec, deixem 
fer feina en el plenari, deixem que tots nosaltres facem la feina, per la qual ens va triar els ciutadans de 
Palma. Don Toni perdoni i.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si, jo li agrairia. Gràcies Sr. Batle, li agradaria me tornés donar el temps perquè, perquè.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Torni a començar Don Toni i bé, bé com deia. Són 5 minuts crec, si. Gràcies Sr. Batle. Primer, intentava 
dir, una cosa clara, aquest projecte d’ampliació del Club Marítim, en aquestes alçades ja està clar que és 
una autèntica aberració, una barbaritat, té uns impactes brutals, i és fruit d’una època desenvolupista, 
que nosaltres pensàvem que s’havia passat pàgina. No es tracta ni d’una remodelació ni d’una 
ampliació, lo que planteja la Junta Directiva del Club Marítim, és un port nou, amb dics de fins a 5 
metres d’alçada, segons el projecte que està dipositat a l’autoritat portuària. Hi ha una majoria social, 
que en aquestes alçades també hi ha una segona cosa clara, hi ha una majoria social molt clara en 
contra. Des del moment en que els tres partits amb representació en aquest Ajuntament, opinem lo 
mateix, això és ben representatiu de l’estat d’opinió dins la barriada, amb això ja ni hi ha discussió, els 
veïnats del barri i la ciutat estan en contra d’aquest projecte. Tercera cosa, el Batle de la ciutat, i amb 
això té tot el suport del nostre grup, ha expressat un posicionament clarament contrari a aquest nou 
mega port en el Molinar. A partir d’aquí lo que demanem des de MÉS per Palma és coherència entre 
paraules i fets. Mirin, la làmina d’aigua, sobre la que es projecte el mega port, és domini públic. Per 
enterrar aquesta làmina d’aigua amb ciment, com pretén la Junta Directiva del Club, s’ha de modificar 
el Pla Director d’infraestructures del Port de Palma, i s’ha de modificar també el Pla especial de la zona 
de servei, article 54 de la Llei de Ports. Segons l’article 56, per aprovar el Pla especial de la zona de 
servei, és preceptiu l’acord exprés, manifest, entre Ajuntament i autoritat portuària balear. És a dir, 
sense l’aprovació de l’Ajuntament, no hi ha ampliació possible del port, damunt la làmina d’aigua, que 
avui és domini públic marítim, i com a tal està protegit. Però això l’Ajuntament ho ha de fer valer, tal 
com diem a la nostra moció, en el primer punt, que vostès varen votar a favor, desplegar totes les 
accions tècniques, administratives i polítiques, per, de que disposa l’Ajuntament per paralitzar l’actual 
projecte d’ampliació del Club Marítim. Si és així, l’actual projecte no prosperarà, per això fan falta 
accions de l’Ajuntament, esperem de totes, totes, que això no quedi, aquestes declaracions del Batle no 
quedin en retòrica buida, que es tradueixin en fets, i que es segueixin en coherència els fets a les 
paraules. Ara bé, els veïnats del Molinar saben, i a més per Palma també sabem, que no tot acabaria 
amb la paralització de l’actual projecte. Hi ha dos perills, dues amenaces, que recauen damunt aquest 
tema encara, una que es pretengui fer una ampliació una mica més reduïda, que la monstruositat 
actual, i que es vulgui donar per bona en ares del consens i el terme mig. Ho diem ara perquè quedi 
clar, si el projecte que ha de substituir l’actual de 73.000 metres quadrats, té 60.000 metres quadrats, o 
50.000 o 40.000, tampoc, no estarem d’acord. Tot i disminuir el nivell d’agressivitat, seguirà essent un 
projecte impactant i desfigurador del barri del Molinar i els seus valors tradicionals. Una segona 
amenaça existeix, que és que es faci realitat l’amenaça del Director de l’autoritat portuària de Balears, 
insigne representant del Lobby de Clubs Nàutics, col·locat allà pel Sr. Bauzá, i que va dir que en un futur 
es podia plantejar un mega port, un nou mega port, encara més gros que l’actual. Front aquestes dues 
amenaces, nosaltres des de MÉS, posem damunt la taula una alternativa, plantejada al Molinar des de 
fa anys, convertir el Club Marítim en un port museu. Evidentment, això no vol dir ni que hi hagi 
estàtues, ni que hi hagi vitrines, això vol dir que conservi el seu caràcter social, que segueixi, segueixin 
podent practicar els ports nàutics, que es despleguin oficis mariners, la cultura marinera, preservant el 
caràcter i el valor del port tal com està, amb el seu tamanyi actual, i també donar-li una viabilitat 
econòmica, que el faci atractiu per residents, i també pels nostres visitants. Aquesta és una manera de 
conservar al Molinar el port petit, un objectiu que jo crec que desitgem tots els ciutadans, que desitgen 



una gran majoria de veïnats del Molinar, i d’aquesta manera allunyar per sempre l’amenaça de 
desfigurar el Molinar, amb un port esportiu que destrueixi els seus valors tradicionals. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Toni, molt amable. Sra. Calvo quan vostè vulgui.” 
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Miri, fa dos mesos, el passat mes de novembre, des del Grup Municipal 
Socialista, varem traslladar una proposta en aquest plenari, demanant entre altres coses, que es pogués 
garantir la sostenibilitat i el respecte al medi ambient, i el litoral, i la idiosincràsia del barri del Molinar, 
demanant consens o garantir-lo al màxim entre els ciutadans i els sectors afectats per aquest projecte 
de transformació. Denegar un macro projecte de remodelació sobre dimensionat, i manifestar com 
Ajuntament de Palma l’oposició a l’aprovació del projecte d’ampliació del Club Marítim, en els termes 
en els que estava redactat. De fet, el representant del seu equip, Sr. Batle, que va fer ús de la paraula 
en aquell moment, va qualificar el projecte de molt interessant. Vostès digueren no, però avui dos 
mesos després, i crec que és positiu, som a un escenari totalment diferent, som a un escenari diferent, 
perquè jo penso que el mèrit de la mobilització ciutadana, i d’aplicacions d’altes dosis de sentit comú. 
Vostè Sr. Batle ha rectificat, i nosaltres pensem que és una bona notícia per la ciutat, i crec que és bo 
perquè no estam discutint només un projecte privat, sinó que estam discutint que passarà a una zona 
emblemàtica de Palma, i per tant és un debat que excedeix en els interessos d’uns particulars, que per 
suposat s’han de respectar. Per tant, hi ha una rectificació, que hem de refrendar, tenim bones 
paraules, volem tenir una traducció d’aquestes bones paraules en fets que encara no s’han produït. 
Segona qüestió d’aquest nou escenari que tenim, que crec que és molt positiva, avui hem sentit dir, si 
no ho he sentit malament, que hi havia una clara predisposició per part de la Junta Directiva, de 
modificar el projecte, cosa que no me sembla menor, crec que aporta un altre peça diferent a l’escenari 
que vivim. I tercera qüestió, encara som a un moment molt embrionari del projecte, per tant som a 
temps de modificar un macro projecte, que sens dubte ni respecta la sostenibilitat necessària, i 
sobretot atempta contra la idiosincràsia d’un barri, del qual no només gaudeixen els seus veïns, i tan els 
socis del Club, i tan, sinó la resta de ciutadans i ciutadanes. Per nosaltres hi ha una sèrie de qüestions 
que queden a l’aire, i que volem remarcar, primera, les bones paraules s’han de veure refrendats, per 
les eines que tenim a les nostres mans, com Ajuntament, a l’hora d’emetre els informes corresponents, 
i volem que els informes municipals recullin la clara manifestació, en contra de la dimensió excessiva 
d’un projecte, i a favor d’una remodelació ajustada a les característiques que ha tingut fins ara, i que 
són respectuoses amb la idiosincràsia del barri del Molinar. Fins ara, els informes emesos, i que s’han 
transmès des d’aquest Ajuntament, no han contemplat aquesta vessant, i per tant nosaltres esperem 
Sr. Batle que les seves paraules obliguin a que els informes que s’emetin a partir d’ara, si ho 
contemplin. Creiem que és molt important i encara queda sense respondre, dues qüestions 
fonamentals per abordar el futur d’una remodelació, que tots pensem que és necessària, i per tant 
entre tots haurem de trobar el camí. Primera, si per ampliar el plaç de la concessió actual, només cal 
realitzar una inversió de 300.000 euros, com diu la llei. Perquè hem de menester un projecte de 14 
milions? Creiem que és una pregunta clau a la que li hem de donar resposta. I segona, quina és la 
inversió necessària, per poder fer realitat les obres, les remodelacions, totes aquelles actuacions que 
permetin sostenir aquest Club, sostenir la dimensió del port petit, sostenir l’activitat, i fer-ho amb 
garanties tècniques i de seguretat. Dit d’un altre forma, de quants de doblers parlem? Que necessitem 
perquè això sigui una realitat? I pensem que aquestes dues preguntes, que ja varem formular fa dos 
mesos, són la clau per poder re elaborar un projecte de futur diferent pel Club Marítim, però sobretot 
pel barri i per la ciutat. Torn a insistir, nosaltres pensem i som optimistes, que tenim un escenari 
radicalment diferent del que teníem fa dos mesos, tenim possibilitats de rectificació municipal, que 
esperem que es refrendin amb la votació de la proposta presentada pel Grup Municipal Socialista, dir 
no al macro projecte, dir si a la iniciativa ciutadana del Molinar un port petit. Tenim una declaració en 
aquesta seu, m’ha semblat escoltar, dels representants, parlant de modificació del projecte, i tenim 
temps per endavant, anem a aprofitar-ho pel bé de Palma. Gràcies.2 
 



 
 
 

Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sra. Calvo, molt amable. Sr. Valls, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Si, moltes gràcies. Bon dia a tothom. En relació a aquest punt del Club del Molinar, és evident que per 
lo vist avui dematí aquí, no existeix un consens que faciliti la possibilitat de dur cap a un costat o cap a 
un altre la decisió d’un Equip de Govern, que ja ha expressat quina és la seva postura. El Batle el 
pròxim, fa uns 15 dies, va dir quina era la postura de l’Equip de Govern, on pensem que lògicament lo 
presentat, el projecte presentat pels representants de la Junta, ha d’esser re dimensionat. I jo els vull 
dir, que per coneixement propi immediat de la meva persona, he tingut coneixement que els 
responsables del port del Molinar, ja han acceptat, de qualque forma, entrar dins un estudi, per re 
dimensionar i intentar trobar aquest consens social, i per tant han acceptat un poc les, de qualque 
manera, les al·legacions fetes per l’Equip de Govern i també per altres membres de l’oposició. 
L’Ajuntament, ja s’ha dit aquí, té un paper no solament en la tramitació de l’expedient de 
l’administració de l’Estat, port de l’Estat, com a administració consultada, sinó també juga un paper 
fonamental dins la planificació i l’execució del Pla especial del port, àmbit que afecta, com tothom sap, 
al port del Molinar. La postura idò municipal expressada, no pretén manifestar l’oposició a l’efectiva i 
necessària renovació del port. Estam d’acord en que el port necessita una renovació integral, perquè el 
seu estat actual adoleix de falta de seguretat, d’inundació del vial urbà, d’estat de degradació dels 
edificis, etcètera. I a demés, també es sap, per tots els representants de la Junta del port, que recolzem 
i agraïm, que siguin els mateixos socis del Club del Molinar, el més antic de Mallorca, de Balears, els que 
hagin pres la iniciativa, per cometre la reforma, per prorrogar la concessió portuària fins a 2030. 
Aquesta renovació del port, deu procurar inevitablement, beneficis socials i urbanístics a la ciutat de 
Palma, en general, i al barri i als veïnats del Molinar en particular. Per això, el projecte que es faci, haurà 
de seguir els criteris establerts ja, a les Directrius Bàsiques d’Ordenació de la revisió del Pla General de 
Palma, que està en marxa, on es diu que s’ha de respectar, tant les dimensions, el caràcter i la 
idiosincràsia del barri, salvaguardant el seu paratge ambiental, cuidant el paisatge, que és patrimoni de 
tots els ciutadans de Palma. Hi ha que donar, no pot esser d’un altre manera, una via a la renovació, i si 
bé hem manifestat l’oposició del projecte presentat, volem instar unànimement, als representants del 
Club Marítim del Molinar, perquè elaborin un projecte re dimensionat, ajustat al barri, que conciliï les 
postures avui enfrontades, i recavi el consens que mereix un projecte d’aquest calat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sr. Valls. Té la paraula Don Toni.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. Bé, davant l’alternativa que presenta el Partit Popular, nosaltres lamentar que, bé, que en lloc 
d’estructurar el debat en torn a les mocions que hem presentat, que eren bastant clares, i que eren, i 
que posicionaven clarament a l’Ajuntament en aquest sentit, se’ns presenta una alternativa, una 
alternativa que en principi en el punt 1, nosaltres podem compartir la literalitat, manifestar l’oposició, 
nosaltres també ho hem dit abans, pensem que a demés de manifestar l’oposició, hi ha d’haver un 
desplegament d’accions tècniques, administratives i polítiques, per paralitzar l’actual projecte, però bé 
podem assumir que a partir de la manifestació de l’oposició, a la realització del projecte, l’Ajuntament 
amb coherència, actuarà en relació a aquesta oposició, i per tant desplegarà aquestes, els seus 
instruments tècnics i administratius i polítics. De fet, ja va votar així el PP en Comissió, va votar a favor 
d’aquest punt, no sabem ara perquè hi ha d’haver una alternativa, però bé. Aquesta alternativa, en 
principi la literalitat del punt 1 el compartim, lo que no compartim és el punt 2, s’assumeix que s’ha de 
presentar un nou projecte d’ampliació del port del Molinar, i nosaltres pensem que en això també pot 
haver una alternativa, que és la de conservar tal qual el port, i convertir-lo en un port museu, a imatge i 
semblança de molts d’altres, a Europa, com inclús hi ha qualque exemple a l’Estat espanyol. Per tant, i 
evidentment no es tracta ni d’estàtues ni de vitrines, ni d’estratificació del port, es tracta inclús de 



potenciar el seu caràcter social, el seu caràcter mariner, desplegament d’oficis, fer-lo atractiu per una 
majoria de residents, de veïnats, i també per una majoria de turistes, i poder-li donar així una viabilitat 
econòmica, en aquesta infraestructura, a demés de que serveixi com a element de preservació 
patrimonial. Per tant, del punt 2 si que no podem votar a favor, en tot cas ens abstindríem d’aquest 
punt 2 que presenta el PP. Simplement reiterar la importància des d’aquest grup, en que realment 
s’assumeixi el compromís que avui assumim com Ajuntament, que és la de preservar el port del 
Molinar, oposar-nos en aquesta monstruositat de projecte, desenvolupista, fruit d’un altre època. I a 
partir d’aquí, que aquest Ajuntament desplegui les seves accions. Normativament, sense comptar amb 
el suport de l’Ajuntament, el port no pot ocupar la làmina d’aigua, enterrar-la amb ciment, i construir 
un nou mega port allà, no se pot fer sense comptar amb l’acord exprés i manifest de l’Ajuntament, això 
és una qüestió normativa, i nosaltres evidentment això és lo que pensem que ha de fer valer 
l’Ajuntament, i actuar amb coherència en aquesta manifestació d’oposició que fem a l’actual projecte. 
Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Toni, molt amable.” 
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sigui de qui sigui l’errada. Perdó, sigui de qui sigui l’errada que s’hagi pogut cometre, 
vull deixar constància de que nosaltres durant el debat, hem rebut l’alternativa presentada pel Partit 
Popular, i perquè totes les persones que ens acompanyen, també puguem seguir el debat, m’agradaria 
puntualitzar una qüestió. La setmana passada, avui exactament, tal dia com avui, dijous passat en 
Comissió Informativa, que és l’òrgan previ en el Ple, el Partit Popular, vostès, vostè Sr. Batle, no 
directament però si els seus representants, varen dir si a defensar el Molinar, rebutjant el macro 
projecte presentat, i recolzar la iniciativa ciutadana del Molinar port petit, i una setmana després, quan 
es produeix el debat, i es tracta de tornar a dir si, vostès han decidit que això no es voti, i això ho han de 
sabre tots els demòcrates que som en aquesta sala, els que assisteixen en aquest debat també Sr. Batle, 
han decidit canviar d’opinió, i a demés amb una perversió del funcionament democràtic de tal 
magnitud, que fa que s’utilitzen les regles del joc democràtic, per des de la majoria, imposar una 
alternativa, que impedeix votar lo que teníem i és legítim. A tot això li dic, deixi’m acabar. Això que és lo 
que ens fa pensar, que vostès presenten una alternativa, que és un si però no, i ens fa dubtar, i ens 
inquieta, i ens preocupa. Per tant, nosaltres el que farem serà, votar a favor de la seva alternativa, en el 
punt en el que vostès, com varen dir dijous passat, manifesten la seva oposició a la realització del 
projecte de reforma presenta per la Junta Directiva del Port Marítim del Molinar, però siguin valents i 
diguin que no volen sumar-se a la iniciativa ciutadana del port petit. Que lo que fan és esquivar un 
posicionament que si havien mantingut fa una setmana, que ho fan d’una manera absolutament 
legítima, però desacreditant les paraules del gran compromís, de l’anunci fet davant els mitjans de 
comunicació, en la meva opinió, del Sr. Batle. Això demostra, que les bones paraules, hauran d’esser 
molt refrendades Sr. Batle, i si el principi d’aquesta canvi de posició, és evitar sumar-nos a la iniciativa 
del Molinar port petit, crec que el camí se’ns farà molt complicat a tots. Una llàstima Sr. Batle, nosaltres 
no li donarem suport al segon punt, i ens abstindrem.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Calvo. Sr. Valls quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bé, molt breument, simplement per referir a les qüestions de la rèplica. Sr. 
Verger, no som nosaltres qui devem imposar que en el Club Nàutic del Molinar es faci museu. És a dir, 
ni contem amb doblers a les arques públiques, capacitat d’inversió d’aquest Ajuntament per fer una 
inversió, ni autoritat, ni tampoc Autoritat Portuària és un altre administració, i tampoc que nosaltres 
devem obligar en els socis, a que facin aquest projecte en el sentit que vostè fa. És legítim que vostè 



 
 
 

expressi el seu desig, però comprendrà que no està a la nostra mà, ni tampoc podem estar d’acord en 
obligar a fer unes despeses en un sentit determinat, i per tant no donarem suport i ja com vostè sap 
sobradament. Això per una banda. Sra. Calvo, veig que a vostè no l’informen els seus companys, lo qual 
no m’acaba de quadrar, però l’altre alternativa és que vostè no se llegeix les resolucions de la Secretaria 
de l’Ajuntament, perquè diu, en el punt al que vostè refereix, i que diu que sorpresivament, avui se’n 
dona compte que hem presentat una alternativa diu: a la Comissió d’Urbanisme, en sessió del dia 
d’avui, referint-se en el dia de la Comissió, es dictamina favorablement per unanimitat, amb possible 
alternativa al Ple, de la redacció d’aquesta proposició. I ara vostè mostra una sorpresa absoluta, quan 
hem presentat el punt 2, que el punt 2 diu: el Ple de l’Ajuntament de Palma, considera necessària la 
rehabilitació del port del Molinar, per la qual cosa, insta a la seva Junta Directiva, a presentar un nou 
projecte, ajustat a les dimensions del barri del Molinar, per tal de salvaguardar el seu caràcter 
ambiental, i la seva idiosincràsia, que recavi el màxim consens social i veïnal. Vostès estan en desacord 
amb això? Vostès s’abstenen d’aquesta postura? Això significa un canvi dins lo expressat com a postura 
de Govern? Crec que no. Per tant, donam com a presentada l’alternativa. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies. Si, abans de passar a la votació, jo crec que seria pertinent que jo digués una petita, és una 
petita intervenció, perquè, mirin, quan les coses són clares, quan un té una posició, quan un grup té 
una posició clara, lo millor és explicar-la clarament, i no deixar que interpretacions, ben intencionades o 
malintencionades, m’és igual, interpretacions que tinguin pues altres finalitats, polítiques o del tipus 
que sigui, pues faci que es posi un tel damunt una cosa o una posició perfectament clara. Miri, aquest 
Batle i aquest Equip de Govern, considera que el projecte presentat en aquests moments per la reforma 
del port del Molinar, és una proposta desproporcionada, és una proposta que considerem que la seva 
aprovació, pues duria conseqüències molt negatives per la barriada, es carregaria la idiosincràsia, el 
tipus de vida. Aquest poble, o aquesta part de la ciutat, marinera, ho creiem de bon de veres, per lo 
tant nosaltres, mentre jo tingui responsabilitat de Govern, no donarem suport en aquesta proposta. 
Està fora de mida. Dit això, amb tota claredat, i sense cap tipus de matisació, també crec i a posta ho 
estam dient, que és absolutament fonamental, donar una solució en aquest port, aquest port té una 
vida que acaba l’any 18, si no vaig errat. Per lo tant, hem d’esser capaços de que entre tots, 
consensuem una solució que ens permeti mantenir aquest port, i que ens permeti que aquest port, 
sumi en aquesta barriada, i no la converteixi en una cosa distinta, sinó que assenti, encara reforci 
aquesta caràcter tan extraordinàriament peculiar, que té la barriada del Molinar. Pensin vostès que la 
intervenció de l’Ajuntament, és una intervenció indirecta, per dir-ho de qualque manera. En principi lo 
que es reclama són informes tècnics Sra. Calvo, jo molt me’n guardaré de donar instruccions a un 
tècnic, no ho he fet mai, i esper anar-me’n de la meva vida política sense fer-ho. També és cert que els 
tècnics podem sabre quina és la posició política de l’Ajuntament, i també saber quina és la visió de 
ciutat que té l’Ajuntament, bé me’n guardaré, però informes tècnics no vinculants. Per lo tant, això ho 
han de tenir en compte. Ara, també és ver Don Toni i Sra. Calvo, que la postura política de 
l’Ajuntament, que hi hagi una declaració unànime de tota, de tot el plenari, crec que ha de tenir molta 
importància, perquè les instàncies que si tenen la competència, pues s’ho pensin molt, molt. Però hem 
d’esser lo suficientment intel·ligents tots, per no passar-nos de frenada, no volem aquest port, estam 
tots d’acord, al manco des del punt de vista dels grups parlamentaris que conformem aquest 
Ajuntament, però també hem d’esser capaços de entre tots donar una solució viable en aquest port, no 
hem de deixar que es mori, no hem de deixar que això arribi a l’any 18, i llavors vinguin altres 
institucions, i facin coses que a lo millor faran que enyorem lo que avui rebutgem. Per lo tant, per lo 
tant, per lo tant, no a la proposició sense cap matís, però si també demano que siguin capaços, primer 
en aquest grup, en aquest Ajuntament, en aquest plenari, tots els grups parlamentaris, crec que estam 
d’acord. Don Toni, jo no sé si han d’esser 40.000, 30.000, jo no ho sé, honestament, si ho sabés ho diria, 
ja me coneixen, quan ho sé hi dic, ho quan penso saber-ho, ho dic. Lo que si sé és que tampoc hem de 
deixar, o ens hem d’instal·lar en la demagògia i hem de polititzar aquest tema, lo important és que la 
barriada del Molinar, guany amb la transformació, rehabilitació, d’aquest Club Esportiu. I vostè ho deia 
molt bé, jo crec que el marge que tenim és enorme, són 300.000 euros, lo que necessitem d’inversió, 
me pareix que era vostè que ho deia, o un dels intervinents, són 300.000 euros, o vostè Sra. Calvo, lo 
que s’ha de menester per poder augmentar la concessió. Per lo tant, tenim molt de marge. Jo no dic 



que hagin d’esser 300.000 euros, perquè també hem d’esser conscients que aquesta reforma d’aquest 
port, ha de permetre que els propis persones que tenen el seu amarrament avui en dia, i estan 
disfrutant, ho puguin seguir fent, que puguin seguir fent en molts millors condicions que les que avui 
tenim. Per lo tant, jo lo que desitjaria, com sempre, és que llevem tot contingut polític en aquesta 
qüestió, perquè estam d’acord tots, tots, jo crec que aquí estam d’acord tots, jo no crec que aquí no hi 
hagi ningú que defensi, ningú que defensi pues un projecte que transformi o que realment converteixi 
el Molinar en una cosa que no volem. Per lo tant, lo que demano també és una visió oberta, una open 
mind, una pues una capacitat de tots nosaltres, per arribar asseure’ns i arribar a acords, perquè estic 
convençut que hi podem arribar, volem lo mateix. Vostès els que tenen els amarraments, han de poder 
seguir tenint aquests amarraments, i han de tenir el suport de l’Ajuntament, i el suport dels veïnats, 
perquè aquesta concessió es pugui ampliar fins l’any 30. Però ho hem de fer d’una manera que es 
permeti que el resto de ciutadans, dels veïnats, no perdin pues aquest tipus de vida que avui en dia, 
d’una forma tan exitosa, tan exitosa, s’està consolidant a la barriada del Molinar. Per lo tant, no se si ha 
quedat clar. I lo que si demano és, de veres, són capaços de despolititzar això? Asseure’ns entre tots i 
cercar una solució conjunta? Si fóssim capaços seria realment un pas molt important, i un pas en 
aquesta forma de fer política, que jo insisteixo constantment i repeteixo una i mil vegades, no facem 
posicionaments polítics amb coses, amb problemes que ens afecten a la nostra vida diària, que ens 
afecta a la nostra barriada, anem a cercar solucions realment bones per la ciutat, i bones pels ciutadans 
i pels veïnats, jo els asseguro que aquesta és la meva posició, aquesta és la posició del Grup Popular, i la 
mantindrem fins en el final. Gràcies. Passem ara idò a la votació.” 
 
Sra. Secretària: 
 
“Alcalde. “ 
 
Sr. Alcalde (PP): 
 
“Si” 
 
Sra. Secretària: 
 
“Yo quería hacer una aclaración, que es que las alternativas presentadas por el Grupo Popular esta 
mañana, que afectaban al 39-40 y al 28, 37 que trataremos luego, se les han entregado ahora a los 
grupos de la oposición, aunque estaban incorporadas en el documento HTML que está en la página 
Web y en la carpeta compartida, no se ha remitido, como se hace otras veces, por correo electrónico, 
por lo cual probablemente no tenían conocimiento de la alternativa, hasta.” 
 
Sr. Alcalde (PP): 
 
“¿Lo tienen ya? ¿Han tenido tiempo de verlas? Han tingut temps vostès de veure les alternatives? Me 
pareix que si perquè de les seves intervencions així ho he deduït. Gracias Secretaria. Idò anem en el 
punt 39, hi ha, anem a votar l’alternativa. Vots... moltes gràcies Senyores i Senyors, espero que hagin 
entès el posicionament d’aquest Ajuntament. Gràcies.” 

 
39. Proposició del grup municipal MÉS relativa a la consulta ciutadana i transparència amb 
el projecte d’ampliació del Club Marítim del Molinar de Llevant (10/2014) i esmena de 
substitució (45/2014). 
 
Es proposa, dictamina favorablement el punt 1 i desfavorablement el punt 2 de l’esmena de 
substitució 45/2014, per la Comissió d’Urbanisme: 
 
1. El Ple de l'Ajuntament de Palma insta al batle de la ciutat i a l’equip de Govern, en 
coherència amb les declaracions del batle, a desplegar totes les accions tècniques, 



 
 
 

administratives i polítiques de que disposa l’Ajuntament per paralitzar l’actual projecte 
d’ampliació del Club Marítim del Molinar. 
2. El Ple de l'Ajuntament de Palma se declara a favor de convertir el Club Marítim del Molinar 
de Llevant en un port museu, conservant el seu caràcter social i assumint la tasca de 
conservació i promoció d’oficis mariners amb finalitat cultural, patrimonial i turística, i insta a 
l’Autoritat Portuària a fer els estudis i treballs necessaris per poder dur a terme aquesta idea.    
 
Alternativa PP (61/2014) 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma manifesta la seva oposició a la realització del projecte de 
reforma presentat pels representants de la Junta Directiva del Port Marítim del Molinar. 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma considera necessari la rehabilitació del Port del Molinar, 
per la qual cosa, insta a la seva Junta Directiva a presentar un nou projecte ajustat a les 
dimensions del barri del Molinar per tal de salvaguardar el seu caràcter ambiental i la seva 
idiosincràsia que recavi el màxim consens social i veïnal.   
 
Es fa votació separada dels punts de l’alternativa 61/2014: 
El punt 1, S’APROVA per unanimitat. 
El punt 2, S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
Per tant, l’esmena de substitució 45/2014 no passa a votació.  
 
40. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE contra l’ampliació del Club Marítim Molinar de 
Llevant (28/2014). 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 
1.- El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern, a defensar al Molinar rebutjant el 
macroprojecte presentat i recolzar la iniciativa ciutadana de “Al Molinar, Port Petit”. 
 
Alternativa PP (61/2014) 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma manifesta la seva oposició a la realització del projecte de 
reforma presentat pels representants de la Junta Directiva del Port Marítim del Molinar. 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma considera necessari la rehabilitació del Port del Molinar, 
per la qual cosa, insta a la seva Junta Directiva a presentar un nou projecte ajustat a les 
dimensions del barri del Molinar per tal de salvaguardar el seu caràcter ambiental i la seva 
idiosincràsia que recavi el màxim consens social i veïnal.   
 
Es fa votació separada dels punts de l’alternativa 61/2014: 
El punt 1, S’APROVA per unanimitat. 
El punt 2, S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
Per tant, la proposició 28/2014 no passa a votació. 
 
Comissió de Serveis a la Ciutadania 
 
Abans d’iniciar-se el debat pels regidors, dels assumptes que composen aquesta Comissió, de 
conformitat amb lo establert per la Junta de Portaveus, per ordenar els debats, intervenen en aquest 
moment els representants de les entitats que ho han sol·licitat als punts que integren l’ordre del dia, 
corresponents a la Comissió de Serveis a la Ciutadania, que són els següents: 
 
Intervencions Entitats (Punts 19, 20, 21, 22, 23, 24, 25, 26, 28, 29, 30) 
- La Defensa CIF G 07144355 (Bernat Ferrer Guardia) 



Punts 20, 21, 22, 23, 24, 25, 28, 29 i 30  
- Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina CIF G 57301814 (Pere Felip Buades) 
Punts 19, 22 i 26 
- Unión de Asociaciones de Mallorca CIF G 57472045 (Pere Felip Buades) 
Punt 21 
- ADIBS CIF G 57374209 (Ana María Olivares Martínez) 
Punt 26 
- Associació de Veïns Ses Veles CIF G 07736879 (Àngela Pons) 
Punt 28 
 
Sr. Alcalde (PP): 
 
“Bueno Señores por favor, vamos a ver si podemos por favor, la gente que no vaya a, abandonen la sala 
los que no van a continuar por favor, por favor silencio, vamos a continuar. Moltes gràcies, moltíssimes 
gràcies. Continuem idò ara amb les intervencions de les entitats, respecte del bloc de la Comissió de 
Serveis a la Ciutadania. Té en primer lloc La Defensa la paraula, Don Bernat Ferrer, i per informar o per 
actuar o per comentar, respecte dels punts 20, 21, 22, 23, 24, 25, 28, 29 i 30. Don Bernat, no sé quan de 
temps vol vostè. Don Bernat, no sé quin temps ha de menester.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“Totes les meves intervencions duren menys d’un minut, excepte una que durarà dos.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Idò no li poso ni el rellotge Don Bernat.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“Però si me permet, i antes de començar, ja que me sobrarà temps, miri, jo he de parlar en 8 punts, 
aquests 8 punts corresponen a 8 coses diferents, nosaltres parlem en el plenari, no davant el plenari, i 
esperem les respostes, serà molt difícil per tots, sobretot per la gent que pugui escoltar, que amb 
aquest sistema, que puguin retenir lo que he parlat del punt 20, quan estigui parlant del punt 30. Li 
prego que, no per ara sinó per la pròxima vegada, es pensi a lo millor de tornar a canviar.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Don Bernat aquest tema ja està comentat en Junta de Portaveus i pensem.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“L’any passat se va aprovar una vegada, i vostè mateix va dir que ho provaríem, jo li prego que ho tingui 
en consideració.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“De totes maneres, bé ja en parlarem. D`acord. Quan vostè vulgui, comenci.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“Començ. Referent al punt 20 és comunicació amb pares i mares. Sr. Batle de Palma de Mallorca. Des 
de La Defensa estam convençuts que el dir: estam a l’era de la comunicació, és una obvietat avui dia. 
Però pareix què, incomprensiblement, a la Conselleria d’Educació no ho veuen així, al manco pels fets. 
No parlarem ara de la nul·la comunicació amb els professors i les AMPAS. Varen escriure als pares per 
dues vegades pel tema de l’elecció de llengua però, com no els va sortir tan bé com ho tenien, com 



 
 
 

pensaven pues ho varen deixar, i s’acabaren les comunicacions. Crec Sr. Batle de Palma de Mallorca, 
què estarà d’acord amb La Defensa en la importància de que els directors dels centres, puguin poder 
contactar amb els pares i mares dels alumnes. Tots sabem què aquests contactes són sempre per temes 
importants i moltes vegades urgents. Per tant, Sr. Batle de Palma de Mallorca, li preguem la seva 
col·laboració per tal de que la Conselleria d’Educació torni a posar en marxa un servei que mai hauria 
d’haver suspès. Gràcies. Punt següent és targeta sanitària per a tothom. Sr. Batle de Palma de Mallorca. 
Des de La Defensa prestem el servei de defensa dels usuaris de la sanitat pública. Per això la nostra 
intervenció en aquest punt serà absolutament bel·ligerant front als fets, i de recolzament a qualsevol 
mesura que pugui ajudar a millorar la situació en la que s’han vist abocats tota una sèrie de ciutadans, 
per mor d’uns mesures injustes i injustificades. Posaré tan sols un exemple, una pujada d’IVA d’un 1% 
als articles de luxe, aquests que compren les persones que no tenen problemes de subsistència, seria 
prou suficient com per poder oferir la targeta sanitària a tothom. Ja no parlem de persones com el Sr. 
Montoro, que tenen 3 habitatges en propietat a Madrid, i cobren 1.800 euros del Congrés dels Diputats 
com molts d’altres, si renunciessin a aquesta indemnització, pareix que també es podria recuperar 
moltes coses. I casos més a prop com per exemple els nostres Consellers del Govern Balear, que cobren 
dietes per assistir els dimarts a les sessions del Parlament Balear, és una absoluta injustícia i que a 
demés tot això seria uns doblers molt interessants per gastar en pro del benefici dels que més ho 
pateixen. Quantes despeses prescindibles podríem trobar si tinguéssim com a primer objectiu el 
benestar dels ciutadans que més ho necessiten, en comptes de cercar com a primer objectiu el treure 
diners dels ciutadans o de retalls dels seus drets fonamentals. I dic bé drets fonamentals per que estan 
recollits a la Constitució, el dret a la salut, a un vivenda, i a tantes coses que pareix que s’obliden massa 
sovint. Sr. Batle de Palma de Mallorca, per favor miri de fer el que real i legalment pugui per tal de 
facilitar la vida als que més ho necessiten. Gràcies. El punt 23, tracta de declaració d’interès local de 
símbols. Sr. Batle de Palma de Mallorca. Des de La Defensa voldríem demanar als grups municipals, a 
tots els grups municipals, un poc de seny que s’espera dels representants polítics. Seny i tranquil·litat. 
Sabem que és un punt calent però el que volen els ciutadans són solucions i no guanyadors i perdedors 
en aquesta picabaralla. Se fitxin que el que parla porta des del principi de les seves intervencions als 
plenaris aquesta bandera, el llaç de les banderes de Mallorca i de Palma de Mallorca. He portat, a més, 
una sèrie de medalles esportives que he guanyat aquests darrers anys ,estant al front de les institucions 
que les donaven diferents governs de diferents colors polítics. Veuran que inclòs en uns campionats 
d’Espanya, celebrats a Andalusia, com és aquesta, la medalla penja d’un llaç bandera espanyola, 
Andalusia,  bandera espanyola. I un campionat d’Espanya a Galícia, Galícia, governada pel PP, bandera 
de Galícia. I a Balears, Ajuntament de Palma, he triat una qualsevol, però tots sempre a l’Ajuntament de 
Palma, dona banderes, dona els llaços aquests. Perquè és que no pot esser d’un altre manera. És curiós 
que una autonomia del PP dugui la bandera de Galícia, i una autonomia del PSOE com és Andalusia, 
dugui una bandera d’Espanya. Perquè. Mai havia estat un problema això, ni a Andalusia ni a Galícia. 
Perquè és un problema a les Illes Balears? Jo quan estudiava econòmiques a la Universitat de 
Barcelona, varem parlar d’una teoria molt curiosa: solucions a la recerca de problemes. Tinc solucions, 
creo un problema i aplic la solució que ja tenia. Se donen conta que tan sols hi ha dues coses que 
uneixen els habitants de Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera? El Govern Balear i la llengua cooficial 
diferent del castellà. Són les dues coses úniques que tenim. Per què el nostre Govern insisteix en 
separar en contes d’unir? La llengua i els símbols poden unir com ho han fet durant anys. Ara són motiu 
de separació. Bravo Sr. President Bauzá. Tema oposicions a la Policia Local. Sr. Batle de Palma de 
Mallorca. En el primer moment quan va sortir a la llum pública el problema, vostè com a Batle de Palma 
de Mallorca, va prometre que no li tremolaria el pols a l’hora de prendre decisions, i que arribaria al 
final. Moltes voltes hem dit, des de La Defensa, la importància de la comunicació en majúscules. I 
trobem a faltar aquesta comunicació per part seva cap a la ciutadania en relació al escàndol que ens 
ocupa. Comunicació que hauria de ser clara, periòdica i fins a la finalització del cas. Fa temps que no 
sentim de les seves paraules res en aquest sentit. Per La Defensa hem de dir que la policia i els 
bombers, com a cossos imprescindibles per l’assegurament de la pau i la tranquil·litat ciutadana en 
casos greus, han d’estar fora de la lluita política. Però també demanem què quan es fan consultes, 
especialment si poden representar un problema intern, i es fan de forma discreta i directa, es 
correspongui de la mateixa forma i amb la mateixa diligència. Tema, punt 25, usuaris de serveis socials. 
Sr. Batle de Palma de Mallorca. Des de La Defensa demanem la seva implicació personal en la resolució 
d’aquest problema. És un tema de justícia i d’ètica. Els usuaris dels serveis socials formen part dels 



ciutadans en pitjor situació econòmica i social, molts marginats. I formen part persones de totes les 
edats. Homes i dones, nins i nines, immigrants i europeus. Aquestes persones tenen necessitats de 
supervivència. I també poden ser font de malalties que podrien arribar a ser epidèmiques. És una 
obligació social i també moral, el posar-nos al seu costat per fer el que calgui per solucionar la situació. I 
els retards en les solucions no són admissibles en aquest col·lectiu. No es pot esperar dos mesos a que 
te rebin per exposar el teu cas, que necessita una solució immediata. Necessiten informació al instant, 
consell i que els escoltin. Per cert aquestes tres darreres no tenen cost addicional per a les arques 
municipals. Gràcies. Punt 28, mapa d’habitatges buits. Des de La Defensa en relació al problema dels 
habitatges desocupats, i de les necessitats del que no en tenen, voldríem fer una sèrie de 
consideracions. En primer lloc volem expressar el dret que tenen els propietaris d’habitatges de posar-
les a l’abast de la gent o no, de llogar-les o mantenir-les tancades, però sempre en condicions. Volem 
expressar el dret de l’Ajuntament d’exigència als propietaris del seu manteniment, en condicions i 
pagament de tots els tributs que tinguin. Creiem que l’Ajuntament pot fer el possible per tal que 
interessi més als propietaris llogar la casa abans de mantenir-la tancada. Quan parlem de propietaris 
ens referim als particulars i especialment als bancs, ja que les dades del Banc d’Espanya ho confirmen. 
Tan sols dins els 6 primers mesos del 2013 es varen produir 19.567 desnonaments, front als 23.327 de 
tot l’any 2012. Seguint amb dades oficials, en aquest cas del Consell General del Poder Judicial, el 
58,23% dels desnonaments han estat relacionats amb lloguers i un 36,23% per impagaments 
d’hipoteques. No es parla de segons habitatges sinó de les cases habituals de ciutadans amb greus 
problemes per manca de feina. I o viuen sota un pont o a una casa. En el punt 30 del plenari d’avui, es 
parlarà del patrimoni històric de Palma com a patrimoni de la humanitat. Vull recordar que tots els 
habitants de ciutat amb greus problemes d’habitatge formen part d’aquesta humanitat i, per tant, 
copropietaris d’aquest patrimoni. Trista i paradoxal situació. Ahir el Papa Francisco va dir textualment: 
cuando una familia no tiene nada que comer, porque tiene que pagar la hipoteca a los usureros, ¡esto 
no es cristiano, no es humano! ¡Y este mal social dramático hiere la dignidad inviolable de la persona 
humana! Això ho va dir el Papa Francisco, aquest Papa donarà més d’un disgust a fidels banquers de 
tota la vida! Sr. Batle de Palma de Mallorca, prenguin a la Defensa, ens sembla una bona mesura per 
dimensionar la situació real. Un punt de partida per el què entre tots els grups polítics, es trobi la millor 
fórmula possible. Gràcies. Tinc entès que en el punt 29 han arribat a un acord. No? Per lo tant. Punt 29, 
hi ha un acord, no? Aleshores renunciem a. I el punt 30, patrimoni històric. Sr. Batle de Palma de 
Mallorca. Quan vaig escoltar al Sr. Batle per televisió proposar-ho, vaig tenir dues reaccions iguals i de 
sentit contrari. La primera d’alegria. Tenim una ciutat, bé realment una part de la ciutat, que mereix ser 
considerada com a patrimoni de la humanitat. Això i la Serra de Tramuntana i ja som història. Pocs 
indrets al món reuneixen en tan pocs kilòmetres quadrats, dos lo suficientment importants i 
meravellosos com per a ser considerats patrimoni de la humanitat! La segona de dubte. Què han fet els 
polítics amb la Serra de Tramuntana per tal de conservar-la i millorar-la, no tan sols pels turistes sinó 
també per nosaltres i els nostres descendents? I els mallorquins, en general, estam conscienciats del 
que tenim a la Serra de Tramuntana i actuem en conseqüència? Quina informació rebem dels nostres 
governants per obrar en conseqüència? Passarà el mateix amb la part històrica de Palma de Mallorca. 
Per cert Sr. Batle, aquest consistori va aprovar i el Parlament ho va ratificar el nom de Palma de 
Mallorca. Per què no l’empren ni tan sols vostès en les seves pròpies propostes? Tenim atesa la neteja 
de la ciutat? Els contenidors ja inservibles de la recollida pneumàtica formaran part històrica de la ciutat 
i del patrimoni? A pesar de tot això, confiem des de La Defensa que al final puguem presumir de que 
una part de la nostra ciutat sigui patrimoni de la humanitat. Això voldria dir què moltes de les coses 
plantejades abans s’hauran resolt positivament. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Don Bernat. Moltíssimes gràcies per la seva intervenció. Té la paraula ara Don Pere 
Felip, Don Pere Felip per parlar dels punts 22, 26, perquè me pareix que el 19 hem quedat que el 
deixaríem. El 21 també. 21, 22 i 26. Don Pere, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 



 
 
 

“Bé, amb tots els respectes que vostè me mereix Sr. Batle, que és un Batle coherent, pro participació 
ciutadana, li volem dir que les entitats que jo represento estam en contra d’aquest sistema, nosaltres 
recolzem lo que ha dit l’amic Bernat Ferrer de La Defensa, perquè així ho xerrem i llavors passen dues o 
tres hores. Suggerim tornar enrere com antes. Res més.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Bé, ja en parlarem, perquè aquí hem de tenir en compte, no només aquestes consideracions, sinó 
altres que jo ja saben que sempre estic disposat a parlar-ne i amb el talant més dialogant del món, però 
han d’entendre que també altres consideracions del plenari que s’han de tenir en compte, per lo tant si 
volem ens seiem, en parlem i intentem reconduir un poc aquest tema. Perquè pensi, els vull explicar 
que aquests plenaris tenen una duració de 10, 11 hores, realment hauríem d’esser capaços de cercar 
entre tots, sense minvar la seva possibilitat d’intervenció, solucions que també permetin pues 
racionalitzar la duració d’aquest plenari. Si són capaços cap problema, però crec que haurien de fer un 
esforç ambdues parts. Si vostès volen ens seiem i en parlem i, estic seguríssim que com sempre, 
trobarem una solució. Gràcies.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Moltes gràcies, i segur que arribarem a un acord. Bé. Molt Honorable Sr. Batle, Senyores i Senyors 
Regidors, la Unió d’Associacions de Mallorca, referent a aquest punt, exposa lo següent: el dictatorial 
Govern del PP ha publicat, durant les festes nadalenques, en el BOE, una inacceptable i antisocial 
modificació que limita l’assistència sanitària, si es permaneix a l’estranger més de 90 dies en un any 
natural. Demencial! La nostra entitat denuncia l’actitud roïna del Govern que presideix, en mala hora, el 
Sr. Mariano Rajoy i la qualifica de discriminatòria. Davant l’elevada xifra d’atur juvenil, el PP ja no 
només permaneix impassible, sinó que ataca frontalment als que cerquen alternatives. És indignant que 
als 90 dies d’anar-se’n, a aquests ciutadans se’ls consideri com a no residents i no tinguin dret a esser 
atesos en els hospitals. En la seva gran majoria, són joves obligats a anar-se’n per les elevades taxes 
d’atur, i que, a la seva volta, si no tenen un contracte, hauran d’assegurar-se a una assegurança privada. 
Un altre dur cop més pels que pateixen les conseqüències de les inexistents polítiques en matèria 
d’ocupació juvenil. Lo que és paranoic són les polèmiques declaracions de la Secretaria General 
d’Immigració i Emigració, Sra. Marina del Corral, la qual afirmà, amb la cara més dura que el ciment 
armat, que els joves espanyols emigraven al estranger per esperit aventurer, quan la realitat és que es 
deu a la crisis en un país amb la taxa d’atur juvenil més alta de la Unió Europea. Ens omple d’oi i 
indignació veure l’inquisitorial PP justificant, que perquè qualcú se’n vagi a Portugal, o Andorra o al Polo 
Nord, estant a l’atur, a casa d’uns amics o familiars a cercar feina i no la trobi, que quedi sense 
prestacions sanitàries. Amb aquesta anti humana llei, el PP només demostra una cosa: misèria moral i 
falta de sentit comú, a demés d’una total falta de valors. L’article 25 del nostre Estatut d’Autonomia 
estableix que la Comunitat Autònoma té plena competència en temes de salut. Aquest article permet 
que el Govern de les Illes Balears ordeni la sanitat de la manera que consideri més adequada per a la 
seva població. Per lo tant, en Balears aquesta sinistra llei s’ha de rebutjar de pla, al igual que s’ha fet a 
Andalusia i al País Basc. El Molt Honorable Sr. President del Govern Balear, José Ramón Bauzà, té 
l’obligació de fer lo mateix que s’ha fet a Andalusia i en el País Basc, de lo contrari no ens quedarà altre 
remei que dir-li, sense agrura, a l’actual llogueter del Consolat de la Mar que no està a l’altura de les 
circumstàncies i que, a demés, políticament parlant, clar està, és incompetent per no sabre defensar, 
així com Déu mana, els interessos dels ciutadans de les Illes Balears. Ara ja per acabar, esperem i 
confiem, plenament, en que el Batle de Palma, Sr. Mateu Isern, que té sentit comú, li posarà coratge a 
aquest assumpte, i instarà al anodí Govern Balear a mantenir l’assistència sanitària, a totes les persones 
amb aquesta cobertura que temporalment estiguin fora del territori de les Illes Balears. No ens falli, Sr. 
Batle, malament tingui que enfrontar-se, obertament, al Sr. Bauzà. Que amb la salut no es juga. Bé això 
és un Sr. Batle. Ara passo a l’altre, això va per etapes. Bé. Molt Honorable Sr. Batle, Senyores i Senyors 
Regidors, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, referent a aquest punt, exposa lo següent: 
l’extrema dreta del PP ja té una nova arma repressiva en el seu arsenal: la Llei de Símbols, amb el 
beneplàcit, explícit o implícit, dels militants. És una llei que, a més, atempta contra la llibertat 
d’expressió, ens evoca unes pràctiques autocràtiques incompatibles en un país democràtic. La 



Constitució no prescriu cap símbol. El seu esperit és més ample i democràtic que l’estret horitzó 
d’aquells que, emparats en una majoria conjuntural, pretenen limitar el dret d’expressió dels ciutadans, 
quan entra en contradicció amb la seva particular concepció del que hauria d’esser la societat 
mallorquina. L’animadversió a tot el que es relaciona amb la llengua i cultura catalanes, sembla esser el 
nord que guia les passes del Govern del desgastat i súper criticat, el Molt Honorable Sr. Bauzà, del qual, 
avui, en aquest Ple, demanem la seva dimissió. El seu vicepresident, no fa gaire, manifestava que la 
quadribarrada no ens representa, i amb aquest feliç argument volia justificar la prohibició d’exhibir, en 
els espais públics, la senyera amb la qual durant segles s’ha identificat el poble de Mallorca. De primer, 
el que més meravella és que un polític del Govern, faci extensiu a tota la societat balear el seu 
desafecte sobre la senyera, el seu rebuig a un símbol que, li agradi o no, ha identificat, durant segles, el 
sentiment de pertinença d’una comunitat a una determinada cultura, llengua, creences, costums, que 
han sedimentat una personalitat pròpia. Cada vegada és més evident que rere aquestes polítiques 
aplicades a cops de lleis o decrets llei, típiques de qui confon la majoria absoluta amb el poder absolut, 
hi sura el desig de reduir el català de Mallorca a l’àmbit estrictament domèstic, de mancar la societat 
mallorquina de la seva personalitat històrica, de fer-la més provinciana. Al llarg de l’any 2013, baix la 
batuta del nefast Govern del Sr. Bauzà, les famílies balears que, a penes, poden arribar a final de mes, 
s’han duplicat, però aquesta no sembla esser una qüestió que preocupi gaire a l’executiu balear, més 
obsedit en alliberar-nos de la pesta catalana. Tornem a la censura prèvia del franquisme, la qual cosa 
atempta contra un dret fonamental recollit a la Constitució, o tot resulta d’una paranoia immensa? I ja 
per acabar, la Llei de Símbols en voler arraconar la quadribarrada el que fa no és protegir-nos de la 
simbologia catalana, sinó despullar-nos de bona part del nostre llegat cultural i del nostre patrimoni 
històric. Un símbol, les quatre barres, a l’empara del qual milers de mallorquins han defensat aquesta 
terra a risc de la pròpia vida. La quadribarrada ha estat la bandera amb que el poble de Mallorca ha 
rememorat, des de el segle XIII fins avui, l’efemèride del nou Regne creat per Jaume I. Res més i moltes 
gràcies. Ara ja passo a la tercera. Molt Honorable Sr. Batle, Senyores i Senyors Regidors, l’Associació de 
Veïnats Es Raval de Santa Catalina, referent a aquest punt, exposa lo següent: no teníem notícies de les 
estimacions integristes de Alberto Ruiz Gallardón, quan era el cavall blanc d’alguns progressistes de 
saló. La seva caparrudesa en promoure una llei d’interrupció de l’embaràs, que deixa a Espanya fora 
d’Europa, ha acabat per implosionar el PP. Segons un estudi de Metroscopia, el PP perdria la majoria en 
unes eleccions generals a favor del PSOE. I el determinant seria la queixa en picat de la valoració de Ruiz 
Gallardón. El Ministre de Justícia té el mèrit d’esser el pitjor valorat de l’executiu. La pretensió de que la 
nova llei cohesionaria a l’electorat més conservador del PP topa amb una realitat alimentada per les 
discrepàncies internes de dirigents, que s’han manifestat en contra de la Llei de Gallardón. Aquesta 
vegada no li ha servit al President del Govern. Fins i tot el 68% dels votants del PP volen que les dones 
siguin les que decideixin sobre la interrupció del seu embaràs. I l’exclusió del supòsit de malformació 
del fetus té un rebuig generalitzat. La Llei Gallardón té altres efectes col·laterals. Ha amagat la pretensió 
de recuperació econòmica que era el banderí d’enganx per 2014, de la recuperació de la intenció de vot 
del PP. Davant les pròximes eleccions europees, el panorama del partit comença a esser preocupant. 
Perquè, a demés, la mobilització presumible contra la llei de l’avortament permetrà al PSOE, tenir una 
bandera popular per la seva recuperació electoral. Cosa de la que  mancava fins el nefast, infaust, 
funest i apocalípic Gallardón va destapar aquesta capsa de trons. La situació té mal arreglo per el PP. 
Gallardón s’ha compromès a no tocar el projecte de llei. I la seva retirada seria interpretada com una 
debilitat i una victòria de l’oposició. El mal càlcul del Govern ha  topat amb la realitat d’una societat 
molt més lliberal, repeteixo, més lliberal que els que han impulsat la llei. Al ultradretà Mariano Rajoy se 
li han complicat les coses en un escenari que pot convertir-se en un altre mal somni afegit al 
desafiament independentista català. Per acabar, per lo tant, l’Equip de Govern de Cort té l’obligació de 
reconèixer el dret a decidir de les dones respecte a la seva maternitat. Visca el dret a decidir de les 
dones!” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Pere Felip, molt amable, com sempre, moltíssimes gràcies. Té la paraula Donya María 
Olivares Martínez.” 
 
Sra. Olivares Martínez, representant de la Plataforma pel dret a l’avortament: 



 
 
 

 
“Bon dia a totes i a tots, agraïm a Adibs la cessió del seu espai a dret a decidir per parlar en 
representació de la recentment articulada Plataforma pel dret a l’avortament. Fa vuit mesos, ens varem 
dirigir a vostès per conèixer la vostra posició davant la contrareforma de l’avortament. En aquest 
moment, no us vareu pronunciar argumentant que ni hi havia document escrit al respecte. Ara ho teniu 
i s’ha demostrat que la nostra alarma estava més que justificada, perquè lo que hi ha damunt la taula és 
sense cap dubte, l’atac més gran cap a les dones que s’ha fet en democràcia, i ho està fent el vostre 
partit. Avui teniu l’oportunitat de desmarcar-vos d’aquest avantprojecte, i votar a favor de la proposta 
plantejada. Teniu l’oportunitat de demostrar que recolzeu a les dones de Ciutat i que els vostres 
principis són realment democràtics. Aquest avantprojecte ha estat titllat de pre constitucional, o per 
dir-ho més clarament, franquista, en tot l’àmbit internacional. Quina vergonya que les dones d’aquest 
Estat tinguem que patir una vegada més els despropòsits d’una minoria ultra catòlica i misògina; quina 
vergonya que els drets de les dones siguin moneda de canvi electoralista; quina vergonya que els 
nostres representants no estiguin a l’alçada de la societat, i utilitzin el poder que els hi ha donat la 
població sota manipulació i mentides, per destruir els avanços democràtics aconseguits fins ara. 
Quaranta-cinc mil dones moren a l’any al món a causa dels avortaments clandestins. Els països amb lleis 
de terminis més avançades, tenen un percentatge molt reduït d’avortaments, com és el cas d’Holanda, 
segons dades de l’OMS, ja que dediquen els seus esforços a la prevenció i educació sexual, amb 
perspectiva de gènere, no amb perspectiva opusiana com la vostre. Això vol dir que les lleis més 
restrictives només atenen a una ideologia patriarcal i masclista que pretén doblegar a les dones i 
coartar les seves llibertats, i mai defensar la vida. Qui té dret a viure? Les dones no entenem el dret a 
viure sense dignitat. Quines ajudes tindran les dones després de parir? Amb quines ajudes contaran les 
famílies amb fills i filles amb dependència? Quines ajudes tindran les lesbianes i fadrines si volem esser 
mares? Uns reptem a enumerar-les, i no ens vinguin amb la caritat i el suport d’entitats vinculades a 
l’església. No per favor, no, no volem caritat adoctrinadora, volem justícia. Aquest avantprojecte ens 
tracta com víctimes, com a menors d’edat, està dirigit a destruir la nostra autonomia i capacitat de 
decisió, i augmentarà la morbilitat i mortalitat de les dones amb menys recursos econòmics, per que les 
dones que volen avortar, avorten, també les del PP. Exigim una llei de terminis i l’avortament fora del 
Codi Penal, i mai reconeixerem una llei de supòsits siguin dos, tres o quatre. Si aquesta ignomínia surt 
endavant, tindrà una resposta contundent per part de la població, i vosaltres sereu responsables del 
que passi a Ciutat, perquè en aquest procés de despossessió que heu decidit implementar, també ens 
heu llevat la por. Cap govern internacional s’ha pronunciat al vostre favor. De veritat voleu participar en 
la vostra pròpia autodestrucció? Aquesta decisió vos acompanyarà en els vostres currículums de per 
vida, ara us toca demostra si esteu al costat de les cúpules elitistes i moralistes del vostre partit, o amb 
les dones i la gent de ciutat. Una llei de terminis no obliga a cap dona a avortar, garanteix el seu dret a 
decidir. Aquesta contrareforma obligarà a les dones a ser mares, fins i tot en situacions que els convenis 
internacionals cataloguen com a tortura, tortura. Aquest model de societat no és pel qual hem lluitat, 
no, aquest no, per això tindreu la nostra resposta als carrers. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Donya Aina Maria, molt amable. Té la paraula Donya Àngela Pons, de l’Associació de 
Veïns Ses Veles, per parlar del punt 28.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Sr. Batle és el 28 i el 37 que es fan conjuntament. Ho dic perquè ja ho pot llevar.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“D’acord, estaven en comissions distintes però me pareix molt bé. 28 i 37, molt bé, perfecte.” 
 
Sra. Pons, representant de l’Associació de Veïns Ses Veles: 
 



“Bon dia Senyors treballadors, anomenats polítics, d’una empresa que es diu poble. Bon dia, estam aquí 
perquè en el final després de moltes de vegades de estar aquí davant, i demanant que hi ha 
desnonaments, que la gent està en el carrer, que hi ha molts de pisos buits, està ja tothom començant a 
donar-se compte de que això ja és cert que ..., gent vivint dins cotxes, i lo que aquí demanem és que 
per favor una vegada més, que s’escolti a tothom, que es demani, i pareix que així ho heu fet aquesta 
vegada, perquè pareix que hi ha una presentació d’una sèrie de mesures, i que bé, espero que 
d’aquestes mesures, vos recordeu de la gent que no té res, zero ingressos, no podem dir a una persona 
si cobres tens qualque cosa, tens una vivenda, si no cobres res te’n vas en el carrer. Els bancs, els bancs 
estan fent altre tipus de desnonaments, que és dacions en pagaments, amb un record de 4 dies, dia 27 
te crido i dia 31 estàs en el carrer, això tampoc no es pot consentir, i això si es pot demanar, no és tan 
difícil. En el final veieu que tenim raó, veieu que si se pot. Nosaltres no podem però vosaltres si, són 
simplement coses de sentit comú, coses de trepitjar el carrer i veure que està passant, hi ha més fam. A 
mi, si és vera que hi ha una solució, i que la posareu, lo que jo vull és que sigui una situació que d’aquí a 
dos dies, no ens tinguem que queixar que està mal feta. Si necessiteu 15 dies més per estar amb 
tothom i xerrar-ho i presentar-ho, i amb les persones que cada dia estan tocant això. Lo que no es pot 
fer és que una persona, que no té ni ... idea de lo que passa en el carrer, prengui o doni una llei. 
Necessiteu informes de gent que estigui en el carrer, de gent que sàpiga el que passa. Lo que no es pot 
consentir és que qualcú que no, que només s’informa per lo que sent, aquestes persones estiguin 
acreditades per dur la vida, i per fer segons quines coses per gent que ho està passant molt malament. 
Vos demano, vos demano, que sigueu seriosos, molt seriosos, vos demano que per favor, per favor, 
aquesta vegada no fiqueu la pota, no faceu coses aviat i amb pressa. La vostra intenció pareix esser que 
és xerrar amb tothom, xerreu amb tothom, amb els que en saben, amb els que en sabem i amb els que 
buiden dia a dia. Hi ha un problema enorme, no hi ha feina, no hi ha feina, aposta no es paguen els 
lloguers, aposta no es paguen les hipoteques, no és una qüestió de que la gent no vulgui, estic cansada 
de repetir-ho i ho repetiré, perquè és un dret, el defensar a aquestes persones, que a lo millor hi ha 
qualcú, m’és igual, aquest qualcú ... lo que si m’importa és la quantitat de gent que no pot pagar, però 
molta de gent diu, és que no trobo feina. Hi ha gent que se li està fent contractes d’un dia. Qualsevol de 
vosaltres vos veieu vivint amb 426 euros i 3 infants? De veres qualsevol de vosaltres té capacitat per 
poder posar-se a la pell d’una persona? Mireu, dos dies, quatre infants, 178 euros de, cobra, una 
persona separada, amb maltractaments, i a demés està amb persones que l’estan ajudant, pallisses, 
etcètera, ingressos a l’hospital, i a damunt de càncer. 178 euros és lo que està cobrant, lo que li donem 
aquests ciutadans, lo que ella pot cobrar, això no és just. Pues d’aquestes persones és de les que 
vosaltres heu de donar aquesta casa, en aquestes persones són les que li heu de donar aquesta 
seguretat, i no estam xerrant només del pis, estam xerrant d’altres coses. I això és lo que demana la 
Plataforma Afectats per la hipoteca, demana que vos recordeu que no estam xerrant de gent que està 
cobrant 1.000 euros, estam xerrant d’aquesta gent que no té feina, que no cobra res, i que a damunt 
vosaltres no li podeu donar més doblers i més ajudes dels Serveis Socials, perquè sou vosaltres. I aquí 
no ens hem d’enganyar, les lleis les feu vosaltres, i vosaltres sou els que feu que aquesta Senyora, amb 
4 infants i amb càncer, només cobri 178 euros, i no sé com vos anireu a dormir, però jo no me’n vaig a 
dormir bé. Moltes de gràcies i gràcies a tots.” 

 
19. SOBRE LA TAULA.- Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a la prostitució 
(862/2013). 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a elaborar un Pla integral 
municipal per a l’eradicació de la tracta  i altres formes d’explotació sexual en el marc de les 
seves competències. 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a establir convenis de 
col·laboració amb totes les entitats i ONGs que treballen a l’àmbit de la prostitució. 
 
QUEDA SOBRE LA TAULA. 



 
 
 

 
20. Proposició del grup municipal MÉS relativa al servei de comunicació amb els pares i 
mares (8/2014) i alternativa PP (46/2014). 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Àngela, molt amable. Don Pere, jo sé que vostès tenen demanades la participació en el punt 
37, lo que passa és que, si els pareix, és a dir, ara farem totes les, anirem fent tots els punts de la 
Comissió de Serveis a la Ciutadania, i quan arribem a aquest vostès intervindran, i així ho faran més a 
prop de la seva intervenció, com vostè desitja. Veritat? Molt bé idò ara si que ja hem finalitzat totes les 
intervencions, per lo tant, reprenem lo que són les intervencions dels Regidors, estaiem en el punt 20, 
crec que és el primer que hem de veure, el punt 20. Oposició, del Grup MÉS, qui té la paraula del punt 
20? Don Toni Noguera.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Gràcies Sr. Batle. veritablement lo que vaig a dir, és molt trist, però crec que s’ha de dir. Les Illes 
Balears, un retall d’un 10% de docents, a les aules hi ha mil mestres menys, menys atenció a la 
diversitat, un augment de ràtios d’un 20%, les escoles públiques tenen una saturació a les aules d’un 
20%, retallades a les ajudes de llibres, de transport, de menjador. Atenció a lo que vaig a dir, no es 
substitueix a cap mestre per baixa, si no han passat 10 dies. Vostès imaginen els vostres fills, que si la 
seva mestra està malalta, durant 10 dies no tenen mestra. Això passa a les Illes Balears. això passa a 
Palma. Això passa a Son Gotleu, en el ..., els mestres estan patint una repressió franquista, d’una 
magnitud enorme, això no havia passat mai. Bé si que havia passat, la repressió contra els mestres 
havia passat en el franquisme, i ara la tornem a reproduir. Si no fos suficient, si no fos suficient aquesta 
repressió, una congelació del seu salari, que suposa entre 30 i 300 euros manco. Quan estan de baixa, 
un 50% menys se’ls hi paga. Si això no fos suficient. I aquesta és la realitat de l’educació de les Illes 
Balears, aules més massificades, menys mestres, menys suport a la diversitat, i els mestres patint una 
repressió, tant en sou com en vetats franquistes. 2014, 2014. I si tot això no fos suficient, si tot això no 
fos suficient, la Conselleria d’Educació del Govern de les Illes Balears, retalla un servei que és 
imprescindible per combatre l’absentisme escolar, que és el Servei de SMS, que se’ls envia als pares i 
mares per notificacions urgents, comunicacions o si el seu fill va o no a classe. Vostès es pensen que tot 
es pot retallar? Que tot és lícit? Que tot és moral? Que tot és sensible perquè vostès ho retallin? Vostès 
saben que a les Illes Balears hi ha un problema que es diu fracàs escolar? Que hi ha un problema que es 
diu absentisme, i que no es poden retallar aquestes eines, perquè són una autèntica inversió. Garantir 
l’educació pública, és garantir el futur. Una educació pública que ha estat maltractada, per un sistema 
econòmic que convidava als al·lots de 17 a 18 anys, a anar-se’n a treballar de forma precària a la 
construcció o de forma precària en els hotels, aquests contractes d’un dia que deia n’Àngela Pons. 
Aquest és el model econòmic que ha pervertit la nostra educació, el principal motiu del fracàs escolar. I 
nosaltres com responem en això? Vostès com responen? Responen retallant a l’educació pública, 
responen, responen fent un atac com mai a la igualtat d’oportunitats. Responen retallant a que els 
pares puguin sabre si els nins o les nines van a classe o no van a classe. Quina democràcia és aquesta? 
Quina democràcia és aquesta? En el seu programa electoral, sortia que anaven a fer totes aquestes 
retallades? No. Llavors aquestes retallades no són legítimes. Llavors vostès són un mal governants, i no 
són dignes d’ocupar, poder encarregar-se d’un àrea tan sensible pel nostre país, com és l’educació 
pública. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Toni, molt amable. Sr. Sansó quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 



“Moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Noguera jo hem centraré en el punt de debat que vostès han presentat, i 
en l’alternativa que nosaltres els hem presentat, no xerraré ara d’altres qüestions que no venien en 
aquesta proposició. Així i tot, li vull fer sabre que estam debatent aquí un tema, el tema de la 
comunicació entre els centres educatius, i entre les famílies de l’alumnat, que ja està a hores d’ara, 
solucionat. I està a hores d’ara solucionat, entre altres coses, perquè la Conselleria, com ja li vaig dir a 
Comissió Informativa, s’havia posat les piles, s’havia posat a fer feina, per solucionar aquest tema. I 
també perquè aquest Equip de Govern, s’ha preocupat molt sobre aquest tema, que encara que varen 
esser uns quants dies, tampoc no hem de magnificar les coses, varen esser uns quants dies, i en tot 
moment ha estat en contacte amb aquests dirigents, per veure amem com es podia solucionar. I a dia 
d’avui, a dia d’ara, aquest tema que estam debatent, realment vostès haurien de retirar la proposició i 
nosaltres l’alternativa, perquè és que ja està solucionat. I està solucionat amb una combinació de 
sistema SMS i de correu electrònic que és gratuït. A més, s’ha establert un sistema de control, 
mitjançant un ús de protocol, perdó, un protocol d’ús, perdó, dels SMS, perquè surti més econòmic 
com deia la nostra proposició. Jo, li plantejo dos temes, una que vostès retirin la proposició i nosaltres 
retirem l’alternativa, o votem les dues proposicions, tant la proposició com l’alternativa, que la nostra 
realment lo que deia era, que l’Ajuntament de Palma instava a la Conselleria d’Educació, a restablir el 
més aviat possible, com així ha fet, un sistema de comunicació entre els centres i les famílies de 
l’alumnat, fent que sigui tan efectiu, com el que estava establert, i aleshores reduir el cost dels 
mateixos. Li don a la seva elecció. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sr. Sansó. Sra. González, cuando usted quiera.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Sansó, yo en primer lugar, creo que si ustedes presentan una alternativa, no se 
vota lo que ha presentado la oposición, es que me había parecido entender que planteaban la 
posibilidad de que se votaran las dos propuestas, en caso de que usted, bueno si se retiran no se vota 
ninguna, pero si ustedes presentan una alternativa, la propuesta que presenta la oposición, decae 
inmediatamente. Y aquí es donde quiero hacer unas comillas, y llamar la atención sobre las maneras 
que están llevando a cabo en este Pleno, de una manera bastante exagerada y bastante explícita, de 
pasar rodillo por todo lo que presenta la oposición, o sea que en temas en los que además hay 
posibilidad de llegar a transaccionales, en las que se vote por unanimidad, ustedes directamente pasan 
el rodillo, y ponen una alternativa. Yo sinceramente, es legítimo, tiene usted, se que es lo que me va a 
decir, y tiene usted toda la razón, pero aunque sea legítimo, las maneras yo creo que son innecesarias, 
y que demuestran una voluntad, no se, de ningunear y de hacer una oposición a la oposición, que desde 
luego no nos parece la adecuada. Más allá de eso, y hecho el inciso de las formas, decir que las maneras 
también, y el trato que la Conselleria de Educación está dando a las familias y al sistema educativo, a los 
docentes, es absolutamente impresentable e innecesario. Porque si es verdad que lo que necesitan y lo 
que se necesita y lo que se quiere, es mayor eficiencia y sacarle mejor partido a los recursos que hay, 
no hay necesidad de dejar a las familias, durante ni un día, ni dos, ni tres, ni ninguno, dejar a las familias 
sin un servicio, como es el de los SMS, que además de no ser tan caro como dicen, pero bueno, si se 
puede mejorar la, el coste, desde luego no estaremos en contra. Pero, por qué tienen que dejar a las 
familias sin un servicio que les garantiza la seguridad de sus hijos, y les garantiza el saber que es lo que 
está sucediendo, si están yendo o no. ¿Por qué?  Es que es innecesario, ni un día, ni media hora. Si de 
verdad están buscando una solución, y además la encuentran, aplíquenla sin tener que dejar sin el 
servicio. Es que es injustificable, es injustificable. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchísimas gracias Doña Maribel, muy amable. Don Toni, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 



 
 
 

“Si, lo que és incomprensible, és que havent horari lectiu, havent classe, es retalli un servei d’aquestes 
característiques durant setmanes, durant setmanes. No és millor, fins que no es troba un altre sistema, 
no llevar-ho? És que és una autèntica xapusa. Vostè me va dir, s’està cercant altres sistemes, el sistema 
de whatsapp, me va xerrar de correus electrònics, me va xerrar de cridades telefòniques. El servei 
millor per les famílies és el SMS. La gent, tota no té Internet. Ara me dirà que faran les famílies, 
aquestes famílies que tenen bretxa digital, que no estan formades, ni capacitades, no tenen diners per 
pagar-se una connexió a Internet, que faran amb aquests correus electrònics? Que faran? Evidentment, 
ni els arribaran, ni els llegiran. I a més vostès saben que el SMS és el sistema de comunicació més 
directe entre una administració i un usuari, perquè així ho fa la Regidoria de Serveis Socials, com ho va 
dir a la Comissió. No podem votar a favor d’aquesta alternativa, perquè això suposa, suposa que el 
servei vagi molt pitjor de com fins ara Sr. Sansó. Hi ha coses que encara que costin doblers, han de 
costar doblers, perquè garanteixen la igualtat d’oportunitats entre famílies, entre persones que tenen 
recursos i persones que no tenen recursos, i aquesta és la realitat. I si vostès entenguessin l’educació 
pública com una inversió, a lo millor podrien tenir el model finlandès, que el menjar és gratuït, els 
llibres són gratuïts, l’educació és gratuïta, i tot és gratuït. I aquí lo que hem fet en el mes de setembre 
amb les famílies, que havien de comprar el material escolar, i que havien de comprar tot lo que és 
sensible per començar el curs, ha estat una autèntica sangria econòmica, una autèntica sangria 
econòmica. Com pot esser que els països del nord d’Europa, tenint més sous, tenint més drets laborals, 
paguin menys per l’educació. I com pot esser que l’estat espanyol, que ens fiblen per tot, que ens fiblen 
per tot, siguem un dels països d’Europa, que més hem de pagar per l’educació. Això és un atac a la 
igualtat d’oportunitats, i de voler sortir de la crisis, només alguns, amb el patiment de tots els altres, 
aquesta és la gran realitat. El servei no serà el mateix, el servei no serà el mateix. Hi haurà moltes 
famílies que no podran tenir accés en el correu electrònic, però a vostès l’educació pública els hi és 
igual. Els hi és igual perquè durant aquesta legislatura, si que han tingut doblers per subvencionar 
escoles de l’opus. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Don Toni, molt amable. Sr. Sansó, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. González, lo que realmente, y se lo digo de muy buenas palabras, pero ya 
se lo he repetido mil veces, lo que realmente es innecesario, es que usted le tenga que decir al Grupo 
Municipal Popular, como tiene que hacerlo. Ustedes tienen, como Partido Socialista y el Grupo MÉS, 
como partido MÉS, unos derechos y unos deberes, los mismos derechos y deberes que tiene el Grupo 
Municipal Popular, y si el Grupo Municipal Popular, considera que tiene que hacer una alternativa, 
sobran sus palabras. Nosotros no nos metemos en que proposiciones ustedes nos están haciendo, y la 
manera de hacerlas. Por favor, sea un poco respetuosa, y no nos diga a nosotros como tenemos que 
actuar. Sr. Verger, perdó Sr. Noguera, quan vaig parlar de correus electrònics, i vaig parlar de SMS, i vaig 
parlar de whatsapp, li vaig posar exemples, ja li vaig dir jo que jo no era tècnic en la matèria, com per 
poder sabre quins, quin era el sistema que emprarien. Però és que vostè no m’ha escoltat, o ha fet de 
no escoltar-me. Jo li he dit que la Conselleria ha posat un sistema on empra dos sistemes de 
comunicació, per una banda el SMS, que és el que estava emprant, i per un altre correus electrònics. 
Vostè ja vaticina, suposo que deu tenir una bolla de vidre, que jo desconec i jo no tinc, que això ja anirà 
fatal. A jo lo que me dona la impressió, és que a vostè li sap greu que s’hagi donat solució a un tema, 
que se li havia de donar, però com que ja se li ha donat, ara ens sap greu i despotriquem. Miri, deixem 
actuar i vegem com va aquest nou sistema. Que s’ha de millorar? Doncs farem que es millori, però 
deixem actuar. Jo li dic, a dia d’avui està arreglat, jo crec que seria millor que la seva proposició 
decaigués, i per tant també decauria la nostra alternativa, però vent així, passarem a votar 
l’alternativa.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, moltes gràcies Sr. Sansó.” 



 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
- L’Ajuntament de Palma insta a la Conselleria d’Educació a reactivar immediatament el servei 
de comunicació de sms a pares i mares”. 
 
Alternativa PP (46/2014)  
Es proposa , dictaminada favorablement la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
L’Ajuntament de Palma insta a la Conselleria d’Educació, Cultura i Universitats del Govern 
de les Illes Balears a restablir, al més aviat possible un sistema de comunicació entre els 
centres educatius de les Illes Balears i les famílies de l’alumnat fent que sigui tan efectiu 
com el que estava establert fins ara i alhora reduir el cost del mateix. 
 
S’APROVA l’alternativa 46/2014 per 17 vots a favor (PP) i 12 en contra (PSIB-PSOE i MÉS) i, 
per tant, la proposició 8/2014 no passa a votació. 
 
21. Proposició del grup municipal MÉS relativa a targeta sanitària per a tothom, també per a 
qui es fora (12/2014). 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Té la paraula, Neus, Sra. Neus.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, el Partit Popular en aquesta legislatura, ens vol acostumar a tot un seguit de retallades, a molts 
nivells, però també dins la sanitat pública. Fa poc temps, pareix que fa molta estona però fa poc temps, 
fa un parell d’anys, el fet d’esser una persona empadronada a l’Estat espanyol, o a Palma en aquest cas, 
tenia dret a la sanitat pública, tenia una targeta sanitària que li permetia accedir a tots els serveis de la 
sanitat pública, amb ple dret. Des de fa poc temps, el Partit Popular, ha negat aquest dret a totes les 
persones empadronades. Hi ha moltes persones que viuen aquí, i que no tenen dret a la sanitat pública, 
no tenen dret a la targeta sanitària. Per nosaltres això és un greu atac en els drets i en els serveis 
públics, i sempre ho hem denunciat com ja sabeu. Però ara, no contents, des de l’Estat, el Govern d’en 
Rajoy, ha donat una passa més i ha aprovat un nou Decret, una nova norma, on diu que les persones, 
les  espanyoles, o els espanyols, o no espanyols i espanyoles, sinó que estaien empadronades aquí, i 
passen més de 90 dies, més de 3 mesos fora de l’Estat, i estan aturades, queden també sense targeta 
sanitària. Aquesta mesura, ha entrat en vigor dia 1 de gener, o sigui que ja hi ha moltes persones que es 
troben en aquesta situació. Aquesta mesura deixa defora, per posar exemples, deixa defora del polsa 
del sistema de la sanitat pública general, per exemple a totes les persones estudiants, que no fan feina, 
i estan estudiant fora. Deixa defora a totes les persones que aquí no tenen feina, i amb aquesta situació 
d’emergència social i econòmica, han hagut de sortir de l’Estat, i cercar feina fora, i encara no l’han 
trobada. Aquesta mesura deixa defora de la sanitat pública, totes les persones que eren beneficiàries 
d’aquesta persona que està a fora de l’Estat cercant feina i no la troba. També deixa a defora, totes les 
persones beneficiàries de les persones que estan a fora, i si que tenen feina. Vull dir, hi ha tot un seguit 
de gent, que amb aquesta mesura, no només deixem a defora les persones que fan més de 90 dies que 
estan a fora de l’Estat i no tenen feina, sinó que deixem totes les persones que depenien de ella, per 
tenir accés a la salut pública normalitzada. Hem de recordar que des del Partit Popular, es va introduint 
sempre un discurs, de que la sanitat pública és molt cara, que no es pot pagar, que no és sostenible, i 
que només hi té dret les persones que estan d’alta a la seguretat social, o que d’alguna manera només 
tenen dret a la salut, les persones que la paguen de manera directa. Però és que crec que teniu un poc 
d’embull, o ens voleu embullar a nosaltres, perquè resulta que la sanitat pública es paga a través dels 
impostos, no a través de la seguretat social, i és una gran fal·làcia voler fer-nos creure, que només té 
dret a la salut pública normalitzada les persones que estan d’alta a la seguretat social. Perquè aquí 



 
 
 

tothom, per sort o per desgràcia, tothom paguem impostos, i tothom volem tenir dret en aquests 
serveis, els serveis públics, també els serveis sanitaris. Lo que passa és que clar, vosaltres no deis, de 
vegades no ho deis lo clar que ho hauríeu de dir, perquè de vegades està molt bé xerrar clar, ens voleu 
canviar el model social, el model econòmic, el model d’Estat que teníem fins ara. Però és que a demés 
el voleu canviar per fer retallades, per reduir drets i llibertats de les persones, i aquest és un exemple 
més. A demés volem recordar, que el Consell d’Europa per exemple, ha fet un informe, que ha fet 
públic fa uns dies, allà on diu que és il·legal excloure a les persones sense papers de la sanitat pública. 
Això és un atac que és contrari en el dret europeu, vosaltres que sou tan europeistes, i tant 
constitucionalistes, i tant pro drets, volem que tingueu en compte aquest informe, i faceu les 
rectificacions que hagueu de fer. També per un altre costat l’Estat espanyol va signar la Carta Social 
Europea, allà on diu que la salut pública, el dret de la salut és independent del estatus legal que tingui la 
persona, és a dir, que és igual si té papers o no, és igual si en aquests moments es troba dins l’Estat 
espanyol, o es troba fora de l’Estat espanyol. Per un altre costat, l’Estatut d’Autonomia, també dona 
competències plenes, en competència de salut a la Comunitat Autònoma, o sigui que, 
independentment de lo que decideixi el Govern Rajoy, el Govern Bauzá també podria decidir en 
conseqüència, per poder garantir el dret de la salut a tota la gent que vivim a les illes. Aquesta mesura 
afecta a moltes persones de Palma, que han hagut de partir fora, per diferents raons, i s’han quedat 
sense targeta sanitària, i tots els seus familiars que depenien de ella. Per això demanem que aquest 
Ajuntament, es pronunciï i rebutgi de manera contundent aquesta nova retallada en els drets de la 
sanitat, que afecten directament a veïnes i veïnats de Palma, i que insti al Govern de les Illes Balears, a 
garantir de manera real i efectiva, la salut per a tothom, per tots els residents, i mantenir la targeta 
sanitària per a tots, tant els que estan aquí com els que estan a fora de manera temporal. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies, Sra. Truyol, molt amable. Sra. Llobera, quan vostè vulgui.” 
 
Sra. Llobera Gili (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. En primer lugar y como siempre suelo comenzar este tipo de proposiciones, quería 
exigir responsabilidad y rigor al tratar este tipo de temas, porque creo que crear una alarma social, es 
innecesario, en este tipo de temas. Como ya le dije en Comisión, creo que existe una gran 
desinformación, y esa desinformación se mantiene una semana después, y hay pocas ganas de 
comprender la modificación de la Ley de la Seguridad Social. En resumen, los residentes, aunque pasen 
90 días fuera de España, mantienen su tarjeta sanitaria española, mientras mantengan su residencia en 
España. Aclarar que además los parados que pierdan la prestación, o los subsidios por desempleo, 
también mantienen la tarjeta sanitaria española, aunque pasen 90 días en el extranjero, siempre que 
mantengan la residencia en este país, por lo que podrán ser atendidos tanto en España, como en el país 
de acogida. En el caso de los residentes españoles que no tengan vinculación a la Seguridad Social, 
como podrían ser los estudiantes, o los parados sin subsidio, que decidan salir al extranjero, tienen 
derecho a recibir la asistencia sanitaria, con cargo a España, a través de la tarjeta sanitaria europea, que 
esta tiene validez de dos años y es renovable. Y al volver a España, pueden ser atendidos sin problema, 
porque no han perdido la residencia en España. Explicar también que los jóvenes que se desplazan al 
extranjero, a cursar estudios homologados, por becas o por erasmus por ejemplo, tienen derecho a la 
tarjeta sanitaria europea. Y para aquellos que estén registrados como residentes en otros países, 
porque estén trabajando en ellos, son las autoridades sanitarias de ese país, quien debe hacerse cargo 
de la asistencia sanitaria allí, y también en España, cuando esas personas vuelvan a España de manera 
temporal. En esos casos, también si deciden, los casos de los extranjeros, o si deciden regresar a 
España, desde el momento en que uno vuelva, y se convierta en residente español, recupera el derecho 
a la tarjeta sanitaria española. Es decir, esta modificación no pretende excluir de la sanidad pública, a 
los españoles parados que salgan al extranjero durante más de 90 días, como ustedes exponen en la 
proposición, sino que se trata de una modificación de acuerdo a los Reglamentos europeos, que 
garantiza la asistencia sanitaria, en todos los países de la Unión Europea, con el criterio de la residencia, 
pero también regula a cargo de que país es ese coste de la asistencia sanitaria. Gracias.” 
 



Sr. Batle (PP): 
 
“Respeten como siempre digo, respeten a todo el mundo. Tiene la palabra Sra. Sánchez, muchas 
gracias, muy amable.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, aquesta nova passa per destruir el sistema nacional de salut, no es produeix per 
una manca de planejament, ni per cap estalvi econòmic. Tota la supressió de la cartera de servei 
sanitària, que s’està produint en el nostre país, a partir d’aquell Decret 16/2012, del mal denominat de 
sostenibilitat del sistema sanitària, és una fulla de ruta, maquiavèl·licament planificada, des del 
laboratori d’idees wagnerià, neoliberal, que el PP anomena com a las FAES, fundacions d’un partit 
polític, subvencionat amb els doblers de la immensa majoria dels treballadors i treballadores d’aquest 
país, que maquina per destruir el nostre sistema de benestar, de justícia social i l’estat social i de dret, 
que a la seva matriu, Aliança Popular, no va votar la constitució de 1978. Cap estudi econòmic d’estalvi, 
acompanya en aquestes mesures. Els mercats, el capitalisme especulatiu i els seus fons d’inversió, han 
de guanyar doblers, han de guanyar doblers, i els seus comptes de resultats han de millorar, gràcies en 
els crèdits que hauran de pagar la immensa majoria de les persones, perquè els seus puguin, els seus 
fills puguin estudiar a la universitat, i per pagar-se qualsevol malaltia. Aquesta setmana coneixíem el cas 
d’una persona que està jubilada, i que a un hospital ha tingut que pagar 500 euros, 500 euros, per 
poder-se costejar un tractament per una malaltia de càncer, quan vostès ens havien dit en aquest 
plenari, que aquí no s’aplicaria en aquesta comunitat autònoma. Per tant, intentarem esbrinar que és lo 
que està passant en aquest cas, per denunciar-ho i realment que tot això vagi en un judici social a les 
properes eleccions, a l’any 2015. A Balears varem viure l’any passat un dels episodis més ignominiosos 
que es podien veure, que és la mort per tuberculosis, una malaltia totalment curable, infecciosa de 
n’Alpha Pam. Independentment de l’actuació de la metgessa d’urgències a l’hospital d’Inca, som molts i 
moltes que estam convençuts, que amb una targeta sanitària aquesta mort no s’hagués produït. 
Eliminar les històries clíniques i invisibilitzar a la població, ha duit en aquestes conseqüències. El pitjor, 
considerem, el pitjor dels atacs als drets humans, sense que estigui acompanyat de cap, de cap informe 
econòmic, només ideologia i beneficiar en els de sempre, als més poderosos. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Sánchez, molt amable com sempre. Sra. Truyol, quan vostè vulgui.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, per començar demanaria un mínim de respecte. Vull dir, una cosa és que tu tinguis un 
plantejament i un punt de vista diferent en el meu, o en el de molta altre gent, i l’altre és que ens 
tractis a les persones que opinem diferent a tu, d’incultes o que no sabem llegir segons quines lleis. 
Això per començar, una mica de respecte, que tu vulguis imposar un model social, econòmic, sanitari, 
diferent en el que jo desig, i lluitaré per tenir, són coses diferents a que tu me tractis d’inculta i de 
ignorant, que ja m’hi vares tractar a la Comissió, però ja veig que tu segueixes amb la teva supèrbia. 
Basta de supèrbia, i una mica de respecte. En cap moment t’he insultat ni t’he dit que no tinguis 
coneixements, t’he plantejat un posicionament i un punt de vista, i quina és la meva i la nostra manera 
d’enfocar la salut pública i els drets socials. Si tu a això li vols donar la lectura d’insult o atac, crec que 
tens un problema, perquè estam dins un espai allà on es debaten posicionaments ideològics i polítics, 
allà on per això cada un té un posicionament diferent, sinó no hi hauria partits diferents aquí, sinó 
tindríem un altre model i un altre sistema polític. O sigui que ves alerta amb les teves intervencions, i  
amb lo que dius, perquè estàs incrementant encara més la crispació, posant els punts allà on no els has 
de posar. Si tu tens un posicionament, me pareix perfecte, defensa’l, però no m’ataquis a mi de que sóc 
ignorant. Ja s’ha recordat aquí però, constantment mentiu sobre qui és que té dret i qui no té dret a la 
targeta sanitària. Alpha Pam, ja ho ha dit la companya, Alpha Pam va morir per no tenir dret a la targeta 
sanitària, i a damunt vosaltres encara seguiu insistint en que això és una farsa, prou de dir mentides, és 
que ja estam cansats. Per un altre costat, la targeta europea, aquí hi ha moltes persones que viuen a 



 
 
 

Palma que no són europees, que no tenen cap nacionalitat europea, també volem que tota aquesta 
gent tingui dret a la targeta sanitària, és que estam cansades de que constantment ens vulgueu inculcar 
una moralitat, i un model que nosaltres no volem. Defenseu-lo però no ens el vulgueu imposar. 
Nosaltres seguirem defensant, sempre que faci falta, els drets a la salut. Volem que la salut sigui 
universal, com havia estat, s’havien de fer millores, evidentment, però no retallades. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Truyol, molt amable. Quan vostè vulgui Sra. Llobera.” 
 
Sra. Llobera Gili (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Crec que el punt de vista de l’Equip de Govern ha quedat clar, crec que quan 
no hi ha arguments, lo fàcil, no sé, insultar, amenaçar, i crec que no tinc res més a dir. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt amable.” 

 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
L’Ajuntament de Palma rebutja la darrera modificació del text refós de la Llei de Seguretat 
Social de l’Estat, on es limita l’assistència sanitària a aquells/es espanyols/es que surtin a 
l’estranger durant més de 90 dies i estiguin en situació d’atur. 
L’Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a garantir a tota la ciutadania de les 
Illes Balears residents a qualsevol municipi de les Illes la targeta sanitària perquè puguin 
accedir a la sanitat pública normalitzada. 
L’Ajuntament de Palma insta al Govern a mantenir l’assistència sanitària a totes les persones 
amb aquesta cobertura que temporalment estiguin fora del territori de les Illes Balears.  
 
ES REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
22. Proposició del grup municipal MÉS relativa a la declaració del símbol d’interès local de 
l’Estendard quadribarrat del Rei en Jaume (15/2014), esmena d’addició (44/2014) i 
alternativa PP ( 51/2014). 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Passem idò ara a tractar conjuntament els punts 22  i 23. Té la paraula Don Toni Verger, Don Toni quan 
vostè vulgui.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. Aquest Govern Bauzá, del PP, del Govern, que està tan preocupat pels problemes de la gent, es veu 
que està preocupat per l’atur juvenil, per l’emigració dels joves, per l’increment dels aturats de llarga 
durada, pels desnonaments, pels nins amb problemes de desnutrició, deu estar molt preocupat per tot 
això, i aposta, aposta ha perdut mesos, pràcticament un any, perdent el temps, dedicant esforços 
polítics i administratius, a tramitar una nova llei, la Llei de Símbols de la Comunitat Autònoma, un tema 
crucial, d’una importància vital segurament pel Sr. Bauzá. L’únic que li dona importància en aquest 
tema, ha perdut mesos, un any de tramitació d’això. Això obri un nou escenari, un nou escenari que 
significa que, es prohibeixen tots els símbols que no siguin oficials, els declarats oficials per la comunitat 
autònoma. Per tant, per exemple es prohibeix un colom de la pau a una escola, el dia de la pau, això 
està prohibit per aquesta llei. Es prohibeix un llaç rosa contra la sida, es prohibeix qualsevol tipus de 



símbol que no sigui un símbol declarat oficial, està prohibit, tot això de manera general prohibit, a no 
esser que ho autoritzi prèviament el Govern de les Illes Balears. Censura prèvia, atac greu a la llibertat 
d’expressió. I no ho dic jo, que som un extremista i un radical segurament, ho diu el Sr. Rafel Perera, 
President del Consell Consultiu de les Illes Balears, això és un atac en els drets constitucionals, a la 
llibertat d’expressió, aquesta censura prèvia que implanta aquesta llei de símbols. Aquesta Llei de 
Símbols però deixa un resquici, una encletxa, l’apartat 2b de l’article 4, permet també a demés dels 
símbols oficials, també permet aquells símbols declarats oficialment com a d’interès local pels diferents 
ajuntaments. Escoltin, Senyors del PP, Sr. Batle, hi ha algun símbol a Palma que pugui merèixer més 
aquesta declaració d’interès local que l’estendard del Rei en Jaume? L’estendard del Rei en Jaume, per 
tant, la senyera de les quatre barres, és un símbol tradicional de la identitat de Mallorca i de Balears, i 
forma part del patrimoni simbòlic de la ciutat i d’aquest consistori. Un dia el Sr. Noguera es va 
entretenir a veure quantes quatre barres hi havia en aquest mateix Ajuntament, hi havia 71 crec. Vostè 
Sr. Batle i vostès Senyors Regidors del PP, són conscients que dia 31 retén homenatge i col·loquen 
enmig de la Plaça de Cort, una senyera de quatre barres? Són conscients d’això? Hi ha algun símbol 
d’interès, de més interès local a Palma que l’estendard del Rei en Jaume? Són conscients de lo que fan 
dia 31? Saben quina és la història de la ciutat i de l’illa? A l’alternativa pareix que no, pareix que no, 
perquè l’alternativa que vostès ens presenten és absurda, xerren d’altres coses, que si la bandera de 
Palma és una, no diem que no, compartim quina és la bandera de Palma, no hi ha cap problema amb 
això. Que si l’estendard ja és una festa declarada BIC, totalment d’acord, faltaria més. Però és que 
estam xerrant, estam xerrant d’un altre cosa, una cosa que no té, no té res que veure amb això. 
Escoltin, aquí s’està dilucidant una cosa molt més important de tot això, de quin és el símbol d’interès 
local, quina és la bandera de Palma, algo molt més important, aquí lo que s’està dirimint avui és si 
l’Ajuntament de Palma, amb la nostra moció, si l’Ajuntament de Palma protegeix el dret a la llibertat 
d’expressió dels ciutadans de Palma, i si protegeix i empara el dret a la participació plural de la societat 
civil, en la vida pública, el dret a opinar, el dret a dissentir, dels ciutadans de Palma, i a protestar 
democràticament contra el poder. Això és lo que estam discutint aquí, si l’Ajuntament protegeix en els 
ciutadans de Palma, o no els protegeix. No serveix de gaire als ciutadans, que el Batle de Palma, vagi a 
la nit de la cultura, i critiqui la imposició i la intransigència, si a l’hora de la veritat, deixa desemparada a 
la comunitat educativa, en el seu dret constitucional a la llibertat d’expressió, i a visualitzar la seva 
protesta contra la política educativa del Govern Bauzá. Avui Sr. Batle, amb aquesta moció, amb la 
nostra moció, vostè té la possibilitat de passar de les paraules en els fets. Avui com a Batle té la 
possibilitat de, la possibilitat efectiva de protegir jurídicament en els seus ciutadans, front a un Govern, 
i són paraules seves, intransigent i impositiu. I ho té molt fàcil, ho té molt fàcil, basta declarar una cosa 
d’una evidència tan aplastant, com que l’estendard del Rei en Jaume és un símbol d’interès local de 
Palma, simplement això, ho té vostè molt més fàcil que qualsevol altre Batle del PP, li diria jo. Com el 
Batle d’Inca, que ja ha votat a favor d’una moció molt semblant. Per tant, sigui vostè valent, actuï en 
coherència amb les seves paraules, protegeixi la comunitat educativa, d’un Govern intransigent, capaç 
de vulnerar d’una manera tan flagrant, un dret tan bàsic com és el de la llibertat d’expressió. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Don Toni, molt amable. Té la paraula el Sr. Martínez.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Verger, amem, aquesta llei té molta importància.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Era un debat conjunt, crec que també li toca en el Sr. Batle. Si.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perdón, lo siento. Era conjuntamente si.” 



 
 
 

 
Sra. Pulido Roman (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Antes de empezar la exposición de esta proposición, quiero hacerle un comentario 
al Sr. Sansó, que antes se ha enfadado tanto, porque la Sra. González le ha reprochado el abuso que 
está haciendo el Grupo Municipal del Partido Popular, de las propuestas alternativas. Mire, con las 
propuestas alternativas, lo que pasa es que no se votan las propuestas de la oposición, ¿eso que 
significa? Que aquí las estadísticas de su talante son magníficas, porque no rechazan nuestras 
propuestas, teniendo los votos suficientes como tienen, para votar en contra de todas nuestras 
propuestas, entonces nosotros nos quedamos absolutamente en la oscuridad. Es un ninguneo a 
nuestro trabajo, y es un desprecio a los miles de ciudadanos, que como ha dicho el Sr. Alcalde, 
representamos las personas que estamos en estos bancos. Por lo tanto, tengo que insistir, pensamos 
que hacen un abuso de las proposiciones alternativas. Es que si siguen así, bastaría que a cada uno de 
nuestros puntos, ustedes presenten una propuesta que diga, el sol sale por la mañana y se pone por la 
tarde. Solo con eso nuestras propuestas decaen, y dejamos de existir. Esto no es el trabajo para el que 
estamos aquí. Por favor, si les parece bien, con todo respeto, limiten esta posibilidad legítima que les 
da el Reglamento, pero que pensamos que utilizan en exceso. Pensamos. Bien, en cuanto a la Ley de la 
que se trata nuestra proposición, que también es una muestra de un talante poco democrático, como 
este del que hacen ustedes gala con las propuestas alternativas, es una Ley desde luego innecesaria, 
porque los símbolos de las Islas Baleares, ya estaban regulados en el Estatuto, no había ninguna 
necesidad de en el año 2014 volver a hablar de los símbolos de las Islas Baleares, ni estaban 
cuestionados, ni estaban en peligro, ni había ninguna amenaza hacia ellos. Esto es una Ley que en la 
propia exposición de motivos, ya se delata, es una Ley que se justifica diciendo, como si fuese Freud 
quien lo estuviese inspirando esta exposición de motivos, que, quiero leerlo literalmente: que no atenta 
contra la libertad de enseñanza, ¿que necesidad había de hacer esta referencia en una Ley de Símbolos 
institucionales? Aquí si que es de aplicación, excusatio non petita, accusatio manifesta. Está clara la 
obsesión del Sr. Bauzá con la escuela. Si no fuese esa su única obsesión, también hablaría de otros 
edificios en los que se prestan servicios públicos, como los hospitales, como las consellerias, como los 
centros de atención a la dependencia. Él solamente habla de las escuelas, porque es donde se ha 
generado un movimiento, que ha concitado el apoyo de una parte muy importante de la población, y 
eso es lo que se quiere reprimir con esta Ley. Invoca también como justificación, la obligación de la 
administración, de garantizar la objetividad, la neutralidad y la independencia política, en la prestación 
de los servicios. Y sin embargo está aumentando los conciertos con la Iglesia Católica, donde 
evidentemente se adoctrina en una sola visión del mundo, una visión religiosa muy respetable, pero 
que desde luego adolece de falta de objetividad y de falta de neutralidad. Tener que presentar una 
proposición como esta para que se proteja, como símbolo local, el estandarte del Rey Jaume I, pienso 
que nos tiene que avergonzar como pueblo, y desde luego, como institución, porque significa que 
tenemos que defendernos de la ingerencia de un Gobierno en la autonomía local. Creo que el Partido 
Popular, deber dar un paso adelante, y oponerse a esta ingerencia de este Gobierno del Sr. Bauzá, 
totalmente obsesionado, no sabemos bien porque, por una cuestión que es objetiva, que es que las 
Islas Baleares, empezaron a existir como civilización, a raíz de la conquista catalana, por lo tanto, tiene 
que responder a esa historia, a esa cultura y a esa herencia. Esta Ley, en cuanto cambie el Gobierno, 
será derogada,  como el resto de normas que han hecho contra esta libertad de expresión y de 
enseñanza. Y por lo tanto, las sanciones que se impongan en la aplicación de estas normas, decaerán, y 
los docentes que actualmente están sancionados, habrán terminado su castigo, porque habrá cambiado 
el Gobierno, por unos partidos más democráticos que el Partido Popular. Gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Anem a veure, aquí les propostes que vostès fan un poc, que és xerrar de si hem de 
fer algo més, per diríem donar la importància que ha de tenir un estendard reial, que és el de Jaume I, i 
nosaltres creiem que no, que no fa falta perquè ja està dins la declaració de Bé d’Interès Cultural 
Immaterial, dins la festa de l’estendard, que significa moltes coses, perquè sempre vostès només en 
parlen d’una, però la festa de l’estendard significa moltes coses, i de vegades incompatible amb lo que 
realment vostès defensen aquí. Per tant, nosaltres presentem la proposta de que el Ple de l’Ajuntament 



té la màxima consideració i respecte a l’estendard reial de Jaume I, com a integrant de Bé d’Interès 
Cultural Immaterial de la festa de l’estendard, considerant innecessària cap altre tipus de declaració. Si 
vostès lo que volen és que obliguem en el Govern, és a dir, imposar en el Govern, que és lo que es pot 
penjar en els seus edificis, això és un tema incompatible amb la defensa que fem nosaltres de 
l’autonomia local. Si nosaltres volem decidir que és lo que es pot penjar en el edifici. És a dir, si 
nosaltres, volem decidir, no només a l’edifici, sinó a la Plaça de Cort, que és lo que volem treure, si 
volem treure l’estendard reial, ho volem decidir nosaltres. I seria incompatible i incoherent, imposar ara 
en el Govern, bé avui toca aquest símbol, que el declarem, que és a efectes d’aquesta Llei de l’article 4, 
és simplement per obligar en el Govern, o decidir nosaltres que es pot penjar a un edifici autonòmic. I 
amb això pues nosaltres presentem la nostra postura, que és que el Ple de l’Ajuntament, és respectuós 
amb l’autonomia del Govern de les Illes Balears, per regular l’ús de símbols als immobles o mobles 
afectes als serveis públics autonòmics. Volem esser coherents, i per això l’autonomia ha de venir per 
aquí. Però miri, me vull centrar en el PSM, no a MÉS, en el PSM. Miri, vostès els del PSM, sempre han 
intentat, tradicionalment, sempre han intentat tradicionalment, mirar de canviar la nostra bandera que 
tenim des de l’any 1269, 1269 per un altre, que no és exactament l’estendard del Rei Jaume, vostès ho 
saben que no és l’estendard reial el que volen canviar. Però de sempre, debat de l’Estatut, també varen 
dir, varen proposar vostès, que tots els ajuntaments de Mallorca, el dia 31 de desembre, havien de 
penjar aquesta bandera que vostès diuen quadribarrada, que és l’estendard reial del Rei Jaume. Miri, si 
han d’esser quatre, tres pals, jo els vull dir que en el tema dels símbols hi ha molta desinformació, 
interessada per a tothom, el cronista de la ciutat l’altre dia deia que els reis d’Aragó, la Corona d’Aragó, 
que això de la quadribarrada, qualque pic empraven la quadribarrada, qualque pic empraven la 
tribarrada. Els reis de Mallorca, qualque pic empraven, bé des del principi varen emprar els tres pals, 
després els dos pals, i després quan varen tornar després de la batalla de Lluchmajor, varen tornar a la 
Corona d’Aragó, sempre l’estendard reial del Rei Jaume, la quadribarrada, sempre ens ha representat, 
dins la Corona d’Aragó, i després dins la Corona d’Espanya, i després dins la República d’Espanya. Allà a 
dalt hi ha l’escut de la República, per cert aquest saló és una exaltació en el Regne de Mallorca, ho 
veuran per tot. Allà inclús a lo que és l’escut de la República, també hi havia l’escut, que és el que ens 
representa a nosaltres, no ens representa ni la torre de Castella, ni el lleó, ni l’escut de Navarra, per 
tant, està suficientment, suficientment considerat i respectat per aquest Ajuntament. No sé si a altres 
municipis s’havia de fer algo més. Per tant, nosaltres no imposarem res a ningú, nosaltres no 
imposarem res a ningú. Sra. Pulido, Sra. Pulido, yo estaba aquí en la anterior legislatura, que usted nos 
diga que no podemos defender, es decir, que usted hoy que está hablando de derechos, quiera 
restringir los derechos que tiene el Grupo Municipal Popular, no el Equipo de Gobierno, el Grupo 
Municipal Popular, para presentar alternativas a los debates que ustedes quieren plantear aquí. Oiga, 
no me haga recordar lo que hacían ustedes, no me hagan recordar lo que hacían ustedes, porque hasta 
en un Pleno extraordinario sobre Son Gotleu, que ustedes presentaron mal las alternativas, montaron 
un show, para que no se discutiesen las nuestras. Que yo estaba aquí la pasada legislatura. Pero ya le 
digo, es muy incoherente estar hablando de derechos, diciendo que no podemos presentar alternativas 
¿Por qué Sra. Pulido? Yo le pregunto ¿Por qué el Grupo Municipal Popular tiene que ser menos que 
ustedes? ¿Por qué siempre tenemos que ser menos que ustedes? Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias, gracias, gracias. Moltes gràcies, moltes gràcies. Ja ho discutirem en el seu moment. Sr. Verger, 
quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. Anem a veure. Sr. Martínez i Senyors del PP, anem a veure, aquí no estam xerrant ni de quina 
bandera ha d’esser o no és la de Palma, ni de si ha de tenir, tenia tres o quatre pals, ni de la 1269, ni si 
el lleó de Castella, ni l’escut de la República, no xerrem d’això. Sr. Martínez, no desviï el tema, no desviï 
el tema, això no l’interessa, això, això no és el debat d’ara, no és el debat d’ara si el lleó de Castella està 
en l’escut de la República o si tenia tres o quatre pals, això no és el tema, no l’intenti desviar, que no li 
surt bé, fa el ridícul intentar això, és ridícul. Estam xerrant de la Llei de Símbols, de la Llei de Símbols, 
que el seu Govern del Partit Popular, del Sr. Bauzá, ha perdut un any tramitant aquesta Llei de Símbols, 



 
 
 

que era una necessitat crucial per aquesta societat, la gent esperava la tramitació d’aquesta gran Llei. 
Un any perdut amb això, d’això és de lo que estam xerrant, d’aquesta Llei de Símbols que es fa per 
atacar a la llibertat d’expressió de la comunitat educativa, i de la societat en general, estam xerrant Sr. 
Martínez, de l’apartat 2b de l’article 4 d’aquesta Llei, és d’això que estam xerrant. Aquest article, 
aquest apartat 2b, permet que protegir el dret a la llibertat d’expressió de la comunitat educativa de la 
societat, i si vostès realment volen defensar en aquesta societat d’un Govern intransigent, i torn a 
repetir, són paraules del Batle, votin a favor de la nostra moció. No tenen una moció d’una evidència 
tan aplastant, com que es declara símbol d’interès local de Palma, l’estendard del rei en Jaume, és una 
cosa òbvia, no té cap problema ni un, és, i d’aquesta manera a demés, protegeixen la llibertat 
d’expressió dels ciutadans. Escoltin, no és el Govern, no és l’Ajuntament que imposa en el Govern, això 
també és un altre intentar desviar l’atenció, és el Govern que està imposant, és el Govern que ha 
tramitat una Llei absurda, que imposa i ataca el dret a la llibertat d’expressió, és el Govern que imposa, 
no és l’Ajuntament que imposa res en el Govern. El que ha generat el problema, amb la quantitat de 
problemes que tenim en aquesta ciutat i en aquest país, el que ha generat el problema és el Govern  
Bauzá, tramitant una llei absurda, és ell que s’està dedicant en aquestes cosetes. Vostè lo únic, lo únic 
que podíem fer aquí, és defensar el dret a la llibertat d’expressió dels ciutadans, en contra d’un Govern 
intransigent. Votin a favor de la nostra moció, facin una cosa tan fàcil i tan òbvia, com declarar 
l’estendard del rei en Jaume, símbol d’interès local de Palma. Ho té molt més fàcil el Sr. Batle Isern que 
el Batle d’Inca, i el Batle d’Inca ja ha votat a favor d’una moció així. Per favor, no me desviïn el tema, i 
no me comencin a xerrar de si tenia tres o quatre pals, això no és el debat d’avui, estam xerrant de la 
Llei de Símbols, que ha tramitat el seu Govern, que en lloc de preocupar-se dels problemes més 
importants, de desnonaments, de joves que han d’emigrar, s’està dedicant les seves energies polítiques 
i administratives, a tramitar una llei absurda, i en aquest nou escenari que obre aquesta Llei absurda, 
d’això és de lo que estam parlant. Apartat 2b de l’article 4 de la Llei de Símbols, d’això estam xerrant Sr. 
Martínez, no intenti desviar l’atenció. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Toni, molt amable. Sra. Pulido, quan vostè vulgui.” 
 
Sra. Pulido Roman (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Martínez es que yo creo que no, no ha entendido mi queja anterior, yo no he 
dicho en ningún momento que no puedan presentar alternativas, faltaría más, es una cuestión legal, 
nosotros dudamos que sea legítimo, que un grupo  municipal con una mayoría absoluta, se dedique a 
hacer oposición a la oposición, impidiendo que nuestras proposiciones sean votadas, esa es la única 
queja, por lo demás evidentemente ustedes son muy libres de hacer uso de esa posibilidad, porque 
está contemplada en el Reglamento, y no tengo nada más que decir. En cuanto a la Ley, la bandera de 
Palma, efectivamente está regulada en la Ley de Capitalidad, y esa no ofrece ningún problema, ni entra 
en conflicto con la Ley de Símbolos. Nosotros lo que pedimos es la protección del estandarte, porque 
esa no está en una norma de aprobación específica, eso es un bien de interés cultural, como todos 
sabemos, y la sacamos cada 31 de diciembre, pero no hay un acto formal expreso de reconocimiento 
como símbolo local, y eso es lo que estamos pidiendo. El Gobierno Bauzá, con la deriva que lleva con 
esta Ley y otras, por no hablar del esperpento de proyecto de Reglamento de desarrollo de esta Ley, 
que desde luego supongo yo que tendrá un muy corto recorrido, porque es que, es que tiene tantos 
méritos acumulados, que seguramente durará poco desde que se publique en el Boletín. Este Decreto, 
excede desde luego la autorización de la Ley para desarrollarla, va mucho más allá de lo que la Ley 
pone, porque se quedaron con las ganas, dado que el Consell Consultiu, les puso tantas pegas y tantas 
amenazas de inconstitucionalidad, que lo han intentado ya Decreto, o sea, más grave todavía. Porque 
este Decreto, él solo conculca la mitad de la constitución, el artículo 20 entero, el de la libertad de 
expresión, el de la prohibición de censura previa, el de la libertad sindical, porque no se podrá exhibir ni 
un calendario con el logo de Comisiones Obreras o de UGT. No se podrá llevar ni un escudo del 
Mallorca, porque se pueden ofender los aficionados de otro club deportivo. Es un disparate tan 
enorme, que creo que se comenta por sí solo, nosotros insistimos en nuestra petición, y nos gustaría 
que el Ayuntamiento la apoyase. Gracias.” 



 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchísimas gracias Sra. Pulido, muy amable. Sr. Martínez.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Si. Sr. Verger i Sra. Truyol, veig que vostès quan no tenen arguments, han d’anar a l’atac personal. Ho 
ha patit la Sra. Llobera, ho he patit jo. Mirin, si hombre si, tot de lo que es queixava la Sra. Truyol, 
d’inculta, no sé que, de fer el ridícul, això és lo que m’ha dit vostè a jo Sr. Verger. Miri, nosaltres, 
nosaltres, aquí en el debat de si hauríem de declarar més símbols o no, no és la intenció d’aquest 
Govern, començar a generar més símbols oficials que els que tenim ara. Li he de dir que tindria a lo 
millor sentit, aprovar o declarar, també com a símbol oficial pues l’escut de la ciutat, pues amb tres pals 
amb dos pals etcètera, tindria més sentit, perquè l’any 1907, varen canviar el color de la bandera, que 
teòricament havia d’esser blava, i la varen canviar pel color morat. Però crec que això és un tema que 
està tan arrelat dins el sentiment de tots els ciutadans, que no fa falta plantejar aquest canvi. Sr. 
Verger, vostè diu si els ciutadans demanen aquesta Llei, no demanen aquesta Llei, tampoc demanen fer 
la declaració d’un nou símbol per Palma, no, ho demanen vostès des de sempre, des de sempre, vostès 
sempre han volgut mirar d’incloure, no l’estendard reial de la Corona d’Aragó, no, un altre cosa, això és 
el debat, Sr. Verger, això és el debat. I nosaltres sempre hem defensat, sempre hem defensat la 
bandera que representa a Palma, que li vull agrair que en tota aquesta polèmica, hi ha molts de 
ciutadans de Palma, que s’estan enterant que la seva bandera és la mateixa que la de Mallorca. Això era 
un tema que poca gent coneixia, i està molt bé, miri, al manco servirà perquè molta gent sàpiga que és 
la mateixa bandera, que la bandera de Palma és la mateixa que la que tenim a la nostra ciutat. Aquí hi 
ha dos debats, un, xerrar de la Llei de Símbols, i un altre és que vostès volen que nosaltres, declarem 
algo per imposar en el Govern, que això és el debat. I clar, és incompatible, és a dir, vostès diuen que el 
Govern vol imposar, però duen una proposta aquí perquè nosaltres imposem en el Govern, aquesta és 
la qüestió, i aquesta és la qüestió que nosaltres no, ja hem dit que no, vamos que no hi volem entrar. 
Mirin, la festa de l’estendard, és una festa que ja dic que significa moltes coses, i que a lo millor hi ha 
gent que no està còmoda, hi ha molts de ciutadans a Palma que no estan còmodes amb una festa que 
és religiosa. La gent que defensa el laïcisme, no està còmode amb una festa religiosa, que ho és, gent 
que és republicana, i veuen la festa de l’estendard una exaltació a la monarquia, perquè ho és, anem i 
fem una ofrena floral a un rei. Pues gent que està molt a favor de tot aquest tema de l’aliança de les 
civilitzacions, perquè, hi va haver un canvi de cultura, de cultura musulmana a cultura cristiana, però hi 
havia musulmans mallorquins. Mirin” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Acabi, acabi Don Julio.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Mirin, el Govern, el Govern no entrarà ni una proposta de declaració com aquesta, si ens fan un altre 
d’aquí a un mes, per base de la Llei de Símbols, perquè ha quedat clar el nostre posicionament. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies. Anem a passar a la votació. Els demano respecte per favor. Por favor silencio, por favor 
respecte, els demano per favor.” 

 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 



 
 
 

1. Declarar  l’Estendard del Rei en Jaume I, per tant, la senyera de les quatre barres (inclosos 
llaços quadribarrats), com a símbol oficial d'interès local als efectes de l'apartat 2) b) de 
l'article 4, de la Llei sobre l'ús dels símbols oficials de la Comunitat Autònoma de les Illes 
Balears”. 
 
Esmena d’addició (44/2014) 
 2. Declarar el respecte a les manifestacions simbòliques aprovades pels centres escolars del 
municipi i oferir el suport municipal davant qualsevol intromissió governamental contra la 
llibertat d’expressió.  
3. Rebutjar les ingerències competencials que es produiran si s’aprova el projecte de decret 
presentat pel Govern de les Illes Balears en desenvolupament de la Llei 9/2013 sobre l’ús dels 
símbols institucionals de les Illes Balears.  
4. Instar el Govern de les Illes Balears a retirar de manera immediata aquest projecte de 
decret que afecta l’autonomia de les corporacions locals.  
 
Alternativa PP (54/2014) 
 
Es proposa, dictaminada favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
1. El Ple de l’Ajuntament té la màxima consideració i respecte a  l’Estendard reial de Jaume I, 
com a integrant del Bé d’Interès Cultural Immaterial de la Festa de l’Estendard, considerant 
innecessari cap altre tipus de declaració. 
2. El Ple de l’Ajuntament és respectuós amb l’autonomia del Govern de les Illes Balears per 
regular l’ús de símbols  als immobles o mobles afectes als serveis públics autonòmics. 
3. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a promoure i informar als ciutadans que 
la bandera oficial de Palma està ja regulada  a l’article 3 de la llei de Capitalitat, que  és 
l'atorgada pel rei Sanç de Mallorca, en la qual hi ha el blasó reial dels pals i a la part superior 
la figura del castell en blanc sobre morat.  
 
S’APROVA l’alternativa per 17 vots a favor (PP) i  12 vots en contra (PSIB-PSOE i MÉS).  Per 
tant, la proposició 15/2014 i l’esmena d’addició 44/2014 no passen a votació. 
 
23. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a la declaració d’interès local dels 
símbols de l’Ajuntament de Palma (40/2014) i alternativa PP (54/2014). 
 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
1.- Declarar d’interès local l’Estendard del Rei en Jaume, la bandera amb les quatre barres 
roges sobre fons groc, com a símbol lligat històricament i culturalment amb el nostre municipi, 
amb Mallorca i amb les Illes Balears, de manera que podrà ser exhibit a qualsevol espai públic 
del municipi sense cap necessitat d’autoritzacions prèvies. 
2.- Prohibir l’exhibició feta per part de particulars o entitats associatives a espais públics de 
simbologia que inciti a l’odi, que exalti o representi dictadures, contràries als valors 
democràtics de la Constitució Espanyol, i particularment les que representin simbologia nazi. 
3.- Establir les mesures necessàries pel correcte compliment d’aquests ACORDS. 
4.- Remetre còpia d’aquest acord al Govern de les Illes Balears, al Consell de Mallorca i a la 
Delegació del Govern d’Espanya a les Illes Balears. 
 
Alternativa PP 51/2014 
 



Es proposa, dictaminada favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament té la màxima consideració i respecte a  l’Estendard reial de Jaume I, 
com a integrant del Bé d’Interès Cultural Immaterial de la Festa de l’Estendard, considerant 
innecessari cap altre tipus de declaració. 
2. El Ple de l’Ajuntament és respectuós amb l’autonomia del Govern de les Illes Balears per 
regular l’ús de símbols  als immobles o mobles afectes als serveis públics autonòmics. 
3. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a promoure i informar als ciutadans que 
la bandera oficial de Palma està ja regulada  a l’article 3 de la llei de Capitalitat, que  és 
l'atorgada pel rei Sanç de Mallorca, en la qual hi ha el blasó reial dels pals i a la part superior 
la figura del castell en blanc sobre morat.  
 
S’APROVA l’alternativa per 17 vots a favor (PP) 12 vots en contra (PSIB-PSOE i MÉS). Per 
tant, la proposició  40/2014 no passa a votació. 
 
24. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’assumpte de la manipulació de les 
oposicions en la Policia Local de Palma (21/2014) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Passem en el punt 24. Té la paraula el Sr. Donaire.” 
 
Sr. Donaire Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Martínez, yo no ahora si sentirme ninguneado o agradecido, porque a mi 
propuesta no han presentado ninguna alternativa. No se si es una excepción. Bueno, Sr. Isern, usted 
vino aquí con un fantástico modelo de Policía, usted vino aquí a perseguir delincuentes, dijo usted, y 
ahora nos encontramos que su exjefe de Policía está imputado, que su exdirector General está 
imputado, y tenemos prácticamente un modelo de Policía presentado por usted, fracasado. Así que 
usted y solamente usted, es el responsable de la actual desmoralización, de la falta de liderazgo, del 
descabezamiento organizativo, y del descrédito de la Policía Local. Y digo descrédito porque el 
vergonzoso asunto de los exámenes, se está convirtiendo abiertamente, se está convirtiendo 
abiertamente en un problema de organización interna en la Policía Local, y de descrédito ante los 
ciudadanos. Que gran cinismo cuando aquí escuchamos hablar, de que no hay que politizar la 
administración. Mientras tanto usted, Sr. Isern, nombra jefes y responsables policiales, a militantes y 
simpatizantes de su partido. El modelo de Policía del Sr. Isern, finalmente se está sustanciando en una 
Policía política dentro de la propia Policía Local, para tratar básicamente con mano de hierro a todos 
aquellos policías que no compartan sus métodos, o simplemente no compartan su ideología. Y el 
vergonzoso caso de la manipulación de los exámenes, es el reflejo de ese intento de manipulación 
ideológica, de su modelo policial. El Sr. Isern ha creado un modelo de Policía enferma, enferma en lo 
laboral, y enferma profesionalmente hablando. Usted Sr. Isern, es el responsable de un modelo 
descabezado, con su Jefe de Policía imputado, con su responsable político de su modelo policial 
imputado, con sus policías de su máxima confianza política, nombrados por usted, y asignado a sus 
nuevas unidades, creados por usted, imputados por manipulación de exámenes, o por amenazas a 
testigos y obstrucción a la justicia. Sabe usted Sr. Isern que los Policías imputados, han podido estar 
consultando, modificando, durante semanas o meses, la información de la red informática de la Policía, 
incluido el Sr. Vera, que por su rango máximo de Intendente Jefe, era el que tenía mayor acceso a esa 
red. Su falta de liderazgo, y el descabezamiento organizativo, ha sumido en el descontrol a la Policía 
Local. No controlan los accesos a la red informática, no controlan la confidencialidad de la información 
de la casa, no controlan a los Policías de su máxima confianza, que se dedican a amenazar a otros 
Policías, o ahora también a querellarse contra otros Regidores de la oposición. En manos de quién, en 
manos de quién tiene usted a la Policía Sr. Isern. Si un miembro, si un miembro del Servicio de 
Información, con alta vinculación a Alcaldía, está imputado por amenazar a testigos en el asunto de los 



 
 
 

exámenes. Usted es el responsable de la fractura interna que existe hoy en la Policía Local de Palma, y 
ya donde la mitad de los Policías están prácticamente en contra de la otra mitad. Usted es el único 
responsable de convertir la Policía Local y de pasar de ser un servicio al ciudadano, a una Policía 
política, al servicio del PP. Como quiere usted que los ciudadanos confíen en su Policía Local, si los 
mismos Policías ya no confían en un Alcalde, que sigue protegiendo el entorno de aquellos que 
quisieron falsear las oposiciones. Sr. Isern, usted es el responsable de un modelo fallido, que nos ha 
llevado a la pérdida de imagen corporativa de la Policía Local, y de credibilidad ante los ciudadanos, 
cargándose el excelente trabajo realizado por la gran mayoría de Policías, durante muchos años. Su 
exjefe de Policía, su exdirector General, son parte ya del problema, yo le pido que asuma usted las 
responsabilidades, y no permita que su Regidor también se convierta en parte de ese problema. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias, muy amable.” 
 
Sr. Navarro Garau (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, como siempre empiezo negándole la mayor. El modelo policial funciona, 
funciona, se ha demostrado, se ha demostrado este verano en la Playa de Palma, se está demostrando 
día a día. Usted está intentando que la imputación de 7 personas, de un colectivo de más de 800, casi 
900 personas, sea el detonante de que este modelo no haya funcionado, esto se lo niego, no es así. El 
escrito de ciudadanos está apoyado en parte por este tipo de declaraciones que usted está haciendo. La 
labor de la Policía día a día está demostrando que es un cuerpo profesional, que a pesar de todo lo que 
está pasando, y a pesar del poco apoyo que pueda tener por su parte, pues siguen trabajando y se 
demuestra día a día. Después también tengo que decir que miente, miente, además sabe que miente 
porque podría ser problema de que en la cuestión técnica de los accesos, usted le dijese a otro Regidor 
que no tiene conocimientos informáticos, pero usted trabaja en el IMI, sus conocimientos informáticos 
son, se supone que sobradamente reconocidos, y está diciendo que el Sr. Vera desde su casa podía 
tener accesos a los expedientes, que barbaridad está diciendo. Aunque el Sr. Vera a día de hoy tuviese 
los accesos abiertos, lo único que podría hacer es sentarse en su ordenador, de su despacho en el 
cuartel, cosa que no puede hacer, porque está de baja, y no tiene acceso, e intentar entrar con la clave, 
que no lo conseguiría. Pues usted está diciendo que ha tenido oportunidad de consultar información 
desde fuera, por favor no intente mentir y engañar a la gente, cosas que está intentando hacer. Esto no 
hace bien a nadie, ni usted sale ganando, ni muchísimo menos la Policía. Los accesos se limitaron, se dio 
la orden de retirada de arma y acreditaciones. La acreditación informática se retiró más tarde, 
investigaremos porque, algún responsable habrá y tendrá sus responsabilidades, pero esto en ningún 
momento ha significado que hubiese el mismo problema de accesos informáticos. Otra cosa que usted 
estaba diciendo, con los famosos informes que me enseñaba el otro día, que si la vulnerabilidad del 
sistema informático de la Policía Local. Igual, usted está mintiendo, sabe exactamente aquel problema 
que hay, es un problema de compatibilidad, de unos protocolos de comunicación, o tres, con una 
versión del Windows 2003, usted estaba gobernando y este problema lo tenía exactamente igual, y lo 
tiene la mayoría de usuarios mundiales, que están utilizando esta versión. El acceso sería que el correo 
electrónico podía tener algún tipo de problema, pero está limitado y está acabado. Este tipo de 
problemas ahora, hoy en día, si que están limitados. Por lo tanto le tengo que negar, como siempre, la 
mayor. El modelo policial está funcionando, y todo lo que nos está diciendo no es nada nuevo, cada 
mes está insistiendo en lo mismo, nosotros seguimos trabajando, seguimos trabajando para que la 
Policía funcione. Si usted quiere colaborar en algo, bienvenido, sino pues seguiremos así.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. Sr. Navarro, nosaltres realment estam molt preocupats, i aquesta intervenció té aquest sentit, pel 
bon nom de la Policía Local de Palma. Un servei, un bon servei públic de seguretat, és una qüestió 
bàsica. I tota aquesta qüestió del procés d’investigació judicial, de la manipulació de les oposicions, està 
perjudicant aquest bon nom. Anem a veure, quins fets tenim avui en dia damunt la taula? Una 



manipulació d’oposicions, presumpte, però amb uns fets bastant contrastats, que hem conegut a través 
dels mitjans de comunicació, per afavorir gent propera a la cúpula policial, amb un component clar 
d’afinitat política amb el PP, això és molt greu, i això tots podem oblidar que ha succeït. Tenim altres 
coses que ens preocupen, del que està passant a la Policia Local, un Policia que va testimoniar en 
aquesta investigació judicial, de motu propi, en favor de la cúpula policial, després es dedicar a 
coaccionar a companys seus, policies locals, i de fet està imputat per això, ha de respondre judicialment 
per aquesta denúncia. Quan sabem lo difícil que és que un agent policial, denunciï a un altre per una 
qüestió així. Si s’ha produït aquesta denúncia, des de MÉS, li donem verosimilitut, perquè és molt difícil 
que es produeixi, i això ha succeït, hi ha hagut un Policia Local, que ha denunciat que l’han coaccionat 
perquè declarés en un sentit o en un altre, dins una investigació judicial, és un tema d’obstaculització 
de la investigació judicial, molt greu, molt greu. A més, aquest mateix Policia, que va testimoniar de 
motu propi, en favor de la cúpula policial, es permet fins i tot, denunciar judicialment a un Regidor 
d’aquesta corporació, a jo mateix, de manera per cert, poc fundada, un fet bastant insòlit, greu, i 
lamentable, la veritat una cosa que no hauria, pensem que no hauria d’haver succeït, i que demostra 
com estan les coses dins la Policia Local, i quin tipus de descontrol existeix. Aprofito a dir que no ens 
faran callar amb qualsevol tipus de denúncia d’aquest tipus, no ens faran callar lo que haguem de dir, 
en aquest grup municipal. Aquest mateix grup d’agents, pareix que afavorits, perquè allò ja se comença 
a albirar molt, afavorit per aquesta cúpula policial, d’aquest moment, està essent investigat 
judicialment per connexions amb els àngels del infern, això també és un fet. Aquest grup d’agents, 
afavorits per la cúpula policial actual, tenia connexions amb els àngels o té o tenia connexions amb els 
àngels del infern. Un altre cosa que també ens preocupa, que ha succeït, identificacions de ciutadans, 
absolutament injustificables, per l’únic delicte d’una camiseta verda, això va passar, i l’argument dels 
agents en aquest moment va esser, que s’actuava per ordre des de la Conselleria. Que està passant a la 
Policia Local de Palma? Com poden estar passant totes aquestes situacions? És necessari, s’han pres 
algunes mesures, i ho reconeixem des d’aquest grup, però és necessari investigar a fons, i prendre’n 
més de mesures, i contestar si me permet, dues preguntes, que passarà quan acabin les suspensions de 
6 mesos d’ocupació i sou dels policies imputats? Tornarà el Sr. Vera com Intendent interí a la Policia 
Local, en el seu càrrec d’Intendent interí? S’anul·larà definitivament el seu procés de selecció com a 
Intendent de carrera, qüestions que estan a l’aire, i que si no s’afronten amb decisió, fan aflorar encara 
més tots aquests dubtes que acabo d’exposar. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Toni, molt amable. Sr. Donaire, cuando usted quiera.” 
 
Sr. Donaire Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, decir que una minoría efectivamente, 7 de 800 es una minoría, pero es que 
tenemos al ex jefe Intendente de la Policía, y al exdirector General, no se si es la medalla de oro y de 
plata, pero la de plata y de bronce son por lo menos. Bueno, mire Sr. Batle, lo que dice la prensa, lo dice 
la prensa, esa cosa, esa prensa que no le gusta nada que leamos, el Sr. Navarro que dice que no le 
hagamos caso. Bien, la prensa dice que este es el icono que tiene puesto en su teléfono el Intendente 
Jefe, o el que era el Intendente Jefe, este es el icono. No sabemos, porque estoy seguro que su, el 
responsable de seguridad ciudadana, no sabe si este icono lo tiene puesto en un teléfono corporativo, 
en un teléfono corporativo pagado por todos nosotros, estoy seguro que su Regidor ahora mismo, es 
incapaz de decir que si tiene o no tiene dado de baja el teléfono corporativo, del Intendente, del ex 
Intendente Jefe, estoy seguro que ahora es incapaz de asegurárselo, esto es lo que tiene puesto. Así 
que, lo que le pido Sr. Isern, es que elimine la sensación de provisionalidad que se está viviendo en la 
Policía Local, con una como he dicho antes, cúpula policial descabezada, donde el propio coordinador, 
nombrado por ustedes, no cuenta con la actual Junta de mandos, y donde la dirección política está 
sumida en el mayor de los descréditos. Sr. Isern, elimine esas unidades que usted ha creado, y que sus 
policías de confianza han convertido prácticamente en una Policía política, ya se lo he dicho, que son ya 
más un espacio de conflicto, que un espacio de solución. Elimine de una vez la plaza de Intendente, que 
está en comisión de servicios, reúna a la Junta de mandos de la Policía y negocie con ellos, quien debe 
ser el responsable policial, que lleve a la entidad a una situación de relativa normalidad. Aclare todas las 



 
 
 

responsabilidades internas, y una vez normalizada la situación, convoque esa plaza de Intendente, 
ajustándose a la actual Ley de coordinación de Policías locales. Elimine toda sospecha sobre los 
exámenes que se han realizado, elimine de una vez las dudas que recaen sobre la dirección política de 
la Policía. Restituya, restituya la operatividad de unidades, que tiene relegadas, como puede ser la 
Policía de proximidad, la Policía de barrio, la unidad de tráfico, o la Policía turística. Lo que le pido es 
que se ponga a la cabeza, a la cabeza política de todo esto, y que admita que se ha equivocado, tanto 
en las personas que eligió usted, como en el modelo policial que ha fracasado. Muchas gracias.” 
 
Sr. Navarro Garau (PP): 
 
“Gràcies. Bé, primer de tot, Sr. Verger, lo de les coaccions que hi ha hagut per part d’un membre de la 
Policia Local, això pues està baix judici, és a dir, aquest Senyor va dir que no és així davant el Jutge, el 
Jutge ha aprovat prendre nota, i prendrà les decisions pertinents, i per tant aquí no entrarem ni 
sortirem, és un tema entre dues persones. Vostè diu que les denúncies, com ha d’estar allò allà dedins. 
Allà dedins hi ha molta gent que està intentant ara medra, gràcies en aquest tipus de problemes, hi ha 
persones que estan intentant pues, generar aquest tipus de problemes, perquè ells particularment 
poden tenir un benefici, això també ho ha de tenir en compte allà dedins. Aquesta conversació ja l’hem 
tinguda, i li vaig explicar el cas exacte quin era. Llavors, això de que no ens faran callar diu, nosaltres no 
tenim res que veure amb això, un Senyor l’ha querellat a vostè perquè va considerar que vostè 
l’insultava, escolti s’arreglin vostès, això no és nosaltres que li estam dient, escolta, en aquest fel callar. 
Vamos, per favor, això seria una ofensa. I un altre tema que també m’indigna un poc, és la identificació 
del ciutadà. Amb vostè ho varem estar xerrant tres vegades sobre aquest tema, me vaig posar a 
disposició de poder xerrar amb aquests ciutadans, perquè li dic això, perquè no té ni cap ni peus que un 
Policia, dins un aparcament, Policies locals, identifiqui una persona i digui perquè la Conselleria m’ho ha 
ordenat, no me quadra res Sr. Verger. Vostè me diu que les persones que li han dit són de fiar, jo me fio 
dels Policies que estan fent feina. Si fos així prendríem les mesures, però vostè mateix me diu que aquí 
no quadra quina cosa. M’he ofert a vostè dues vegades per poder xerrar amb aquesta gent, i poder-ho 
aclarir, bé, pues no me digui aquí ara que el Sr. Batle ha de prendre mesures, més de les que ja havien 
presentat, veritat. Después, referente a usted, mire, aquí entre la exposición de motivos y la 
proposición, ustedes usan la palabra vergüenza como cinco veces. Vergonyós, vergüenza, no se que, tal, 
tal, mire, lo que es vergonzoso, lo que es vergonzoso, es que durante un año, usted no haya sido capaz 
de presentar una propuesta en positivo hacia la Policía. Sus únicas propuestas, recuérdelas, dimisión, 
dimisión, dimisión, dimisión, de Regidor, quite esto, poca cosa más ha hecho, es que casi está 
fotocopiando lo que son las proposiciones, al menos lo que es el texto de la proposición, cámbiela, 
cámbiele una coma, así al menos parecería más interesante. Después, los intentos de confundir, con 
informes y con claves y con tal, esto es que, a quién ayuda, esto es una opinión de este Señor, este 
Señor tiene su opinión, la puede decir. Este Señor está de baja y tiene el móvil en estos momentos 
activo este Señor, pero está de baja, no está expedientado todavía, porque está enfermo, y el teléfono 
sigue funcionando, y no lo utiliza, se le está controlando. Esto si que lo sabemos. Y después, es que todo 
esto ya se mezcla con una cosa y la otra, y lo más vergonzoso que esto ya es una cuestión de vergüenza 
ajena, es con el tema de patrimonio de la humanidad. Han intentado relacionar, que si Palma no 
conseguiría lo del patrimonio, això va per vostès Sra. Calvo, de que, degut a que hi ha imputat aquesta 
gent, i que el Regidor està aquí enmig. Escolti, a lo millor és que a vostè no li han explicat bé, després hi 
ha un punt que s’aclareix, lo que es fa, es demana patrimoni de la humanitat una sèrie d’edificis, unes 
zones de Palma, no en el Regidor de Palma. A lo millor s’ho mereix, no ho sé, però no és això, hem 
d’esser un poquet seriosos, vostès me xerren de vergonya, però és que la veritat en aquests casos. Miri, 
nosaltres el que farem és seguir fent feina, exactament igual, perquè sabem que el model policial que 
hem emprat s’està fent. Si hi ha novetats a nivell d’investigació, pues es prendran les mesures 
oportunes, amb la mateixa contundència que es varen agafar la primera vegada, i lo que fem és pues 
seguir fent feina exactament igual. Aquest Ple també votarem en contra del punt número 1, i el punt 
número 2 aquest Ple tampoc presentaré la meva dimissió. N’hi queden 15. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 



“No pot intervenir, ja no pot intervenir, no pot intervenir, no pot intervenir. Li vaig explicar l’altre dia, si 
vol intervenir, compleixi com el resto de ciutadans. No pot intervenir, ho demani com el resto, sigui 
igual que el resto, no vulgui esser més que el resto, no vulgui esser més que el resto, no vulgui esser 
més que el resto, sigui respectuós. Exacte. Usted lo mismo, no sea más que el resto, todo el mundo 
puede intervenir en este Ayuntamiento, cumpliendo todos las mismas reglas, todos, aquí no hay ningún 
ciudadano mejor que otro, no hay nadie que porque grite más tenga más derecho que los demás. 
Todos funcionan con las mismas reglas. Hay un Reglamento de intervención, jamás he impedido una 
sola intervención, siempre he interpretado el Reglamento de la forma más laxa posible, amplia, 
siempre, lo seguiré haciendo, pero no voy a permitir que ustedes se arroguen de presentaciones, e 
intervengan cuando ustedes quieran, porque no se quien se creen que son. Son igual que los demás, 
igual que los demás, igual el resto, igual que el resto, igual que el resto de pueblo, igual que el resto. 
Cállese. Haga el favor de callarse. Haga el favor, igual que el resto, que se calle por favor. Que ya estoy 
cansado de que haya ciudadanos que se creen que tienen más derechos que otros, igual que el resto. 
Usted no es más que ninguno, usted no. Nosotros cumplimos el Reglamento, nosotros cumplimos el 
Reglamento, usted no, usted no, nosotros cumplimos el Reglamento, nosotros, todo el resto, 
cumplimos el Reglamento, usted no, usted no, usted no, usted no. Cumpla el Reglamento, no se que se 
cree quien es. Pues entonces actúe como el resto de ciudadanos, no como un ciudadano con derechos 
especiales, cúmplalos de una vez, cúmplalos, no se arrogue derechos que no tiene. Ya está bien. Que no 
se arrogue los derechos que no tiene. Como el resto de ciudadanos, como el resto de ciudadanos. No es 
más que los demás, no es un figura usted, no es más que los demás, no es más que los demás, no es 
más que los demás, entiéndalo, no es más que los demás, es igual que el resto, es igual que el resto, es 
igual que el resto. ¿Lo ha entendido? Vale. Es igual, vale, de acuerdo, está bien ya por favor. Como los 
demás, simplemente, hable, pero como los demás, no cuando usted quiera. Hemos terminado. Muy 
bien. Que hemos terminado. Gracias. Que hemos terminado. Gracias. Vamos a ver si podemos 
continuar con el debate, la votación de propuesta. Perdón, la votación era con los dos puntos juntos.” 

 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. - El Ple de l'Ajuntament de Palma lamenta la manca d'iniciativa política davant el problema 
d'organització interna en què està derivant el vergonyós assumpte de la manipulació de les 
oposicions de la Policia Local de Palma. 
2. - El Ple de l'Ajuntament de Palma reprova la manca de credibilitat i resposta política per 
part de l'equip de govern davant la gravetat dels fets que estan esdevenint i insta el regidor de 
Seguretat Ciutadana, Guillermo Navarro, a presentar la seva dimissió. 
 
ES REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
25. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a la revisió dels  protocols d’atenció als 
usuaris de serveis socials per reduir llistes d’espera (23/2014). 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Tiene la palabra el PSOE, muy bien.” 
 
Sra. Abraham Orte (PSIB-PSOE): 
 
“Visto lo visto con el tema de las alternativas, quisiera empezar mi intervención, dando las gracias a la 
Sra. Ferriol, por no haber presentado una alternativa a esta propuesta, porque eso significa, respetar mi 
trabajo como oposición, así que, gracias. Yendo a la propuesta, es una propuesta, la realidad actual de 
los servicios sociales, es que están desbordados, una realidad que desde el Grupo Socialista, venimos 
denunciando desde hace ya años, una realidad que tenemos en la calle, pero que no era reconocida por 
este Equipo de Gobierno. Hoy, o al menos en la Comisión lo vimos así, hay un cambio, un cambio de 
actitud por parte del Equipo de Gobierno, hay un reconocimiento, de que algo está pasando en los 



 
 
 

Servicios Sociales, y que estos están desbordados. Eso de por sí ya es positivo, porque reconocer algo 
significa que puede haber un cambio. Listas de espera de más de dos meses, en centros de Servicios 
Sociales de atención primaria, dos meses para dar una primera cita. Una primera cita simplemente es 
para empezar a escuchar el problema. Los protocolos internos de ayudas económicas urgentes, no 
funcionan, se están dando citas, entre el mes y el mes y medio, para ayudas económicas urgentes, y eso 
sin contar con el perfil del usuario. Esto es un tema muy delicado, este es un tema muy delicado, 
porque puede llevar a situaciones de desamparo y de desprotección, sobretodo en tema de menores. 
Hay una insuficiencia de recursos económicos y también humanos, para hacer frente a esta oleada de 
personas necesitadas. Recordemos, ha habido importantes recortes en materia económica, desde el 
2011 hasta ahora, ha habido casi un recorte de 4 millones de euros, en políticas sociales. La plantilla de 
trabajadores, que tiene el Área de Servicios Sociales, no se ha adaptado a la realidad actual, hay una 
eliminación de programas sociales importantes, sobre todo en materia de prevención, que lo único que 
hacen es incrementar, incrementar, incrementar, toda esta oleada de personas y de gente necesitada, 
hacia los Servicios Sociales. Y eso sin entrar en toda la política de recortes, que está llevando a cabo el 
Partido Popular, a nivel nacional y a nivel autonómico, y a nivel local, que está haciendo incrementar 
toda esa cola de gente, hacia los Servicios Sociales. Los profesionales están desbordados, y eso está 
dando lugar a situaciones delicadas, delicadas de atención al usuario, y eso es importante corregirlo. La 
renta mínima de inserción, no se está tramitando como debiera, y bueno, lo dice el Consell, y también 
lo dicen los usuarios, y también lo dicen los usuarios de aquellos que no saben ni que es la renta 
mínima de inserción, porque ni siquiera se les está ofreciendo. Hay una derivación excesiva por parte 
de la administración hacia entidades sociales y ONG,s para que den respuesta a una respuesta que no 
está dando el Ayuntamiento de Palma. Entidades sociales que han visto, como sus presupuestos se han 
reducido, porque la administración les ha eliminado ayudas, y les ha eliminado programas. Esta es la 
realidad que tiene actualmente los Servicios Sociales, y es una realidad que ojala no la tuviéramos en 
estos momentos, porque ustedes cuando tocaba hubieran hecho los deberes. Nosotros le pedimos 
cosas muy concretas, revisen protocolos, adapten los Servicios Sociales a la realidad actual, hagan 
estudios de las necesidades reales del Área en materia de recursos económicos, en materia de recursos 
humanos. Actualmente es una propuesta absolutamente insuficiente, yo lo sé, y de hecho 
presentaremos más en esta línea, pero bueno creo que es insuficiente, pero al menos es un principio de 
algo. Creo que es fundamental empezar con medidas de choque, sobretodo con medidas de choque 
para intentar reducir listas de espera, y sobretodo para detectar situaciones de primera necesidad, en 
un primer nivel de atención, sin que tengamos que llegar al mes, mes y medio. Muchas gracias.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Batle. Sra. Abraham yo creo que si hay algo, ya lo dije en Comisión, si hay algo que nos 
preocupa a todos los grupos que estamos representados en este Ayuntamiento, es precisamente que 
se atienda a las personas que más lo necesitan en el momento en que lo necesitan. Nosotros somos 
conscientes de que, hay una mayor demanda de ayudas, es cierto que no hay un incremento en las 
personas que piden esas ayudas, pero si mayores ayudas para las personas que ya son usuarias. Y 
también entendemos que es importante, que seamos ágiles en la atención a las urgencias. Yo creo que 
es importante también que quede claro que, la primera valoración a hacen los profesionales de 
Servicios Sociales, con lo cual, si a una persona se le da cita para dentro de un tiempo, lo habitual es 
que esa persona puede esperar ese tiempo a ser atendida por Servicios Sociales. Porque en el caso de 
las urgencias se actúa de otra manera. Es cierto también que al ser un grupo de personas, las personas 
nos podemos equivocar, puede haber alguna situación de alguna persona usuaria que no ha sido 
atendida con la celeridad que correspondía. Y también quiero agradecer, tanto a usted como al Sr. 
Noguera, que en otras ocasiones también nos ha hecho llegar, situaciones particulares de personas de 
las que han tenido conocimiento, pues que lo hayan hecho, porque eso nos permite rectificar y atender 
a las personas, cuando corresponde. Y yo creo que eso es la muestra de que, en determinados temas 
conviene ir de la mano, porque sin duda si estamos trabajando en la misma dirección, si lo que nos 
preocupa es lo mismo, es más fácil que podamos ser más eficientes, y que demos respuesta a lo que las 
personas necesitan. Yo ya les explique, que estamos trabajando, a nivel interno desde hace meses, en 
la mejora de todos los procedimientos. Se está trabajando en la revisión del trabajo individual, y 
además bueno, nosotros estamos modificando el Reglamento de centros, que como saben está en fase 



de memoria participativa, que mañana finaliza u hoy, no estoy segura si es hoy o mañana, la posibilidad 
de presentación de enmiendas, por parte de entidades, pero que a continuación irá a los grupos 
políticos, para que también puedan tener el plazo de tiempo, para poder hacer las enmiendas que 
correspondan. Pero es cierto que este es un trabajo que no se ha improvisado, que no es un trabajo de 
hace dos días, es un trabajo que se viene haciendo desde antes de que yo fuese la responsable de esta 
Área, y bueno, es un trabajo muy concienzudo, y muy comprometido por parte de los profesionales de 
Servicios Sociales. Como dije en la Comisión, votaremos en contra del punto número 1, porque ya 
estamos trabajando en la línea de lo que acabo de exponer, y votaremos a favor del punto número 2, 
porque a pesar de que ya estamos trabajando en ello, si que es cierto que no lo estábamos haciendo 
para tener un estudio, y consideramos que puede ser algo positivo, y que nos ayude a mejorar. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sr. Ferriol. Don Toni Noguera, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Cada any que passa, aquesta legislatura, no és cap secret, hi ha més gent que acaba la prestació de 
l’atur, hi ha més gent, més famílies que no tenen ingressos, les dades són les que són. I la veritat és que 
Serveis Socials, ara hi ha menys recursos humans Sra. Ferriol, que al principi de la legislatura. Això és 
una realitat, només recordar els orientadors laborals, que abans estaven en els centres, o recordar el 
programa d’educadors familiars que es va reduir a la meitat. Clar, més gent que necessita Serveis 
Socials, més gent que necessita l’ajuda d’aquest Ajuntament, però en canvi només tenim els mateixos, 
o menys professionals que al principi de la legislatura. Clar, això no cal esser molt intel·ligent per sabre 
que va en el col·lapse. Vull dir, la revisió dels protocols, no servirà de res si no hi ha més recursos 
humans, i més recursos econòmics. Nosaltres l’hem avisat des de fa mesos, els pressupostos del 2014 
de Serveis Socials, són insuficients, són, pretenen contenir una cosa que és incontenible. Vull dir, les 
famílies de les Illes Balears, que estan totes a l’atur, han augmentat un 4,7%. Vull dir, això vulgui o no 
tindrà repercussió a Serveis Socials. I clar, sense més recursos humans, i sense més recursos econòmics, 
els nostres professionals, els nostres funcionaris, les entitats que fan feina en el tercer sector, van 
directes en el col·lapse, van directes en el col·lapse. Vull dir, que hi hagi una llista d’espera de dos 
mesos, a alguns dels centres municipals, és un indicador de que les coses, de que les famílies ho estan 
passant molt malament. No hi ha feina, són 134.000 aturats. I Serveis Socials no podrà contenir, tots 
aquests drames socials i humans. Vull dir la revisió del protocol, està bé que es faci, però sense més 
recursos humans i més recursos econòmics, no servirà de res. I recordi que en el final, quan una 
persona ha de pagar més IVA pel material escolar, o quan una persona rep les injustícies de la Llei de 
dependència, o una persona no pot pagar qualsevol cosa del menjar del nin, no va ni a en Rajoy ni a na 
Merkel, ni al Sr. Bauzá, va en els centres municipals de Serveis Socials, i nosaltres hem d’estar 
preparats, i en aquests moments no és així. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Don Toni, molt amable. Sra. Abraham, cuando usted quiera.” 
 
Sra. Abraham Orte (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Bueno, yo creo que es bueno el trabajo que han iniciado, lo que pasa es que es insuficiente, ya 
se lo he dicho en mi primera intervención. Estamos en la UCI de los Servicios Sociales, los Servicios 
Sociales tienen muy poca capacidad de respuesta a la realidad actual. Su Área, el Área de Bienestar 
Social, de los Servicios Sociales, es de las áreas más delicadas que tiene el Ayuntamiento, y sobretodo 
en estos momentos de crisis, donde hay muchas familias, muchas personas, cada vez más, que son muy 
necesitados. Con lo cual, es fundamental que su área se priorice por encima de las demás, y eso ya lo 
hemos criticado muchas veces. Su Área en estos últimos años, ha perdido recursos económicos, ha 
perdido recursos humanos, ha perdido posicionamiento político, porque recordemos que ya no está 



 
 
 

representada en la Junta de Gobierno, y eso creo que bueno, pues dice mucho del modelo en el que 
está gestionando el Partido Popular, esta ciudad. Con lo cual, yo creo que es replantear, replantear ese 
modelo, replantear este modelo político de gestión de la ciudad, y replantear el modelo de atención de 
los Servicios Sociales, que en estos momentos no estamos llegando, no está resolviendo, no está dando 
respuesta a muchos ciudadanos. Le pongo un caso claro, cuando usted se pone enferma va al médico y 
sale de allí, pues bueno, con una serie de medicación para poderse curar. Cuando usted tiene un 
problema social grave, y va a los Servicios Sociales le dicen, vuelva usted mañana, y eso yo creo que en 
el momento actual no se puede consentir. Así que falta mucho trabajo, está bien revisar los protocolos, 
está bien hacer planes de recursos en materia de humanos y económicos, de las necesidades que 
tenemos, pero tenemos que profundizar también en el modelo de Servicios Sociales que queremos, 
porque actualmente yo creo que está actualmente obsoleto. Usted me hablaba del Reglamento de los 
Servicios Sociales, yo he empezado a leérmelo, pero le adelanto una cosa, esto no va a resolver el 
problema que tenemos en la calle, el problema de atención a los usuarios que hay en estos momentos 
en los centros. El artículo más extenso del borrador del Reglamento, que he recibido, es el que trata de 
las infracciones y de las sanciones de los usuarios. Yo creo que eso no es bueno, no es bueno que el 
artículo más extenso del propio Reglamento, sea el que habla de infracciones y sanciones de los 
usuarios. Además cuando te empiezas a leer el Reglamento, ves que es una copia literal, tanto de la Ley 
de Servicios Sociales, como de la Ley de atención a la infancia y a la adolescencia. Palma se ha adaptado 
a la Ley, lo que necesitamos que la Ley se adapte a las necesidades que tiene la ciudad. Y eso falta en 
ese Reglamento, y por eso yo le adelanto que ese Reglamento de Centros con el que se está 
trabajando, no va a resolver la realidad que tenemos en la calle. Además parte de una estructura, que 
es la estructura actual, la estructura de 1985, estamos en 2014, con una crisis muy profunda y muy, y 
muy, y que está quitando derechos a muchas personas. Con lo cual esta estructura, no la plantee en 
este Reglamento, porque esta estructura ya está obsoleta de por sí. Con lo cual, si ese es el Reglamento 
que va a solucionar los problemas, y va a dar respuesta a los problemas que tenemos en la calle, ya le 
digo yo que ese no es el camino. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias Sra. Abraham, muy amable. Sra. Crespi, Ferriol perdoni.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Jo crec que lo que és evident és que hi ha una feina que hem d’abordar, i que hem encetat que és 
també la reorganització interna, de la feina que fan els distints professionals. I per tant, és evident, no 
podem continuar fent feina com abans quan teníem una situació que era distinta. I és cert que les 
situacions han canviat, però també és cert que el pressupost que hem fet aquest any a Benestar Social, 
va dirigit a la cobertura de necessitats bàsiques, fonamentalment atenció primària, perquè creiem que 
a demés és la nostra obligació com a Ajuntament. Vostè tota la raó Sr. Noguera, si una persona, si una 
família té problemes derivats de distintes accions que hagin emprés altres responsables d’altres 
administracions, això té una traducció pràctica, en tocar la porta en el municipi, d’això som conscients. I 
també som conscients de que hem de fer la feina que ens correspon, i hem d’instar a les altres 
administracions a que facin la feina que els correspon. Perquè a demés si cadascú fa el que toca, serem 
capaços d’esser eficients i de donar resposta a les necessitats. O sigui, no és una qüestió d’elecció, jo 
crec que és obligatori, no hi ha més camí que fer lo que ens correspon fer, i no hi ha més camí que 
potenciar l’atenció primària en aquest Ajuntament. Que és lo que estam fent, i que és lo que hem dirigit 
el pressupost cap en aquest sentit. Yo no he dicho, o por lo menos no pretendía decir, que el 
Reglamento vaya a solucionar todos los problemas que tenemos, pero si que creo que es un paso que 
estamos dando, que creo que puede ayudar. Y evidentemente es mejorable, y es un trabajo que se ha 
hecho a nivel técnico, pero se abre a que puedan verlo otros ojos, para que tanto las entidades que 
trabajan el tercer sector, como los grupos políticos, puedan mejorar este texto. Y yo creo que es una 
oportunidad que tenemos, para cambiar determinados esquemas, y hacerlo todo más eficiente y más 
realista, más adecuado a lo que nos está ocurriendo. Y yo quiero decirle Sra. Abraham, que es una 
prioridad de este Ayuntamiento la atención social, que no son palabras, y que le hecho de que yo no 
esté sentada en la Junta de Gobierno, no significa que se tengan menos atención y menos interés por 



los temas sociales. De hecho, el hecho de que es el presupuesto con el que cuento, y los presupuestos 
de mis compañeros sean los que son, lleva a pensar que efectivamente si que hay una prioridad por los 
temas sociales. Evidentemente, no estamos en un escenario ideal, como sería lo mejor para todos, 
porque tenemos unos ingresos y tenemos una posibilidad de gasto, y esto yo creo que cualquier 
persona lo entiende. Pero desde luego, estamos en la línea de mejorar ese trabajo, de hacer todo lo 
que esté en nuestra mano, tanto a nivel de organización como a nivel de recursos. Y yo desde luego les 
agradezco enormemente su implicación en que todo este proceso sea productivo, y podamos mejorar 
esta atención a las personas que más lo necesitan. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies. Passem idò a la votació...” 

 
Es proposa, dictaminada desfavorablement el punt 1 i favorablement el punt 2 per la Comissió 
de Serveis a la Ciutadania: 
 
 1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern municipal a revisar els protocols 
interns de funcionament dels Centres de Serveis Socials amb l’objectiu de millorar l’atenció de 
l’usuari i reduir les actuals llistes d’espera. 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a realitzar un estudi de les 
necessitats reals de l’Àrea de Serveis Socials en matèria de recursos humans i econòmics per 
poder donar resposta a les necessitats actuals. 
 
Es fa votació separada dels punts, 
El punt 1, ES REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
El punt 2, S’APROVA per unanimitat. 
 
26. Proposició conjunta dels grups municipals PSIB-PSOE i MÉS relativa a la defensa del dret 
a la lliure decisió de les dones (26/2014) i alternativa PP ( 52/2014). 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Passem en el punt 26, proposició conjunta del PSIB-PSOE i MÉS. Té la paraula, Sra. Truyol.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Si. Bé, ens hem vist abocades a presentar una moció, per rebutjar aquesta proposta de Llei 
d’avortament, que ha presentat en Gallardón, a nivell de l’Estat. Tornem a veure una vegada més, ja ho 
hem dit altres vegades en aquest plenari, com hi ha lleis des de l’Estat que se’ns volen imposar, que ens 
suposen un viatge en el franquisme, un viatge en el passat. Amb aquesta Llei, lo que demostra el Partit 
Popular, o les persones que defensen aquesta contra reforma, és que governen pel patriarcat, pel 
masclisme, i governen contra les dones. És una, aquesta Llei és una Llei que és anti avortament, anti 
dones, és una Llei autoritària, una Llei que va contra el dret fonamental de les dones, i creiem que 
l’hem d’aturar, i creiem que és una responsabilitat d’aquest Ajuntament també, oposar-nos i fer front a 
les injustícies i les lleis que ens volen fer viatjar al passat. Hem de recordar que fins ara, avortar era un 
dret lliurament decidit per les dones, fins a les 14 setmanes, i era un dret lliurament decidit i a demés 
podíem avortar dins el sistema públic. També aquest dret s’ampliava a altres casos, quan hi havia risc 
per la vida, o quan hi havia algunes anomalies o malalties extremadament greus, s’ampliaven aquests 
plaços. Ara, amb aquesta nova, amb aquesta nova Llei que vol imposar el Partit Popular, només es 
podrà avortar legalment en dos casos, quan hi ha un parell greu per la vida o la salut física o psíquica de 
les embarassades, o en cas de violació si hi ha una denúncia. Només a les primeres 12 setmanes. 
Creiem que això és un atemptat molt greu a la sobirania de les dones, tant sobre el nostre cos, i sobre 
la nostra maternitat. No podem acceptar que un Estat, que un Govern, que s’auto proclama 



 
 
 

democràtic, faci atacs continus a les dones, i a les persones. I aquest és un atac més, és un atac a la 
llibertat, i és un atac a les dones que volen poder decidir si volen avortar o no. Ja s’ha dit, fins ara ningú 
obligava a cap dona a avortar, simplement tenia el dret a fer-ho, vol dir que tu pots decidir si avortes o 
no avortes, no és cap obligació. Tenir un dret a fer qualque cosa, no és obligar a ningú a fer aquesta 
cosa, sinó precisament és tenir el dret a fer-ho. Amb aquesta nova Llei, s’obliga a les dones a esser 
mares, a les dones que han quedat embarassades per qualque cosa, però no ho volen esser, els 
obliguem, els obligarem a esser mares. Tindrem una maternitat forçada, i això generarà una frustració 
individual, personal i familiar, molt gran. Això és un drama, no el drama de l’avortament, sinó el esser 
mare els que no volen esser mares. És una imposició totalment moralista i de la ultra dreta 
conservadora. A més a més, ara eren les mateixes dones, nosaltres mateixes decidíem si volíem avortar 
o no. Amb aquesta nova Llei que es vol imposar, hauran d’esser els professionals que decidiran, els 
professionals sanitaris que decidiran si una dona pot avortar o no, perquè haurà de fer certes 
avaluacions i diagnosis, i després els hi donarà informació, dels perills que suposa avortar, i tindran set 
dies per reflexionar, com si les dones no tinguessin criteri, i fossin nines petites o nins petits, a les que 
se’ls ha de guiar. Som persones adultes, i som ciutadanes amb drets plens. Pareix que voleu utilitzar la 
dona, com un pur instrument reproductiu, com si fóssim un macro úter, que lo que és més important és 
que nosaltres hem de realitzar la nostra maternitat. Quan hi ha dones que a lo millor no la volen 
realitzar, o en aquell moment no volen esser mares. Ens tracteu a les persones que volem avortar, com 
a assassines potencials, que el que farem serà matar un nonat, defenseu de manera fèrria els nonats, 
quan a les persones nades, les persones que viuen a Palma, que viuen a les Balears, que viuen a l’Estat, 
els estais aplicant retallades de drets de serveis, els esteu condemnant a la precarietat, a l’estafa 
financera. No vos preocupeu de les persones que han nascut, i vos preocupau de manera extrema de 
les, dels nonats. Això crec que és una gran demagògia, i que s’hauria de revisar. Aquesta, amb aquesta 
Llei ja es sap que lo que empeny a les dones és a avortar, perquè les dones, ja s’ha dit, no deixarem 
d’avortar, si volem. I les condemneu a avortar a la clandestinitat o viatjar a l’estranger. Una vegada 
més, qui pugui pagar, podrà avortar, no serà un dret. Això ja s’ha pronunciat diferent gent del Partit 
Popular, considereu que l’avortament no ha d’esser un dret, nosaltres si considerem que ha d’esser un 
dret, i a demés un dret que ha de poder decidir la mateixa dona. Hi ha moltes oposicions a diferents 
nivells, segur que ho coneixeu, des de tot el moviment feminista internacional, no només el del Estat 
espanyol, s’han pronunciat des de molts països, molts de partits polítics, no només d’aquest Estat, sinó 
fins i tot partits polítics de la dreta, a nivell europeu, també s’han pronunciat contra aquesta reforma. 
Moltes persones del Partit Popular, també han fet emperons en aquesta Llei, vull dir, hi ha moltes 
opinions contra aquesta Llei, i crec que vos ho hauríeu de mirar. Per això demanem que aquest 
Ajuntament es pronunciï, a favor del dret a decidir de les dones en tema d’avortament, i que demanem 
la retirada d’aquest projecte a nivell estatal. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Truyol. Sra. Sánchez, quan vulgui.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Bé. Gràcies Sr. Batle. Quan a l’any 2010, es va reformar la Llei de supòsits de l’any 85, es va realitzar, 
l’assumir el Govern Socialista aleshores, les recomanacions, l’Organització Mundial de la Salut, i de 
diferents comissions europees, que demanaven als diferents països legislar, per permetre la lliure 
decisió de les dones, prevenir les mortes que es produeixen arreu del món, per interrupcions de 
l’embaràs clandestines, i donar seguretat jurídica en els professionals. L’any 2007, cal recordar que a 
Barcelona, arrel d’una denúncia, es va produir la imputació d’un grup de dones que havien avortat, i el 
registre de diferents clíniques que practicaven aquestes interrupcions de l’embaràs. Tot això va 
provocar que després de 25 anys de la primera despenalització de l’avortament, en segons quins 
supòsits, la societat espanyola demanava fer un canvi, per adaptar-nos a l’aspecte del nostre entorn 
europeu. Ningú pot dubtar que és un tema sensible, que la jerarquia catòlica i les diferents sectes, Opus 
Dei i Legionarios de Cristo, predominant moltes vegades en una part del país, està en contra de decidir, 
està en contra de poder, de que les dones puguin decidir envers la seva maternitat. Aleshores es va 
decidir, davant aquesta sensibilitat, d’una part jo crec que minoritària de la societat, constituir una 



comissió d’igualtat al Congrés dels Diputats, on hi havia representació de Dones per la Igualtat, experts 
en bioètica, jurídics, professionals de la salut. I d’aquest, d’aquesta, d’aquest grup científic, va sortir el 
text que finalment va aprovar el Consell de l’Estat. Cal recordar que el Sr. Herrero de Miñón, no 
reconegut com a progressista precisament, va esser el ponent d’aquest organisme, i va declarar com a 
constitucional aquesta norma. La Llei que encara està en vigor, va contar amb el suport unànime de 8 
grups parlamentaris, a excepció del Partit Popular. Això és exactament el mateix que va succeir a l’any 
83, quan Ruiz Gallardón pare, jo no sé que li passa en aquesta família amb els drets de les dones, va 
posar recurs d’inconstitucionalitat, a la primera despenalització de supòsits de l’avortament, com a 
Diputat d’Aliança Popular, retardant dos anys la seva posta en marxa. Ni als anys 80 del segle passat, ni 
al segle XXI ha pogut haver consens amb la dreta d’aquest país, per avançar en els drets fonamentals 
dels espanyols, i de les espanyoles. Com deia el President d’Honor del Partit Popular, l’ex Ministre del 
dictador Fraga Iribarne, spain is diferent. Espanya, si aquest avantprojecte, presentat pel Ministre 
Gallardón s’aprova, serà l’excepció a tota Europa, on els darrers anys, cap país havia legislat cap enrere 
en aquesta matèria. Cal recordar que a la Llei del 2010, es parla de salut sexual i reproductiva, accés als 
mètodes anticonceptius, i tota una bateria de mesures per evitar els embarassos no desitjats, amb 
educació per la salut. On quedarà aquesta aplicació? No hi és en aquest avantprojecte del Sr. Ruiz 
Gallardón pare. Com poden explicar a la població que ha de canviar una Llei que ha estat un èxit, i que 
ha disminuït el nombre d’avortaments en un 12%? La seva campanya de censura a la veritat ja ha 
començat, han retirat de la plana web del Ministeri de Sanitat, la baixada en el nombre d’avortaments 
els darrers anys. Per cert, un Ministeri de Sanitat, que ni ha estat consultat. Per no parlar de l’escàndol 
internacional que ha produït, voler tornar a una Llei de supòsits, que ens encamina en el túnel del 
temps, més enllà de 1984, i que prohibeix la interrupció de l’embaràs també en cas de malformacions. 
Vostès s’imaginen el que suposa per uns pares, que desitgen tenir un fill, i que els avancen el 
diagnòstic, un diagnòstic de malformació? Són els ginecòlegs els que aconsellen a les famílies 
interrompre l’embaràs, per evitar el patiment dels nounats, i els pares i mares. Que vol el Ministre 
Gallardón? Que tornin a néixer nins sense cervell, com succeïa a Son Dureta fa 30 anys? Els avanços de 
la medicina i del diagnòstic prenatal, preveu aquestes situacions, se diagnostiquen quasi el 2% de les 
malformacions en els embarassos que es produeixen a la nostra comunitat autònoma. Fer passar per 
un calvari d’especialistes en psiquiatria, a les famílies que pateixen aquesta situació, només ho puc 
qualificar en una paraula, crueltat. I després també podem xerrar de les llistes d’espera, per accedir a 
una consulta de salut mental i de psiquiatria, en els quals vostès llancen a uns professionals, tota una 
responsabilitat que no tenen perquè prendre, perquè com ham dit els mateixos psiquiatres, les dones 
no són ni malaltes, i són majors d’edat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltíssimes gràcies, molt amable. Sra. Ferriol, quan vostè vulgui.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Mirin, jo els puc, i a demés crec que he de començar per fer-los sabre, quina 
és la feina que s’està fent des de l’Ajuntament de Palma, per la prevenció dels embarassos no desitjats, 
i de la transmissió de malalties sexuals. I a part jo crec que és important també començar dient, que no 
hauria de passar desapercebut, que essent una proposició conjunta, vostès han tingut el temps complet 
com si fos una proposició que presentessin cadascun dels grups, per exposar els seus raonaments. 
Tenint en compte que són dues les intervencions, dos els grups de l’oposició i un l’Equip de Govern, 
crec que també demostra quina és l’actitud que tenim envers debatre temes, que, no, és així Sra. 
Truyol, si jo no ho trobo que dir, ho dic perquè és important que es posi en valor, que es permeti que es 
pugui expressar amb tota l’extensió que es consideri oportú per part dels grups, el seu posicionament. 
Mirin, l’Àrea de Joventut, manté el programa Sex Consulta, dins el Centre d’informació juvenil Palma 
Jove, és una servei d’assessorament sexual presencial, on line i telefònic, que presenta les següents 
dades el 2013. A l’any 2013 s’ha atès un total de 1.166 consultes, de 638 usuaris. D’aquestes, 430 han 
estat vinculades a temes relatius a conductes de risc, embaràs, mètodes anticonceptius, i tractaments 
postcoitals. Palma Jove també ha realitzat al llarg del primer semestre de l’any, tallers de sexualitat 
amb un total de 73 assistents, entre 14 i 17 anys. S’han realitzat presentacions a alumnes de centres 



 
 
 

educatius de Palma, i es realitzen campanyes de conscienciació de l’ús del preservatiu, a la Universitat, i 
als propis centres. El 2013 se’n varen realitzar dues, un total de 605 joves varen recollir el seu set 
preventiu. Cal destacar que el servei manté aliances i col·laboracions amb la Conselleria de Salut del 
Govern Balear, el Col·legi Oficial de Farmacèutics, la Unitat d’atenció a l’usuari i treball social de 
l’hospital de Son Llàtzer, el Servei d’epidemiologia del Govern  Balear, la Federació de planificació 
familiar d’Espanya i la Universitat de les Illes Balears, entre d’altres. I a l’Àrea d’Educació, en 
col·laboració amb l’Àrea de Salut de l’Ajuntament de Palma, es fa un taller setmanal, de prevenció de 
les malalties de transmissió sexual i embarassos no desitjats, i un altre de prevenció de conductes de 
risc i sexualitat, també de caire setmanal, que es poden,que es desenvolupen a l’aula de Consum del 
Mercat de l’Olivar. Mirin, nosaltres hem presentat una alternativa en el text que vostès proposaven, 
perquè contràriament a la seva opinió, mirin, nosaltres el que pensem és que si que era necessari fer 
una reforma de la normativa actual. Era necessari i ho varem dir en el nostre programa electoral. És a 
dir, el Partit Popular, no s’ha tret de la màniga una regulació, ho duia com un compromís electoral, és 
un avantprojecte, no se pot retirar, perquè encara no s’ha presentat en el Congrés com a projecte de 
Llei, i hi havia aquest compromís de reforma, intentant tornar a un consens que hi havia abans, que 
evidentment no me refereixo a la legislatura del Sr. Zapatero. Jo lo que penso és que és important que 
quedi clar, que qualsevol regulació que es faci, és important que es faci amb el màxim consens possible. 
I és evident que hi ha temes en els quals,les opinions que hi ha per part dels distints sectors socials i de 
les persones que formen la nostra societat, són molt distintes i són irreconciliables, però crec que val la 
pena que es faci aquesta regulació, amb el màxim consens possible. I també crec que és important, que 
un tema que ens queda tan a lluny com la regulació normativa, que correspon al Congrés dels Diputats, 
i en el Senat, no deixi fora de conèixer-se la feina que si que s’està fent per part de l’Ajuntament, en els 
aspectes que els he esmentat, i crec que és el compromís que aquest Ajuntament ha de tenir amb els 
ciutadans i ciutadanes de Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sra. Ferriol. Sra. Truyol, quan vostè vulgui.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, sincerament no acabem d’entendre ara aquesta intervenció, però bé, suposo que és per justificar 
el segon punt de la proposició alternativa, que ens heu presentat, en relació a seguir treballant amb les 
àrees de manteniment, d’assessorament i consulta, en matèria afectivo sexual. No parlem del tema que 
havíem posat nosaltres damunt la taula, sobre la Llei d’avortament, que es vol modificar a nivell estatal. 
Parlem de programa electoral, que el Partit Popular duia en el seu programa electoral la reforma, és 
així, a lo millor és una de les poques coses que el Partit Popular duia en el programa electoral i ho fa, 
però per lo vist hi ha molta gent del Partit Popular, que es va presentar a les llistes electorals, que a lo 
millor no es va llegir aquest programa, perquè hi ha hagut gent del Partit Popular, que ha criticat 
aquesta reforma. A lo millor estaien d’acord en qualque tipus de reforma, però no amb aquesta. Parlem 
de consens i jo crec que aquesta proposta lo únic que ha generat ha estat conflictivitat i crispació, a 
molts de nivells, i repeteixo, també internament dins el Partit Popular, o sigui, qualque cosa hi ha, a lo 
millor vos heu de fer qualque plantejament dins el Partit, per veure amem com continueu gestionant 
certs temes, i quina és la vostra manera d’arribar a consensos, perquè si el consens l’enteneu així, o 
sigui, si considereu que aquest procés de proposta d’aquest avantprojecte, lo que ha generat i lo que 
vol generar el consens, crec des de la meva humil opinió, que vos estais equivocant. Per un altre costat, 
el compromís cap als ciutadans d’aquest Ajuntament, creiem que no ha d’esser només el practicar les 
polítiques que considerem des de cada Regidoria, de manera exclusiva. Crec que hi ha certs temes i 
certs drets, que són transversals, que l’administració pública ha de defensar, a qualsevol nivell, tant 
estiguem a un Ajuntament de 100 habitants, com que estiguem en el Govern estatal. I creiem que el 
dret de les dones, a decidir lliurament, si volen avortar o no, és un d’aquests drets fonamentals, que 
qualsevol administració pública ha de garantir. O sigui que no ens val el que ens resguardem en que 
aquesta no és una competència pròpia d’un Ajuntament, per poder-nos-hi pronunciar i demanem a 
l’Estat que rectifiqui i que retiri aquesta proposta de projecte. Una vegada més crec que el Partit 
Popular, i certs sectors del Partit Popular està tot sol, bé no està tot sol, està amb la Església, governa 



amb un rosari a la mà, creiem que seria bo que es rectifiqués, o al manco que no posin el rosaris en els 
nostres ovaris. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltíssimes gràcies Sra. Truyol, molt amable. Sra. Sánchez, quan vostè vulgui.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, només recordar que també l’oposició és generosa, és a dir, quan els dos grups de 
l’oposició duim un tema, duim dos punts que tracten d’un mateix tema, també repartim els punts per 
agilitzar el debat, i no ho debatem, se debaten conjuntament, per agilitzar el debat, i també cedim 
minuts de les nostres exposicions. És que lo que estam xerrant, vostès avui han presentat 9 
alternatives, o sigui, és una oposició a la oposició, i ho tornarem a repetir cada vegada. I quan vostès 
xerren de lo transparents i de lo bons que són, nosaltres els recordarem. Considerem que nosaltres, 
això són representants dels ciutadans i ciutadanes de Palma, que molts volen saber quin és el 
posicionament del Partit Popular de Palma, que vostès també representen. Perquè? Perquè és que 
duim nosaltres una proposta que diu, d’instar al Sr. Gallardón o al Govern d’Espanya, a que esperi que 
es pronunciï, del recurs d’inconstitucionalitat que el seu partit va interposar en el 2010, a la Llei 
socialista. Però és que això Sra. Ferriol, Sr. Batle, això ho va dir Juan Vicente Herrera, que és el President 
de la Junta de Castella i Lleó, del seu partit politic. Aleshores nosaltres el que volem, i jo crec que la 
societat balear, que també és igual que la societat de l’Estat, el 80% de la societat, segons l’enquesta de 
Metroscòpia, està en contra de tocar una Llei, una bona Llei, i que funciona, i que en el seu text fa 4 
referències a la sentència del constitucional de l’any 85, o sigui, estam completament segurs que entra 
dins el nostre ordenament, i que és una bona Llei que ha donat bons resultats, i lo que volem sabre, és 
que pensa el Partit Popular, i vostès ens fan una alternativa, jo crec que buida de contingut, nosaltres 
no podem estar d’acord en que vostès diguin a la seva alternativa, s’ha de modificar una Llei que 
nosaltres considerem que és bona, no estam d’acord, o sigui que ja per aquesta frase evidentment 
votarem en contra de la seva alternativa. I llavors me posen a l’alternativa, les paraules del Sr. Rajoy a 
l’entrevista amb na Carmen Lomana d’Antena 3, que ara venen si, més o manco és lo mateix que va dir 
el Sr. Rajoy en l’entrevista a televisió, de que s’ha de trobar el consens. Perquè? Perquè s’han 
equivocat. Perquè la Llei de l’avortament, aquest avantprojecte lis crema a les mans. Ara que passa? 
Ara tenim eleccions europees. Que fem? Juguem, juguem amb els drets civils i socials d’aquest país. Sí. 
Per interessos partidistes. Però a les eleccions europees s’han equivocat, el 60% dels seus votants estan 
en contra. Que fem? La deixem en boxes, l’aturarem, la Sra. Sáez de Santamaria demana 29 informes, 
no passa pel Consell d’Estat. Perquè? Perquè la volen aprovar a final d’any, a veure amem com han anat 
les coses. Això no és jugar net amb els seus votants, i amb la població d’aquest país, que és molt més 
madura per tolerar lo que vostès estan fent, amb les seves polítiques retrogrades i que ens traslladen 
en els temps més obscurs d’aquest país. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt amable Sr. Sánchez, moltíssimes gràcies. Sra. Ferriol.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. Sánchez, el Sr. Rajoy és el President del meu partit, o sigui, no ho ha de 
trobar rar que ens puguem manifestar en termes semblants, vaja, és lo normal, en fi. Jo crec que és 
important també que, no mesclem ous amb caragols. Aquí es ve a xerrar de temes, es suposa que són 
sanitaris o de lliure elecció de les dones, com diuen vostè, però acabem xerrant de religió, acabem 
ficant històries que la veritat és que crec que són prescindibles. I mirin, si ara no haguessin demanat cap 
informe des del Govern, també els pareixeria bé, se demanen informes això no va bé. Sra. Sánchez, per 
favor, s’han de demanar informes, s’han de llegir, i si se fan recomanacions convé tenir-les en compte, 
perquè hi ha determinats texts normatius a nivell internacional, com convencions, que s’havien 
informat, recomanant que es fes qualque modificació respecte de la Llei aquesta tan fantàstica que 



 
 
 

tenim vigent en aquest moment, que varen fer vostès, que és quan el Sr. Zapatero era responsable del 
Govern d’Espanya, que me pareix que també no sé els degueren arxivar o algo, perquè no s’ha tocat 
res, respecte de lo que es diu per part de la ONU, però bé no passa res. I les sentències del Tribunal 
Constitucional, van en una direcció que s’allunya bastant, perdó, s’allunya bastant de la Llei vigent. 
Mirin, jo crec que és important el fet de que es tingui en compte lo que pensen altres col·lectius, lo que 
pensen altres experts que no han estat consultats fins ara. Però jo crec que també és important, que 
sapiguem com han estat les coses en el passat. Jo els llegiré una cosa, que va dir un Senyor, que no era 
precisament del Partit Popular, va dir: yo tuve una experiencia increíble con esto, hice una especie de 
encuesta en el Grupo Parlamentario, y nadie estaba de acuerdo. ¿Entonces por qué lo hacemos? Fui a 
ver a la responsable de Igualdad del partido, y tampoco estaba de acuerdo, pero que me dices, y ¿Por 
qué lo hacemos? Bueno pues això ho deia el Sr. Alfonso Guerra, en relació a la reforma de la Llei de 
l’avortament, que permetia que les menors poguessin avortar sense cap tipus de consentiment ni 
informació paterna. No, no, això és el Sr. Alfonso Guerra, no està afiliat en el PP me pareix encara. Bé, 
jo crec que ja ha quedat suficientment clara, quin és el posicionament, nosaltres creiem que és 
important que si es fa una legislació, es tingui en compte les distintes sensibilitats i els distints sentits, i 
per tant ens ratifiquem en l’alternativa que hem presentat, i evidentment votarem a favor de 
l’alternativa.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Ferriol. Anem idò a votar l’alternativa.” 

 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. - El Ple de l'Ajuntament  de Palma reconeix el dret a decidir de les dones envers la seva 
maternitat, instant al ministre de Justícia Alberto Ruiz Gallardon a retirar l’avantprojecte de 
Llei Orgànica per a la Protecció de la Vida del Concebut i dels Drets de la Dona Embarassada, 
que compta amb el rebuig majoritari de la societat de l’estat espanyol, de la comunitat 
científica i sanitària i de les associacions que lluiten a favor de la Igualtat entre homes i dones. 
3.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern de l’estat espanyol a esperar el 
pronunciament del Tribunal Constitucional envers el recurs interposat per 50 diputats del PP a 
la Llei Orgànica 2/2010, de 3 de març, de Salut Sexual i Reproductiva i de la Interrupció 

Voluntària del Embaràs, abans de fer qualsevol canvi normatiu d’aquesta qüestió. 
4.- El Ple de l’Ajuntament insta a la Regidoria d’Educació i al Centre Municipal de Salut i a la 
d’Igualtat a que impulsi polítiques de prevenció d’embarassos no desitjats. Per aconseguir-ho 
es realitzaran classes d'educació sexual i tallers afectivo-sexuals.  
 
AlternativaPP (52/2014). 
 
Es proposa, dictaminada favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma estima necessari reformar la vigent llei de la interrupció 
voluntària de l’embaràs i que la nova regulació pugui comptar amb el màxim consens 
possible d’acord amb els principis constitucionals, contemplant el major nombre d’opinions 
i sensibilitats. 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a seguir treballant a traves de les 
àrees de Joventut, Educació i Sanitat en el manteniment dels serveis  d’assessorament i 
consulta en matèria afectiva i sexual, continuant les polítiques preventives de conductes de 
risc existents i fomentant la responsabilitat dels joves en les seves relacions afectivo-
sexuals. 
 



S’APROVA l’alternativa per 16 vots a favor (PP) i 12 en contra (PSIB-PSOE i MÉS), per tant, la 
proposició 26/2014 no passa a votació. 
 
28. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’elaboració d’un mapa d’habitatges 
buits de la ciutat i altres mesures relatives a l’eradicació dels desnonaments a la ciutat de 
Palma (34/2014) 
 
Intervencions entitats 
 
Punts 28 i 37 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Anem a passar al debat conjunt dels punt 28 i 37. En aquest cas la intervenció de Don Pere Felip, pel 
punt 37 en aquest cas.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Asociación de ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de 
Mallorca: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, Senyores i Senyors Regidors, l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de 
Futbol Base de Mallorca, referent a aquest punt, exposa lo següent: la Plataforma d’Afectats per la 
Hipoteca de Terrassa ha instat als ajuntaments a que sancionin als bancs que acumulen vivendes 
buides. Davant aquesta petició l’Ajuntament de Terrassa ha firmat una resolució que imposa sancions 
econòmiques de 5.000 euros a tres bancs, que varen mantenir pisos buits durant més de dos anys. 
Aquestes primeres multes que podrien arribar fins als 500.000 euros, tenen l’objectiu de que el resto 
d’ajuntaments prenguin mesures, i així pressionar i sancionar les entitats financeres que no donin 
aquests pisos buits al parc públic de lloguer social, o els posin en lloguer. La Plataforma d’Afectats per la 
Hipoteca de Terrassa duia mesos reclamant aquest tipus de sancions, previstes en la Llei de Vivenda de 
Catalunya. I ha estat l’Ajuntament de Terrassa, qui ha donat el primer pas, que fou obrir 725 expedients 
sancionadors, però hi havia por de que fos de cara a la galeria, i que els processos sancionadors 
s’anessin allargant en el temps amb reclamacions per part dels bancs, i no s’apliquessin les sancions. 
Però l’Ajuntament de Terrassa ha tingut el coratge de no tirar la tovallola, i cal felicitar-lo. De veritat. La 
nostra entitat insta a l’Equip de Govern del PP de Cort a realitzar inspeccions, per detectar els immobles 
en situació de permanent desocupació. Basta dir que a Palma, segons pareix, hi ha 16.359 vivendes 
buides, mentre centenars de persones s’han quedat sense sostre. Des del punt de vista dels interessos 
de la majoria de la població de l’Estat espanyol, només hi ha una sortida realista: exigir la 
nacionalització sense indemnització de tot el sistema financer, en primer lloc dels grans bancs 
propietaris de les empreses estratègiques, l’anul·lació del pagament del deute amb l’objectiu d’invertir 
en la producció, crear ocupació i aixecar els serveis públics vitals. La nacionalització del sistema financer 
és la única solució per eclipsar el càncer de l’especulació immobiliària, i resoldre el problema de la 
vivenda. Res més i moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Pere, moltes gràcies. Té la paraula Don Francisco Fernández Ochoa.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unión de Asociaciones de Mallorca: 
 
“Honorable Sr. Batle, Senyores i Senyors Regidors. Con la crisis y con la explosión de la burbuja 
inmobiliaria se ha perdido una gran oportunidad. Cuando se tenía que decidir una gestión adecuada 
para salir de la crisis se optó por ayudar a los bancos, a las entidades especulativas privadas que solo 
miran por su propio beneficio, como todos sabemos, en definitiva a las sociedades anónimas. Ahora, 
que el daño ya está hecho, ya no hablamos de tomar decisiones acertadas, lo correcto hubiera sido 
dotar desde un principio al Ministerio de la Vivienda, de los recursos financieros que se le han dado a 



 
 
 

los bancos y que no llegan ahora a los ciudadanos. En este momento lo que hay que hacer es parar la 
hemorragia, frenar la sangría que supone que miles de personas, miles,  estén en la calle por estas 
decisiones que no les protegieron en su día. Se nos manipuló a todos diciendo cómprese usted la casa 
que quiera en el lugar de sus sueños, y la casa no era nuestra, era del banco. Proponer sanciones a los 
bancos para obligarles a que pongan a disposición de los ciudadanos las casas vacías, que acaban de 
arrebatarles, no es una solución factible, si no va acompañada, como ya hemos dicho que debería 
haber sido desde su principio de unas políticas de vivienda adecuadas en cada momento a la situación 
en la que nos vamos encontrando. Queda muy bien desde al izquierda señalar al culpable, sancionar a 
los bancos, si, pero no nos damos cuenta de que esta consecuencia de la crisis, la sanción, solo la 
estamos perfeccionando aún más este sistema que si algo tiene es la incoherencia por bandera. Si de 
nuevo caemos en el error de sancionar sin hacer que existan diseños de políticas públicas que para la 
vivienda, en su conjunto sean razonables, daremos pie a una intervención en el mercado, que sanciona 
al poderoso pero que no le soluciona la papeleta al pobre. Ustedes Señores de izquierda quedarán muy 
bien con esta propuesta, pero no es una solución ganarse a la gente con sus desgracias, sino que hay 
que esforzarse por ganarse la confianza de las personas por la gestión pública. Cualquier avance en el 
terreno de las sanciones, a imitación de lo que ha sucedido en Cataluña no tiene sentido si primero no 
se hace un censo de viviendas desocupadas, se valora la capacidad de ingreso de quienes vayan a 
ocupar estas viviendas, y se adecua por fin la demanda en este país a la oferta, en lugar de ofrecer 
sueños que sean demandados. Quien tiene que tomar el control es el Ministerio de la Vivienda, el 
mismo que ya se ha extinguido, vaciado por completo tanto por el Gobierno Socialista como por el 
Partido Popular, para favorecer una especulación salvaje del territorio y de la construcción de las 
viviendas. El Govern Balear, pero sobre todo el Consell Insular y el Ayuntamiento de Palma, deben 
cooperar para restablecer ahora estas competencias a nivel autonómico y municipal y devolverle la 
dignidad a los ciudadanos. Sí podemos. Muchas gracias.” 
 
Intervencions Regidors 
 
Punts 28 i 37 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, moltes gràcies. Té la paraula, qui defensa la proposta? Don Toni, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Atenció a les dades, atenció. Les llars de les Illes Balears, amb tots els seus membres a l’atur, 
augmenta en el 2013 en 1.900 famílies, arribant a les 41.900 famílies, font del Institut Nacional 
d’Estadística. El Banc d’Espanya, fa poc, els primers 6 mesos de 2013, va haver-hi quasi tants 
desnonaments com tot el 2012, un total de 19.500 desnonaments, no és una cosa que s’aturi, és una 
cosa que s’accelera. Illes Balears, 134.000 aturats. A Palma el Servei de Acollida municipal, el Servei que 
ha d’acollir a la gent sense sostre, ha passat de 324 usuaris el 2012 a 637. Casi se duplica. Font, Aina 
Ferriol. Habitatges buits a Palma, més de 16.000. Habitatges buits a les Illes Balears, més de 71.000. No 
ho dic jo, ho diu el Institut Nacional d’Estadística. I els bancs, quines són les dades dels bancs? Banco 
Santander, un dels bancs més agressius en relació en els desnonaments, a través de filials com pugui 
esser UCI. Santander duplica els seus beneficis en el 2013, arribant a 4.700 milions d’euros. El banc del 
Sr. Botín, un lladre, un mafiós, un lladre, un mafiós, i el capo del genocidi financer. Que demanem amb 
aquesta proposta? Demanem justícia, demanem justícia, que tots aquells bancs que practiquen, tots 
aquells bancs que practiquen l’especulació immobiliària, que són molts, els Ajuntaments i el Govern de 
les Illes Balears, els puguin sancionar. Que menys, que menys, que menys. Quina gran forma de generar 
ingressos per les arques municipals, combatent l’especulació, i combatent l’estafa de la crisi. I això si 
que se pot, si que se pot perquè a Catalunya ja es fa. Ajuntament de Terrassa, ja ha multat els tres 
primers bancs, 5.000 euros per cap. I ja ha preparat 700 expedients, 700 per 5.000 euros, i tots aquests 
diners destinats a polítiques d’habitatge social. Vostè sabria els recursos que podria contar a Palma 
Habitada? O les ajudes que podria haver-hi, ajudes econòmiques urgents, a les famílies que han estat 
desnonades. Això és una autèntica mina, una autèntica mina de justícia social, i el problema el tenim 



aquí i ara, aquí i ara. I aquesta proposta és urgent, és urgent que s’aprovi, perquè es pugui plantar cara 
en els poderosos de la crisi, en aquells que estan tenint 4.700 milions de benefici, a costa del patiment 
de la gran majoria de ciutadans de les Illes Balears. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias Señores. Don Toni, moltes gràcies, molt amable. ¿Es conjunta? Señora, ah bueno, es 
verdad son la 37, pues la 37, cuando usted quiera.” 
 
Sra. Abraham Orte (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Quería hacer una consideración previa, antes de entrar en el punto. En este, tanto 
para el punto 28 como para el 37, el Partido Popular ha presentado una alternativa. Mire, de la 
Comisión al día del Pleno ha pasado una semana, en la Comisión no se debatió esta propuesta, se pasó 
directamente a votación, el Partido Popular votó en contra, y no anunció ninguna presentación de 
ninguna alternativa. A lo largo de la semana, ni el Sr. Valls, ni el Sr. Martínez, ni por supuesto usted, me 
han llamado para llegar a ningún tipo de consenso, cuando saben que en el pasado, en los últimos años, 
en los últimos meses hemos llegado a acuerdos importantes en materia de desahucios. Con esto quiero 
decir, que hay un cambio de modelo de plantear las cosas, yo creo que en política son importantes los 
gestos, y usted Sr. Alcalde lo dice mucho. Pero el problema es que han sustituido el consenso por el 
rodillo, y a mi si que me gustaría hacerle una petición, primero agoten la vía del consenso, y cuando esa 
no sea posible, presenten alternativas. Lo que no puede ser es presentar alternativas, cuando ni 
siquiera han intentado la vía del consenso, y ahí eso que quede. En relación a la propuesta, bueno, 
suscribo absolutamente las palabras del Sr. Noguera, toda su intervención, España en cifras gordas, 6 
millones de parados, 30.000, 34 desahucios en 2012, más de 35.000 familias en 2013 perdieron su 
vivienda, 3,5 millones de viviendas vacías en toda España, el 23%, 800.000 viviendas son propiedad de 
las entidades financieras. En Palma, 16.359 viviendas vacías, un 23% supongamos que son de los 
bancos, estamos hablando de 3.700 viviendas vacías propiedad de los bancos, solo en Palma. 
Recientemente el Banco de España, ha publicado datos interesantes, relativos a si son efectivas o no las 
políticas en materia de desahucios, realizadas por el Gobierno del Partido Popular. Y estos son algunas 
de las conclusiones a las que llega. Los desahucios por impago de hipoteca se aceleraron la primera 
mitad de 2013, habla de fracaso absoluto del Código de Buenas Prácticas de la Banca, que según Rajoy, 
decía que veríamos sus frutos en 2013, pues ya vemos sus frutos. En 2013, más desahucios que en 
2012. El 80% de los desahucios son en viviendas consideradas habituales. En cuanto a las daciones en 
pago, el porcentaje para vivienda habitual, fue de 31,4%, y en la primera mitad del 2013. Y en 2012 fue 
del 39%. Esto quiere decir que ha habido una reducción de las daciones en pago con respecto a 2012. Si 
de todo esto sacamos una conclusión, yo destacaría lo siguiente, los desahucios están afectando a 
gente trabajadora, que había invertido durante muchos años, durante mucho tiempo, todo su dinero 
en pagar una casa, y esa casa es precisamente la que le han quitado los bancos, y en estos momentos 
están en la calle. Esta es la realidad que tenemos hoy por hoy en nuestro país. La propuesta que 
presentamos es muy clara, en primer lugar, necesidad de un marco legal que permita a la 
administración luchar contra los desahucios, y que permita recuperar viviendas vacía en manos de los 
bancos y empresas del sector. También necesitamos un marco de referencia legal, que hable de la 
función social de la vivienda, teníamos como ejemplo el caso de Andalucía, que ya no lo tenemos, o el 
caso de Cataluña, y creo que en Baleares la línea tiene que ser esa, hablar de la función social de la 
vivienda, y hablar de medidas contundentes, para recuperar viviendas vacías que están en estos 
momentos en los bancos, y podérselas dar a esa gente que hoy por hoy la necesita. Sr. Valls, usted sabe 
que en Palma tenemos un déficit de vivienda pública importante, esto no es nuevo de ahora, esto viene 
de hace tiempo, por un poco el perfil de ciudad que tenemos. Sin embargo, hoy por hoy necesitamos 
más vivienda pública que nunca, y es importante generar parque de vivienda pública, sobretodo para 
aquellas familias que más lo necesitan. La realidad, es conocedora de ella, no solo estamos hablando de 
desahucios, estamos hablando de familias que han visto reducidos sus ingresos, y que no tienen dinero 
suficiente, ya no digamos para pagar su hipoteca, ni siquiera a veces pueden pagar un alquiler social. 
Ante eso, como sacamos vivienda social, pues muy fácil, pues de quien la tiene, de quien la tiene y no la 
pone a disposición de quien la necesita, bancos y empresas del sector. Le vuelvo a recordar los datos, 



 
 
 

en Palma hay 16.359 viviendas vacías, 3.762 son propiedad de los bancos. Pedimos elaboración de un 
mapa de viviendas vacías propiedad de los bancos y las empresas del sector, ¿con que objetivo? Pues la 
de diseñar un Plan de dinamización de las viviendas vacías en Palma, de conocer esas viviendas, de 
intentar sacarlas al mercado, y de ponerlas a disposición de esas familias que más las necesitan. Luego 
pedimos estudiar, no imponer, estudiar posibles vías para sancionar a aquellos bancos que dispongan 
de vivienda vacía, durante más de dos años, y obligarles de alguna manera a cederlas a los 
Ayuntamientos, para su uso social. Ya lo comentaba el Sr. Noguera, es un tema absoluto de justicia 
social. También solicitamos establecer líneas de trabajo claras y contundentes, para promover el uso 
social de la vivienda vacía en nuestra ciudad, que no tenemos. Y pedimos algo que yo creo que es de 
lógica, los recursos son los que son, por eso es importante tener una base de datos única, para conocer 
a nivel de vivienda, a nivel de prestaciones, servicios y recursos que se dedican en esta materia.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias Sra. Abraham, muy amable. Moltes gràcies, Sr. Valls, cuando usted quiera.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Si, moltes gràcies Sr. Batle. Bien, yo lo primero una, la cuestión previa, es decir, mire, fue el Sr. Verger 
quien prescindió de ir a debate de esta cuestión en la Comisión Informativa de Pleno, y su propuesta no 
estaba en la Comisión de Urbanismo, luego me comentaron que fue por un tema de algún error o de 
Secretaría, o de propuesta, no lo se. Pero oiga, su propuesta no estaba en la Comisión de Urbanismo, 
una. Dos, el Sr. Verger fue quien prescindió del debate, relegándolo simplemente ¿le va bien que esto 
se comente en  Pleno? Y yo lo único que he hecho es acceder a su petición, entonces, yo lo que quiero 
decir. No, esto es la cuestión previa, lo digo porque usted ha hecho unas aseveraciones, que creo que 
son del todo exageradas, y un poco fuera de la realidad, en referencia a ese espíritu de colaboración y 
de consenso, precisamente que venimos teniendo desde el principio, con este tema de los desahucios. 
Por tanto, me pongo, si yo tengo algún tipo de error por mi parte, me pongo a la disposición para 
cuanto antes pues de alguna forma pues que el diálogo este abierto, y podamos llegar a debatir los 
temas, porque creo que en  fondo de la cuestión que se plantea, en este tema, hemos venido estando y 
estamos y estaremos de acuerdo. Por tanto, yo lo que le quiero decir es que la política de vivienda del 
Ayuntamiento, ha sido de tal contundencia en las acciones que se ha hecho frente, para hacer frente a 
la lacra social de los desahucios, especialmente a lo que afecta a familias que han llegado a perder su 
vivienda, por insolvencia sobrevenida, debido a la crisis. Yo hoy le puedo decir, sin equivocarme, que no 
hemos dejado de atender ni un solo caso de los que han venido al Ayuntamiento. Numerosos han sido y 
son las medidas que se han tomado al respecto. Quiero recordar sucintamente, sin alargarme en ello, 
que empezamos por la adhesión al Fondo Social de vivienda, nos integramos todo el Decreto 27/12, en 
relación a las medidas para hacer frente a los desahucios. Creamos una Comisión mixta, aprobamos un 
protocolo, creamos la oficina de intermediación hipotecaria, llegamos a acuerdos con el Colegio de 
Abogados, llegamos a acuerdos con el Tribunal Superior de Justicia de Baleares, para tener información 
para familias que lo necesitaran, cuando como consecuencia de un procedimiento judicial, se iban a 
quedar sin vivienda. Hemos dado, hemos dado mayor dotación presupuestaria al programa de Palma 
Habitada, que ya está empezando a generar sus frutos, con 42 viviendas ya disponibles para familias 
desahuciadas. Hemos también, desde el Patronato del Habitatge, aumentado el presupuesto para 
reformar y poner en condiciones de habitabilidad, 32 viviendas, también destinadas a familias 
desahuciadas. Con lo cual, son muchas las medidas que hemos tomado en este sentido. Nos dirigimos 
también a entidades de crédito, para pedirles que estuvieran al día del pago a las comunidades. Me han 
comentado que en el Pleno de Inca esta mañana, o el día de ayer, se ha aprobado algo también para 
forzar este sentido, no hay derecho que las entidades de crédito, que se adjudican viviendas, pues no 
estén  pagando la comunidad de propietarios. Y también reaccionamos frente a eso. Hoy se propone 
una nueva medida, que es sancionar a bancos y grandes empresas, si mantienen permanentemente 
desocupados pisos, que bien podrían ser destinados a alquiler social. Y a pesar de que ideológicamente 
no somos partidarios de ningún intervencionismo, la reflexión ponderada es que, por muchas medidas 
que se tomen, que se toman muchas, si todas ellas resultan insuficientes ante la realidad de familias 
con hijos, que no tienen un techo estable, debemos considerar muy superior, el interés por esta 



desgracia social, a cualquier posición ideológica para defender a ultranza, los derechos que tienen las 
familias de tener una vivienda digna. Es por eso que agradecemos, y entendemos las mociones 
presentadas, puesto que vemos y compartimos, la especial sensibilidad de ustedes, como grupos 
municipales en la oposición, por la problemática de los desahucios. Y al mismo tiempo podemos decir 
que como Equipo de Gobierno, no vamos quedando a la zaga, y hemos dado respuesta contundente, 
mediante acciones concretas, para solucionar problemas de familias concretas. Por eso, con todo ello, 
aunque parece no ser suficiente para evitar todos los desahucios de nuestra ciudad, de familias 
afectadas por la crisis, es por lo que manifestamos nuestra posición favorable, a las mociones 
presentadas, aunque proponemos una redacción alternativa, consistente eso sí en instar, como 
proponen ustedes al Govern de las Illes Balears, para que elabore una Ley de vivienda, creo que ya ha 
empezado a ello, con la finalidad de dar una mayor cobertura al derecho fundamental de la vivienda 
digna, y con la finalidad de dar una mayor respuesta a esta desgracia social de los desahucios. 
Entendemos que más que un régimen sancionador, en este tiempo de zozobra que estamos viviendo, 
habría que empezar primero con medidas incentivadoras, del tipo ventajas fiscales para que empresas 
y bancos, que tienen viviendas desocupadas de forma permanente, que hayan destinado durante 2 a 5 
años, esas viviendas de alquiler social, pues obtengan la posibilidad de una rebaja en el IVA, en el IRPF, 
en el IBI, para futuras compra ventas. Y hacer esas viviendas más asequibles en el futuro en el mercado. 
Aunque también se deberían tomar, y en eso coincidimos, medidas coercitivas, para aquellos casos más 
flagrantes de viviendas que están durante mucho tiempo desocupadas, y no se alega ninguna causa por 
la cual se tienen desocupadas. Y hasta aquí. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Que ens està contant Sr. Valls? Que ens està contant? Introduir mesures incentivadores, quin millor 
incentiu que el rescat de la Banca, que els hem pagat tots els ciutadans, això si que és un bon incentiu. I 
encara, encara per sancionar en els bancs, els hem de posar mesures incentivadores, per l’amor de 
Déu, però quina estafa i quina vergonya. Mesures incentivadores? El rescat l’hem pagat tots els que 
estam aquí i tots els que estam defora, per favor, per favor. Intervencionisme, intervencionisme? 
Intervencionisme és rescatar en els bancs amb els doblers de tots els ciutadans, sense demanar-los 
permís, això és intervencionisme, això és intervencionisme, això és intervencionisme. I té por a les 
sancions? Diu que en aquests moments de zozobra no se puede sancionar, y entonces, les prostitutes, 
els indigents, l’al·lot que juga a la plaça a futbol, tots aquests si que els sanciona l’Ordenança cívica, per 
l’amor de Déu. Però vaja discurs totalment incoherent, totalment incoherent. Miri, nosaltres podríem 
votar a favor de la seva alternativa, 1, això és un tema que és urgent, de primera necessitat, de cada 
vegada hi ha més desnonaments, posant la paraula urgent, llevant introduïm mesures incentivadores. 
Vostè pensa que el Banco Santander, el Banco Santander, amb 4.000 milions de beneficis, vostè li ha de 
donar mesures incentivadores? Perquè posi els seus habitatges que fa dos anys que els té tancats, 
tapiats, i que la ciutadania no pot fer ús de. Mesures incentivadores? En tot cas expropiar-li. A damunt, 
a damunt, hombre. Llevant introduir mesures incentivadores, llevant-lo, i després també llevant els 
casos més flagrants. No hi ha cosa més flagrant que un banc tingui el seu habitatge desocupat durant 
més de dos anys. I després que l’Ajuntament prengui mesures per sabre quants de pisos buits hi ha a 
Palma, i d’aquests pisos buits que hi ha a Palma, quants són dels bancs. Això és tan difícil? Jo crec que 
no, jo crec que no. Això és una proposta de mínims, acceptem el seu redactat, però introduïm algunes 
millores, introduint algunes millores. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Don Toni, molt amable. Sra. Abraham cuando usted quiera.” 
 
Sra. Abraham Orte (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Valls ¿Qué me está diciendo? Que por un problema de Secretaría, no ha sido 
posible llegar a un consenso con el Partido Socialista, ¿eso es lo que me está queriendo decir? Con su 
intervención. Yo de verdad, el vuelvo a repetir lo mismo que le he dicho antes, primero agote la vía del 
consenso, y cuando esta esté agotada, presenten alternativas, pero no sustituyan el consenso por el 



 
 
 

rodillo, creo que es algo bueno, normal pedir algo así. Mire, nosotros hacemos posicionamientos de 
máximos y ustedes hacen posicionamientos de mínimos. En este caso la alternativa que presentan es 
de mínimos, mínimos, mínimos. De hecho si usted lee tanto el punto 1, como el punto 2, como Equipo 
de Gobierno del Ayuntamiento de Palma, esto no les compromete absolutamente a nada. Instar al 
Govern Balear a una Ley autonómica de Habitatge, molt bé yo insto y de hecho uno de los puntos que 
incorporamos nosotros en la propuesta del PSOE es, precisamente lo mismo, que se haga un marco 
legal donde se regule todas estas cuestiones. Y si es con carácter urgente pues mejor que mejor, 
porque esto es lo que está pidiendo la ciudadanía. Y el punto 2, ¿Qué es lo que piden ustedes con el 
punto 2? Tocar a la puerta de los bancos y que les den una lista de las viviendas vacías que hay en 
Palma, usted se cree que se le van a dar. Los Ayuntamientos de Cataluña y los Ayuntamientos de 
Andalucía, teniendo un marco legal que les protege, no lo han conseguido, y nosotros vamos a 
conseguir sin marco legal, así por nuestra cara bonita. Yo le digo que no, esa no es la vía, lleguen a 
convenios, no sé hay otras vías, pero tocar a la puerta de los bancos, y que estos les den las viviendas 
vacías que hay Palma, ya le digo yo que eso bueno quiero verlo, ojala que si. Como le decía, ustedes 
hacen posicionamientos de máximos, y ustedes posicionamiento de mínimos, es verdad que hemos 
aprobado muchas cosas, menos de lo que a nosotros nos hubiera gustado, y a lo mejor ha llegado el 
punto de hacer evaluación de si lo que tenemos en marcha hasta la fecha, está sirviendo de algo o no. Y 
yo creo que sería el momento de tener una reunión con la Plataforma de afectados por la hipoteca, 
para hacer evaluación, y para ver si las medidas que tenemos en marcha están funcionando o no. Yo de 
hecho me voy a guardar lo que tenía pensado decir, en cuanto lo que tenemos en marcha, yo creo que 
no está funcionando, pero creo que es mejor que se inicie una evaluación de los recursos que 
actualmente tenemos disponibles. Mire, yo creo que hay un tema que si que nos podemos 
comprometer como Ayuntamiento, mientras esperamos a que haya esa norma, ese marco legal con el 
que ampararnos, como Ayuntamiento tenemos mucho que hacer, tenemos margen. Yo creo que desde 
el Ayuntamiento, desde Urbanismo, desde Hacienda, se pueden estudiar toda una serie de medidas, 
para intentar que los bancos pongan a disposición de las familias que lo necesiten, determinadas 
viviendas. Hay muchos Ayuntamientos que lo han hecho, yo no me invento nada, y usted sabe que 
desde el punto de vista urbanístico se puede hacer mucho, pero se podrá hacer mucho si previamente 
conocemos, donde y en que situación están esas viviendas, por eso es fundamental elaborar un mapa 
de viviendas vacías de la ciudad de Palma, por distritos y por tipologías. En cuanto a su propuesta, 
miren, si, su punto 1 y su punto 2, no es incompatible con el resto de la propuesta que presentamos, es 
decir, no es incompatible con elaborar un mapa de viviendas vacías, no es incompatible con tener una 
base de datos unificada, y no es incompatible con establecer líneas de trabajo, encaminadas a 
promover el uso social de la vivienda. Y un tema, si quieren que le votemos a favor del punto 1 y 2, en 
el punto 2 me gustaría que eliminarais la palabra “amb seu a Palma”, es decir, aquellas entidades que 
no tengan sede en Palma, ¿Qué significa? Que no les vamos a exigir nada, es decir, que tengan al menos 
oficina abierta, pero sede, ¿Qué entendemos por sede? Es decir, nada más. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias. Sr. Valls cuando quiera.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Si. Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno pues estoy de acuerdo en poder decir “amb seu a Palma”, era 
porque se refería a aquellas entidades que con sede en Palma, significa que son las que quizás pues 
tengan, cuenten como ayer, bolsa de vivienda adjudicada en este sentido. Mire, nosotros hemos 
presentado una alternativa, con la finalidad de, con la finalidad de recoger un poco el espíritu de las 
mociones presentadas, y yo le he explicado los motivos por los cuales nosotros hemos presentado esta 
alternativa. Por tanto, solicitar al Govern un marco legal, sí. Apelar a la función social de la vivienda, sí. 
Apelar a la responsabilidad social corporativa de los bancos, sí. El concepto de vivienda vacía, es un 
concepto que debe estar en la Ley, por tanto cuando estamos instando al Govern se le está diciendo, 
oiga, defina lo que es vivienda vacía, porque no se si sabe, supongo que sí, que hay multitud, y la 
doctrina no es pacífica, en el sentido de que la vivienda vacía es un concepto o es otro. Es decir, no 
todas las viviendas por estar desocupadas están vacías, y al revés. Quiero decir, que una vivienda que 



los 6 meses de invierno está vacía, eso no hay quien. Por tanto, hasta que no haya una definición legal, 
como está en otro tipo de leyes de vivienda, pues entonces en ese momento podremos determinar y 
tomar medidas concretas, pero primero hace falta que ese concepto se recoja en la Ley. Mire yo en 
cuanto a todas las medidas que se han tomado, lo podemos examinar a futuro, creo que son positivas, 
se han solucionado muchos problemas concretos, yo ya he expresado que si son insuficientes habrá 
que seguir trabajando en ese tema, y yo lo que doy por buena es la presentación con ese texto de las 
alternativas, que no hace falta leer porque es conocido por todos los grupos, incluso por la gente 
asistente aquí, por tanto yo pediría que votasen para poder tener una posición unánime a este 
respecto. Muchas gracias.” 
 
Sr.  Batle (PP): 
 
“Pasamos pues a la votación de la alternativa, punto de la 28” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“A los dos puntos, la alternativa a los dos puntos.” 
 
Sr.  Batle (PP): 
 
“Bueno no pero hay que, son dos proposiciones, ah eran conjuntas tiene razón.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Ah sí, sí, podemos corregir esto de amb seu a Palma, sí ho podem llevar” 
 
Sr.  Batle (PP): 
 
“Entonces la votamos por diferentes puntos o la podemos votar entera. ¿Entera?” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Nosaltres hem fet una sèrie de comentaris en el punt 1. Primer que sigui urgent, perquè el tema és 
aquí i ara. Després llevar les mesures incentivadores, perquè no hi ha major incentiu que haver rescatat 
en els bancs, tots els ciutadans. I després pels casos més flagrants. Vull dir, aquí estam parlant 
d’habitatge buit, que durant més de dos anys està desocupat, això no, ja està, si vol que surti durant 
més de dos anys els pisos desocupats, ja està, vull dir, això és per nosaltres és flagrant, crec que per 
vostè també. Un pis que és propietat del banc i fa més de dos anys que està buit, home, com a mínim 
flagrant.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“¿Se aceptan las propuestas también del? Ho diu el Grup MÉS perquè així estaria dispost a? 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Era per si enteníem lo mateix, no modificar la redacció, no és per modificar la redacció.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Feu un recés i es redacta l’alternativa? Si, vos pareix? Molt bé, perfecte. Intentamos consensuarlo y 
nos vamos. Ens anem en el següent punt.” 

 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 



 
 
 

 
Sr. Batle, un moment, no és que ja havíem arribat, havíem arribat a un acord i la gent de la Plataforma 
se’n podrà anar, si no els sap greu.” 
 
Sra. Secretaria: 
 
“El Ple de l’Ajuntament insta de manera urgent al Govern de les Illes Balears, a incloure dins una nova 
Llei autonòmica d’habitatge, tramitada per la Conselleria d’Agricultura, Medi Ambient i Territori, 
solucions per facilitar l’accés a un habitatge, a famílies en risc d’exclusió social, propiciant que els bancs 
i les grans empreses immobiliàries, posin a disposició els seus habitatges desocupats, introduint 
mesures per evitar que aquests immobles romanguin permanentment desocupats, i proporcioni eines a 
les entitats locals, per poder prendre mesures coercitives, pels casos més flagrants, quan es mantingui 
l’habitatge desocupat, durant més de dos anys. El Ple de l’Ajuntament de Palma, insta a l’Equip de 
Govern, perquè insti a la vegada a les entitats bancàries més representatives, per tal de que habilitin els 
habitatges buits de la seva propietat, perquè els disposin famílies en risc d’exclusió habitacional, a preu 
de lloguer social.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies a tots, queda aprovat per unanimitat. Gràcies a tots, gràcies. Continuem ara si Sr. 
Gilet.” 

 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
1. Elaborar un Mapa d’Habitatges Buits de la Ciutat d’aquells immobles que siguin propietat 
d’entitats financeres i empreses del sector, amb l’objectiu de disposar d’un instrument que 
ens permeti elaborar un pla de dinamització dels habitatges buits en el territori. Aquest Pla es 
desenvoluparà  per tipologies de propietat (entitats financeres, empreses del sector), per 
districtes i ubicacions, a fi de facilitar un banc de recursos d’habitatges susceptibles de 
diverses iniciatives emprenedores i d’interès social. 2.Elaborar una base de dades única per 
unificar i mantenir actualitzada la informació en temes d’habitatge a nivell de prestacions, 
serveis i recursos de cara a la ciutadania. 
Estudiar possibles vies per sancionar aquelles entitats financeres que disposin d’habitatge buit 
des de fa dos anys.  
3.Establir línies de feina encaminades a promoure l’ús social de l’habitatge buit de la ciutat, 
per tal de millorar l’accés a l’habitatge d’aquelles persones i famílies en situació d’emergència 
o vulnerabilitat residencial. 
4.Instar al Govern de les Illes Balears a adoptar una normativa específica per assegurar el 
compliment de la Funció Social de la Vivenda. 
 
Alternativa PP (60/2014) 
1.- El Ple de l’Ajuntament insta al Govern de les Illes Balears a incloure dins una nova Llei 
autonòmica d’Habitatge tramitada per la Conselleria d’Agricultura, Medi Ambient i Territori, 
solucions per facilitar l’accés a un habitatge a famílies en risc d’exclusió social, propiciant que 
els bancs i les grans empreses immobiliàries posin a disposició els seus habitatges desocupats, 
introduint mesures incentivadores per evitar que aquests immobles romanguin 
permanentment desocupats i proporcioni eines a les entitats locals per poder prendre 
mesures coercitives per els casos més flagrants, quan es mantinguin els habitatges 
permanentment desocupats. 



2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern perquè insti a la vegada a les 
entitats bancàries més representatives, amb seu a Palma per tal de que habilitin els habitatges 
buits de la seva propietat perquè els disposin famílies en risc d’exclusió habitacional a preu de 
lloguer social. 
 
Transaccional a l’alternativa 60/2014: 
1.- El Ple de l’Ajuntament insta  de manera urgent al Govern de les Illes Balears a incloure 
dins una nova Llei autonòmica d’Habitatge tramitada per la Conselleria d’Agricultura, Medi 
Ambient i Territori, solucions per facilitar l’accés a un habitatge a famílies en risc d’exclusió 
social, propiciant que els bancs i les grans empreses immobiliàries posin a disposició els seus 
habitatges desocupats, introduint mesures per evitar que aquests immobles romanguin 
permanentment desocupats i proporcioni eines a les entitats locals per poder prendre 
mesures coercitives per els casos més flagrants, quan es mantinguin els habitatges 
desocupats durant més de dos anys. 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern perquè insti a la vegada a les 
entitats bancàries més representatives, per tal de que habilitin els habitatges buits de la 
seva propietat perquè els disposin famílies en risc d’exclusió habitacional a preu de lloguer 
social. 
 
S’APROVA la transaccional a l’alternativa per unanimitat. 
 
37. Proposició del grup municipal MÉS relativa a la sanció dels immobles permanentment 
desocupats propietat d’entitats financeres i altres grans empreses (9/2014). 
 
Es dictaminada desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 
- L’Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a aprovar una llei amb els 
mateixos termes que la del Dret a l'Habitatge de Catalunya (LDHC) amb l'objectiu de garantir 
el dret a l'habitatge de la població i fer front a l'emergència habitacional. Aquesta llei 
permetrà als consistoris municipals de les Illes Balears iniciar procediments sancionadors a 
entitats bancàries i grans empreses per infracció molt greu en cas que es mantingui la 
desocupació de l'habitatge un cop exhaurit el termini atorgat per a corregir la situació. A més, 
es podran imposar fins a 3 multes coercitives que poden arribar als 100.000 euros, tal i com 
determina la llei catalana, prèvia advertència, si transcorregut el termini fixat no s’ha produït  
l'ocupació de l'immoble. 
- L’Ajuntament de Palma elaborarà i aprovarà Programes d'Inspecció a fi de detectar, 
comprovar i registrar els immobles que es troben en situació de permanent desocupació, 
començant pels que són propietat d'entitats financeres i altres grans empreses.  
 
Alternativa PP (60/2014) 
1.- El Ple de l’Ajuntament insta al Govern de les Illes Balears a incloure dins una nova Llei 
autonòmica d’Habitatge tramitada per la Conselleria d’Agricultura, Medi Ambient i Territori, 
solucions per facilitar l’accés a un habitatge a famílies en risc d’exclusió social, propiciant que 
els bancs i les grans empreses immobiliàries posin a disposició els seus habitatges desocupats, 
introduint mesures incentivadores per evitar que aquests immobles romanguin 
permanentment desocupats i proporcioni eines a les entitats locals per poder prendre 
mesures coercitives per els casos més flagrants, quan es mantinguin els habitatges 
permanentment desocupats. 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern perquè insti a la vegada a les 
entitats bancàries més representatives, amb seu a Palma per tal de que habilitin els habitatges 



 
 
 

buits de la seva propietat perquè els disposin famílies en risc d’exclusió habitacional a preu de 
lloguer social. 
 
Transaccional a l’alternativa: 
1.- El Ple de l’Ajuntament insta  de manera urgent al Govern de les Illes Balears a incloure 
dins una nova Llei autonòmica d’Habitatge tramitada per la Conselleria d’Agricultura, Medi 
Ambient i Territori, solucions per facilitar l’accés a un habitatge a famílies en risc d’exclusió 
social, propiciant que els bancs i les grans empreses immobiliàries posin a disposició els seus 
habitatges desocupats, introduint mesures per evitar que aquests immobles romanguin 
permanentment desocupats i proporcioni eines a les entitats locals per poder prendre 
mesures coercitives per els casos més flagrants, quan es mantinguin els habitatges 
desocupats durant més de dos anys. 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern perquè insti a la vegada a les 
entitats bancàries més representatives, per tal de que habilitin els habitatges buits de la 
seva propietat perquè els disposin famílies en risc d’exclusió habitacional a preu de lloguer 
social. 
 
S’APROVA per unanimitat la transaccional a l’alternativa. 
 
29. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a garantir els menjadors escolars als 
col·legis de Palma durant l’estiu 2014 (35/2014) i alternativa PP (47/2014). 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Idò si, reprenem, m’han fet notar que ens hem deixat el 29, passem al punt 29, la proposició del Grup 
PSIB-PSOE, relativa en els menjadors escolars. Sra. Gónzalez, ¿es usted?” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias Sr. Batle. Bueno, esta propuesta, ya debatimos en la Comisión de Serveis a la 
Ciudadanía, hay una alternativa que presenta el Grupo Popular, con la cual estamos de acuerdo, y 
simplemente pues reiterar que, y lamentar pues que en lugar de haber podido llegar a una 
transaccional, con un espíritu de consenso que era también con la intención con la que se presentaba 
esta propuesta, dado que no se estaba cuestionando el trabajo que se había hecho hasta ahora, sino 
era con una actitud propositiva para preveer y para empezar a trabajar de aquí, de cara al verano, para 
que no tuviéramos la misma situación, que desgraciadamente tuvimos que pasar el año pasado. Y 
simplemente bueno, estamos de acuerdo con la contra propuesta, que ha hecho el Partido Popular, 
porque va en la dirección en la que nosotros apuntábamos, y simplemente lamentar que tenga que 
haber una alternativa en lugar de una transaccional. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muy bien, muchas gracias Sra. Gónzalez, muy amable. Sr. Sánsó.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. González, primero agradecerle que se ha sumado a la proposición del 
Partido Popular, esto de que la proposición alternativa fuera a favor diríamos de lo que presentaba el 
Partido Socialista, tiene su miga, porque el Partido Socialista presentó esta proposición en enero de 
2014, y como le dice la alternativa, se llegó a esta solución juntamente con las federaciones de padres y 
madres de alumnos, en septiembre de 2013, y en octubre de 2013. Es decir, los que van retrasados 
unos cuantos meses, son ustedes, no nosotros, son ustedes, que se han sumado a lo que ya se hizo el 



Partido Popular. Y bueno, decirle Señora, ya en tono jocoso, porque veo que va a ser un mantra que 
van a seguir, que hay una manera muy fácil de que nosotros no presentemos alternativas. Yo no me 
creo esto, pero ya que ustedes nos invitan a no hacerlo, pues yo les digo, no presenten proposiciones y 
nosotros no presentaremos alternativas. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muy bien, muchas gracias Sr. Hila por su aplauso, muy amable. Del Grupo MÉS, ¿tiene alguna? ¿No? 
Muy bien. Sí Sra. González.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno Sr. Sansó, yo la verdad, si no fuese porque me parece igualmente 
serio, tanto la situación en la que están las familias, y la necesidad que tienen de que haya escoles 
d’estiu, y que los menjadors escolars funcionen en tiempo y forma, y si no me pareciera también tan 
serio, lo que es la actitud y el talante democrático del que el Alcalde hace gala, y es un poco la, como su 
Leit motiv, el talante, y que no se corresponde con una manera de actuar, que efectivamente, esta 
usted en su derecho a presentar alternativas, nosotros a hacer proposiciones, pero también es verdad 
que las proposiciones y las alternativas tienen un sentido. Cuando una alternativa, añade o quita o va 
cambiando lo que se está proponiendo por parte de la oposición, pues a lo mejor tiene sentido, pero 
cuando se propone lo mismo, lo que no se entiende es que en lugar de llegar a un acuerdo previo, y a 
un consenso en la misma línea del talante democrático, que el Alcalde pregona desde el primer día, 
pues lamentamos, lamentamos que no actúe así. Más allá de eso decirle que ustedes habrán llegado a 
los acuerdos pertinentes con FAPA, pero a día de hoy todavía, y cuando nosotros presentamos la 
propuesta, todavía no había convocada ninguna, ninguna subvención para este año, no estaban todavía 
convocadas, por lo tanto tampoco vamos tan a destiempo, cuando lo único que queremos es ponerlo 
encima de la mesa y trabajar. Que ustedes ya lo tenían pensado y que lo van a hacer, y que lo habían 
acordado, muy bien pero no estaba hecho, y por eso es por lo que lo presentamos, más allá de eso, son 
las formas más que el contenido, y queremos congratularnos, porque en este año parece ser que sí, 
que las becas de, subvenciones para las Amipas irán en tiempo y forma, y esperamos también que los 
comedores escolares, estén también en tiempo y forma, para dar el servicio que nuestros niños 
merecen. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias Sra. González. Senyor.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Sr. Batle.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Ah, és que antes he demanat i vostè havia dit que no.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Estava aquí” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perdoni, idò sense cap.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 



 
 
 

“No, jo és una cosa que he repetit infinites vegades, que és el tema del problema que tenim amb les 
beques de menjador, ajudes, beques, aquestes ajudes que es dona a les famílies, i que la Conselleria 
d’Educació les està donant tard i malament. Sr. Sansó, no fa falta que me digui lo que vostè pensa i lo 
que no, això suposa un greu perjudici per moltes famílies que tenen unes greus dificultats 
econòmiques. Les famílies que tenen unes greus dificultats econòmiques, actualment no poden anar en 
el menjador escolar de les escoles de Palma, i és un drama, i jo crec que com a Ajuntament, aquesta 
qüestió l’hem de solucionar, l’hem de solucionar. Un, les famílies no poden adelantar els dobler, i 
menys exigir-los que hagin de pagar un 70% de dies lectius de menjador, per poder sol·licitar les 
beques. Sr. Sansó, això és la realitat, i s’està traduint en menjadors d’escoles, amb una reducció 
d’usuaris molt important, i menjadors d’escoles que estan a punt de tancar, i famílies que tenen el 
perjudici de que amb moltes dificultats econòmiques, els seus nins i nines no poden anar en el 
menjador escolar. Simplement això.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Toni. Senyor.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bien, volverle a agradecer Sra. González, el que haya dado apoyo a la 
proposición que hemos tenido, la alternativa que hemos presentado el Partido Popular, decirle, como 
le dije para su tranquilidad, ahora ya se lo digo, desde el futuro al pasado, que ayer ya se aprobaron por 
Junta de Gobierno, que hoy han preparado ya toda la documentación para que estas subvenciones 
salgan en el BOIB. Me imagino que, perdón, dentro de tres, cuatro días, esto ya no depende de 
nosotros, depende de la publicación en el BOIB, pues saldrán, e iremos dos meses en adelanto a lo que 
se había acordado con las Federaciones de padres de alumnos. Por otra parte, bueno, pues decirle que 
bien, repetirle lo que le he dicho esta mañana, el Grupo Municipal Popular, tiene los mismos derechos y 
deberes que los otros grupos, ustedes las presentaron en su tiempo, cuando formaron Equipo de 
Gobierno, yo si quiere le enseño varias suyas mismas, y lo mismo que hicieron ustedes ahora lo 
prohíben, o lo intentan prohibir, al Equipo de Gobierno. Miren, es su talante, no es el nuestro. I Senyor 
ja lo darrer que he sentit és que, no me digui lo que pensa, o sigui és que ja és no poder ni xerrar. Però 
bé és igual, ja n’hem xerrat prou d’aquest assumpte, i tots dos sabem les posicions de cadascú. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, moltes gràcies. Llavors Sr. Regidor, l’alternativa s’aprova? Vots a favor...” 

 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a:  
1.- Convocar amb temps suficient les subvencions per a les AMIPAS dels col·legis de Palma per 
a la organització de les escoles d’estiu. 
2.- Garantir l’organització i posada en marxa dels serveis de menjador escolar per a l’estiu 
2014. 
 
Alternativa PP (47/2014): 
Es proposa, dictaminada favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 1. L’Ajuntament de Palma insta a l’èquip de govern a convocat a través de la Regidoria 
d’Educació, Familia, Majors i Immigració les subvencions per a la realització d’activitats 
escolars i extraescolars als Centres Educatius, Associacions de Pares i Mares i Entitats sense 
ànim de lucre, per tal de donar suport a les iniciatives dels centres i de les entitats durant el 
curs 2014/2015 que inclouen les activitats a realitzar l’estiu del 2014 abans del 31 de març 



d’aquest any tal i com varem acordar  amb les Federacions d’Associacions de Pares i Mares 
d’alumnes (Fapa Mallorca, Confaecib i FAIB-Concapa) en les reunions mantingudes el 17 de 
setembre de 2013 i el 15 d’octubre de 2013. 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a continuar garantint des de 
Benestar Social l’accés al servei de menjador de les escoles d’estiu de 2014, com es va fer 
l’estiu de 2013, als infants les famílies dels quals no puguin fer-se càrrec del cost de 
l’esmentat servei. 
 
S’APROVA per unanimitat l’alternativa i, per tant, la proposició 35/2014 no passa a votació. 
 
30. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la constitució de la comissió avaluadora per 
la definició de la candidatura del Patrimoni Històric de Palma com Patrimoni de la 
Humanitat (48/2014) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Té la paraula, proposició del Grup Municipal PP, Sr. Fernando Gilet.” 
 
Sr. Gilet Sancenón (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bé, és una proposta que.” 

 
Sr. Gilet Sancenón (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bé, la ciutat de Palma conta amb un dels centres històrics més grans i més ben 
conservats de tota Espanya, i a més està ubicada a un indret paisatgístic excepcional. Per tant tots amb 
això crec que coincidim, que són nombrosos els elements històric artístics que la fan singular, estam 
parlant d’arquitectura civil, religiosa, arquitectura militar, defensiva. També la trama viària del centre 
històric, per tant creiem que Palma té opcions per un reconeixement internacional, el mateix 
reconeixement que li donem els que habitem en ella. Per això mateix, proposem constituir una 
Comissió, una Comissió formada per representants tècnics, altament qualificats, de les institucions 
públiques i privades, perquè avaluïn les possibilitat d’aconseguir aquest reconeixement, així com per 
perfilar els termes i els continguts d’una candidatura patrimoni de la humanitat. És a dir, l’objectiu 
d’aquesta Comissió és, identificar els principals potencials i els mèrits, que ens podrien fer mereixedors 
d’aquesta distinció internacional. La proposa també una transaccional, per la qual, presentem els 
membres d’aquesta Comissió, aquesta Comissió quedaria composta per com a President el Tinent de 
Batlia de l’Àrea de Turisme i Coordinació Municipal, com a vicepresident, el Tinent de Batlia de l’Àrea 
de Cultura i Esports, i com a suplent tant del President com del vicepresident, la Coordinadora General 
de Cultura. I anomenar en els tècnics, amb la condició de vocals, tècnics que tenen la qualificació 
tècnica adequada per adoptar la decisió adient, a la que és la definició, i també a l’abast de la possible 
candidatura de Palma com a patrimoni de la humanitat. Aquests representants serien, dos 
representants del Govern de les Illes Balears, un representant del Consell de Mallorca, per part de 
l’Ajuntament de Palma, els tècnics de l’Arxiu municipal, tècnics d’Urbanisme, l’arqueòloga municipal i el 
cronista de la ciutat, dos representants de la Universitat de les Illes Balears, un representant de la 
Societat arqueològica lul·liana, un representant d’Arca, un representant del Col·legi d’arquitectes de les 
Illes Balears, un representant del Bisbat de Mallorca, i també més enllà de la seva qualificació, 
representants del teixit social, un representant de la Federació de Veïns i un representant de la FEPAE. 
D’aquesta manera, entenem, que tant el teixit social, com les entitats representatives de la societat 
civil, i també de la mateixa administració, composaran els membres d’aquesta Comissió, que té com a 
objectiu, definir aquell element o aquell conjunt d’elements singulars, potencials d’esser candidats, de 
proposar a Palma com a patrimoni de la humanitat. És una primera passa, una primera passa 
evidentment d’un projecte comprometedor, ambiciós, transformador, també generador d’il·lusió, que a 
demés de  convertir, que a demés pot esser un estímul i un motor per l’activitat cultural i econòmica. A 



 
 
 

la vegada també de donar un potencial impuls a lo que és la reconversió turística de la nostra ciutat. 
Com tot projecte que comença, i més si és un projecte ambiciós com aquest, segurament trobarem 
dificultats i entrebancs, presents, presents i futurs, però considerem que tenim molt en joc, per fer ús 
intencionat d’aquests obstacles. Per això mateix, volem agrair, i també celebrar, que aquesta proposta 
contarà amb la unanimitat de tots els grups municipals. Jo crec que aquest fet és un important fet, 
perquè converteix aquesta primera passa, en una passa forta i potent, una passa forta i potent que ens 
ajudarà i sobretot que ens dona una eina, perquè si volem millorar la prosperitat dels nostres veïns, 
hem de definir la ciutat, la ciutat del futur, des de un realisme, des de un realisme concret, però també 
des de l’ambició. Per tant, que millor que mitjançant la cultura, allò que ens uneix a tots, perquè 
millorem aquesta ciutat que tots volem, i també donem una primera passa que és principi d’un projecte 
sense dubte ambiciós i un projecte molt important pel futur de la nostra ciutat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies. Hi ha qualque intervenció? No.”  

 
Es proposa, dictaminada favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda constituir una comissió formada per representants 
tècnics altament qualificats de les institucions públiques i privades perquè avaluí les 
possibilitats d’aconseguir aquest reconeixement i per a perfilar els termes i els continguts 
d’una candidatura de Patrimoni de la Humanitat; es a dir, identificar-ne els principals 
potencials  i els mèrits. Així mateix, si les conclusions son positives la comissió haurà de definir 
una metodologia de treball i l’enfocament més adequat per a l’èxit de la proposta. 
 
Transaccional: 
 
La Ciutat de Palma compta amb un dels centres històrics més grans i més ben conservats 
d’Espanya a més d’estar ubicada en un indret paisatgístic excepcional. Són nombrosos i 
diversos els elements historicoartístics que la fan singular: arquitectura civil i religiosa, 
arquitectura militar i defensiva, trama urbana del centre històric, etc. Pensam, per tant que 
té opcions per a un reconeixement internacional.  
 
Per tot l’anteriorment exposat el Ple de l’Ajuntament en sessió de dia 30 de gener de 2014 
aprova per unanimitat la següent proposta transaccional: 
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda constituir una comissió formada per 
representants tècnics altament qualificats de les institucions públiques i privades perquè 
avaluí les possibilitats d’aconseguir aquest reconeixement i per a perfilar els termes i els 
continguts d’una candidatura de Patrimoni de la Humanitat; es a dir, identificar-ne els 
principals potencials  i els mèrits. Així mateix, si les conclusions son positives la comissió 
haurà de definir una metodologia de treball i l’enfocament més adequat per a l’èxit de la 
proposta. 
 
2.- President: Tinent de Batlia de l’Àrea de Turisme i Coordinació Municipal 
Vicepresident: Tinent de batlia de l’Àrea de Cultura i Esports. 
Suplent del president i del vicepresident: Coordinadora General de Cultura. 
 
Vocals amb la qualificació tècnica adequada per a adoptar la decisió adient a la definició i 
l’abast de la possible candidatura de Palma com a Patrimoni de la Humanitat. 
 



. Dos representants del Govern de les Illes Balears: 

. Un representant del Consell de Mallorca 
  Ajuntament de Palma: els tècnics de l’Arxiu Municipal, tècnics d’urbanisme, l’arqueòloga 
municipal i el     cronista de la ciutat. 
. Dos representants de la Universitat de les Illes Balears. 
. Un representant de la Societat Arqueològica Lul.liana. 
. Un representant d’ARCA. 
. Un representant del Col·legi Oficial d’Arquitectes de les Illes Balears. 
. Un representant del Bisbat de Mallorca 
. Un representant de la Federació de Veïns FAAVV. 
. Un representant de la FEPAE. 
 
S’APROVA per unanimitat la transaccional, per tant, la proposició 48/2014 no passa a 
votació. 
 
Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans 
 
Abans d’iniciar-se el debat pels regidors, dels assumptes que composen aquesta Comissió, de 
conformitat amb lo establert per la Junta de Portaveus, per ordenar els debats, intervenen en aquest 
moment els representants de les entitats que ho han sol·licitat als punts que integren l’ordre del dia, 
corresponents a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans, que són els següents: 
 
Intervencions Entitats (Punt 31) 
- Unión de Asociaciones de Mallorca CIF G 57472045 (Francisco Fernández Ochoa) 
Punt 31 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Té la paraula Don Francisco Fernández Ochoa, perquè ja passem a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans, punt 31.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unión de Asociaciones de Mallorca: 
 
“Honorable Sr. Batle.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“S’ha deixat damunt la taula. Sí, és que s’ha deixat damunt la taula pel pròxim Ple.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Té raó, aquest punt s’ha deixat damunt la taula pel pròxim Ple, idò si li pareix la intervenció la farem en 
el pròxim Ple. Molt bé, això era el punt 31.” Llavors passem a les intervencions respecte a la Comissió 
de Vigilància de la Contractació, Medi Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial. Punts 34, 35 i 
36. Té la paraula Don Bernat Ferrer.” 

 
31. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a Palma recolza la banca ètica i cooperativa 
FIARE (13/2014). 
 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 



 
 
 

1. El Ple de l’Ajuntament de Palma aprova l’elaboració d’un conveni de col·laboració amb 
l'Associació FIARE Illes Balears. L'objecte d’aquests és que l’Ajuntament participi com a Entitat 
Col·laboradora en el Projecte FIARE. Aquest projecte té com a objectiu gestionar i promoure 
entre la ciutadania la creació d'una cooperativa de crèdit d’àmbit Estatal que funcioni d'acord 
amb els criteris de la Banca ètica i les característiques del projecte FIARE. 
2. L’Ajuntament de Palma aprova aportar la quantitat de 1.500 euros, els quals es destinaran a 
la compra de participacions de capital social a nom de l’Ajuntament en la cooperativa de 
crèdit FIARE.  
 
QUEDA SOBRE LA TAULA. 
 
Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial 
 
Abans d’iniciar-se el debat pels regidors, dels assumptes que composen aquesta Comissió, de 
conformitat amb lo establert per la Junta de Portaveus, per ordenar els debats, intervenen en aquest 
moment els representants de les entitats que ho han sol·licitat als punts que integren l’ordre del dia, 
corresponents a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi Ambient, Infraestructures i 
Coordinació Territorial, que són els següents: 
 
Intervencions Entitats (Punts 34, 35 i 36) 
- La Defensa CIF G 07144355 (Bernat Ferrer Guardia) 
Punts 34 i 35 
- Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina CIF G 57301814 (Pere Felip Buades) 
Punts 35 i 36 
- Unión de Asociaciones de Mallorca CIF G 57472045 (Francisco Fernández Ochoa) 
Punt 36 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Llavors passem a les intervencions respecte a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi 
Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial. Punts 34, 35 i 36. Té la paraula Don Bernat Ferrer.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“Sr. Batle de Palma de Mallorca. Ara que inclòs els majors maneja’m eines informàtiques i quasi tothom 
mòbils que pots jugar al Candi Crash i altres jocs, fas fotos, pots enviar i rebre e-mails i watsapp’s i fins i 
tot pots telefonar, ara és el moment que l’Ajuntament de Palma de Mallorca es posi les piles, 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Hi havia intervencions? Idò perdoni, ara ho recuperem, val, segueixi, acabi per favor. 29 i 30 ok. 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“Torn a començar idò.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Si Senyor, torni a començar.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 



“Ara que inclòs els majors manegen eines informàtiques i quasi tothom mòbils, que pots jugar al Candi 
Crash i altres jocs, fer fotos, pots enviar i rebre e-mails i watsapp’s i fins i tot pots arribar a telefonar, 
ara és el moment que l’Ajuntament de Palma es posi les piles, i prepari tota una sort de programes que 
facilitin la comunicació en majúscules amb els ciutadans. Per ser comunicació s’ha de produir 
bidireccionalment. Enviar i rebre, això que els intel·lectuals li diuen obtenir el feed back. Però això és, 
precisament el que un bon Ajuntament hauria de promoure. Una forma de saber el nivell de satisfacció 
dels ciutadans, de conèixer els punts febles de la ciutat per corregir-ho el més aviat possible. Des de La 
Defensa recolzem tot el que signifiqui facilitar coses als usuaris per rebre i donar informació puntual. 
Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Don Bernat, gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“I punt 35 me toca a mi també, o no?” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Continuï.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“Ara o no, no ho sé.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Continuï, continuï.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de La Defensa: 
 
“El punt 35 és tarifa jove de la EMT, també seré igual de curt. Sr. Batle de Palma de Mallorca. Des de La 
Defensa recolzem qualsevol mesura destinada a facilitar la vida als joves i a les persones majors. I la 
EMT és un instrument útil per aquesta tasca. La veritat és que els autobusos fan el seu horari, vagin 
plens o a mitja ocupació. La veritat és que no sé si casualitat o no, el descens d’ocupació dels autobusos 
de la EMT coincideix amb la crisi i amb l’increment de les tarifes. La veritat és que molts no prenen 
l’autobús per què s’estimen més fer exercici caminant, i gastar-se el que costa en altres coses, que 
consideren més interessants. No som economistes a La Defensa. Per tant no parlem en termes de 
rendibilitat. Per això farem una sèrie de preguntes i demanem disculpes si aquestes són o se poden 
considerar absurdes. Tornar a fer que els joves no paguin, o que ho facin de forma simbòlica, per 
exemple 10 cèntims, és possible sense que representi una opció ruïnosa? I el mateix pels jubilats? I pels 
que estan a l’atur? És factible que es posin d’acord i, per unanimitat, es pugui arribar a un acord 
favorable als joves, i a les persones majors, i també als aturats? Jo crec que es podria esser possible, 
augmentaria el número de persones que van en els autobusos i realment no crec, i repeteixo no som 
economistes, no crec que representés unes despeses massa grosses. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Bernat, molt amable.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 



 
 
 

“Idò ara si ja reprenem les intervencions, i té la paraula Don Pere Felip, Don Pere per parlar dels punts 
35 i 36.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, Senyores i Senyors Regidors, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa 
Catalina, referent a aquest punt, exposa lo següent: en primer lloc, no ens queda més remei que 
felicitar als grups municipals PSIB-PSOE i MÉS per aquesta positiva proposició sol·licitant una tarifa jove, 
a la mustia i grisenca EMT, per a joves entre 16 i 30 anys amb targeta ciutadana, al mateix preu que la 
tarifa actual per a estudiants. Assumir aquesta sol·licitud és, en el nostre criteri, una obligació d’aquesta 
EMT que camina despistada, duent a terme una política antisocial, antiobrera i incoherent. Els nostres 
joves tenen dret a poder utilitzar el bus a un preu súper mínim. I la nostra entitat encara va més enfora. 
I per això farem, malament sigui simbòlicament, una petició més accentuadament social: tarifa gratuïta 
per a tots els nins i joves palmesans entre 5 i 30 anys, estiguin en qualsevol tipus de situació. I un 
suggeriment al PP, prenguin exemple de lo bé que es tracta a la joventut en la Cuba de Fidel i Raül 
Castro. A Cuba, per a la joventut, tot es gratuït, fins i tot estudiar una carrera. La EMT s’ha de 
democratitzar, malament, desgraciadament, en la hora present, estigui en mans d’un partit de dretes. 
L’Equip de Govern del PP de Cort ha de reflexionar, ha de baixar-se del ruc,  ha d’esser més humil i més 
progressista en temps de crisis salvatge, en que la joventut palmesana les passa morades per a tot, 
sobretot econòmicament. I, per suposat, necessita protecció per part de la institució més propera, que 
es el nostre estimat Ajuntament. Al President de la EMT, Sr. Vallejo, amb tots els respectes que ens 
mereix, l’instem a canviar el chip, Sr. Vallejo, l’Associació de Veïns Es Raval de Santa Catalina li dona la 
mà, repeteixo, li dona la mà, per a col·laborar amb la EMT i amb el PSIB-PSOE i MÉS per cercar, entre 
tots, una alternativa justa i consensuada, que sigui beneficiosa per a la joventut palmesana, la qual, i 
perdonin l’expressió, està ... pels quatre costats. La EMT necessita un canvi radical. El que compta és 
que els serveis de la EMT estiguin ben gestionats, i compleixin els objectius que és facilitar la mobilitat 
dels ciutadans, oferint un mitjà de transport raonablement eficient i econòmic per facilitar que els 
treballadors, que són els que més el fan servir, puguin desplaçar-se amb seguretat i rapidesa. En 
aquests moments, el mal servei dels busos de l’EMT, especialment les llargues esperes i la manca de 
línees, pràcticament obliga a fer un sobre esforç als ciutadans, que han de destinar al transport molt 
més temps del necessari, o bé incentivar l’ús del vehicle privat per als que s’ho poden permetre. Per 
acabar, Ciutat encara es pot permetre un millor servei de transport públic. Es necessita per facilitar la 
cohesió social i, també, per assegurar-se que pot convertir-se en una ciutat sostenible, i repetim, 
donem la mà al Sr. Vallejo, per col·laborar amb ell en tot lo que sigui necessari. Res més i moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Pere Felip.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Passarem, amb el permís del Sr. Batle, que sempre és tan amable i atent, i coherent, i pro participació 
ciutadana, té altres fallos però no els direm. Bé, ara fora bromes i començarem. Honorable Sr. Batle, 
Senyores i Senyors Regidors, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, referent a aquest punt, 
exposa lo següent: augmenten les protestes a Son Dameto d’Alt en defensa del parc de convivència 
canina. Prova evident d’això és que més d’un centenar de persones es concentraren, des de les quatre 
de l’horabaixa del passat dia 18, en aquesta barriada per reclamar, amb molt de coratge, que no es 
tanqui el mencionat parc, que permet als cans, no potencialment perillosos, anar amollats, de les 8 a les 
10 hores i de les 18 a les 20 hores, horari d’hivern. La nostra entitat lamenta que l’Ajuntament de Palma 
es plantegi ara suprimir l’horari de convivència, arrel de les queixes poc fiables, segons pareix, de 
qualque veïnat, i recordem que els parcs de convivència són habituals a moltes ciutats europees. Pel 
moment, els amos del cans han recollit unes set-centes firmes en defensa del parc de convivència, i en 
contra de la perversa i somerina habilitació d’un recinte tancat, on els cans puguin estar amollats. I lo 
més lamentable i criticable és que la Regidora de Salut, Sra. Rosa Llobera, per a intentar justificar 



aquest injustificable disparat anti caní del tancament, hagi tingut la falta d’ètica de escudar-se en la 
bajaneria inassumible de que els tècnics i la Policia Local ho aconsellen. Si, realment, els tècnics i la 
Policia Local aconsellen aquest tancament, la nostra entitat, amb tots els respectes i de forma 
desenfadada, els desqualifica per incompetents i per atemptar contra la llibertat canina. Per lo tant, li 
posem un suspès com una catedral a la Regidoria de Salut i als tècnics i policies locals que li han 
aconsellat. Per favor, un poc més de sensibilitat i amor als cans. No hi ha que oblidar mai que els cans 
són essers vius, que també necessiten jugar i córrer en llibertat. A demés, tenen drets que s’han de 
protegir i respectar. No el vulguin tenir empresonats, caramba! Perquè s’enterin bé, Senyores i Senyors 
Regidors del PP, l’Ajuntament d’Alcúdia compta, des del passat mes d’octubre, amb una nova 
ordenança municipal sobre el benestar i la tinença d’animals de companya que, segons resa el propi 
document, neix amb la idea d’arribar fins el màxim nivell de benestar dels animals. I l’Ajuntament de 
Lloseta, per la seva part, ha rebut aquest any, el premi Amics dels Animals que concedeix la Societat 
Protectora d’Animals i Plantes de Mallorca, per la seva difusió d’animals abandonats o perduts, el seu 
recolzament a diverses associacions, per permetre a voluntaris cuidar dels animals en les seves 
instal·lacions, i per ajudar a la creació i acurat de colònies felines en el poble. L’Equip de Govern del PP 
de Cort hauria de donar exemple dels dos ajuntaments d’Alcúdia i Lloseta, i sobretot, solucionar 
favorablement l’assumpte en defensa del parc de convivència canina de Son Dameto d’Alt. Encara 
queden, en aquest món, assignatures per aprovar, especialment en lo que es refereix als cans, amb els 
que són éssers humans i que comparteixen el planeta amb nosaltres. Res més i moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Dígame. Muy bien, pues tenemos la proposición 34, falta Paco Fernández Ochoa, el 36, pero le quiero 
decir que el 36 ha sido transaccionado por unanimidad. Ya, ya, porque el Sr. Pere Felip ha hecho el 36 y 
el 35, ha añadido el 36, si tiene usted interés en hacerlo, pero le digo que hay una transacción y hay por 
unanimidad, por unanimidad. ¿Vale? De acuerdo, pues entonces gracias.” 

 
34. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a la creació d’una aplicació per a 
dispositius mòbils de gestió d’incidències en l’equipament urbà i la via pública (24/2014). 
 
Es proposa dictaminada favorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi 
Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda instar a l’equip de govern a posar en marxa un 
servei de gestió d’incidències en l’equipament urbà i la via pública a través d’una aplicació 
per a dispositius mòbils  que permeti als ciutadans comunicar i rebre informació sobre la 
incidència detectada. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
35. Proposició conjunta dels grups municipals PSIB-PSOE i  MÉS relativa a tarifa jove a l’EMT 
(25/2014). 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“En el 35. También, ¿hay debate en el 35? Sí, pues tiene la palabra, es conjunta del PSIB-PSOE y MÉS” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si, el que passa és que havíem entès a Comissió que podia quedar damunt la taula, perquè s’estudiés.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 



 
 
 

“Queda damunt la taula? Sr. Vallejo.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Yo lo tengo estudiado. Si quieren debatimos o si quieren prepararlo para el próximo Pleno, me da 
igual. Vamos a rechazar la propuesta.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Yo creo que si el Sr. Verger no lo ha preparado porque, yo creo que sería mejor dejarlo sobre la mesa 
para el próximo Pleno. ¿Les parece a ustedes? ¿Sr. Regidor, tiene usted algún inconveniente?” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“No, no, ninguno.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Pues queda sobre la mesa el 35.” 

 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Medi Ambient, Infraestructures i Recursos Humans: 
 
1.- El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a establir una tarifa jove a l’EMT per a 
joves entre 16 i 30 anys amb targeta ciutadana, al mateix preu que la tarifa actual per a 
estudiants. 
 
QUEDA SOBRE LA TAULA. 
 
36. Proposició conjunta del grup municipal PSIB-PSOE i MÉS relativa al parc de convivència 
de Son Dameto d’Alt (27/2014). 
 
Es dictaminada desfavorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi 
Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial:  
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a mantenir el parc de convivència 
canina de Son Dameto d’Alt, tal i com se va posar en marxa abans d’acabar l’anterior 
legislatura. 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a complir l’acord de plenari de 26 
d’abril de 2012 i posar en marxa un grup de treball on hi hagi representació de totes les parts 
interessades, per fer un seguiment de la marxa dels espais de convivència canina. 
 
Transaccional: 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a compatibilitzar l’horari de 
convivència canina amb la zona d’oci caní del Parc de Son Dameto d’Alt. 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a continuar convocant el grup 
de treball de les zones d’Oci Caní.  
 
S’APROVA per unanimitat la transaccional. 
 



38. Proposició del grup municipal MÉS relativa a l’incompliment del Pla de Vigilància 
Ambiental de les obres d’urbanització iniciades a Ses Fontanelles  (17/2014). 
 
Intervencions entitats 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Nos vamos ya a, si no me equivoco las intervenciones de las entidades han terminado ¿Verdad? ¿No 
me he dejado a nadie sin intervenir? Por lo tanto podemos retomar.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“A quin bloc? A quin bloc?” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“A tots.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“No, no, no, no. Falta en el quart bloc, hi havia demanada una intervenció per Les Fontanelles.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Quin punt? 38, ah és ver, té raó. Falta el GOB, exacte. Hi és el GOB. Ah molt bé. Idò. Avisar a Jesús que 
venga pues. Benvingut, esperi un momentet, farem venir al Regidor responsable, deu estar per aquí 
devora. Bueno, esperi un momentet idò. El 31? Es que el 31 me han dicho que se quedaba sobre la 
mesa, quedaba sobre la mesa. Sap que? Esperi un momentet, mentrestant arriba el Regidor, 
mentrestant nosaltres farem un altre punt, són 5 minuts o 10 minuts. Li pareix? Gràcies. Secretaría, me 
ayuda usted, cual es el punto que, ah está aquí. Del principio no se si nos habíamos dejado alguno.” 
 
Sra. Secretaria: 
 
“No, nos falta alguno que no tenía solicitud de intervención.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“¿El 27 es ahora el primero?” 
 
Sra. Secretaria: 
 
“Nos queda.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Ah ya está aquí. Idò perfecte, representant del GOB, ha arribat el Regidor, per favor, quan vostè 
vulgui.” 
 
Sr. Canals Bestard, representant del GOB: 
 
“Bon dia, bé, en aquestes hores bones tardes. Avui ens toca parlar en nom de totes les persones i 
entitats que són part de la Plataforma Salvem Les Fontanelles, una Plataforma que sense defallir, ha 
lluitat per salvar la darrera zona humida de Palma, avui condemnada per un projecte de Centre 
comercial, que aquest Ajuntament ha permès. La Plataforma ha treballat durant anys, per 



 
 
 

desemmascarar els interessos especulatius d’aquest projecte, i els valors naturals i ecològics que 
enterrarà per sempre més. També per donar a conèixer el patrimoni que representa, i que es perdrà 
amb aquesta darrera zona humida de Palma. aquests dies hem de lamentar, només haver pogut aturar 
simbòlicament les obres d’urbanització, i veure amb els nostres propis ulls, com les màquines arrasen 
amb la vegetació del indret, incansablement, destrossant aquest espai únic de Palma, la conservació del 
qual, hagués pogut esser símbol de la recuperació de la Platja de Palma. Però durant tots aquests anys, 
ja hem parlat prou d’aquests valors, que feien digne de conservar aquest espai, d’una acció política a la 
alçada d’aquests valors naturals, que cridaven per conservar. Ara els hem de parlar de dignitat i 
negligència, de la dignitat que es mereix aquest espai i que ha quedat sotmès sobre les pales que 
arrabassen els tamarells i tiren sense cap tipus de control, així com també tiren els residus a la zona 
inundada. I sí, de negligència, de negligència política de permetreu, de permetre el desenvolupament 
d’unes obres que els ciutadans, hem hagut de denunciar a Fiscalia, perquè hi actuen sense respecte, 
amb prepotència, i sense cap tipus de contemplació. I de la dignitat, altre cop de la dignitat Senyors, 
però aquest cop de la vostra dignitat, de la que hauríeu de tenir per aturar immediatament les obres, i 
exigir responsabilitats, perquè la societat ja n’està farta de veure com s’arrasa amb el territori, amb 
projectes que res tenen a veure amb l’interès general, no responen a cap estratègia econòmica ni 
turística, i no hi ha res que avali aquesta magnitud, no hi ha una coherència, ni tampoc una base sòlida 
argumental, al contrari, només sentim excuses polítiques, mentre veiem la complicitat que avala als 
destructors i especuladors, per tirar endavant projectes que només els beneficien a ells. Ahir, el seu 
Ayatolà, deia que el petroli d’aquesta illa era el turisme, nosaltres li varem respondre que el petroli 
d’aquesta illa, és el nostre patrimoni natural i cultural. I és per això que avui també estam aquí, perquè 
Les Fontanelles, també forma part d’aquest patrimoni natural, que és aquest petroli que volem 
conservar i defensar. Senyors, la gent està indignada, i sabeu que aquest dissabte hi serem, serem per 
demostrar-ho, perquè malgrat les obres hagin començat, tenim la força de la societat al darrera, que 
encara ara i més que mai, cridarà ho aturarem, salvarem Les Fontanelles, malgrat vostès i malgrat els 
poderosos interessos que hi amaguen. Ara més que mai, salvarem Les Fontanelles, moltes gràcies.” 
 
Intervencions Regidors  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies, molt amable. Té la paraula Don Toni.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. Gràcies Sr. Batle. Bé, és així, malgrat l’oposició d’entitats ecologistes, de comerciants, de grups 
polítics, de veïnats, l’Ajuntament de Palma va autoritzar el passat novembre, l’inici de les obres 
d’urbanització de Les Fontanelles. Una greu agressió contra el patrimoni natural de Palma, del petit 
comerç i inclús també un incompliment del màster pla de rehabilitació integral de la Platja de Palma, 
que el Sr. Gijón hauria de vetllar per ell, i que en aquest cas està incomplint flagrantment. Aquell 
màster pla que preveia Les Fontanelles, com a espai natural, que pogués oferir un producte diferent en 
els turistes de la zona. Un producte natural, no un altre centre comercial, només saturació. Hem 
conegut aquests dies també, una denúncia d’incompliment en aquestes obres, del Pla de vigilància 
ambiental. Segons aquesta denúncia, s’està incomplint flagrantment el Pla de residus, s’estan produint 
moviments de terres, a les zones reblides, sense tenir en compte que ja allà hi podria haver residus 
perillosos, que haurien d’esser tractats per gestors autoritzats, i que haurien d’esser trets de les obres. I 
a demés aquests residus perillosos, s’estan abocant a la zona inundada, amb possible afectació greu per 
l’aigua moll protegit. Me sap greu que no escoltin, perquè, que no escolti el Regidor, que no escolti el 
Batle, perquè aquest tema dels residus perillosos, és molt serio. Vull fer un advertiment clar en aquest 
sentit, en els enderrocs de les obres de l’aeroport, allà es varen vertir en el seu moment a Les 
Fontanelles, enderrocs de les obres de l’aeroport, i altres obres, varen servir per reblir aquesta zona 
humida, i contenien plom. Hi havia tuberies, hi havia diferents residus perillosos, això és sobradament 
conegut. A les obres de Les Fontanelles, s’estan removent tots aquests enderrocs, amb un cert 
descontrol, com atestiguen les fotografies de la denúncia. És un tema serio, perquè Manacor, en el 
solar de Majorica, unes obres es varen haver d’aturar, per descontaminar primer uns terrenys, abans 



d’edificar, per descontaminar uns terrenys, perquè s’havien contaminat també, amb metall pesats, com 
en el cas de Les Fontanelles, és un tema seriós. L’abocament de metalls pesats, plom, ferro, nitrats, a 
les aigües de Les Fontanelles, podria esser letal per l’ecosistema, també podria esser letal per la mar, 
perquè els record que hi ha també una comunicació entre Les Fontanelles i la mar, generant un 
problema medi ambiental i per la salut pública, molt greu. No estic fent alarmisme gratuït, aquesta 
qüestió pot esser molt seriosa, i s’ha de fet les averiguacions necessàries al respecte. És imprescindible, 
davant aquestes denúncies que s’han produït, que l’Ajuntament les analitzi exhaustivament, paralitzi 
aquestes obres si s’han de paralitzar, analitzi si realment aquests metalls pesats estan ja dins les aigües 
de Les Fontanelles, si estan anant cap a la mar, que això s’analitzi exhaustivament, i que es prenguin les 
mesures necessàries. Aquestes obres estan removent tot aquest material que contenen residus 
perillosos, i això requereix, és un tema molt seriós, i requereix, i requereix una exhaustivitat màxima en 
la comprovació de tot això. Jo vull fer aquest advertiment, que consti en acta, perquè no és un tema 
menor, jo espero que avui no intentin despatxar aquest tema, llevar-li importància. Per favor, s’ho 
prenguin en serio, paralitzin aquestes obres, les suspenguin el temps necessari per comprovar això, i 
bàsicament el tema de nivells de metalls pesats dins les aigües, i que no s’estigui produint un increment 
d’aquest tipus de situacions. Per favor, comprovin aquest incompliment del Pla de vigilància ambiental, 
comprovin de manera exhaustiva que s’està complint el Pla de gestió de residus a les obres, i no seguir 
endavant d’una manera desbocada, i descontrolada, amb unes obres que poden tenir conseqüències 
gravíssimes. I evidentment hi ha el temps per altres bandes, on s’ha incorregut en responsabilitats molt 
greus, per no aturar un tipus de qüestió així. Per tant, fet l’advertiment del que podria estar passant, 
per favor jo els demano que actuïn en conseqüència. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Don Toni, molt amable. Sr. Valls, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Si. Moltes gràcies. Molt breument, Sr. Verger, d’aquest tema de Les Fontanelles li dic, vostè s’ha de 
posar en el dia, no hi està. S’ha de posar al dia. Vostè afirma que no hi ha Pla de gestió de residus, hi ha 
la sol·licitud. Per favor.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“No s’està complint.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Un momentet, un momentet no se posi nerviós, un momentet. Pla de gestió de residus, sol·licitat i 
concedit, el Pla de vigilància ambiental, aprovat per la Comissió balear de medi ambient. El GOB fa una 
sèrie de denúncies, a la Comissió informativa de Ple, varem quedar d’acord que demanaríem un 
informe en el Servei tècnic de l’Ajuntament, i perdoni que no li hagi aportat una còpia, tinc l’original, i 
tinc a la seva disposició, l’informe exhaustiu que han fet els serveis tècnics de l’Ajuntament, que fan una 
visita setmanal, i que vostès saben a demés que el promotor, amb l’assessor ambiental, estan passat un 
informe cada mes a la Comissió balear de medi ambient, i controlen precisament el compliment 
d’aquest control ambiental, i de compliment també del Pla de gestió de residus. Els antecedents ja es 
coneixen, el Govern va possibilitar que es desenvolupés aquesta urbanització, i la Junta de Govern, 
després de dos anys de tramitació, dia 30 de maig, bé, ja va possibilitar en el seu dia el 
desenvolupament d’aquesta urbanització. La Comissió balear de medi ambient, també va donar, amb el 
Pla de vigilància ambiental pues la solució en això, i per darrera vegada, 12 del 11 del 13, es va 
autoritzar per aquesta Comissió el començament de les obres. Estado de ejecución de las obras, la 
ejecución de las obras se inició en el presente año, comenzando por el desbroce y limpieza de la 
superficie afectada por el vial, de conformidad con el proyecto aprobado. El ámbito del sub7901 Les 
Fontanelles, se ubica en unos terrenos que utilizaron durante muchos años como vertedero de 
escombros, por lo que una vez desbrozado el terreno, están saliendo a la luz vertidos de escombros y 



 
 
 

residuos, que durante años quedaron ocultos por la maleza y las plantaciones. De conformidad a las 
condiciones del informe favorable del Servicio de residuos y suelos contaminados de la Conselleria de 
Medi Ambient de fecha 15 del 7 del 13, y en cumplimiento del Plan de gestión de residuos, se está 
procediendo a realizar la gestión, clasificación y retirada selectiva, con la finalidad de evitar la mezcla 
con otros residuos, y asegurar su retirada, por un gestor autorizado de residuos peligrosos. Por otra 
parte, tal y como contempla ese Plan, los residuos inertes se utilizaran en la ejecución de la propia obra, 
lo que supone un ahorro de recursos naturales, siendo la reutilización la opción prioritaria en la 
jerarquía de principios de la Unión Europea, para la gestión de residuos Directiva marco de 2008, 
adaptada mediante respuesta 22 del 11, 28 de julio, de residuos y suelos contaminados. Una vez 
clasificados los diferentes residuos, se habilitara una zona específica con contenedores, para realizar la 
gestión oportuna. Por otra parte, ya se ha realizado el traslado de los tamarells, de conformidad a las 
condiciones establecidas, a la autorización administrativa del Servicio de protección de especies, de la 
Conselleria de Medio Ambiente. Se está procediendo también a la realización del movimiento de 
tierras, para la ejecución del vial previsto en el proyecto de la urbanización. Ponemos en conocimiento 
que por parte de los Servicios municipales, se está realizando una visita semanal de obras, para el 
seguimiento de la ejecución de la obra, y a esta visita asiste generalmente la Dirección facultativa, 
Director de Vigilancia ambiental, auditoria ambiental, el Coordinador de seguridad y salud de la 
empresa contratista, y por parte del Ayuntamiento, la Jefa del Servicio de control de urbanizaciones, el 
Ingeniero municipal del mismo servicio, y una bióloga municipal del Área de medio ambiente, sanidad y 
consumo del Ayuntamiento. Reuniones a las cuales han asistido, en momentos específicos, técnicos 
también de la Conselleria de Medio Ambiente, que han intervenido en la tramitación del expediente. 
Por tanto, respecto a las observaciones indicadas por parte del GOB y la denuncia que realiza, 
queremos contestar, A. Respecto a afirmación de que las obras no disponen de Plan de residuos, ya lo 
hemos dicho, se dispone. B. Respecto a la afirmación de que algunos residuos son quemados en 
algunos casos, y en el peor de los casos que parte de este material, se está tirando en los laterales de la 
zona inundada. Como hemos dicho anteriormente, los residuos de ámbito, eran ya existentes, y se 
pone de manifiesto como consecuencia del desbroce y limpieza de la zona, y en ningún caso son como 
consecuencia de las obras realizadas hasta la fecha. Y respecto al vertido de residuos en los laterales de 
la zona húmeda, cabe indicar que el proyecto de urbanización aprobado, recoge las obras consistentes 
en excavaciones y rellenos para la apertura de vial. La afectación de la zona inundada, no vas más allá 
del arrastre de materiales sueltos por el talud de desnivel. Por tanto, y ahora ya solo queda en 
referencia a un tamarell, que es la fotografía, y estaba específicamente excluido, perquè hi ha una sèrie 
de tamarells exclosos, a la referència de la foto, el número 32 era exactament aquest tamarell, i s’ha 
exclòs per part de la Comissió balear de medi ambient, de la seva translació. A partir d’aquí, jo els vull 
dir que no hi ha lloc a aturar les obres, donat que l’informe és favorable.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Valls. Sra. Garvi, cuando usted quiera.” 
 
Sra. Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, nosotros desde nuestro grupo, solicitamos este informe, me gustaría haber 
dispuesto de él, la verdad es que es muy difícil plantear un debate si ya tiene usted esta información, si 
nos lo hubiera facilitado a lo largo del día, posiblemente incluso no se hubiera tenido que debatir. Me 
gustaría ver quien lo firma y en los términos que lo ha leído, a mi me parece que como mínimo, 
tenemos muchas más garantías que el jueves pasado. Eso era lo que yo le manifesté en la Comisión, y si 
nos lo hacen llegar, pues se lo agradeceríamos. Y antes pues hubiera sido mucho mejor.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias Sra. Garvi, muy amable. Don Toni, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 



“Si. Jo simplement aclarir-li al Sr. Valls que no dubto que hi ha un Pla de vigilància ambiental, no he 
dubtat mai que existeix un Pla de vigilància ambiental, fa mesos que visito l’expedient i l’he vist, no ho 
he dubtat mai, no importa que vostè me mostri i me digui, aquí hi és i vostè diu que no. No, no, jo no 
dic que no hi hagi Pla de vigilància mediambiental. No he dit tampoc que no hi hagi mai Pla de vigilància 
de residus, Pla de gestió de residus, lo que hem dit és que el constructor pareixia no complir-lo, pareixia 
no disposar de ell el constructor, no que no existís. Això no, però bé, aquest no és, aquest no és el 
debat. Vostè diu en aquest informe que s’han trobat efectivament residus perillosos, a mi m’agradaria 
que contestés, a part evidentment de fer-nos arribar l’informe, que també li haguéssim agraït, que 
abans d’aquest debat, haver-lo pogut tenir. Però bé, això és la seva manera també de fer, esperem que 
la canviï qualque dia, però ja que ho ha fet així, simplement, a veure amem si me pot contestar, ja que 
té l’informe, i nosaltres no, malgrat haguem presentat la proposició i ens interessi el tema. Quants de 
residus perillosos s’han trobat durant la recepció d’aquestes obres? De quin tipus, en quines quanties. I 
també, i també, convindria sortir d’aquí havent contestat una pregunta, o com a mínim que vostè 
sàpiga que aquesta pregunta s’ha de contestar, i és molt greu no esser capaç de contestar-la, que és: 
s’han comprovat els metalls pesats que pugui haver a les aigües de Ses Fontanelles ara mateix? Inclús li 
diria més, hi ha metalls pesats, perquè està intercomunicat, hi ha metalls pesats, plom, altre tipus de 
substàncies, que puguin estar també a la mar, davant la zona de Ses Fontanelles? Abans de seguir amb 
aquestes obres, aquests dubtes, aquestes incògnites, s’haurien de poder resoldre, amem quin nivell de 
residus perillosos estam trobant, en quin estat i en quin grau de filtració estan aquests recursos 
perillosos, a les aigües o a dins la mar. Perquè unes obres així evidentment això ho remouen, i 
signifiquen un perill potencial d’abocament d’aquests residus a l’aigua, a l’aigua moll, i també a la mar, 
perquè estan comunicades les dues coses. Per tant, hauríem de poder, apart de lo que ha aclarit avui 
vostè, que evidentment ha aclarit unes quantes coses, però aquestes dues coses també s’haurien de 
poder aclarir, abans de continuar amb les obres. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Toni, molt amable. Sr. Valls, quan vostè vulgui. 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Si. Gràcies Sr. Batle. Miri, jo no tinc una, jo crec que he donat bona prova i bona mostra sempre, de 
posar a la seva disposició tota la informació que jo he pogut rescabalar, però és que aquesta denúncia, 
si m’escolten jo li contesto a lo que vostès diuen. No? Aquesta denúncia es va remetre per part 
d’aquest, del GOB, a l’Àrea de Medi Ambient, fins fa 48 hores nosaltres no hem pogut contar amb ell. A 
l’informe l’he rebut durant el dia d’ahir. I el tinc a la seva disposició per suposat, jo no és una manera 
meva de procedir, jo no tinc cap ànim d’amagar la informació, sobretot quan és una informació tècnica, 
que avala la postura de l’Equip de Govern. Miri, aquí es tracta de que vostès demanen la paralització de 
les obres. Després de fer aquest informe, d’haver visitat jo personalment l’àmbit de Ses Fontanelles, 
amb els Serveis tècnics d’Urbanisme, de control d’urbanitzacions, i traslladar-me a jo de que no hi ha un 
motiu objectiu, per poder decretar la suspensió de les obres, lo que hem de fer és contestar totes 
aquestes preguntes, que ara són noves, de qualque manera, que vostè afegeix, les contestarem, vull dir 
crec que tots han d’estar segurs de que estam complint la legalitat vigent, i els Plans aprovats, només 
faltaria. Per tant, sàpiga vostè, com li vaig dir a la Comissió, que en el moment que nosaltres trobem 
que hi ha una anomalia, actuarem en conseqüència, per fer complir la legalitat. D’acord?” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, moltes gràcies, idò passem a la votació...” 

 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 
El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a la Regidoria d’Urbanisme i al batle de la ciutat a 
suspendre cautelarment les obres d’urbanització de Ses Fontanelles durant tot el temps 



 
 
 

necessari per poder comprovar amb exhaustivitat la realitat de les denúncies sobre 
l’incompliment per part del promotor del Pla de Vigilància Ambiental de les obres aprovat per 
la Conselleria de Medi Ambient.  
 
ES REBUTJA per 16 vots en contra (PP),  9 abstencions (PSIB-PSOE) i 3 a favor (MÉS). 
 
27. Proposició conjunta dels grups municipals PSIB-PSOE i MÉS relativa al Pla director de 
Festes de Palma (29/2014). 
 
Es proposa, dictaminada favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
  
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que doni compliment del 
acords adoptats a la Comissió de Festes Populars del 30 d’abril del 2013. 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a presentar un Pla Director de 
Festes Populars participat per la Comissió de Festes Populars, Consell Municipal de Cultura i 
el Consell Social de la Ciutat en un termini  màxim de 90 dies.  
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
32. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a l’empresa municipal EMAYA 
(22/2014). 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Idò passem en el punt 32. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE, relativa a l’empresa municipal 
Emaya. Andreu.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Miri, des de que es va iniciar el procés de la tecnificació, a l’anterior legislatura, és un procés que 
evidentment que és complicat, i que suposa una adaptació per part de tothom, per part de l’empresa, 
per part dels treballadors, i evidentment per part dels ciutadans, que al cap i a la fi, n’han d’arribar a 
veure els beneficis que dur, el resultat d’aquesta tecnificació. El problema amb la tecnificació és que 
perquè sigui un èxit, i això ho hem comentat aquí moltes vegades, s’ha de, ha de tenir la implicació de 
tota l’empresa, no només de la Direcció. No només hi ha d’haver la voluntat de lideratge en el procés 
de tecnificació, també hi ha d’haver la implicació dels treballadors, perquè sinó és quan els temes no 
surten. Que ha passat amb aquest procés? Que des de que va començar aquesta legislatura, sobretot 
últimament, quan han anat canviant els contenidors, envers d’informar en els treballadors, de com 
quedaria, això ja ho hem discutit altres vegades, no importa insistir més, però també les entitats 
veïnals, de que suposava aquest canvi de contenidors, el Partit Socialista ho va proposar en aquest 
plenari, vostès varen votar en contra, legítimament, no anem a discutir ara que havien de votar a favor, 
jo crec que va esser un error, però el resultat està en que, s’han canviat de lloc els contenidors de fems. 
Això ha suposat que com que s’han reduït el número de contenidors, ara està més a lluny el contenidor 
allà on has de dipositar el fems, per molts de veïnats, per molts no, però per molts si. També, 
inexplicablement, el lloc on s’ubiquen aquests contenidors, no s’entén massa, perquè n’hi ha molts que 
estan damunt aceres, molts damunt, damunt aceres Sr. Garau, n’hi ha molts. Damunt pas de peatons 
n’hi ha qualcun, tenim un àlbum fotogràfic, si el vol està a la seva disposició. Aquí en tinc, en tinc una 
barbaritat. Qualcun que està damunt l’acera i entre la calçada, és a dir, estan mal situats molts, no tots 
evidentment, però molts més dels que tocaria. Que suposa amb això? Això suposa que envers d’aquest 
benefici que havien de tenir els ciutadans, en el procés de tecnificació, passa que molts d’ells es veuen 
perjudicats. Fins i tot perquè han d’anar a dipositar el fems més lluny, i ningú els ha informat d’aquesta 
circumstància. Un altre cosa que ningú ha informat, i jo suposo que fins i tot a la pròpia empresa no 



eren conscients, és el fet de que si està a més de 100 metres del teu portal, del portal de ca teva, tu 
tens dret a no pagar la recollida selectiva, això ho diu l’Ordenança, i mentre no es modifiqui aquesta 
Ordenança, això és Llei, això és norma. Per tant, Emaya no hauria de cobrar el rebut per recollida de 
residus, a la gent que té el contenidor a més de 100 metres. No ho fa en això, no ho fa, sinó que cada 
mes li està passant la factura. Per això nosaltres instem al manco a que informi d’aquest dret que té els 
ciutadans. Evidentment, s’ha de tornar a rere, hi ha d’haver un contenidor a 100 metres, i ja li avanç, a 
la futura Ordenança que s’està, que s’està elaborant, ja no hi ha aquest límit dels 100 metres. Per no 
haver-hi, no hi ha ni límit. De manera que, duent a l’absurd, no dic que sigui la voluntat, és possible que 
l’Equip de Govern, qui sigui, no aquest, a lo millor el futur, podria esser que tingués la temptació de dir 
bé, anem posar 7 o 8 punts de recollida a macros i clar. A que això seria absurd? Pues a lo millor hem de 
limitar els metres, i jo crec que el límit dels 100 metres era correcte, perquè hem de pensar que a la 
ciutadania hi ha persones majors, que per caminar, per traslladar la bossa, és a dir, no poden esser molt 
més de 100 metres, si fos menys encara millor, però també menys també duria altres complicacions. En 
tot cas, nosaltres lamentem que abans del canvi de contenidors, tal com havia proposat el Partit 
Socialista, no s’informés al manco a les entitats veïnals, o es fes un anunci en els diaris o allà on fos. 
Però al manco informar, o al manco informar en el diari de l’anunci que a la web podrien consultar les 
noves ubicacions, s’hagués pogut fer i no es va fer, es va votar en contra. Instem a no reduir els punts 
de recollida, i a consensuar allà on s’han de posar, no pot esser que estiguin damunt aceres, com n’hi 
ha. N’hi ha més d’un i més de deu. I sobretot instem a informar, que si el punt d’abocament del 
contenidor, està a més de 100 metres, la ciutadania, el ciutadà en concret, té dret a no pagar el rebut 
de recollida. Gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Alcover. Sr. Garau.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Son 30 segundos. Nosaltres votarem en contra, ja li adelant la postura, perquè simplement neguem la 
major, és a dir, no és vera que no s’hagi informat a la ciutadania. Per ventura vostè no es va informar, 
però aquí tinc les cartes que se li han enviat en els usuaris, amb un plano de la nova ubicació dels 
contenidors, i és evident que com qualsevol cosa en comunicació, sempre es pot millorar, i de fet estam 
millorant cada dia. Varem començar que eren els controladors medi ambientals els que anaven 
informant, casa per casa. I varem reforçar això, enviant les cartes amb els plànols de la nova ubicació. 
De totes maneres, llavors a demés hem iniciat un procés d’informació dins el propi contact center, 
perquè si, nosaltres rebem en el contact center unes 11.000 cridades cada mes, moltes d’elles estan 
relacionades amb problemes o inclús suggerències en la recollida de residus, però bé, pues cada una 
d’elles es tracta, i no és la primera vegada que canviem un contenidor perquè a qualque veïnat li 
molesta. Evidentment els veïnats volen un contenidor a prop de ca seva, però no just davant ca seva, i 
això evidentment pues genera tota una problemàtica, que s’ha de gestionar i els tècnics d’Emaya fa 
molts d’anys que ho fan, i hi ha uns criteris que designen, on s’ha de posar el contenidor. Ja dic, i 
sempre intentant trobar el consens, ja no amb les associacions de veïns i tal, sinó amb els diferents 
veïns dels distints carrers. Tinc aquí les cartes si les vol veure, i els plànols. Bé, tinc un parell d’exemples, 
i així ho anem fent. Respecte a si hi ha un contenidor damunt una acera, o damunt un pas de peatons, 
jo mateix n’he vist i he informat, i hem corregit aquesta posició, no som jo que cada dematí m’aixeco i 
dic aquí he de posar un contenidor, aquí n’he de posar un altre, no, hi ha un criteri tècnic, i a vegades 
pues les coses són millorables, i amb això estam. Respecte a la seva preocupació, que li agraeixo, per 
veure amem si podrem cobrar si posem un contenidor més allà de 100 o 101 metres, no es preocupi, si 
qualcú té un contenidor a més de 100 metres, posarem un contenidor, no hi haurà cap problema. I 
l’esperit de la nova normativa, evidentment no està tant en marcar si són 100 o 101 metres, sinó que hi 
hagi una racionalitat en la distribució, i una racionalitat en els costos assumibles també per la ciutat. 
Dir-li que de moment, hem incorporat 3.513 contenidors, entre lateral i tercera, en aquestes barriades 
que han estat afectades per això, de moment. Però lo que si que li puc dir, és que al menos els 
ciutadans tenen més, casi mig milió de litres de capacitat més, a qualcunes zones inclús hem vist que la 
capacitat era major de l’empleada, i s’ha reduït, en molt poques però, i a la majoria s’ha augmentat. 



 
 
 

Això és un procés dinàmic, si hi ha qualcun problema a qualcun punt específic que es necessita reforçar 
amb un contenidor, es fa, però no volem posar contenidors en excés, perquè crea altres problemes, 
com per exemple eliminar pàrkings, o sempre resulta molest tenir un contenidor davant qualque 
vivenda. I vull dir, estam intentant fent li millor que sabem, evidentment no sempre ho fem al gust, 
sobretot del Partit Socialista, però bé, si hi ha suggerències, per favor, benvingudes seran, seran 
analitzades si els podem solucionar en el seu gust, ho farem. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Garau. Sr. Alcover.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Miri, és que a nosaltres ens ho han dit les entitats veïnals, nosaltres no ens hem inventat que 
no hagin informat, nosaltres ens han vingut a veure entitats veïnals, que estan afectades les seves 
zones, per aquesta redistribució de contenidors, i ens han dit que no sabien res, i que no havien dit res. 
Que hagin informat a alguns està bé, només faltaria, però. I com que a damunt, bé no sé, després si vol 
li dic. En fi. I a demés havien votat en contra de la proposició socialista d’informar en els veïnats, per 
tant blanco i en botella, no han informat. O han informat a algunes, a lo millor és que només han 
informat a les més afins. Jo estic segur que vostè no posa els contenidors, ho sé perquè sinó en tindria 
dos davant ca meva, però estic segur que en tindria qualcun, però, jo suposo que és un tècnic. Però n’hi 
ha a més de 100 metres, n’hi ha a més de 100 metres, i li dic tres llocs, carrer Cartagena cap a Aragó, 
està a més de 100 metres, i vostè no li pot cobrar els residus, no pot, no és que no vulgui, és que no 
pot. Cap Formentor, el número 15 i 30, està a més de 100 metres. Carrer Taronger, entre Heura i Aragó, 
està a més de 100 metres. Com ho hem de fer? Ho han de sol·licitar? No ho han de sol·licitar, ho han de 
sol·licitar si en volen un, però de moment no se li pot cobrar, perquè la Ordenança se li prohibeix 
cobrar, això és lo que li diem. Com ho fa? Com ho farà? Deixarà de cobrar o han de posar un plec a 
l’Ajuntament si volen deixar de pagar. No hauria d’esser així, és vostè que incompleix, és vostè que 
incompleix l’Ordenança, no els veïnats, els veïnats no han dit res, més enllà de criticar que no tenen el 
contenidor allà on toca. Per tant, poden votar en contra, si al manco m’hagués presentat una 
alternativa, com la resta, ni haguessin vist això, ni haguessin vist això. És que, no li deu interessar a lo 
millor, no li deu interessar. Miri, és que no les pot cobrar, independentment que voti en contra, vostè 
no pot cobrar, en aquest punt que li he dit al manco, n’hi he dit tres, però n’hi ha més, evidentment no 
hem anat a mirar tots els contenidors de Palma, això és evident. Però al manco aquests tres, vostè no 
els pot cobrar. Els hauria d’informar o directament posar-los i bonificar tot lo que han pagat de més. 
Gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies. Sr. Garau.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Jo li duia una alternativa, però com he vist que la Sra. Tirado es molestava si la presentàvem, he decidit 
millor votar-li en contra d’aquesta proposta. Però no es preocupi que, si, Pulido, Pulido, ah perdón, 
perdón, he confundido el apellido, he confundido el apellido. Si es que he tenido un lapsus lingue. 
Bueno, si alguien cree que le falta un contenedor delante de su casa, no habrá inconveniente en 
ponérselo. En cualquier caso, si hay un déficit de contenedores en algún barrio, que no me consta, no 
hay problema, se puede corregir. Lo que pasa que, lo que no debemos hacer es sobrecargar de costes 
innecesarios y estériles, a todos los ciudadanos de Palma. Por tanto, en fin, pues no tengo nada más 
que añadir, intentar mejorar cada día la recogida, la selectiva y no selectiva, de hecho lo estamos 
haciendo desde el momento que podemos reducir un 4% la. Ara no sé perquè estic xerrant en castellà, 
un 4% el rebut, i bé i intentarem seguir millorant, per si l’any qui ve encara podem davallar una miqueta 
més. Gràcies.” 
 



Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies. Passem a la votació...” 

 
Es proposa, dictaminada desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma lamenta que no s’hagi informat prèviament als ciutadans 
dels canvis en la recollida duits a terme. 
2.El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a no reduir els punts de recollida i 
a consensuar amb els veïns afectats qualsevol modificació en la ubicació dels contenidors, 
reubicant aquells que molesten per la seva ubicació –aceres, voravies, etc.-. 
3. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a complir amb la normativa de 
neteja, recollida i residus sòlids urbans i informar als ciutadans que si el contenidor es troba a 
més de 100 metres del portal de ca seva Emaya no els pot cobrar la tarifa corresponent. 
 
ES REBUTJA per 15 vots en contra (PP) i 12 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
33. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal  MÉS relativa al desenvolupament del 
sistema tarifari integrat (842/2013). 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Passem ara al punt 33, proposició del Grup Municipal MÉS, relativa al desenvolupament del sistema 
tarifari integrat. Té la paraula Sra. Truyol, Sr. Noguera. Sr. Verger, punt 33.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si. Sistema tarifari integrat, la veritat és que el Sr. Vallejo, per tant l’Equip de Govern, presenta una 
proposta transaccional, que no podem acceptar, ja li he dit abans. Evidentment, continuar les converses 
entre Govern i Ajuntament, ens pareix molt bé que es faci, però això no és un compromís polític 
substancial, que pugui fer pensar que es pugui complir lo que nosaltres volem, que és arribar a un 
sistema tarifari integrat, en el termini més breu possible. Ens sap especialment greu, perquè ahir el Sr. 
Vallejo, ens va dir que si, que era possible el termini de 6 mesos, així, evidentment si hi ha un 
compromís temporal, és un altre cosa. El que no pot esser és que això quedi sense cap tipus de 
compromís temporal, i per tant no s’assumeixi un compromís real per part de l’Equip de Govern. 
Simplement tornar a recordar molt breument, que és el sistema tarifari integrat, és un projecte bàsic 
per l’estructuració del transport públic a l’illa de Mallorca. La EMT és l’únic mitjà de transport públic de 
l’illa de Mallorca, que està al marge de la resta dels modes de transport públic. Tren, metro, els busos 
del TIB, tot el transport públic de l’illa de Mallorca, està integrat, dins un mateix sistema, amb un 
mateix sistema de títols. Evidentment amb transbordaments gratuïts entre uns i altres mitjans, i la EMT 
és l’únic mitjà de transport que queda al marge, com una illa, al marge de la resta del transport, amb el 
conseqüent perjudici pels usuaris. El Pla director sectorial, diu que això s’ha de dur endavant. En 
l’anterior legislatura es va fer molta de fer feina per a dur endavant aquesta iniciativa. A nivell tècnic, 
simplement falta executar-ho, ja està tot diguéssim acordat, a nivell de programació informàtica, a 
nivell d’execució tècnica, està tot perfectament especificat, es va fer una feina tècnica intensa en 
l’anterior legislatura, falta simplement executar tècnicament això, amb un cost mínim. I després 
evidentment voluntat política de les dues administracions, per arribar a un acord econòmic, que pugui, 
que pugui diguéssim estructurar això a nivell d’arquitectura financera, tècnica i administrativa. Falta 
aquesta voluntat, falta aquest acord, quin sistema de compensacions s’estableix entre administració i 
l’altre. Però això pensem que en 6 mesos, sincerament, hi ha temps de sobra per dur-ho a terme, 
sobretot, i fer un esforç amb aquest tema, sobretot tenint en compte el gran benefici potencial, que pot 
representar, tenir tota la xarxa de transports públics de l’illa de Mallorca, integrada en un sol sistema, 



 
 
 

en un sol sistema de títols, en una sola targeta poder circular per a tots els mitjans de transport públic 
de l’illa. Això evidentment existeix a moltes altres bandes, de l’Estat, d’Europa, i la veritat és que faria 
falta que això a Mallorca ens ho prenguéssim en serio, i la EMT solventés aquest problema que té 
d’integració amb la resta dels mitjans de transport públic de l’illa. I evidentment en el final això, i tots 
ho sabem, es redueix a que, establir quina compensació el Govern ha d’aportar a la EMT per a tota una 
sèrie de transbordaments, que passarien a esser gratuïts, amb un sistema tarifari integrat, aquest és el 
quid de la qüestió. L’Ajuntament, per a l’Ajuntament no suposa cap perjudici adoptar aquest sistema, 
potencia inclús la seva pròpia targeta ciutadana, donar-los la facultat de poder passar a sistema metro, 
amb transbordaments gratuïts des de la EMT. I això a demés sense haver d’assumir costos, perquè en 
qualsevol cas hi hauria d’haver una compensació per part del Govern cap a l’Ajuntament, en el còmput 
global. Per tant, per favor, que el Govern, que evidentment és el principal, el que principalment ha de 
resoldre aquesta situació, que des de l’Ajuntament tenim la capacitat d’exercir la pressió política 
perquè d’una vegada per totes, això sigui una realitat, i es complimenti, s’acabi de complimentar la 
feina que es va fer a l’anterior legislatura, i això sigui una realitat quan abans millor. A mi me sap greu 
que aquest termini temporal, no s’hagi pogut estipular, perquè evidentment un compromís polític de 
continuar conversant, per nosaltres evidentment no és suficient. Hi ha d’haver un compromís també 
substanciat en un termini temporal, i lamentem molt que s’hagi desdit el Regidor, en qüestió de 12 
hores, perquè no ha arribat ni a 24 hores, hem passat del si en el no, per tant ens sap especialment 
greu. Gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Verger. Sr. Vallejo.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Se agradece Sr. Gijón. Me començ a empenedir de no haver fet alternativa també, perquè Sr. Verger, 
s’han queixat durant tot lo dia d’avui, vostès i el Grup Socialista, de que alternativas, alternativas, vostè 
no negarà, perquè aquest punt va quedar damunt la taula, bueno, pues el Grup Socialista, aquest punt 
va quedar damunt la taula, precisament per intentar consensuar. Jo ho he intentat consensuar, de fet 
ahir, quan jo el vaig cridar, no fa 12 hores, fa algo més de 24 però bueno, de fet ahir jo li vaig plantejar 
un text, que era pràcticament el mateix que el seu, lo únic és que no hi havia els 6 mesos. Vostè me va 
dir 6 mesos. És vera que jo li vaig dir, és que en 6 mesos no ho tindrem però venga va, per arribar a 
acord, per consensuar, per no aplicar el rodillo, que és lo que no els agrada. Bé, jo una vegada dit això, 
he xerrat amb el Govern Balear, he xerrat amb la EMT, i el Govern Balear me diu, escolta, no ho 
tindrem, no ho tindrem. Jo he d’esser serio, hem d’esser responsables, jo no li puc votar una 
transaccional, que se, que se perfectament que no la compliré, amb lo qual si no la compliré, no li puc 
votar a favor. Miri, un dia jo li vaig dir, no li tornaré a nomenar els trens, perquè sé que no li agrada i 
s’enfada, i no ho faig, però lo que és graciós és que, vostè està 4 anys, no ho fa, deixa els comptes com 
els deixa, i després ens diu, escolta, ara feu tu, i ho fas en 6 mesos, perquè no te don ni un dia més. No 
me pareix, de veres, així com va deixar vostè la Conselleria o la Direcció General de Transports, i així 
com varem trobar l’Ajuntament, que ara ens vinguin a dir, escolta, lo que jo no he fet, la pesseta que 
posava vostè a la proposició, la pesseta aquesta que falta, falta tot, si és que no varen fer res, ja li vaig 
dir, el Sr. Hila per lo menys va fer un concurs i el tema tecnològic de la EMT està aprovat, està pendent 
de fer però està aprovat en Consell d’administració. El Govern Balear no va fer res, res, i ara m’ho diu a 
jo que ho faci en 6 mesos, y no te doy ni un día más. Sr. Verger, vostè lo que vol, que és? Agafar el 
telèfon i fer un twit i dir, el Partido Popular se opone al sistema tarifario integrado, ho faci, votarem en 
contra. Gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Vallejo. Sr. Verger, o Sr. Hila. No. Sr. Verger.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 



“Si, anem a veure Sr. Vallejo, no li don, vostè ja dur dos anys i mig com a Regidor, i això ho té aparcat 
des del principi de la legislatura. Per tant, no li estic exigint que ho faci en 6 mesos. Escolti vostè ja dur 
dos anys i mig, i li estic demanant en realitat, que ho estigui, que ho faci, abans d’acabar legislatura, si 
troba. Perquè és una qüestió bàsica, i una qüestió essencial. Que no són 6 mesos, quants són 9? Vol que 
ens entenguem amb 9. Jo lo únic que vull és que el compromís sigui una mica seriós, perquè si lo que 
vostè me proposa és, continuar les converses entre el Govern i l’Ajuntament, home pues la veritat això 
solidesa no en té gaire. A jo me demostra un compromís seriós amb aquest tema si me diu, no, no, 
escolti pues no 6 pues 9 mesos, perquè han de solventar una sèrie de problemes, escolti pues 9 mesos, 
però me digui quan pot estar, no me digui continuaran les converses, perquè això me serveix de poc a 
jo i serveix de poc, evidentment a la ciutadania que està esperant això, i els usuaris del transport públic 
estan esperant això. Estan esperant ja des de fa 3 anys, perquè, són els anys que dur vostè governant. 
No li estic exigint que vostè ho faci en 6 mesos. Després si vol, si diu que he deixat tan malament la 
Conselleria, i els comptes i no se que dimonis, jo lo que li hauré de recordar és evidentment lo que 
varem haver de fer, remeiant aquest sistema, els problemes tècnics que tenia aquest sistema, que 
heretàvem del Govern anterior, que va esser el Govern anterior que el va, el Govern anterior en el 
nostre, el del Govern Matas, el que va treure a licitar el sistema actual. I nosaltres, i el va treure a licitar, 
sense cap tipus de control a nivell tecnològic, no hi havia ningú a nivell tecnològic, i es va treure una 
contracta milionària de tema tecnològic, i evidentment això va acabar com va acabar, malament, i 
després es va haver de remeiar en l’anterior legislatura, però això sincerament si hem de començar a 
discutir això, això no l’interessa a ningú, per tant per això, per això varem arribar, només a final de 
legislatura varem poder solventar tots aquests problemes tècnics, i varem poder arribar a unes sèrie 
d’especificacions tècniques que arreglaven el tema, i que el deixaven ja simplement per fer l’execució 
material del tema tecnològic, tant de programari, com de software, com de hardware, l’execució d’això, 
perquè això ja estava, ja es sabia com s’havia de fer, tant una cosa com l’altra, simplement s’havia 
d’executar. I després evidentment un acord polític, econòmic, financer, entre les dues administracions, 
això és lo que faltava per fer. I amb això si 6 mesos no li basten, pues 9, però me digui, m’assumeixi un 
compromís una mica seriós amb això, perquè sinó evidentment, que vostès continuaran converses, me 
pareix molt bé que vostès es reuneixin i conversin, però això com a compromís polític no, entendrà que 
no és suficient ni és gaire seriós. Gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Verger. Sr. Vallejo.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Si, muchas gracias Sr. Gijón. Jo duc dos anys i mig Sr. Verger és vera, però a l’Ajuntament, pensi que 
això és una cosa que és de dos, de l’Ajuntament i del Govern. Jo puc respondre a la feina de 
l’Ajuntament, de com té la caixa el Govern o de la feina que fa el Govern o tal, estic enterat, estic 
informat, com es pot imaginar, però ells tenen les seves competències. Miri, jo vaig xerrar amb el 
Govern, perdó, vaig xerrar amb el Govern, el Govern Balear me diu que el mes de maig estarà tancat el 
tema tecnològic, el tema informàtic, de tot el tema de tecnologia que han de fer, el mes de maig. A 
partir d’aquí, ve lo més complicat, això era lo fàcil, això era lo que a la EMT ja va fer el Sr. Hila, pues el 
mes de maig me diuen que estarà fet en el Govern. Que ve a partir d’aquí? El tema de les 
compensacions, vostè sap que aquest és el problema principal. Estam xerrant de bastant de doblers, 
primer hem de veure de on el traiem, primer hem de veure de quins doblers xerrem, i després hem de 
veure de on el Govern es treu aquests doblers, perquè nosaltres, Palma, és el germà petit, però la EMT 
és el germà gros, damunt aquest sistema tarifari. No és un tema que depèn només de l’Ajuntament, no 
depèn només de la EMT, per tant jo no me puc comprometre, ni a 6 mesos ni a 9 mesos, perquè no 
estic segur de que ho pugui complir, i jo vull esser serio. I per acabar, perquè no fa falta esgotar el 
temps, de veres Sr. Verger, me sap molt de greu no poder arribar a un acord en aquest tema, perquè 
l’objectiu és el mateix, jo crec que és un objectiu de tots els grups polítics, de tots els ciutadans, crec 
que és una necessitat, crec que és un tema que ha d’esser prioritari, i en el fons estam d’acord, i quin és 
el problema, la redacció que vostè me posa un plànol, me posa un plaç i tal, de veres que me pareix que 
és una pena, i aquesta manera de rebuig en el meu oferiment de consens, jo crec que és un impuls que 



 
 
 

ens dona, a que en el final nosaltres plantegem, en lloc de transaccionals, alternatives, perquè 
tanmateix si plantegem transaccionals, vostès no volen transaccionar. Li repeteixo per enèsima vegada, 
li repeteixo per enèsima vegada, no és un tema que depèn de jo, jo no me comprometre a fer una cosa 
que no estic segur que la pugui fer, me sap greu votar que no però li votaré que no. Gràcies.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Vallejo. Passem a la votació...” 

 
Es proposa dictaminada favorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi 
Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a la regidoria de Mobilitat a desenvolupar el Conveni 
entre Govern i Ajuntament de 28 de març de 2011 i dur a terme el procés d’inegració tarifària 
entre l’EMT i el CTM, complint així les directrius del PDST i fent possible que els usuaris se 
puguin desplaçar per tota la xarxa del sisema de transport públic de Mallorca amb una única 
targeta de transports. 
 
ES REBUTJA per 15 en contra (PP) i 12 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
41. Proposició del grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’institut de Son Ferriol (30/2014). 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a considerar prioritària la 
construcció  de l’Institut de Son Ferriol. 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a qualificar, dins el marc de la 
Revisió del PGOU, un solar amb usos educatius que respongui a la necessitat de construir un 
Institut a Son Ferriol i cedir-lo al Govern de les Illes Balears per aquest fi.  
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
42. Sol·licitud de compareixença del 1r. Tinent de batle de l’Àrea de Turisme i Coordinació 
Municipal per explicar la posició de l’èquip de govern municipal sobre la concessió del nou 
casino a Palma i quines repercussions tindrà en el procés de rehabilitació i reforma de la 
Platja de Palma (49/2014) 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Punto 42, que es la comparecencia de mi.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Passem en el punt 42, que és la sol·licitud de compareixença del primer Tinent de Batle de  l’Àrea de 
Turisme i Coordinació municipal, per explicar la posició de l’Equip de Govern municipal, sobre la 
concessió del nou casino a Palma, i quines repercussions tindrà en el procés de rehabilitació i reforma 
de la Platja de Palma. Té la paraula Sr. Hila.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Sansó. Bueno, pedimos la comparecencia, para explicar algo que está más de 
actualidad que nunca, porque si leemos, que es como me entero de todo la verdad, y nos enteramos 



desde este grupo de la información del Casino, es con un ipad, y es leyendo en la prensa, y entonces 
hoy en prensa, nos enteramos que Cort no dará la licencia del Casino al Bingo Teatro Balear. Como no 
sabemos si es cierto o no, nos hubiese gustado saberlo por otras vías, pues por eso preguntamos en 
esta comparecencia. Pero sobretodo si hubiese que titular, que titular esta comparecencia, pues me 
bastan dos palabras, es, que desastre, que desastre, todo lo que podía salir mal, ha salido mal, todo, no 
ha quedado nada en pie, todo ha caído. Con la consecuencia probablemente, de que se generen toda 
una serie de indemnizaciones, alrededor de todos estos fallos, que pueden ser de escándalo. Desde 
luego lo que está claro, Señores del Partido Popular, y el Sr. Isern, es que desde hoy, no nos vuelvan a 
hablar ni a dar lecciones de seguridad jurídica, porque si hubiese un paradigma de la inseguridad 
jurídica, le digo yo que las escuelas de derecho, darían este caso, este caso sería el caso de derecho 
administrativo, de ejemplo de inseguridad jurídica, o de mala praxis. Realmente nos gustaría saber si 
esto es cierto, que no se dará la licencia, y los motivos. Cual es su posición, sobre todo este proceso, 
que repercusiones tendrá en el proceso de rehabilitación de la Playa de Palma, y también que pasa 
ahora con la reforma de la Playa de Palma, porque siempre Sr. Gijón, nos explicó usted, a través de la 
prensa, que el objetivo de un segundo casino, era dinamizar el proceso de reconversión de la Playa de 
Palma, alargar la temporada y captar inversión, esto es lo que he ido buscando, en los diferentes 
medios de comunicación, de sus entrevistas. Una inversión de 94 millones, con dos hoteles de lujo, y 
uno de 4 estrellas. Pues, después de todo lo que ha pasado, nuestra pregunta es, como se puede 
convertir un proyecto estratégico para la rehabilitación de la Playa de Palma, y en inversión de capital, 
en un casino que es para ustedes el proyecto más importante que había, como se puede cometer, 
como se puede haber convertido en un error de este tamaño. Para nosotros un error estratégico, 
porque fiar toda la rehabilitación de Playa de Palma, a un proyecto que debía ser por concesión 
administrativa y que además podía instalarse en toda Mallorca. Que ese fuese el gran dinamizador de la 
rehabilitación, es un error que se ha demostrado, de los grandes, desgraciadamente. Nosotros hasta 
ahora siempre hemos estado, yo creo que hemos sido bastante respetuosos  con el proceso, pero es 
que ya hay que levantar la voz, y exigir en nombre de los ciudadanos, una explicación. Por eso nos 
gustara escucharle con atención, y que nos pueda ir explicando y justificando todo lo que está 
ocurriendo, y cual será el futuro. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias Sr. Hila.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Primero, vuelvo como antes hacía mi compañero Garau, a negar la mayor. Nosotros 
no hemos dicho en ningún momento que la recuperación de la Playa de Palma, solo se base en el 
Casino, y eso no lo podrá encontrar. Que era un proyecto importante para Playa de Palma, sí, pero no 
es que lo diga yo, todos los sectores que han salido en defensa del proyecto, así lo entendían. ¿Era 
bueno que se construyera un Casino en Playa de Palma? Nosotros pensamos que sí, porque suponía 
mejorar la desestacionalización, mejoraba un producto que no se tiene en estos momentos en Playa de 
Palma, y sobretodo y lo más importante, y eso lo he dicho por activa y por pasiva, porque iba 
acompañado de un hotel de 5 estrellas, y vuelvo a recordar que en los últimos 30 años, no se ha 
construido un hotel nuevo en Playa de Palma, y ahora teníamos la oportunidad de que hubiera un 
Casino, conjuntamente con un hotel de 5 estrellas, y en el solar de al lado, un hotel de 5 estrellas y un 
hotel de 4 superior. Usted dice, que desastre, mire, y habla de inseguridad jurídica, yo creo que 
precisamente estamos aquí, por todo lo contrario, por toda la seguridad jurídica, y le voy a explicar 
porque, el Govern saca un concurso, en el cual, en las bases del concurso dice claramente, que las 
empresas que optan a ese concurso, tienen que hacerse con los pertinentes permisos municipales, 
porque la licencia que ellos otorgan, no da ningún tipo de derecho, ni justifica el hecho de conseguirla, 
el tener los permisos, y eso lo dice claramente el pliego de condiciones. Ningún, ninguno de los 
licitantes, presentó previamente el proyecto al Ayuntamiento, por tanto el Ayuntamiento no ha tenido 
conocimiento del proyecto hasta que ha entrado. De hecho, la licencia de actividades entró ayer, y la 
licencia de obra mayor entró ayer, al menos por una parte, que era 50.000 euros, porque previamente 
el casino, que se iba a ubicar en el Teatro Balear, había presentado una licencia menor de derribo de 



 
 
 

muros interiores. Por tanto, nosotros como Ayuntamiento no hemos tenido conocimiento de cual era el 
proyecto realmente, hasta que eso ha llegado al Ayuntamiento. El Govern decidió, que lo más lógico, o 
lo que más garantías jurídicas daba, era sacar un concurso que afectara o que beneficiara a toda 
Mallorca, y que cualquier proyecto, se presentara en Alcudia, en Santanyi o en Calviá, pudiera 
presentarse. No lo circunscribió a Playa de Palma, como así hubiera sido, desde nuestro punto de vista, 
más interesante. ¿Por qué? Porque se hubiera podido garantizar igualmente, la transparencia y la 
publicidad, pero ubicándolo en una zona donde nosotros consideramos que era donde hacía falta, pero 
el Govern es quien da las licencias de casino, y le puedo asegurar que nosotros tuvimos nuestros más y 
nuestros menos, y ha sido evidente que lo hemos tenido. El Alcalde se pronunció, yo como responsable 
en Playa de Palma me pronuncié, y el Govern decidió que lo más transparente y lo más lógico era 
sacarlo para toda Mallorca. Muy bien, pues se han presentado tres propuestas, la Mesa de 
contratación, en la cual evidentemente ningún Ayuntamiento formábamos parte, ni ningún técnico de 
los ayuntamientos formaban parte, decidieron que la mejor oferta era del Teatro Balear. Bueno, 
nosotros nada que decir, si a mi me preguntan, donde hubiera preferido la ubicación, en Playa de 
Palma. De las tres posibilidades que había, la segunda cual era, evidentemente Teatro Balear, porque 
antes que se vaya a Calviá, preferimos que estuviera en el centro. Pero insisto, es que no hemos tenido 
el informe, el proyecto, realmente, hasta que se ha presentado la licencia. Entonces, aquí no es un 
cuestión de que nosotros estemos denegando la licencia, no, la licencia usted sabe mejor que nadie, 
que es un acto reglado, y los técnicos dicen que tal y como está presentado hoy el proyecto, incumple 
una serie de características. Yo el tema, o sea lo que incumple, yo creo que mejor que nadie se lo podrá 
explicar la Sra. Garvi, que lo sabe, y seguramente se lo explicará mejor que yo, pero a grandes rasgos 
son, si no voy equivocado, son tres temas: uno, incumple el ratio de aparcamientos, porque no tiene 
aparcamientos en su, en el mismo edificio, como contempla la Ordenanza. Incumple un tema de 
medidas en el centro histórico, porque el local es de más de 300 metros cuadrados, pues tienen una 
imposibilidad. Y luego incumple el hecho de que en los laterales de los edificios que están ubicados en 
el centro histórico, donde se van a instalar este tipo de actividades, no pueden tener residencias o 
viviendas colindantes, en este caso se cumplen las tres. Me imagino que lo que ha pasado es que, quien 
presentó el proyecto, por parte de esta empresa, no debió de conocer, o no debió de informarse, de 
que había una normativa específica en el centro histórico, porque si esto, este mismo proyecto se hace 
50 metros detrás de las Avenidas, estos condicionantes posiblemente no hubieran estado. Entonces, 
mire, si a mi me pregunta, sería bueno que fuera la Playa de Palma, le vuelvo a decir que sí, es que no 
puedo ser más claro, no es que tenga un interés particular en que el casino vaya a la Playa de Palma, es 
que creo que el casino de la Playa de Palma, puede ayudar a la Playa de Palma a mejorar. Pero también 
le digo de la misma manera, que al margen de que vaya o no vaya el casino a la Playa de Palma, en los 
dos años y medio últimos, se han hecho reformas en Playa de Palma, y cambios de hoteles de categoría 
de 3 a 4 estrellas, que superan ampliamente lo que iba a suponer la inversión del casino. Y eso es lo 
importante, el objetivo del PRI de la Playa de Palma, es transformar la oferta que tenemos en estos 
momentos, de un 60% de hoteles en 3 estrellas, pasarlo a 60% de hoteles en 4 estrellas, única y 
exclusivamente porque nuestros competidores así lo tienen, y eso es el verdadero reto que tiene Playa 
de Palma, intentar habilitar nuevos productos, como se está haciendo con el tema del ciclismo, en su 
momento si todo va bien, y cuando se apruebe el PRI, estamos dejando que el tema deportivo, sea, 
ocupe un peso relevante en la oferta de Playa de Palma, y si todo va bien también, tal y como 
contemplaba los estudios y el Master plan, el ir cambiando a productos en los que aparezca el tema de 
los spas, o el wellness, el tema deportivo, el tema de negocios, si en algún momento somos capaces de 
acabar el Palacio de Congresos, que ya va siendo hora, y el turismo familiar. Pero no depende única y 
exclusivamente del casino, yo preferiría insisto que el casino hubiera estado en Playa de Palma, pero si 
estamos aquí hoy en este condicionante, es precisamente por todo lo contrario a lo que usted está 
diciendo, no es por inseguridad jurídica, es por exceso de seguridad jurídica. Porque a lo mejor si 
hubiéramos hecho las cosas de otra manera, hubiéramos sacado la licencia de casino para Playa de 
Palma, que es un ámbito que por si solo merecería tener una instalación de este tipo. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“MÉS? No? Sr. Hila, quiere usted, seguro que sí.” 
 



Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Bueno, inseguridad jurídica es cuando durante el proceso, se introducen zonas 
maduras, inseguridad jurídica son recursos de ahora va a ser absolutamente de todos los participantes 
en el concurso, porque ustedes cuando nos hablan de inseguridad jurídica, siempre nos hablan de las 
posibles indemnizaciones y recursos, pues eso está en este caso, entonces, si para nosotros eso ustedes 
nos acusan de inseguridad jurídica, entenderá que yo les diga, que este es el paradigma de la 
inseguridad jurídica, porque van a recurrir todos, hasta el ganador va a acabar recurriendo, fíjese, de 
record. Compartiré el turno con la Sra. Garvi, porque en el caso de Urbanismo, quiere hacerle unas 
cuantas precisiones, pero lo que si está claro es que ustedes Playa de Palma, la afrontaron desde su 
mayoría absoluta en soledad, porque se creían que lo podían hacer todo. La realidad es que estamos 
llegando a final de legislatura, y todo se está quedando por el camino, les hemos reclamado muchas 
veces, y lo hago aquí hoy otra vez, que volvamos a buscar acuerdos, que volvamos a convocar la 
Comisión de seguimiento, que nunca han querido convocar. Ya se ha ido el Sr. Delgado, ya no hay 
excusas, convóquenla, sino lo pediremos nosotros.” 
 
Sra. Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Si, no, yo solamente quería hacer un par de observaciones, porque cuando dice el Sr. Hila que con dos 
palabras bastan, el que desastre la verdad es que se queda muy corto. Yo no se si serán los pliegos los 
que están mal, no se si será la administración autonómica, la que no hizo las cosas correctamente, pero 
cuando se convoca un concurso de esa categoría, se podría dar la información de en que sitios no cabe 
el uso de un casino. En todo caso hay una mesa de valoración, que como mínimo tendría que observar 
que proyectos cumplen o no los requisitos, y todo eso ha sido un proyecto que han promovido ustedes, 
desde el principio hasta el fin, no es que se dijera que el casino era el único proyecto existente en Playa 
de Palma, pero usted ha dicho por activa y por pasiva, que era un proyecto, si no uno de los dos o tres 
proyectos estratégicos para la Playa. Acaba de decir antes, que cuando se apruebe el PRI, que le 
recuerdo que tenía que haberse aprobado el año pasado, estamos en una situación en la que Playa de 
Palma, de ser un proyecto que han criticado muchísimo por excesivo, por una planificación máxima, se 
ha quedado en nada Sr. Gijón, pero fundamentalmente alguien tiene que asumir responsabilidades, en 
el sentido de, promovimos hacer un casino para implantarlo por parte del Govern, nosotros 
participamos, de alguna manera tuvimos que facilitar información, hay una mesa de contratación, que 
evidentemente si se reafirma en que no va a poder obtener esta licencia de actividad, y por tanto no va 
a poder ejecutar ese proyecto que tiene como ganador del concurso todos los derechos adquiridos. ¿De 
que estamos hablando? ¿De que magnitud estamos hablando? Sobre todo, de que casino no habrá, en 
Palma seguro, porque si en la Playa de Palma la Mesa de valoración lo descartaba por unas cuestiones, 
de viabilidad económica parece ser, por lo que leímos en prensa, y el segundo se descarta por un tema 
urbanístico, parece más una refriega entre intereses entre el Ayuntamiento y el Govern, porque digo 
yo, el Govern siempre tiene la potestad de declarar proyecto de interés autonómico, ese casino, se han 
declarado proyectos de interés autonómico otras cosas, y la Ordenanza se tendrá que acomodar a ese 
proyecto, con lo cual yo creo que todo este camino, todavía va a tener mucho recorrido, pero en todo 
caso yo creo que el resumen que hace el Sr. Hila, y además sabiendo que usted se pone una nota, 
normalmente justa, es bastante desastroso, que el final de ese concurso público, sea que el ganador no 
pueda ejecutar esa obra, bastante lamentable.” 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Pues sí, tiene toda la razón, es lamentable. Es que no le puedo decir más, pero nosotros hemos hecho 
lo que teníamos que hacer. Hemos hecho lo que podíamos hacer, que era promoverlo, y decir, creemos 
que es bueno que haya un casino en Playa de Palma, el Govern decidió que tenía que ser en toda 
Mallorca, porque podían existir otros proyectos, usted sabe perfectamente como ha funcionado el 
Govern, en esto nos parecemos exactamente igual, gobierne quien gobierne, hay gente en el Gobierno 
que decide, que es mejor una cosa que otra, y los ayuntamientos hacemos lo que tenemos que hacer. 
Pero esto no lo vaya a llevar a una refriega política de si el Presidente Bauzá quería una cosa, o el 
Conseller quería una cosa, o nosotros queríamos otra, esto no tiene nada que ver, esto en una cuestión 



 
 
 

de licencia. Si se cumple la licencia, el casino estaría hoy con el proyecto entrado, y dándole la licencia, 
esto es así, usted ha sido Regidora de Urbanismo. O usted dependiendo de cómo se llevara con el 
Conseller daba las licencias ¿Como funcionaba esto cuando ustedes estaban? ¿Pero funcionaba así o 
no? Sí, vale, pues es bueno aclarar esto. No es una refriega ni entre el Sr. Delgado, que ya no está, 
conmigo, ni entre el Sr. Bauzá ni el Sr. Isern, es que no es nada de refriega, es que nosotros, ya lo ha 
dicho hoy el Sr. Valls en la comparecencia delante de los medios, a nosotros la primera opción era el 
casino de Playa de Palma, pero si no estaba el casino de Playa de Palma, ya era bueno para la ciudad 
que hubiera un casino en el centro histórico. Es que en ningún momento habrá escuchado a nadie del 
Equipo de Gobierno decir que no era un buen proyecto para la ciudad, es decir, nosotros teníamos 
interés en que esto se hiciera, pero los técnicos dicen que esto no se puede dar así. Que el Gobierno 
quiere hacer un interés autonómico, yo no me se la normativa, usted se la sabe mejor que yo, si el 
Gobierno considera que tiene que hacer por interés autonómico una modificación, bueno pues ya 
ahora el Govern tendrá que decidir que hace con esto que tiene encima de la mesa. Esa es la realidad, 
es la realidad, y nosotros hemos hecho lo que podíamos hacer. Pero evidentemente nosotros no hemos 
teledirigido, ni en su momento para que fuera Playa de Palma, ni en su momento para que no se le dé a 
Casino Balear, esto es importante. Y luego, Sr. Hila, con el tema de la Playa de Palma, ustedes 
particularmente tendrían que ser mucho más escrupulosos, dice, ustedes han partido de este proyecto 
desde la soledad, no, nosotros hemos partido de este proyecto, desde la más absoluta bancarrota. 
Madrid pidiéndonos que devolvamos el dinero. Yo en estos momentos en el Consorcio de la Playa de 
Palma, no puedo gastar absolutamente ni un solo euro, porque Madrid está reclamando el dinero que 
se gastó uno de sus Consellers, en no se sabe que. El Sr. Manera, que luego se ha ido a dar lecciones de 
economía por Londres, éste es el que está dando lecciones. Así que no me digan que encima nosotros 
hemos iniciado esto desde la más absoluta soledad, ojala lo hubiéramos podido hacer desde la más 
absoluta soledad, pero con las cuentas del banco llenas. Gracias.” 

 
Es sol·licita: 
 
Compareixença del 1r tinent de batle de l’Àrea de Turisme i Coordinació Municipal, Sr. Alvaro 
Gijón Carrasco, per explicar la posició de l’equip de govern municipal sobre la concessió del 
nou casino a Palma i quines repercussions tindrà en el procés de rehabilitació i reforma de la 
Platja de Palma. 
 
Compareix el Sr. Gijón. 
 
43. Sol·licitud de compareixença del regidor d’Urbanisme relativa a Ca’n Angeli (50/2014) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Vamos a continuar. Solicitud de comparecencia del Regidor d’Urbanisme, relativa a Ca’n Angeli. Sra. 
Garvi.” 
 
Sra. Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, ahora se va el Sr. Gijón, y yo quería hacerle una broma pero no puedo. Son 
muchos los ejemplos, quiero decir, ahora mismo hablamos del casino, el Sr. Gijón se ha excusado en 
que el Ayuntamiento, no tenía conocimiento de los proyectos en concreto. Para nosotros el tema de 
Ca’n Angeli, evidentemente con otra dimensión, pues nos parece que va a cometer, o que está 
cometiendo, o ha cometido y por eso hemos hecho reclamaciones en tiempo y forma, una serie de 
errores, que nos parecen importantes, y que hemos ido advirtiendo en la medida que hemos podido. El 
primer error, y yo se lo he dicho en privado en ocasiones, y también en público, cuando usted hace año 
y medio, nos presentó, en particular a mí, la propuesta que habían presentado los promotores, para 
poder intentar encontrar fórmulas, para ordenar zonas verdes, debido a las dificultades económicas por 
las que pasa el Ayuntamiento, y de las que todos somos conscientes, y después de consultarlo con la 



compañera que lleva Infraestructuras, y ver que posibilidades había, pues me partí la cara en mi Grupo 
Municipal Sr. Valls, sí, se lo puedo asegurar, se lo puedo asegurar que confié en su palabra, y defendí el 
proyecto con el mismo ahínco que me lo había explicado usted, y que quiere que le diga, hoy me siento 
seguramente tan decepcionada como otra mucha gente a lo mejor, que confió en su momento en 
ustedes. No porque la idea no pueda ser posible, y no porque no haya que investigar o indagar sobre 
nuevas fórmulas pues para poder gestionar mejor los fondos públicos, sino porque durante todo el 
proceso, luego ha habido grandes oscuros, en los que nunca confió en mí más, quiero decir, nunca me 
hizo saber en este año y medio, que el informe preceptivo del Consell Insular era desfavorable, nunca 
me lo dijo, nunca en año y medio, y creo que es un tema capital. Nos enteramos hace unos días, porque 
nos facilitaron, después de pedirle revisar el expediente, y lo pudimos ver, y a pesar de todo eso hemos 
ido, como le digo, viendo todo el procedimiento, lo hemos analizado durante todos estos días, vemos 
muchas lagunas, le hemos advertido, le hemos propuesto cosas, le hemos dicho cosas en la Comisión, 
usted nos contesta que todo lo considera razonable, pero yo le hice llegar ayer o antes de ayer 
exactamente que puntos vemos muy complejos, y se los voy a pedir en esta comparecencia. Creo que 
no es de recibo, que un Ayuntamiento como el de Palma, proponga una, un concurso de concesión de 
obra pública, por un importe de 9 millones de euros, sobre unos terrenos que están afectados por, por 
el Aipe del Plan territorial, con un informe desfavorable de los técnicos, totalmente desfavorable. Un 
informe que es vinculante, y nosotros que somos unos campeones mundiales en esto de los concursos 
de obra pública, aprobamos el proyecto con los informes desfavorables de aquella administración, que 
tiene que darnos un informe favorable por narices, y lo sacamos a concurso público. Parece 
incomprensible, parece incomprensible, a mí desde luego me lo parece. Cómo se puede sacar a la vez 
ese proyecto básico, que la Junta de Gobierno aprueba el proyecto básico, que de alguna manera eleva 
el propio Ayuntamiento, que equivale a la concesión de una licencia de obras que solicitará un privado, 
es decir, que le da todos los derechos urbanísticos a ese proyecto que se licita, aprueba el proyecto 
básico, y a la vez aprueba unos pliegos. Y vuelvo a repetir, sin informe favorable de ninguna 
administración pública, basándose en la Ley de contratos, de ninguna administración pública que tenga 
que informar previamente, y le digo, el Consell Insular, tanto del Área de Ordenación del territorio, 
como de Patrimonio. ¿Por qué no hacemos las cosas bien? ¿Por qué no aprobamos el básico? Se saca a 
exposición pública, se piden todos los informes, se subsanan todas las cosas, cuando estén subsanadas 
se obtienen los informes favorables, y después se saca el pliego, saca el pliego. No entiendo, no 
entendemos esas prisas. Pero es que además el proyecto básico, está totalmente incompleto, ese 
proyecto básico, hubiera sacado un cero en el Colegio de Arquitectos, no lo hubieran aprobado, no lo 
hubieran visado. Nosotros como funcionarios públicos, a través de un informe de supervisión, podemos 
validar las cosas. Ese informe de supervisión, tampoco figura en el expediente, pero, consultado el 
proyecto con el Colegio de Arquitectos, nosotros en la alegación le hemos formalizado todas las cosas 
que faltan. Una tontería, pero mire si es tontería que cuesta millones, millones de euros. La demolición 
que usted dice que está prevista en el parque, de las casas que hay en Ca’n Dalmau, que dice el pliego 
por ejemplo, que será a cuenta del, del concesionario, no figuran en el proyecto básico. En todas las 
partidas, en todo el presupuesto, no hay ninguna destinada a la demolición, pues anda que no es 
complejo el tema de la demolición, de lo que hay que pagar a Mac Insular, es decir, hay tantísimas 
carencias en el proyecto, que lo único que hemos hecho ha sido advertirle durante todo el 
procedimiento, de que hay muchas cosas que no cuadran. No cuadran Sr. Valls, no cuadran, que un 
Ayuntamiento como el de Palma, pueda aceptar que un proyecto como el de Ca’n Angeli, con una 
edificación nueva, con un club social, pueda venir visado por un Ingeniero técnico industrial, que 
entendemos que no es competente. Entendemos que no es competente, según la LOE, no según el 
PSOE. Pídale un informe al Colegio de Arquitectos. Hay tantas carencias, pero sobretodo la más 
importante es, que allí no hacemos un parque, que no lo cuente que hacemos un parque. Titular de 
prensa, el Ayuntamiento promoverá un parque por 9 millones de euros, no es cierto, no es cierto, 
porque el grueso de la inversión, se lo lleva el club de golf y de pádel. Si yo no digo que no lo cuenten, 
pero lo digo es que no lo cuenten a medias. Solamente hay destinados 30 euros por metro cuadrado.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Si, acabe por favor.” 
 



 
 
 

Sra. Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“30 euros por metro cuadrado para hacer el parque. Por lo tanto, esas son las preguntas que tiene por 
escrito, y le decimos eso, retrotraiga el procedimiento, porque lo hemos advertido, y porque pensamos 
que nos debe escuchar.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias. Sr. Valls.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Si. Muchas gracias. Son 10 minutos los que tengo. Mire yo comparezco por segunda vez, a petición de 
ustedes, para explicar de nuevo el proyecto de Can Angeli. Mire, yo le puedo decir que las explicaciones 
técnicas, a todas aquellas 13 cuestiones que ustedes plantean, tienen todas ellas respuesta frontal, y 
seguramente en estos 10 minutos vamos a, van a quedar en el aire muchas cosas, con lo cual yo a lo 
que me ofrezco, es que a todas esas dudas que usted tiene, pues sentarnos, con los propios técnicos, 
que le hagan ver que de esta cantidad de informes de todas las administraciones públicas, de todas las 
áreas del Ayuntamiento, en concreto del Informe técnico de viabilidad urbanística, el Informe técnico 
del Economista de Gerencia, de los informes técnicos de la Técnico medioambiental, que son tres. Del 
Informe técnico del control de urbanizaciones, sobre condiciones técnicas de la ejecución de obras, y 
sobre las suficiencias del expediente, del Informe técnico del IME, del acuerdo de la Junta de Gobierno, 
del Informe favorable de los Servicios Jurídicos, el Informe favorable de la Intervención municipal, del 
Informe favorable del Arquitecto municipal, Gerente de Urbanismo. Es decir, aquí todas las personas 
que podían informar, han conocido esto. No me diga usted que tenemos prisas, porque llevamos dos 
años haciendo consultas con ese informe, que hubo el año pasado una admisión a trámite, de la 
propuesta de Can Angeli, se publicó, no hubo ninguna alegación, ninguna alegación, y ahora pues 
lógicamente, siguiendo el procedimiento, pues sacamos el pliego. Usted se refiere al Informe técnico 
desfavorable del CIM, el Informe técnico del CIM dice literalmente: se informa desfavorablemente, en 
tanto no se tengan en consideración los condicionantes expresados en el cuerpo de este informe. En 
cualquier caso cabrá informar nuevamente el proyecto técnico definitivo, previamente a la concesión 
de la oportuna autorización. Lógicamente, del Consell Insular de Mallorca, se informará favorablemente 
o desfavorablemente, cuando haya el proyecto que resulte ganador del concurso. Por tanto, el informe 
deja diferida la propuesta, a que se cumplan las condicionantes que expresa, condicionantes que habrá 
de informarse en el proyecto definitivo, no ahora. Por su parte, la Secretaria Técnica de Urbanismo y 
Territorio del Consell, considera en su informe de 18 de octubre de 2012, que puede proseguir la 
tramitación de la concesión, sin necesidad de nuevo informe del Consell, hasta la tramitación prevista, a 
la disposición transitoria décima del Plan Territorial Insular, del proyecto técnico definitivo. Las 
consideraciones que se hacen, poniendo en cuestión el proceder de la Secretaria, son con el que se 
hace caso omiso a sus técnicos, y sin que haya informe que le de apoyo, carecen del más mínimo rigor 
jurídico. En cuanto que una tramitación administrativa eficiente, ya que hasta la tramitación del 
proyecto técnico definitivo, no es procedente, por coherencia urbanística, el cumplimiento de esa 
disposición transitoria. L’adjudicació d’aquesta obra pública, sembla totalment irregular. Cuando usted 
subraya solamente esto, es desconocer que el Informe del Consell Insular, de fecha 2 de julio del 12, 
emitido a solicitud del acuerdo de la Junta de Gobierno de 12 de julio del 12, era en cumplimiento de 
un trámite preliminar precisamente. Y que como establece el punto 3 del acuerdo municipal, se 
suspendía la tramitación del expediente. Conclusión, en puridad, el expediente de concesión de obra 
pública, no estaba iniciado. Claro que el proyecto deberá cumplir con los requisitos del Área de Interés 
paisajístico, claro, pero oiga mire, usted cree que cumple ahora, así como está esa parcela, con el 
interés paisajístico. Lo que estamos planteando aquí, no es hacer una reserva estratégica de suelo, lo 
que estamos intentando hacer aquí, es ejecutar un parque de 88.000 metros cuadrados, sin coste para 
las arcas públicas, y que será a beneficio de todos los ciudadanos de Palma. Usted se refiere a la 
publicación en un solo acto, de aprobación del proyecto básico, y de los pliegos de condiciones. En 
cuanto a la cuestión procedimental, hay que decir que la reclamación olvida que la Junta de Gobierno 
de fecha de 10 de julio de 2013, acordó admitir a trámite el estudio de viabilidad, y fue sometido a 



información pública, y como lo he dicho antes, no se hizo alegación alguna. Habla usted de la falta de 
informes previos favorables a las administraciones competentes, de las administraciones competentes, 
previo a la aprobación del proyecto básico. Dichos informes, como no puede ser de otra manera, se 
solicitaran respecto del proyecto definitivo, cuando sabemos que obras efectivamente se van a 
ejecutar, porque un concursante presentará un tipo de obras, y otro concursante presentará otro tipo 
de obras. Luego serán aquellas obras las que deberán ser examinadas, en materia de patrimonio, 
carreteras o medio ambiente. Los plazos de la tramitación, la Junta de Gobierno, le vuelvo a insistir en 
lo mismo, cuando me habla de este punto, se sacó una información pública durante un mes, y no hubo 
ninguna alegación. Carencias técnicas conforme al Código técnico de la edificación del proyecto básico 
aprobado, no recoge la normativa autonómica respecto a los diferentes decretos, calidades, 
accesibilidad, etcétera. En este proyecto básico, no se trata de definir unas obras para solicitar licencia, 
sino para abrir un concurso de ofertas, de tal forma que cada ofertante, realice su oferta en precio y 
mejora de calidades, condiciones de explotación y tiempo de concesión, todo ello deberá concretarse 
en un proyecto detallado de ejecución. Seis, conforme a la LOE, Ley de Ordenación a la Edificación, 
competencia para la redacción del proyecto por parte de un Ingeniero Técnico Industrial, no se trata de 
una edificación residencial, sino de unas instalaciones deportivo recreativas, con una zona verde y un 
pabellón de bar restaurante y de servicios del parque. La documentación presentada, se trata de un 
proyecto básico, suscrito por el Ingeniero Técnico Industrial, y visada por su correspondiente Colegio 
profesional, este solo ha hecho del visado permite al menos reconocer que el Colegio profesional, 
considera competente este técnico para la realización de este tipo de obras. Al margen de conflictos 
competenciales, y en todo caso del proyecto definitivo, deberá ir firmado por el técnico competente, en 
aquellos aspectos que facultativamente sean exigibles, y/o exclusivos. Siete, nuevo Informe de 
supervisión, previsto en la Ley de contratos, al amparo del artículo 128 de la Ley de contratos del sector 
público, y formando parte del mencionado acuerdo de la Junta de Gobierno, constan informes del 
Gerente de Urbanismo, de Intervención municipal, Economista de la Gerencia, Servicios Técnicos de 
planeamiento, Servicio de Control de urbanizaciones, Técnica ambiental de planeamiento y gestión, 
Institut municipal d’Esports, Empresa Funerària Municipal. Todos ellos informes favorables respecto del 
expediente, no se trata de un concurso para una mera ejecución de obra, y esto le debe quedar claro 
Sra. Garvi, sino de una concesión de obra pública, en el que el adjudicatario deberá presentar el 
proyecto definitivo, y detallado de ejecución que se ha elegido. Por tanto, se ha seguido 
escrupulosamente, lo establecido en el artículo 128.2 de la Ley de Contratos del sector público. Dice 
usted la no correspondencia entre lo descrito en el proyecto y el estado de mediciones que figura en el 
mismo. La documentación, le digo, no debe entenderse como una documentación detallada, sino 
básica para la elaboración de un estudio de viabilidad, se tiene que hacer un proyecto básico para 
poder hacer un estudio de viabilidad, sino de que viabilidad estamos hablando, ya le aclaró el Gerente 
de Urbanismo, que no estamos aquí hablando de una vivienda, sino de algo que no existe, y tiene los 
informes ellos correspondiente de suficiencia de las condiciones técnicas que plantea el proponente, 
como proyecto para concurso, no otra cosa. Nueve, dice usted no correspondencia entre lo descrito en 
el proyecto y la memoria urbanística, parámetros, el Informe técnico urbanístico reconoce que los 
elementos de la propuesta, según los parámetros de la ordenación, son favorables, en todo caso el 
proyecto definitivo deberá cumplir dichos parámetros. Diez, demoliciones de las viviendas, no 
contempladas en el proyecto. En el pliego se prevé la obligación por el concursante, de incorporar 
restaurar, las edificaciones que resulten catalogadas en el trámite de modificación del catálogo, cosa 
que hoy no se ha hecho, lo que determine el catálogo deberá recogerse por el adjudicatario, así como 
las previsiones económicas de su conservación y/o demolición, de lo conveniente. Hoy no hay ningún 
edificio catalogado, y si lo hay en el futuro, pues eso deberá ser una carga del adjudicatario. Once, falta 
de validación en el expediente, por parte del Servicio de valoraciones, tanto del presupuesto que figura 
en el proyecto, como de los honorarios que se derivan. No quiere usted que siga, no le va bien, ah lo 
digo porque. No lo digo porque en fin, esto esta todo respondido por escrito, y yo lo único que le pongo 
es, a su disposición, todas estas cuestiones que los técnicos, a su pregunta han examinado, han 
respondido, además en las alegaciones se le van a responder. Y quiero decir que, hacerle una llamada a 
que colaborar todos en la posibilidad de que se ejecute este parque público, más allá de que podamos 
solventar alguna cuestión técnica, es beneficio para todos los ciudadanos de Palma, y en concreto para 
los vecinos de aquella zona. Muchas gracias.” 
 



 
 
 

Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Bé, gràcies Sr. Batle. Amem, realment, això és seguretat jurídica Sr. Valls? Això que acaba d’explicar 
ara. Jo sincerament, a nosaltres també ens resulta molt difícil de comprendre. Tenim un projecte de 
viabilitat molt poc definit, això està assumit, el projecte de viabilitat està molt poc definit, és inconcret, 
això ho diu l’informe del Consell Insular, de juliol de 2012, diu que és un projecte completament, amb 
una manca de definició i de concreció evident. Resulta que aquest projecte de viabilitat tan poc definit, 
en lloc de concretar-lo i en lloc, davant aquest informe del Consell Insular, que s’especifiqui 
exactament, que es concretin tots aquests dubtes que han sorgit arrel del Consell Insular, en lloc d’això 
el que fem és treure’l a concurs, directament, així de poc definit, quan evidentment hi ha inclús de lo 
poc definit que hi ha, hi ha contravencions importants a temes paisatgístics, de tema patrimonial, 
perquè les pistes esportives estan a damunt la Síquia d’en Baster, i ho traiem així, ho traiem a concurs, i 
després, una vegada adjudiquin això, bé evidentment l’adjudicatari per complir amb lo que li 
especificarà el Consell Insular i segurament també l’Ajuntament i l’informe del tècnics de l’Ajuntament i 
del Consell Insular, haurà de modificar substancialment, per ventura, la oferta que ha presentat, perquè 
anem a veure, o sigui, el projecte de viabilitat està en un estat d’indefinició màxim, per tant hi ha 
aquest risc, jo, no seria molt més lògic, no seria molt més lògic, no seria molt més lògic haver definit 
més el projecte de viabilitat, i una vegada definit i concretat en els aspectes com a mínim substancials, 
treure’l a concurs, i a partir d’aquí que tothom pogués presentar ofertes, sabent a lo que va, i sabent 
quins són els condicionants d’aquest projecte, no seria molt més lògic, que no haver tret això a concurs 
dins la indefinició més absoluta. Però al final aquí és que inclús, per diferents possibles ofertants, es 
genera davant aquest desconeixement, de lo que realment estam parlant, es genera indefensió i una 
manca de capacitat de poder presentar ofertes, que jo li faig un vaticini, la única oferta que es 
presentarà serà la de l’empresa que ha promogut el projecte de viabilitat. O sigui, o evidentment 
qualcú en relació amb ella, perquè és perquè jo no ho sé, o sinó me digui perquè no s’ha fet a l’inrevés, 
és que pareix molt més lògic. Hi havia les dues opcions i vostès han optat per una que és poc lògica. A 
part d’això, m’agradaria que concretés també, sobretot el tema patrimonial, el tema de la Síquia d’en 
Baster i les cases de Can Angeli, perquè això si que és una preocupació màxima, veient que l’informe 
del Consell diu que les pistes esportives d’aquest projecte que vosaltres han tret a concurs, estan 
damunt la Síquia d’en Baster, hi ho treuen a concurs així. Bé ido, si me pot aclarir, a lo millor me’n vaig 
una mica més tranquil, una mica més tranquil d’aquí, perquè llegeixes una cosa, veus el projecte de 
viabilitat, i veus lo que es treu a concurs, i la veritat és que els temors són màxims. Un altre temor que 
també m’agradaria que contestés, l’empresa que promou això, té un capital social de 3.000 euros. Bé 
però és que, i sobretot amb el vaticini que faig, que segurament serà l’adjudicatària, la veritat, 
evidentment, de projectes inconclusos, ja la ciutadania n’està molt farta.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Vagi acabant Sr. Verger per favor.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si, ja vaig acabant. Per tant, això també, no sé, com a mínim s’hauria d’aclarir. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies, molt amable Don Toni. Sra. Garvi, cuando usted quiera.” 
 
Sra. Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Yo me desespero, pero lo tengo que reconocer, o sea no hay más ciego que el que 
no quiere ver, o más sordo que el que no quiere oír. Nuestro papel es el de advertir, y si consta en acta 
y más en el Pleno, pues muchísimo mejor. Y yo seguramente no tendré recursos para explicarle la 
diferencia que hay entre una alegación, una reclamación, una sentencia, un recurso, o una demanda, 
pero lo que no vamos a hacer es escucharle a usted explicarme, no a mí, a cualquiera, lo que es un 



proyecto básico, porque no lo dice nadie más que la Ley. La Ley básica de ordenación de la edificación, 
que dice lo que es un proyecto básico. Y un proyecto básico no es nada incompleto, y usted ha dicho 
que es un proyecto incompleto, que ya se subsanará, que ya según tal, que se arreglará. La Junta de 
Gobierno ha aprobado un proyecto básico, el proyecto básico figura en la Ley de ordenación de la 
edificación, y dice que documentación tiene que traer, y con ese proyecto básico, los Ayuntamientos 
otorgan licencias. Y cuando la obra la promueve la administración pública, en lugar de solicitarse 
licencia a sí mismo, lo aprueba por Junta de Gobierno, y ese acto formal, usted no debía haberlo hecho, 
con un informe desfavorable del Consell. Y menos sacarlo a un concurso de concesión de obra pública. 
Yo Ayuntamiento saco un concurso de concesión de obra pública, por importe de 9 millones de euros, 
con un proyecto que el único informe, el más importante porque es vinculante, que es el del Consell 
Insular, es desfavorable, y yo tengo que decir que todo es correcto, es así Sr. Valls, ese informe es 
preceptivo, y la excepción dice que además tiene que ser favorable, y le ponen en mayúsculas 
desfavorable, y usted lo lleva a la Junta, y le dice a todo el mundo que está fenomenal, y además 
aprueban los pliegos, y nosotros se lo decimos, se lo repetimos, le hacemos la comparecencia en 
Comisión, no nos hace caso, se lo volvemos a decir, oiga, nuestra labor acaba aquí, nuestra labor acaba 
aquí, y es una labor le puedo asegurar que muy honesta, porque yo podría poner en solfa, que esa 
aprobación de proyecto básico, conlleva que se validen unos honorarios, que en lugar de ser de 20.000 
euros, pasen a ser 220.000. ¿Por qué? Por qué el Ayuntamiento da fe a que algo que podía costar 20, se 
tenga que validar por 220. Que pasa si no gana nadie, quien va a pagar los 220.000 euros si el concurso 
queda desierto. Por ejemplo, cuando no era necesario, no era necesario, usted lo reconoció en 
Comisión, no era necesario, nos forzó el proponente. Pero bueno, usted lo dijo, si no bueno, no se si 
utilizó la palabra forzar, pero un sinónimo bastante parecido, si no aprobábamos el básico, no había 
proponente, no se, más o menos debe ser eso. Nosotros lo hemos revisado, lo hemos revisado porque 
ya le digo que es un proyecto, en fin, que de ser una cosa que puede ser una alternativa a estudiar, para 
desarrollos de la ciudad, pues se convierte en un tema cuanto menos, que no llegamos a entender, que 
creemos sinceramente y francamente, que la tramitación administrativa ha sido, precipitada e 
incorrecta, que está mal aprobado el básico, porque no cumple con las condiciones de la Ley para ser 
un básico, y que hay que tener mucho valor, tal y como está el panorama, para sacar un concurso de 
obra pública, con el informe preceptivo desfavorable, pero mucho, cuando no era necesario.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Valls, cuando usted quiera.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Muchísimas gracias Sr. Alcalde. Bueno, Sr. Verger aquest tema no l’ha estudiat massa vostè. Jo ho dic 
perquè vostè parla, es confon en moltíssimes coses. Patrimonialment, li vaig dir, és una millora que 
s’exigeix en els plecs, per tant no parlem més de preservació de patrimoni, ja li vaig explicar, i per tant 
no és una cosa opcional, és una cosa que s’haurà de complir, si o si, la recuperació de la Síquia d’en 
Baster, que passa per predi de Can Angeli i de ... vostè ha de dir, és que no es concreta, no es concreta, 
és un projecte bàsic, li torn a dir, i a demés li torn a dir. Sra. Garvi, es un proyecto básico, no para una 
licencia de obras, sino para abrir un concurso. Está clarísimo, un proyecto, no para una obra, sino para 
un concurso, y ahí está, usted no lo quiere aceptar, usted vuelve a decirme que el Informe del Consell 
Insular de Mallorca, es desfavorable, pero es desfavorable en tanto no se tengan en cuenta las 
consideraciones y los condicionantes que en el incluyen. Y dice, sígase la tramitación, porque del 
proyecto de ejecución, se deberá volver a examinar la legalidad. Es el proponente, es el adjudicatario 
después, el que ha de cumplir con la legalidad vigente. ¿O no? Por tanto, oiga mire, que pasa, que usted 
no se fía de todos los técnicos de Urbanismo, que son los mismos que tenía usted, que han examinado 
este expediente y lo han tramitado, pues exactamente eso, usted ha hecho unas alegaciones por 
escrito, por escrito se le contestaran, y yo simplemente lo que le quiero advertir es que, no vaya, no 
vaya sembrando dudas en referencia al informe del Consell Insular de Mallorca, porque está hablado 
con el Consell Insular de Mallorca, que simplemente se pone de manifiesto, que el proyecto de 
ejecución deberá cumplir todas aquellas cuestiones que son necesarias. Miren, Can Angeli puede ser 
una buena noticia para la ciudad, yo no tengo asegurado el éxito, pero la alternativa es que la cosa se 



 
 
 

quede como está, con asentamientos ilegales, lleno de ratas, con un estado de degradación urbanístico 
horrible, rodeado de barriadas, esto puede conectar los barrios, y creo que puede ser muy positivo para 
todos los ciudadanos de Palma, y en concreto para los vecinos del entorno. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchísimas gracias.” 

 
Es sol·licita: 
 
Compareixença del regidor d’Urbanisme, Sr. Jesús Valls Flores, per explicar l’aprovació de 
l’estudi de viabilitat de concessió d’obra pública en el SGEL de Ca n’Angelí i l’aprovació del 
Projecte Bàsic que va presentar l’entitat Mallorca Green Golf Promotions, com annex a 
l’estudi de viabilitat. 
 
Compareix el Sr. Valls. 
 
F.O.D. 1. Proposició que presenta el grup municipal MÉS relativa a solidaritat i recolzament 
amb treballadors/es de Coca-Cola. 
 
“Passem a, hi ha una moció d’urgència. La vol justificar per favor?” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, hem considerat que era important tractar-ho en aquest Ple, encara que sigui breument, pel tema 
de l’ERO que vol aplicar coca-cola a la planta de Palma.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“La urgència quina és la justificació de la urgència?” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, perquè és un procés que està en marxa, i creiem que l’Ajuntament com a tal també hi hauria 
d’intervenir, i per això demanem que es debati en aquest Ple, a veure amem si l’Ajuntament pot 
intervenir perquè s’aturi o es minimitzi el conflicte laboral, que hi ha ara a la planta.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, vots a favor de la urgència. Quan vostè vulgui.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, com he dit ara, sabem que coca-cola vol tancar la planta de Palma, i vol aplicar un expedient de 
regulació d’ocupació, això afectarà com ja sabeu a molts de veïnats i veïnes de Palma, tant als 
treballadors que fan feina directament en aquesta planta, com tots els treballadors indirectes, que fan 
feina al voltant d’aquesta fàbrica. La coca-cola és una empresa milionària que, només una dada, el 2013 
va tenir una facturació de 3.600 milions d’euros, i aquest mateix anys 2013, va tenir uns beneficis de 
800 milions d’euros. Aquest és un exemple més de com funciona el capitalisme i l’estafa econòmica 
salvatge que vivim, on aquest funcionament, ara mateix té dos grans responsables, un les grans 
empreses especulatives, com és el cas de la coca-cola, però també el Govern que aprova lleis com les 
reformes laborals, que permeten que una empresa es pugui acollir a la barra lliure d’acomiadaments, i 
pugui aplicar un expedient de regulació d’ocupació massiu, com vol aplicar la coca-cola, quan té 



beneficis milionaris, perquè ja no fa falta que una empresa tingui pèrdues per justificar un expedient de 
regulació d’ocupació. Per tant, creiem que és important que es canviïn les lleis, perquè no tornin a 
passar, i per evitar que passi aquest drama dels treballadors i treballadores de la coca-cola de Palma. 
Per això demanem que aquest Ajuntament, rebutgi, es posicioni de forma crítica, davant la intenció 
d’aquesta empresa a aplicar un expedient de regulació d’ocupació, i es solidaritzi amb els treballadors i 
treballadores d’aquesta planta de Palma. I per això, en relació en això, demanem que aquest 
Ajuntament intervingui dins aquest conflicte, per minimitzar l’impacte laboral i social que podrà tenir, 
així com hem vist per premsa, no sé quines han estat les passes que han fet, que el Govern Balear, ja 
s’ha pronunciat en aquest sentit. Per això demanem que l’Ajuntament també ho faci, i com no que si, 
depenent com evolucioni aquest conflicte, si hi ha casos d’acomiadament o hi ha qualque situació de 
qualque treballador o treballadora, que des de Palma Activa i des dels Serveis Socials de Palma, s’hi 
actuï també d’una manera decidida. I com no, com que creiem que això, que aquesta situació té molta 
relació amb la reforma laboral del 2012, i altres mesures que s’han anat aprovant a nivell estatal, que 
precaritza el mercat laboral, també creiem que aquest Ajuntament s’hauria de pronunciar contra 
aquest tipus de mesures, i que aquest Ajuntament demani que a nivell estatal, es creïn lleis per fer un 
canvi de model econòmic. Clar que si, és la nostra aposta i ja ho sabeu. Gràcies.” 
 
Sra. Crespi Pibernat (PP): 
 
“Bé, sempre és una mala noticia rebre, ja ho va esser quan varem tenir notícies dels ERO’s, bé n’hi ha 
hagut diversos, desgraciadament d’empreses, però varem tenir el cas d’Orizonia i el cas de Spanair, que 
es veu que Palma Activa pues va crear pues un contacte més directe amb totes aquestes persones, que 
varen venir derivades d’aquestes dues empreses. Si que he de dir, per tota la gent que ens pugui 
escoltar, o es pugui assabentar del que diguem, que els serveis de Palma Activa seran iguals, pels 
treballadors, si finalment resultant acomiadats de l’empresa de coca-cola, com qualsevol altre 
treballador, que són molts els que fa temps que estan a l’atur, i venen a les oficines. L’Ajuntament va 
oferir una reunió al Comitè d’empresa de coca-cola, finalment es varen estimar més, ells han tingut 
reunions, tant a nivell estatal aquesta passada setmana, aquesta mateixa setmana dilluns, dimarts i 
dimecres a Madrid. Han tingut reunions amb el Govern, i com que afecta a treballadors que no només 
estan empadronats a Palma, el servei de Palma Activa són per empadronats a Palma, pues el Govern 
està mediant, ja s’ha posicionat i nosaltres pues des de l’Equip de Govern, pues animem a que 
continuïn pues amb aquestes reunions, i tot lo que es pugui fer des del Govern. Jo vull recordar que les 
competències en matèria d’ocupació, les tenen el SOIB, i en aquest cas pues estan, estan actuant. 
Gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno, yo creo que esto es un ejemplo de lo que no debería suceder, que una 
empresa con beneficios espectaculares, plantee el cierre de una fábrica, más en Palma, que nos toca 
defenderla nosotros, cuando el paro está disparado. Pues bueno, si lo hace, pues que no sea con 
nuestro consentimiento, no sea con nuestro silencio, yo creo que nos tenemos que manifestar alto y 
claro, y nos tenemos que poner del lado del más débil, que son los trabajadores que van a quedar en la 
calle. Trabajadores que llevan seguramente muchísimos años, dando su vida por su empresa, y que un 
día pues se convirtieron en un número, y en un número prescindible. Entonces aquí, que nosotros 
representamos a personas y no a números, vamos a defender esos trabajadores donde haga falta, aquí 
en Madrid y en la sede central de coca-cola si hace falta, ya que no solo podemos ir a ferias de turismo, 
también podemos ir a ver a estas empresas, y decirles que igual aquí no solo no tienen que cerrar, sino 
que tienen que invertir más, porque hay oportunidades de negocio, ya que Palma está muy bien 
posicionada para vender su producto. Bueno, conclusión, pongámonos del lado de los trabajadores, 
pero no solo con una declaración, sino que nos sientan al lado, y que no sea solo una llamada de 
teléfono, que sea algo más, porque es que en Palma fábricas hay bien pocas, bien pocas, y si las pocas 
que hay las cierran, no quedará nada más que el turismo, que es fantástico pero no da para todos, no 
da para comer a todos el turismo. Entonces, defiendan a los trabajadores de coca-cola. Muchas 
gracias.” 
 



 
 
 

Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, no sé, entenc la, els comentaris que s’han fet però voldria sabre a veure amem quin és realment el 
posicionament d’aquest Ajuntament, perquè creiem que com a Ajuntament de Palma, d’una planta que 
està a Palma, encara que hi hagi treballadors que no estan empadronats a Palma, que evidentment no 
vindran a Palma Activa, sinó que aniran a un altre servei, si el tenen en el seu municipi, i que Palma 
Activa, ha de donar cobertura a totes les persones de Palma que hi acudin, això és evident vull dir no 
importa, no importa recordar-ho crec jo, voldríem sabre a veure amem quina és l’aposta o la posició 
davant aquesta situació que tindrà l’Ajuntament com a tal. Creiem que tindria que esser una mica més 
clara la proposta que feu, si en teniu alguna, o si senzillament és una declaració d’intencions que queda 
en aquest Ple, però que no es tradueix en cap acció completa, perquè creiem que és un tema prou 
important, com per tenir una proposta clara.” 
 
Sra. Crespi Pibernat (PP): 
 
“A veure, la postura de l’Equip de Govern és, o sigui, lamentem qualsevol empresa que tanqui, és una 
noticia molt trista, i lamentem la decisió d’aquesta empresa de tancar la planta embotelladora de 
Palma, els treballadors n’hi ha molts que tenen una preparació molt específica, de molts d’anys de fer 
feina en aquesta planta, i que serà molt difícil que es puguin incorporar a altres llocs de feina. La 
situació la coneixem però, torn a repetir, demà teníem una reunió, però s’han estimat més anul·lar-la, 
perquè ara mateix les reunions que estan tenint, pues són contínues, tant a Madrid com amb el 
Govern. Lo que podem oferir des de Palma Activa, ho saben, i si ho han d’aprofitar, ja sigui demà o ja 
sigui d’aquí a un mes, o quan es facin efectius els acomiadaments, pues vindran, tindrem una reunió, 
explicarem, i farem tot lo necessari, aquesta és la posició, jo no se si queda clara.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“En relació a la proposta hi ha un punt que és que Palma Activa posi, no demanem que sigui demà la 
reunió o una reunió, o altres tipus d’accions de Palma Activa. Voldríem sabre amem que penseu de lo 
concret.” 
 
Sra. Crespi Pibernat (PP): 
 
“Palma Activa va posar la reunió, i s’ha anul·lat.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Jo francament, escolti, miri, nosaltres, s’ha tingut com li diuen una reunió amb la gent, i aquesta gent 
de la coca-cola ha estimat més pues suspendre-la, i llavors segons resulti de les negociacions o de lo 
que succeeixi amb el Govern, tant a nivell autonòmic com a nivell nacional, pues lo que els hem 
traslladat és que en qualsevol moment que considerin que la nostra actuació, la nostra participació 
pugui esser pues positiva o la puguin requerir, nosaltres estam d’acord, en aquests moments 
francament, intentar donar o participar a un puesto on els propis interessats en diuen, escolta, ens 
estimem més que en aquest moment no hi sigueu vosaltres, sinó sigui un altre àmbit d’actuació, crec 
que seria ficar-nos on no ens criden. Per lo tant, la posició del Govern és que estam pendents de lo que 
succeeixi, i sempre a disposició dels treballadors de coca-cola, que quan ells considerin necessari que la 
nostra intervenció és preceptiva o és convenient, pues en aquest mateix moment ens posarem a fer 
feina, amb la sol·licitud que ells ens demanin, perquè a vegades, vostre comprendrà pues que la 
competència d’un Ajuntament, a l’àmbit de negociació amb l’empresa, no és la competència municipal, 
és la competència autonòmica, i molt més la competència nacional. Per lo tant, jo crec que la postura 
queda clara, recolzament absolut, i quedem a disposició per quan ells mateixos vulguin qualsevol tipus 
de col·laboració de l’Ajuntament, serà immediata la resposta, com no pot esser d’un altre manera. 
D’acord? Bé d’acord, aquesta és la posició, per lo tant. S’ha de votar la proposta? Pues vots a favor.” 
 
Sra. Secretaria: 



 
“La propuesta es muy larga, tiene muchos puntos, yo creo que se la he dado.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perquè no deixem damunt la taula aquesta proposta i mirem el que passa el mes qui ve, durant aquest 
mes i la.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Jo lo que no acabo d’entendre Sr. Batle, com una proposta que es presenta dilluns, avui la Sra. Crespi 
no ha fet, crec que va fer cap intervenció, i no coneixem, ni de conèixer quina proposta hem presentat. 
I ara mateix no saben ni els punts.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“¿Que ha pasado con esta propuesta? Perquè nosaltres francament no teníem coneixement d’aquesta 
proposta.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Plantejada d’urgència dilluns.” 
 
Sra. Secretaria: 
 
“Estaba en la carpeta, ahora estaba en la carpeta, supongo, yo no he mirado el lunes si estaba en la 
carpeta, pero se que se presentó el día 27.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Bueno, en qualsevol cas, la culpa nostra de no haver-la vista, si estava presentada pues no l’hem vista, 
però escolti, això és la realitat, i que li hem de fer. És a dir, contesto, ja ens hem reunit, sense la seva 
sol·licitud, hem fet, lo important és que hem fet la feina.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Això ja està explicat.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No, no, hem fet la feina, això és lo important. Llavors si hi ha hagut aquí un error en quant a 
comunicació d’una proposta, pues miri pues hi ha hagut i si ho hem d’assumir, ja sap lo poc que me 
costa assumir-ho, ho assumeixo, però escolti això és lo que hi ha en aquests moments, i crec que seria 
més convenient pues deixar passar aquest mes, deixar la proposta damunt la taula, i segons els 
aconteixements vagin succeint, podrem pues en major coneixement pues votar-la en un sentit o en 
l’altre. No tampoc crec que demani res que sigui de l’altre món. Secretaria, quiere ir leyendo cada uno y 
iremos votando cada uno de los puntos.” 
 
Sra. Secretaria: 
 
“Los puntos son: l’Ajuntament de Palma rebutja l’ERO de coca-cola, i es solidaritza amb tots i totes els 
treballadors i treballadores afectades, i en particular amb la plantilla de la planta de Palma. 
L’Ajuntament de Palma comunicarà aquest acord als representants dels treballadors de la planta de 
Palma i a la Direcció de l’empresa. Tercer, l’Ajuntament de Palma intervindrà al conflicte, per tal de 



 
 
 

minimitzar l’impacte laboral i social, del conflicte laboral actual dins Iberian Partners, així mateix 
l’Ajuntament de Palma insta al Govern autonòmic a treballar en aquest mateix sentit.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Bé, jo crec que això seria, jo crec que aquí.” 
 
Sra. Crespi Pibernat (PP): 
 
“No, això ho deixarem en el Govern, tant central com autonòmic, que ho està fent.” 
 
Sra. Secretaria: 
 
“Quarta. L’Ajuntament de Palma rebutja la Reforma Laboral del 2012, i la resta de mesures de 
precarització laboral i econòmica que ha aprovat el Govern de l’Estat. Quinta. Si s’escau l’Ajuntament 
de Palma, a través de Palma Activa i Serveis Socials, realitzarà una tasca activa d’atenció a les persones 
acomiadades de l’empresa Iberian Partners. Sis. L’Ajuntament de Palma rebutja les polítiques 
empresarials especulatives, i que generen més pobresa econòmica i democràtica, ja que tenen una 
repercussió directa degradant la qualitat de vida de veïns i veïnes de Palma.” 
 
Sra. Crespi Pibernat (PP): 
 
“No, jo això no té res que veure.” 
 
Sra. Secretaria: 
 
“Set. L’Ajuntament de Palma, aposta per un canvi de model econòmic, contribuint a democratitzar 
l’economia de la responsabilitat social i ecològica siguin centrals. Facilitant la iniciativa dels acords.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Vots a favor, vots en contra. Molt bé, Señores, ¿hemos terminado Secretaria ya verdad el Pleno?. Idò 
moltíssimes gràcies a tots, i fins el pròxim mes. Gràcies.” 

 
Es proposa: 
 
1.- L’Ajuntament de Palma rebutja l’ERO de Coca Cola i es solidaritza amb tots i totes les 
treballadores i treballadors afectades i, en particular amb la plantilla de la planta de Palma. 
2.- L’Ajuntament de Palma comunicarà aquest acord als representants dels treballadors de 
la planta de Palma i a la direcció de l’empresa. 
3.- L’Ajuntament de Palma intervindrà al conflicte per tal de minimitzar l’impacte laboral i 
social del conflicte laboral actual dins Iberian Partners. Així mateix l’Ajuntament de Palma 
insta al Govern autonòmic a treball en aquest mateix sentit. 
4.- L’Ajuntament de Palma rebutja la Reforma Laboral de 2012 i la resta de mesures de 
precarització laboral i econòmica que ha aprovat el Govern de l’Estat. El Ple de l’Ajuntament 
exigeix al Govern Estatal una legislació laboral que garanteixi els drets laborals i el bé comú 
limitant l’interès purament empresarial i especulatiu. 
5.- Si s’escau, l’Ajuntament de Palma, a través de PalmaActiva i Serveis Socials, realitzarà 
una tasca activa d’atenció a les persones acomiadades de l’empresa Iberian Partners. 
6.- L’Ajuntament de Palma rebutja les polítiques empresarials especulatives i que generen 
més pobresa econòmica i democràtica, ja que tenen una repercussió directa degradant la 
qualitat de vida de veïns i veines de Palma. 



7.- L’Ajuntament de Palma aposta per un canvi de model econòmic, contribuint a 
democratitzar l’economia, on la responsabilitat social i ecològica siguin centrals. Facilitant 
l’iniciativa dels sectors productius antagòniques amb l’especulació. 
 
Prèvia votació de la urgència que s’aprova per unanimitat, es fa votació separada dels 
punts: 
Els punts 1, 2 i 5, S’APROVEN per unanimitat. 
Els punts 3, 4, 6 i 7, ES REBUTGEN per 16 vots en contra (PP) i 12 a favor (PSIB-PSOE i MÉS).   
 
 
PRECS I PREGUNTES 
 
1P_2014    PSIB-PSOE  ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
2P_2014    P SIB-PSOE  INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE.  
3P_2014   PSIB-PSOE  ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
4P_2014   PSIB-PSOE  DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE.  
5P_2014   PSIB-PSOE  CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE.  
6P_2014   PSIB-PSOE  ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEG. DE SEGURETAT CIUTADANA.  
7P_2014   PSIB-PSOE  INFORMES EXTERNS ENCARREGATS L’ÀREA DELEG. DE SEGURETAT CIUTADANA.  
8P_2014   PSIB-PSOE  ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEG. DE SEGURETAT CIUTADANA.  
9P_2014   PSIB-PSOE  DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
10P_2014  PSIB-PSOE    CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE SEGURETAT CIUTADANA.  
11P_2014  PSIB-PSOE    CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA.  
12P_2014  PSIB-PSOE    ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  
13P_2014  PSIB-PSOE     INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  
14P_2014  PSIB-PSOE   ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  
15P_2014  PSIB-PSOE     DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  
16P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  
17P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT.  
18P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 
19P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT.  
20P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT.  
21P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT.  
22P_2014  PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA DELEGADA DE MOBILITAT.  
23P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, 

INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL 
24P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, 

INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL  
25P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, 

INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL 
26P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, 

INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL 
27P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 

COORDINACIÓ TERRITORIAL 
28P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I 

INNOVACIÓ. 
29P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I 

INNOVACIÓ. 
30P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I 

INNOVACIÓ.  
31P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ  
32P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 
33P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN 

INTERIOR. 
34P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN 

INTERIOR.  
35P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN 

INTERIOR.  



 
 
 

36P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN 
INTERIOR. 

37P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR.  
38P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 

IMMIGRACIÓ 
39P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 

IMMIGRACIÓ 
40P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 

IMMIGRACIÓ 
41P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 

IMMIGRACIÓ 
42P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 

IMMIGRACIÓ 
43P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS.  
44P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS.  
45P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS.  
46P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS.  
47P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS 
48P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I 

TURISME.  
49P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ 

MUNICIPAL 
50P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ 

MUNICIPAL 
51P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ 

MUNICIPAL 
52P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 
53P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 

PARTICIPACIÓ 
54P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 

PARTICIPACIÓ 
55P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 

PARTICIPACIÓ 
56P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 

PARTICIPACIÓ 
57P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 

PARTICIPACIÓ 
58P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 

IGUALTAT.  
59P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 

IGUALTAT.  
60P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 

IGUALTAT.  
61P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 

IGUALTAT.  
62P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 

IGUALTAT.  
63P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL  CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
64P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
65P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA  
66P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES I INGRESSOS DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE 

PALMA.  
67P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE 

PALMA.  
68P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE 

PALMA. 
69P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
70P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA.  
71P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
72P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A.  
73P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A.  



74P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A.  
75P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DE L’EMPRESA DE FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A.  
76P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A.  
77P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA FUNÈRARIA MUNICIPAL, S. A.  
78P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
79P_2014   PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A.  
80P_2014   PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L‘EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
81P_2014   PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.  
82P_2014   PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A EMAYA.  
83P_2014   PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.  
84P_2014   PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMPRESA EMAYA. 
85P_2014   PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.  
86P_2014   PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.   
87P_2014   PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA 
88P_2014   PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.  
89P_2014   PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.  
90P_2014   PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMT.  
91P_2014   PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMT.  
92P_2014   PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMT.  
93P_2014   PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMT.  
94P_2014   PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMT.  
95P_2014   PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMT.  
96P_2014   PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMT. 
97P_2014   PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ EMT.  
98P_2014   PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMT.  
99P_2014   PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER L’EMT.  
100P_2014  PSIB-PSOE ESTADÍSTIQUES MENSUALS D’USUARIS DE L’EMT. 
101P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.   
102P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  
103P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  
104P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL 

D’ESPORTS.  
105P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  
106P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  
107P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  
108P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
109P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  
110P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES 

D’INFANTS.  
111P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES 

D’INFANTS.  
112P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS 
113P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 
114P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES 

D’INFANTS . 
115P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES 

D’INFANTS.   
116P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES 

D’INFANTS.  
117P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES 

D’INFANTS.  
118P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D‘INFANTS. 
119P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  
120P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  
121P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  
122P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  
123P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL DE 

L’HABITATGE.  
124P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
125P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  
126P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 



 
 
 

127P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  
128P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER PALMAACTIVA.  
129P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE PALMAACTIVA.  
130P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE PALMAACTIVA.  
131P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT PALMAACTIVA.  
132P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT PALMAACTIVA.  
133P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER PALMAACTIVA. 
134P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER PALMAACTIVA.  
135P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A PALMAACTIVA.  
136P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  
137P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  
138P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  
139P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ ES 

BALUARD.  
140P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  
141P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  
142P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  
143P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  
144P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  
145P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL  CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 

CONTEMPORANI.  
146P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI MUSEU 

D’ART MODERN I CONTEMPORANI.  
147P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 

CONTEMPORANI.  
148P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 

CONTEMPORANI.  
149P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 

CONTEMPORANI.  
150P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 

CONTEMPORANI.  
151P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS 

EXPOSITIUS DE PALMA.  
152P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS 

EXPOSITIUS DE PALMA.  
153P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS 

DE PALMA.  
154P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ CASALS 

D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 
155P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS 

EXPOSITIUS DE PALMA. 
156P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS 

EXPOSITIUS DE PALMA. 
157P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS 

EXPOSITIUS DE PALMA. 
158P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS 

DE PALMA. 
159P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE 

PALMA. 
160P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
161P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365.  
162P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ TURISME 

PALMA 365. 
163P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365.  
164P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365.  
165P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
166P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
167P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  
168P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ INFORMÀTICA. 
169P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 



170P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL 
D’INFORMÀTICA. 

171P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  
172P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  
173P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
174P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  
175P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
176P_2014  PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  
177P_2014  PSIB-PSOE AVANTPROJECTES, PROJECTES BÀSICS I PROJECTES D’EXECUCIÓ ENCARREGATS PER 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
178P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 

PROJECTES, S.A.  
179P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 

PROJECTES, S.A 
180P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 

PROJECTES, S.A.  
181P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA SOCIETAT 

MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  
182P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS 

I PROJECTES, S.A.  
183P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 

PROJECTES, S.A.  
184P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 

PROJECTES, SA.  
185P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 

PROJECTES, S.A 
186P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A  SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES  SA 
187P_2014  PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  
188P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  
189P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  
190P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  
191P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMPRESA 

MERCAPALMA, S.A.  
192P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.   
193P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
194P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  
195P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  
196P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  
197P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  
198P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  
199P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  
200P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ PILAR I 

JOAN MIRÓ.  
201P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  
202P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  
203P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. .  
204P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ 
205P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  
206P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA 

MÚSICA.  
207P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  
208P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  
209P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI PÚBLIC 

BALEARS PER A LA MÚSICA.  
210P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA 

MÚSICA.  
211P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA 

MÚSICA.  
212P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  
213P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  
214P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL  CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  



 
 
 

215P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.   
216P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
217P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  
218P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL PALAU DE 

CONGRESSOS.  
219P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  
220P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  
221P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  
222P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  
223P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PALAU DE CONGRESSOS.  
224P_2014  PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI RIBA. 
225P_2014  PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL CONSORCI RIBA.  
226P_2014  PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL CONSORCI RIBA.  
227P_2014  PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI RIBA.  
228P_2014  PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI RIBA.  
229P_2014  PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI RIBA.  
230P_2014  PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI RIBA.  
231P_2014  PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI RIBA.  
232P_2014  PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI RIBA.  
233P_2014  PSIB-PSOE HORES EXTRAORDINÀRIES REALITZADES PER L’ÀREA DE BATLIA.  
234P_2014  PSIB-PSOE DECRETS DE BATLIA.  
235P_2014  PSIB-PSOE SERVEI D’ACOLLIMENT DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.   
236P_2014  PSIB-PSOE PROGRAMA DE REFORÇ A LA INTEGRACIÓ SOCIAL I EDUCATIVA (PRISE) DE L'ÀREA 

D'EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 
237P_2014  PSIB-PSOE SERVEI D’AJUDA A DOMICILI (SAD) DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 

IGUALTAT.  
238P_2014  PSIB-PSOE SERVEI D’ASSISTÈNCIA DE VIOLÈNCIA DOMÈSTICA I DE GÈNERE DE LA POLICIA LOCAL 

DE PALMA.  
239P_2014  PSIB-PSOE SERVEI DE TELEASSISTÈNCIA DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.  
240P_2014  PSIB-PSOE AJUDES ECONÒMIQUES URGENTS DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 

IGUALTAT.  
241P_2014  PSIB-PSOE CENTRES DE DIA DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.  
242P_2014  PSIB-PSOE PROGRAMA DE FINANÇAMENT DE MICROCRÈDITS DE LA CAIXA QUE GESTIONA 

PALMAACTIVA.  
243P_2014  PSIB-PSOE PROGRAMES DE FORMACIÓ DE PALMAACTIVA.  
244P_2014  PSIB-PSOE PROGRAMA D’OCUPACIÓ I ORIENTACIÓ LABORAL DE PALMAACTIVA.  
245P_2014  PSIB-PSOE PROJECTE “VIVER D’EMPRESES” DE PALMAACTIVA.  
246P_2014  PSIB-PSOE SERVEI DE MENJAR A DOMICILI DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 

IGUALTAT.  
247P_2014  PSIB-PSOE NOMBRE DE BICICLETES QUE PASSEN PELS PUNTS DE MESURA.  
248P_2014  PSIB-PSOE SANCIONS AL BARRI DE SA GERRERIA.  
249P_2014  PSIB-PSOE EMPRESA ASITSA.  
250P_2014  PSIB-PSOE SUBVENCIÓ DE L’EMT.  
251P_2014  PSIB-PSOE MANTENIMENT DELS COL·LEGIS PÚBLICS.  
252P_2014  PSIB-PSOE ESTAT DE LA FLOTA D’AUTOBUSOS.  
253P_2014  PSIB-PSOE USUARIS DE BICIPALMA.  
254P_2014  PSIB-PSOE DESPESES PER VIATGES A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
255P_2014  PSIB-PSOE DESPESES PER VIATGES A LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS. 
256P_2014  PSIB-PSOE ESTADÍSTIQUES DE QUEIXES DELS USUARIS DE L’EMT. 
257P_2014  PSIB-PSOE LLICÈNCIES DE TAXI 
258P_2014  PSIB-PSOE PERSONAL DE L'AJUNTAMENT 

 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària general del Ple 
 
 


